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بیش  از یک مــاه بود که هر روز صبح که شــهروندان 
روسیه و اوکراین از خواب بیدار می شدند، منتظر این 
خبر بودند که نتیجه لشكرکشی و صف آرایی نظامی آنها در مرزهای مشترک، به یک 
درگیری و اقدام نظامی کشیده شده است یانه؟ این انتظارِ همراه با وحشت، سرانجام 
در صبح روز پنجشنبه با سخنرانی پوتین، رئیس جمهور روسیه آغاز شد. البته این 
آن چیزی نبود که روسیه به دنبال آن باشد که اگر چنین بود، تاکنون روس ها مسیر 
دیپلماســی را انتخاب نمی کردند و حدود 2ماه پیش، مسكو پیشنهادهای امنیتی 

خود را درباره وضعیت ثبات امنیتی به اروپا و آمریكا ارائه نمی داد.
تنش زمانی بین این دو کشور شدت گرفت که مسكو در مقابل خویشتن داری خود و 
مشاهده روزانه موج رسانه ای غرب و تحریک مقام های آمریكایی و ارسال تجهیزات 
نظامی کشورهای عضو ناتو به اوکراین، به جای پاسخ به پیشنهادهای امنیتی خود و 
عقب نشینی غرب از تصمیم بر عضویت اوکراین در ناتو، نتوانست جوابی برای کاهش 
تنش ها در مرزهای شرقی خود پیدا کند. این سؤال مطرح است که در فاصله 2هفته 
پرتنش چه اتفاقی افتاد که رئیس جمهور و وزیر امورخارجه روسیه که تا پیش  از آن، 
هرگونه احتمال جنگ را رد می کردند، به فكر درگیری و حمله نظامی به همسایه 

شرقی خود افتادند.
پاسخ این سؤال را از همان زمان که لاوروف، وزیر امورخارجه گفته بود: »اگر جنگ 
به روسیه بستگی داشته باشد، جنگی رخ نخواهد داد، اما مسكو اجازه نخواهد داد 
منافع امنیتی اش نادیده گرفته شــود و ما اجازه نمی دهیم کــه به منافع ما حمله 
شــود«، می شــد فهمید. امنیت و منافع ملی آن چیزی اســت که روس ها نشان 
داده اند هیچ گاه در مقابل آن کوتاه نخواهند آمد و ایــن را می توان از همان زمانی 
که آمریكایی ها به دنبال آن بودند تا با اســتقرار ســپر دفاع موشكی در لهستان در 
سال های 2008و2009 امنیت روسیه را تهدید کنند و روس ها در مقابل آن گارد 

گرفتند، درک کرد.
درمقابل آن، اقدامی که آمریكایی ها در آن مقطع می خواســتند انجام دهند، ژنرال 
»یوری بالویفسكی« رئیس ستادکل نیروهای مســلح روسیه تشبیهی را به کار برد 
و گفت؛ استقرار سپر دفاع  موشــكی آمریكا در نزدیكی مرزهای کشورش مانند آن 
است که به ما بگویند: »ما در خانه همسایه شما در خیابان مجاور هستیم. پیشنهاد 
می کنیم که در خانه شما مین کار بگذاریم تا تروریست ها را اگر قصد هجوم به خانه 
شما را داشته باشند، نابود سازیم و برای اینكه نگرانی شما هم از بین برود، هر روز به 
شــما اطلاع می دهیم که کار چگونه پیش می رود و حتی حاضریم شما را به مراسم 
مین گذاری دعوت کنیم. زمانی هم که کار تمام شد، به شما خبر خواهیم داد، پس 
نگران نباشید، در خانه خود مانند گذشته زندگی کنید، چراکه ما دوست شما هستیم. 
البته ما خود تشخیص خواهیم داد که چه زمانی باید دکمه انفجار مین را فشرد«. این 
تشبیه یعنی اینكه روسیه در راهبرد کلان خود هیچ گاه اجازه نخواهد داد چیزی که 
موجب نگرانی او می شود و امنیت و منافع ملی کشورش را به خطر می اندازد، شكل 
بگیرد. خواه ایجاد سامانه سپر دفاع موشكی به بهانه خطر تروریسم باشد یا عضویت 

ناتو در حوزه امنیتی و عمق استراتژیک او، که از اهمیت بسزایی برخوردار است.
حتما روســیه تمایلی برای ورود به یک جنگ یا درگیری ناخواســته با اوکراین را 
نداشته اســت، اما وقتی پوتین در جایگاه رهبری که باید از منافع کشورش دفاع 
کند، تحولات آینده را رصــد می کند و می بیند تعلل وکوتاهــی چه مخاطراتی را 
برای او و کشــورش رقم خواهد زد، تصمیم می گیرد تحریم و فشار اقتصادی را در 

مقابل دخالت ها و مزاحمت های امنیتی که هزینه به مراتب 
سنگین تری را بر کشورش تحمیل می کند، بپذیرد. روسیه در 

موضوع اوکراین نمی توانست عقب نشینی کند، چون هرگونه عقب نشینی به معنای 
عقب نشینی از تضمین و حفظ امنیت و بقاي روسیه بود.

جنگ شــروع شــد. این مهم ترین خبری بــود که در 
48ساعت گذشته در خروجی تمام رسانه های دنیا قرار 
گرفت. روسیه برخلاف بسیاری از تحلیل ها، به اوکراین حمله کرد. همه شبكه های 
اجتماعی پر شده اند از خبر و تحلیل و گزارش و عكس و فیلم از جنگ روسیه و اوکراین. 
اما حداقل در این چند خط بیایید از این خبر فاصله بگیریم. بیایید از زوایای مرسوم 
به این جنگ نگاه نكنیم. تكلیف این جنگ هم مثل همه جنگ های تاریخ بشــریت 

به زودی مشخص خواهد شد.
خب، حالا از چه زاویه ای نگاه کنیم؟ سال هاســت که خیلی هــا در داخل و خارج به 
جمهوری اسلامی ایراد می گیرند که چرا این همه از بودجه و سرمایه مملكت را صرف 
افزایش توان نظامی می کند، چرا مزرعه موشكی می سازد، چرا ارتش پهپادی درست 
می کند، چرا هواپیما و هلی کوپتر جنگنده می سازد، چرا هر چندماه از یک موشک 
جدید با توانایی بیشتر رونمایی می کند. خب معاندان خارجی که تكلیف  و منطق شان 
مشخص است. آنها چشم دیدن ایران قوی را ندارند. داخلی ها هم یا غافل هستند و 
طوطی وار آنچه دشــمنان می گویند تكرار می کنند یا مثل همان معاندان، از اقتدار 

جمهوری اسلامی دل خوشی ندارند.
اما حالا در اینجای تاریخ که ایستاده ایم، داریم با چشم خودمان می بینیم که همین 
توان موشكی و اقتدار نظامی ما، حصار مستحكمی به دور کشور کشیده است. ایران 
به لطف همین اقتدار نظامی تبدیل به قلعه مستحكمی شده که هیچ احدی جرأت 

نمی کند حتی به تعرض به مرزهای این آب و خاک فكر بكند.
امروز چرا اوکراین یک کشور دست وپابسته در مقابل تهاجم روسیه است؟ چون سال ها 
به جای اینكه به فكر ایجاد یک ســپر دفاعی برای خود باشد، روی کمک غربی هایی 
حساب کرد که حالا پشت اش را بیشتر از هر زمان دیگری خالی کرده اند. برای همین 
هم سفیر اوکراین می گوید بلای امروز اوکراینی ها، درس بزرگی برای کشورهایی مثل 

ایران است که سپر هسته ای خود را کنار نگذارند.
اگر بپذیریم که امنیت یک کشور، مهم ترین نیاز مردم آن کشور است، باید افتخار کنیم 
که امنیت امروز ما دست خودمان و در قبضه نیروهای مسلح داخلی است. همه جای دنیا 
اینطور نیست. اوکراین امروز را نگاه کنید؛ امنیتش را سپرد به ناتو، خب حالا دارد نتیجه اش 

را می بیند. توهم تكیه به دیگران، درسی است که باید از حال و روز اوکراین امروز بگیریم.
به همین مذاکرات اخیر نگاه کنیم. چرا آمریكایی ها دائم به دنبال مذاکره با ایران هستند؟ 
چرا ابرقدرت های جهان یک طرف میز نشسته اند و در طرف دیگر ایران؟ فارغ از اینكه این 
مذاکرات به توافق برسد یا نه، یک چیز عوض نخواهد شد؛ اینكه دشمنان ما فهمیده اند 
تنها راه روبه رو شدن با ایران، همین پشت  میز نشســتن و حرف زدن است. مثل روز 
روشن است که اگر به غیر از مذاکره، راه حلی برایشان باقی مانده بود، سراغ آن می رفتند. 
روزگاری موشک های عراقی به کمک همین غربی ها به آسمان تهران هم رسید. اما حالا 
غربی ها محاسبه می کنند، در محاسبه هم ناگزیرند که اقتدار نظامی ایران را حساب 

کنند، مجبورند ضربه قدرتمندانه سپاه به آمریكایی ها در عین الاسد را به یاد بیاورند.
به هرحال هر دوره ای ادبیات خاص خودش را دارد. زمانه عوض شــده و این تعویض 
زمانه، مقتضیات خاص خودش را دارد. جنگ روسیه و اوکراین نشان داد که تئوری 
»دنیای فردا دنیای گفتمان هاست، نه دنیای موشــک ها« از اساس غلط است. اگر 
واقعا اینطور بود، چرا بیشترین تسلیحات جنگی و موشــكی دنیا در زرادخانه های 
آمریكاست؟ اگر دنیای امروز دنیای موشک ها نیســت، چرا غربی ها سالانه هزاران 
میلیارد دلار برای افزایش توان نظامی خود هزینه می کنند و در عوض برای دنیا نسخه 
بی نیازی به ارتش را می پیچند؟ چرا اوکراین این روزها نمی تواند با گفتمان، از بحران 
جنگی خارج شــود؟ دنیای امروز و فردا، دنیای قوی ترهاست، عصر موشک هاست، 
دوران اقتدار نظامی و مصونیت حاصل از آن است. باور ندارید، یک بار اخبار و حال و روز 

امروز اوکراینی ها را مرور کنید.

امنیتومنافعملی
حرفاولوآخر

اوکراين،عصرموشکها
نهگفتمانها
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شنبه 7 اسفند 21400
 شماره  8448

 غلامعلی حدادعادل چهره شــناخته شــده 
فرهنگی کشور اســت و کمتر مسئولی در تراز 
اول کشور وجود دارد که با او در ارتباط نباشد؛   
اظهارات و نقطه نظــرات حدادعادل اگرچه در 
حوزه فرهنگی بیشــتر نمُود داشــته است اما 
نظرات وی در مسائل سیاسی هم محل رجوع و 
اعتناي بسیاری از نخبگان کشور است. یکی از 
موضوعاتی که وی در رابطه با آن بارها اظهارنظر 
داشته، درخصوص مباحث هسته ای بوده است. 
او در این گفت وگو نقدهای نسبتا تند و تیزی را به 
تیم مذاکره کننده هسته ای سابق وارد می کند اما 
می گوید علاقه ای به پیشگویی درباره سرنوشت 
مذاکرات هســته ای فعلی تیم مذاکره کننده 
ایرانی در وین ندارد. رئیس اسبق مجلس شورای 
اسلامی و نماینده ادوار مردم تهران در مجلس 
به سیاست فشار حداکثری آمریکا و تلاش آن 
کشور برای تغییر جهت دادن اعتراضات سیاسی 
به اقتصادی در ایران سخن به میان می آورد اما 
می گوید وضعیت کشــور در مقایسه با گذشته 

بهتر شده است. 

غلامعلی حدادعادل در پاسخ به این سؤال که برخی 
اصلاح طلبان ادعا می کنند در مســیر مذاکره تیم 
مذاکره کننده قبلی، به عمد مانع تراشــی هایی رخ 
می داد تا مانع توافق دولت اعتدال با غرب بر ســر 
مسئله هسته ای شوند تا در نهایت دولتی اصولگرا 
رسیدن به توافق را به نام جریان خود تمام کند، با 
رد این ادعا گفت: این حرف تنها یک ادعاست. نظام 
در هیچ دوره ای نخواسته و نمی خواهد مردم به دلیل 
تحریم های ظالمانه غرب در ســختی و تنگنا قرار 
گیرند. اینکه عده ای دست به طرح چنین شایعاتی 

می زنند دچار اشتباه جدی هستند و اساس چنین 
تفکری مبنای غلطی دارد. 

رئیس مجلس هفتم شورای اســلامی، با برجسته 
کردن تفاوت  های تیم مذاکره کننــده قبلی و تیم 
مذاکره کننده فعلی و رویکرد دولت های دوازدهم 
و ســیزدهم درمقابل مذاکرات هســته ای، افزود: 
تفاوتی که مذاکره کنندگان امروز با دیروز دارند این 
است که تیم مذاکره کننده قبل، هنگام مذاکرات در 
موضع ضعف قرار داشــت و بر این مبنا در مذاکره 
شرکت می کرد. تیم مذاکره سابق، از سوی دولتی 
سر میز مذاکره حضور داشــت که رئیس آن دولت 
رسما حتی آب خوردن کشــور را به برجام گره زده 
بود.  حدادعادل اضافه کرد: ســفره مردم رسما در 
دولت قبل به برجام گره زده شــد و مسئولان وقت 
دم از ســرمایه گذاری خارجی برای برطرف کردن 
مشکلات می زدند. سرمایه گذاری های خارجی که 
صرفا از سوی اروپا و آمریکا باید انجام می شد. چنین 
رفتارها و فرستادن پیام هایی از سوی دولت، سبب 
شد تیم مذاکره کننده قبلی ما با دست بسته و تسلیم 
در مقابل طرف های اروپایی و آمریکایی حاضر شود.  
وی تأکید کرد: دشمن در مذاکرات می دانست که ما 
در چه وضعیتی قرار داریم و دولت به افکارعمومی 
چه وعده ها و قول هایی داده است و از این رو، مسائلی 
را که آنان مدت ها بود به دنبال آن بودند ازما گرفتند 
و بدون اینکه چیزی بدهند مذاکــرات را به پایان 
رساندند. اتفاقا همین کشورها با وجود تعهداتی که 
در برجام داشــتند نقض عهد کرده و به توافقی که 
امضا کرده بودند پایبند نبودند. این نقض عهد ها نه با 
شروع دوره ترامپ که در همان دوره اوباما آغاز شد و 

در دوره ترامپ به حداکثر خود رسید. 
نماینــده ادوار مــردم تهران در مجلس شــورای 
اسلامی تغییر رویکردهای سیاسی با روی کارآمدن 
دولت سیزدهم را منجر به تحول در فرایند مذاکرات 
هسته ای دانست و بیان داشت: در دولت سیزدهم، 
از همان ابتدا به آمریکایی هــا گفتیم می خواهیم 

تحریم ها برطرف شــود اما اینطور نیست که تصور 
شــود راه برطرف کردن مشــکلات تنها از مسیر 
رسیدن به توافق و مذاکره می گذرد. به آنها روشن 
گفته شده اســت که هم مذاکره می کنیم تا رفع 
مشکلات شود و هم در موازات آن با دیگر کشورهای 
دنیا مانند چین و روسیه و دیگران در ارتباط هستیم 

و سفره مردم را به برجام گره نزده ایم. 
وی با تأکید بر اینکه آمریکایی هــا، اروپایی ها و ما 
هرکدام به دنبال تامین منافع خــود در مذاکرات 
هستیم، گفت: هم آمریکایی ها و هم ما دنبال منافع 
خودمان هستیم. ممکن است در جایی به توافق هم 
برسیم اما اینکه آمریکایی ها می دانند الان دولتی 
درحال مذاکره اســت که همه تخم مرغ هایش را 
درسبد برجام نگذاشته است ما را از موضع ضعفی 
که در مذاکرات گذشته داشته ایم خارج کرده است. 
این وضعیت دست ما را برای رسیدن به توافقی که 

منافع کشور را تامین کند، بازتر کرده است. 
حدادعادل در پاســخ به این ســؤال که تحلیل او 
درباره مذاکرات در حال انجام در وین چیســت و 
فکر می کند آیا درنهایت ایران با غرب بر سرمسئله 
هسته ای به توافق می رسد یا نه، گفت: اینکه توافق 
شدنی هســت یا قریبا رخ خواهد داد یا نه را کسی 
نمی تواند جواب بدهد. من هم قدرت پیشــگویی 
ندارم و شــاید هیچ کس دیگری هم نتواند به این 
سؤال پاسخ درستی بدهد اما امیدوارم آنچه در وین 

می گذرد منجر به اتفاقات خوبی شود. 

فشار حداکثری راه به جایی نبرده است 
وی در ادامه و در پاســخ به این سؤال که دشمن در 
سال های اخیر با راه اندازی کمپین فشارحداکثری 
فاز مقابله خود با جمهوری اســلامی را از سیاسی به 
اقتصادی تغییر داده است آیا این روش توانسته است 
تأثیری در سیاســت های کشــور ایجاد کند، گفت: 
دشمن در طراحی خود تلاش کرده است با تحت فشار 
قرار دادن ایران در موضوعات اقتصادی زمینه ســاز 

ایجاد شــورش های اجتماعی در کشور شود. ممکن 
است در این زمینه موفقیت هایی را نیز به دست آورده 
باشد اما امروز و براســاس آمارهای موجود می توان 
ادعا کرد وضعیت کشور از نظر اقتصادی در مقایسه 
با قبل در شــرایط بهتری قرار دارد. این موفقیت در 
حالی به دست آمده اســت که ما در سال های اخیر 
با هجمه ســنگین اقتصادی دشمن علیه کشورمان 
روبه رو بودیم؛ اما با مقاومت مردم از این مرحله سخت 

عبور کرده ایم. 
رئیس اسبق مجلس شورای اسلامی توضیح داد: در 
شــرایط کنونی، هم مقدار تولید محصولات داخلی 
افزایش چشمگیری پیدا کرده است و هم روش های 
اداره کشور خصوصا در ماه های اخیر بهبود پیدا کرده 
است. اکنون قادریم ارز حاصل از فروش محصولات 
خود را بدون اتکا به غرب به داخل کشور وارد کنیم 
و نیازهایی را که در این حــوزه داریم تامین کنیم. 
علاوه بر این، در سیاست های اقتصادی نیز اصلاحاتی 
خصوصا در حوزه ارز در حال انجام است که به زودی 

شاهد اثرات مطلوب آن در جامعه خواهیم بود. 
حدادعادل با انتقاد از سیاست ارزپاشی انجام شده 
در دولت  های گذشته به بروز برخی فسادها در این 
زمینه اشاره کرد و گفت: در توزیع ارز 4200تومانی، 
به هر فردی این ارز پرداخت شــد کــه درنهایت 
به گفته مسئولان ســازمان برنامه و بودجه دولت 
وقت، مشخص نیست 17میلیارد دلار از این ارزها 
کجا رفته اســت. علاوه براین، دیوان محاســبات 
مجلس نیز از مفقود شدن 4میلیارد دلار دیگر خبر 
داده است که این موارد نشــان دهنده بروز برخی 
فسادها و رانت در توزیع این ارز است. ما با  اصلاح 
این امور توانســته ایم از تحریم و فشار حداکثری 
عبور کنیم. به نظر می رسد ما در مبارزه با نقشه فشار 
حداکثری به شکل نســبی موفق بوده ایم؛ گرچه 
هنوز جای کار بیشــتری در این حوزه وجود دارد 
و باید تلاشــمان را برای برطرف کردن مشکلات 

دوچندان کنیم. 

غلامعلی حدادعادل در گفت وگو با همشهری: 

سفره مردم را به مذاکرات گره نزده ایم 
  در دولت سیزدهم، از همان ابتدا به آمریکایی ها گفتیم می خواهیم تحریم ها برطرف شود اما اینطور نیست که تصور شود

 راه برطرف کردن مشکلات تنها از مسیر رسیدن به توافق و مذاکره می گذرد

یادداشت

دولت فسادستیز
در فضای رقابت های انتخاباتی خردادماه 1400 بود که بار دیگر 
مسئله مبارزه با فساد به یکی از شاخص های مناظرات سیاسی و 
مطالبات مردمی بدل شد. در آن کارزار هریک از نامزدهای انتخاباتی 
تلاش کردند تا خود را پرچمدار مبارزه با فســاد معرفی کنند که 
برنامه های عملی و مؤثری برای تحقق این امر در چنته دارند، اما 
دراین میان این آیت الله سیدابراهیم رئیسی بود که گوی سبقت را 

از رقبا ربود و توانست بر صندلی ریاست جمهوری بنشیند.
بخشی از عوامل مؤثر در پیروزی رئیســی را باید در خوشنامی او 
در پیشینه مبارزه با فساد جست وجو کرد. عملکرد وی در جایگاه 
ریاست دســتگاه قضا نشــان داده بود که اراده اش برای مبارزه با 
فساد جدی است و در این مسیر با هیچ کس تعارف ندارد. همین 
پیشینه به کمک آمد تا این ذهنیت شکل گیرد که اگر او بر مسند 
ریاست جمهوری بنشیند، خواهد توانست فساد را از ریشه   بخشکاند 

و »مبارزه با فساد« را جایگزین »مبارزه با مفسدان« کند.
اینک قریب به 10ماه است که از فضاهای پر شور و هیجان انتخابات 
فاصله گرفته ایم و میلیون ها ایرانی که پای صندوق رأی آمده اند، 
منتظرند تا قاضی القضــات پرچمدار مبارزه با فســاد، اینک در 
قامت رئیس جمهور نیز قاطعیت خود را در جنگ با رانت خواران 
به نمایش بگذارد و آب را از سرچشــمه پاک کرده و به وعده های 

انتخاباتی عمل کند.
دراین میان هرچند مطالبات تنها به فسادستیزی منحصر نمی شود، 
اما به نوعی تحقق آن برای افکارعمومی اولویت یافته است. امروز 
چشم های بسیاری منتظر است که حرکت فسادستیزی که از همان 
روز آغاز به کار دولت سیزدهم کلید خورده است، آثار و نتایج خود را 
آشکار کند و آنقدر باشکوه عیان شود که به دستاوردی قابل ملاحظه 

در اذهان عمومی بدل شود.
 دراین میان توجه به چند نکته حائز اهمیت است:

 بخش عمــده ای از فعالیت های دولــت در عرصه حل 
مشکلات جامعه و توســعه و پیشبرد کشور، برنامه های 1

زیربنایی و زمان بری است که شکوفایی آن نیازمند صبر و حوصله 
فراوانی است. درطول این چندماه، تنها جهت گیری دولت می تواند 
نزد افکارعمومی قابل مشاهده باشد، اما تحقق نتایج آن به زمان 
بیشتری نیازمند است و عرصه مبارزه با فساد عرصه ای است که 
می تواند در قالب تصمیماتی ملموس و زودبازده در فضای عمومی 

کشور جواب دهد.
مبارزه با فساد ازجمله اقدام هایی است که به شدت می تواند 

زمینه ساز امیدآفرینی در جامعه شود و اعتبارزا و اعتمادزا 2
برای دولت باشد. مردم تشنه مبارزه با فسادند و متأسفانه این فساد 
در دستگاه های اجرایی کشور آزارشان می دهد. هر اقدامی در این 
مسیر هرچند کوچک، نتایج بزرگی در اذهان عمومی ایجاد کرده و 

به سادگی می توان رضایت و خرسندی جامعه را مشاهده کرد.
به نظر می رسد عرصه هایی که نیازمند برخورد جدی با 

فساد هست نیز نیازمند شناسایی و اولویت بندی است و 3
برخی از امور با ورود حداقلــی دولت و رئیس جمهور خیلی زود و 
کم هزینه قابل حل باشد. در این میان باید تلاش کرد تا با شکل دادن 
به قرارگاهی در دولت، این موارد شناسایی شده و با فوریت با آنها 
مقابله شود. طبیعی است  مواردی که نیازمند جراحی های بزرگ تر 

است نیز در طول زمان بیشتری دنبال شود.
 ارائه گزارش از عملکرد فسادستیزانه دولت در عرصه های 

مختلف نیز برای آگاه سازی بهنگام، جذاب و همه جانبه 4
افکارعمومی ضرورتی غیرقابل انکار از پازل مبارزه با فساد در دولت 
سیزدهم اســت. در این میدان باید رســانه ملی و مطبوعات نیز 
به خدمت آمده و با همه تــوان در بازتاب اقدام های انجام شــده 
نقش  آفرین باشند، چراکه مبارزه با فساد آنگاه می تواند اعتمادساز و 
امیدآفرین باشد که به خوبی رخداد پیش آمده و آثار و عوارض آن در 

افکارعمومی قابل مشاهده باشد.
 سخن پایانی آنکه اقدام مؤثر دولت با فرمان فوری و بدون 

استثنای رئیس جمهور در بحث آزادسازی سواحل کشور، 5
اقدام ارزشمندی است که می توان به عنوان نمونه ای از اقدام های 
فسادستیزانه دولت از آن یاد کرد که اخبار آن موجبات رضایت و 
خرسندی جامعه را فراهم آورده است. معضل بزرگی که سالیان 
متمادی است موجب آزار افکارعمومی شده و اقدامات مؤثری در 
طول این ســال ها برای مقابله با آن انجام نشده بود و حال دولت 
سیزدهم پای کار حمایت از منافع ملت ایستاده است. تکرار این 
قاطعیت خواهد توانست امیدها را به دولت منتخب بیشتر کند و بر 
قدرت دولت در برخورد با فساد هم بیفزاید. امید که این اراده بدون 
کمترین خللی به پیش رود و منافع ملت به طور کامل محقق شود.

روابط تهران - باکو در مطلوب ترین 
شرایط

»روابط ایران و  جمهوری  آذربایجان رو به  جلو، در حال توسعه و 
در مطلوب ترین شرایط ممکن است«؛ این آخرین تصویری است 
که سفیر جمهوری  اسلامی ایران در باکو از روابط 2کشور ارائه 
می دهد. به گزارش ایسنا، سیدعباس موسوی در دیدار آنلاین با 
رئیس  کل سازمان توســعه تجارت ایران، با اشاره به پروژه های 
ملی فی مابین 2کشور مانند سنکرون کردن برق)ارتباط بین دو 
یا چندین موتور همزمان با یک سرعت(، ساخت سد، نیروگاه و 
پروژه های ریلی و ساخت پل های عبوری بین ایران و جمهوری 
 آذربایجان، بر اهمیت این کشور و حسن همجواری 2کشور تأکید 
کرد.  وی همچنین ضمن اشاره به برنامه ریزی به عمل آمده برای 
برگزاری اجلاس کمیســیون مشترک همکاری های اقتصادی 
بین 2کشــور، بر پیگیری جدی و به نتیجه رسیدن موافقتنامه 
تجارت ترجیحی، همکاری های نمایشگاهی و پیشبرد پروژه های 
تجاری و صنعتی بین 2کشــور تأکید کرد. رئیس کل سازمان 
توســعه تجارت ایران نیز در این دیدار بر عــزم جدی دولت و 
تأکیدهای ریاست جمهوری برای توســعه روابط با کشورهای 
همسایه ازجمله کشــور جمهوری آذربایجان و لزوم اثربخشی 
اقدام های صورت گرفته تأکید کرد. علیرضا پیمان پاک ادامه داد: 
در این راستا روند همکاری ها با کشورهای همسایه به پروژه های 
متعدد تقسیم بندی خواهد شد تا ضمن اثربخشی بیشتر قابل 
پایش باشــد. وی اضافه  کرد: پروژه هایی مانند تنوع بخشی به 
 خودروهای ایرانی تولیدی در کشــور جمهــوری  آذربایجان، 
داروسازی، تراکتورســازی، راه اندازی مرکز تجاری و به نتیجه 
رســاندن موافقتنامه تجارت ترجیحی، صادرات دانش فنی و 
خدمات فنی و مهندسی و توسعه همکاری های نمایشگاهی از 
مهم ترین مواردی است که با اجرای آنها سطح روابط دوجانبه 

فی مابین 2کشور به نحو مطلوبی توسعه خواهد یافت.

محمد جمشیدی
معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور

۶مــاه گذشــته  دولــت توانســته در 
به وضوح نشان دهد که با همه کشورها 
سیاســت تعاملــی دارد و رئیس جمهور 
طــی ایــن مــدت 4ســفر بــه کشــورهای 
خارجی داشته و توافق های متعددی نیز 
در راستای تقویت توان اقتصادی کشور 

صورت گرفته است./ ایرنا

سیداحمد خاتمی
 خطیب نمازجمعه تهران

فعلا نه له و نه علیه طــرح صیانت هیچ 
ســخنی نمی گویم. مخالفان هم خیلی 
صریــح نظــر خــود را اعــلام کنند تــا این 
طــرح پختــه شــود. الان طــرح نه بــه بار 
است و نه به دار، پس چرا با عصبانیت 
صحبــت می کننــد و عــده ای می گوینــد 

خیانت و خباثت است.

محمد اسلامی
 رئیس سازمان انرژی اتمی

جنگ اقتصادی با سخت ترین نحو علیه 
ایــران اعمال کردنــد. یکی از مســئولان 
هند بــه مــن می گفــت آمریکایی هــا به 
مــا اعتــراض می کننــد کــه چــرا حقــوق 
کارمندان سفارتخانه خود در ایران را از 
طریق دلار پرداخت می کنید؛ زیرا حتی 

یک دلار نباید وارد ایران شود./فارس

 سیداسماعیل خطیب
 وزیر اطلاعات  

 قرار دادن اســرائیل به جــای آمریکا در 
قالب طرح آبراهام را باید یک شکست 
مجــدد بــرای غــرب و اســتکبارجهانی 
دانســت، اما همانگونه که شاهدیم، 
ایران با اقتدار هرچه بیشــتر به سمت 
دســتیابی به منافع خــود و متحدانش 

گام برمی دارد./ایسنا

نقل قول خبر

هماهنگی با هواپیمایی برای 
تخلیه اتباع ایران از اوکراین

ســخنگوی وزارت امورخارجــه در تشــریح 
اقدام های انجام شــده در زمینه مساعدت به 
هم میهنان مقیم اوکراین گفت: با توجه به پیش 
بینی های دقیقی که در وزارت امورخارجه انجام 
شده بود، تحولاتی که امروز شاهد آن هستیم، 
از قبل به عنوان محتمل ترین سناریو به اطلاع 

مراجع و نهادهای ذیربط نیز رسانده شده بود.
به گزارش ایســنا، ســعید خطیب زاده افزود: 
براین اساس ستاد بحران سریعا در محل وزارت 
امورخارجه تشــکیل و تلاش شــد تا حداکثر 
هماهنگی هــا با هدف مدیریــت بهتر اوضاع و 
درصورت لزوم، تســهیل خروج شــهروندان و 

دانشجویان ایرانی انجام شود.
وی ادامه داد: هماهنگی و اتخاذ تمهیدهایی با 
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران برای تخلیه 
اتباع کشورمان از دیگر اقدام های مهم در آغاز 
بحران بوده اســت که درصــورت امکان انجام  
پرواز و صــدور مجوز از طــرف دولت اوکراین 
و اطمینــان از امنیت پرواز به ســرعت انجام  
می شــود. خطیب زاده تصریح کــرد: پیگیری 
وضعیت ایرانیان مقیم اوکراین، به روزرســانی 
اطلاعات و مشــخصات تماس و محل اقامت 
ایرانیان مقیم و ایجاد بانــک اطلاعات در این 
زمینه و اختصاص شــماره تلفــن ویژه برای 
تمــاس ایرانیان مقیــم با معاونت کنســولی 
وزارت امورخارجه به صورت 24ساعته ازجمله 

اقدام های این وزارتخانه است.

 خبر

حمیدرضا بوجاریانگفت وگو
خبرنگار

مهدی سعیدی
کارشناس مسائل سیاسی

احزاب اصلاح طلب آب می روند؟
آرایــش سیاســی جریان هــا و 
گروه هــای سیاســی در پایــان 
در  انتخاباتــی1400  ســال 
رکود فعالیت جریــان اعتدالگرا 
و اصلاح طلب به ســر می برد؛ 9مــاه بعد از فصل 
بهاری انتخابــات رقبای جریان مســتقر هنوز 
موفق به بازیابی ساختار سیاسی خود نشده اند و 
چشم انداز مشخصی نیز برای حرکت بعدی شان 
ندارند. انتشــار برخی اخبار از جلسات روسای 
جمهور دولت های اصلاحات و اعتدالگرا و برخی 
چهره های دیگر نزدیک سیاسی عملا با تکذیب 
هرگونه خط مشی گذاری و راهبردنویسی در خلال 

این جلسات مواجه شد. 
اصلاح طلبان در جریان حداقل 5انتخابات اخیر 
مجالس، شوراها و ریاســت جمهوری توانستند 
به جامع ترین ســازوکار تشــکیلاتی خود طی 
3دهه اخیر و گردهمایی 31تشکیلات سیاسی 
ذیل این جریان دســت پیدا کننــد. با این حال 
شــدت انتقــادات گروه هــای عضو نســبت به 
تصمیمات سیاســی پراکنده و مواضع متفاوت 
و غیرپیرو احزاب در انتخابات مجلس یازدهم و 
ریاست جمهوری ســیزدهم یک بار دیگر آنها را 
به مرز واگرایی از هم نزدیک کرد. ارائه فهرســت 
انتخاباتی غیرائتلافی برخی احزاب اصلاح طلبی 
در سال1398 برای مجلس و ائتلاف نیم بند آنها 
روی عبدالناصر همتی، دولتمرد حسن روحانی 
برای ریاست جمهوری سیزدهم یک بار دیگر جبهه 

اصلاح طلبان را متشتت و متفرق از هم ساخت.

برخی چهره هــای عضو جبهــه اصلاح طلبان و 
همســو، از ضرورت کاهش این 31تشــکیلات 
سیاســی اصلاح طلب به 3 تا 4 حزب سیاســی 
ســخن می گویند و معتقدند این کار شــانس 
موفقیت های سیاســی آنها در آینده را افزایش 
می دهد. مصطفی کواکبیان، عضو شورای مرکزی 
حزب مردم سالاری پنجشنبه گذشته در جریان 
برگزاری کنگره سالانه این حزب ضمن بیان اینکه 
ما به عنوان حزب مردم سالاری حاضریم که جبهه 
اصلاحات 3 یا 4حزب شود، گفت: اگر نظام حزبی 
حاکم شود می تواند راهکار خوبی برای جمع وجور 
شدن 31حزب اصلاح طلب باشد. احمد شریف، 
دبیرکل حزب همبستگی دانش آموختگان ایران 
اسلامی نیز اخیرا به فارس گفته: »انسجامی که 
داخل جبهه اصلاحات در قالب 31حزب هست، با 
3گرایش مطرحی که وجود دارد می تواند تبدیل 
به 3حزب شود. کارگزاران به عنوان یک رویکرد با 
گرایش کسب قدرت و صندوق رأی، حزب اتحاد 
ملت طیف دیگر که به دنبال جامعه پردازی هستند 
و طیف میانه همچون احزاب مردم سالاری و حزب 
اسلامی کار که بنا به اقتضا هر دو رویکرد را لازم 
می دانند، 3طیف هستند که می توانند در قالب 

3حزب اصلاح طلب بروز و ظهور داشته باشند.«
هم اکنون تحرک سیاســی آنها آنچنان کم فروغ 
است که بعید است به هدف تجمیع ساختارهای 
سیاســی آنها بینجامد. آنها شــاید به تعطیلات 
تاریخی مدنظر محمدرضا تاجیک تئوریسین این 

جریان رفته باشند.

همکاری  فعالانه ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی
بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی برای انجام رایزنی های فنی 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی، راهی 
وین شد تا به جمع مذاکره کنندگان 
کشورمان بپیوندد. ازسوی دیگر همکاری های فعال 
ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی در گفت وگوی 
تلفنی رئیس جمهور کشورمان با همتای روس خود 
نیز مورد تأکید قرار گرفت. ســیدابراهیم رئیسی در 

گفت وگو بــا ولادیمیر پوتین، با اشــاره به مذاکرات 
هســته ای با بیان اینکه ایران به دنبال توافقی پایدار 
اســت و نه متزلزل، گفت: ارائه تضمین معتبر، پایان 
بخشیدن به ادعاهای سیاسی و لغو واقعی تحریم ها 
از ضرورت های دست یافتن به توافق پایدار هستند. 
پوتین نیز در این گفت وگو با اشاره به همکاری های 
فعال ایران با آژانس، بر تداوم رایزنی های دوطرف در 

رابطه با مذاکرات هسته ای تأکید کرد. 

احزابهسته ای
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 راهبندان های  آخر سال شروع شده است. با وجود 
اینکه هنوز فــروش ویژه نوروزی در بســیاری از 
مغازه ها و پاساژ ها آغاز نشده، ترافیک عصر گاهی 
اسفند خودش را نشــان می دهد؛ حتی روزهای 
تعطیل و جمعه ها. امســال به نســبت سال های 
گذشته محدودیت های کرونایی کمتر شده است. 
منع تردد شــبانه برداشته شــده و کسب وکار ها 
به صورت رســمی تعطیل نیســتند. اگرچه آمار 
فوتی هاي کرونایی در موج ششم بالا رفته و هر روز 
بیشتر از 200نفر در کشور ما جان خود را از دست 
می دهند، اما شلوغی  خیابان ها نشان می دهد که 

رفت وآمد های غیرضروری در شــهر کم نیست. 
از ســوی دیگر، هرقدر که به روز های پایانی سال 
نزدیک می شویم آلودگی ناشــی از این خودروها 
بیشتر شــده و در هوای ســرد احتمال انباشت 
آلاینده ها افزایش مي یابد. نقشه های پیش بینی 
آلودگی هوا و پایش نقشه های هواشناسی هم از 
انباشت آلاینده ها اواخر هفته جاری و پس از اتمام 
بارندگی ها و وزش باد خبر می دهند. در این بین، 
آنچه واضح اســت اینکه خودروها به عنوان متهم 
ردیف اول خاکســتری کردن آســمان پایتخت 

به حساب می آیند.

نیاز به همراهی مردم
توســعه خطوط مترو به عنوان پاک ترین وسیله 
حمل ونقل عمومی، ایجاد و توسعه خطوط بی آرتی، 

حذف خودروهای سواری کاربراتوری با جایگزینی 
خودروهای انژکتوری و با رعایت اســتانداردهای 
آلودگی در خطوط تولید، حذف سرب و گوگرد از 
بنزین و گازوئیل اگرچه انجام شده، اما با کمترین 
احتمال رخداد اینورژن )وارونگی دما( در اسفندماه، 
باز هم پیش بینی می شود که میزان آلاینده های هوا 
افزایش یابد. بسیاری از خدمات عمومی همچون 
بانک ها، برخی از سرویس های خدمات دولتی و 
خریدها اینترنتی شــده و در دوران کرونا توسعه 
قابل ملاحظه ای در فضای مجازی یافته است، اما 
با این حال همچنان خودرو های شخصی بیشترین 
نقش را در حمل ونقل تهــران دارند. طبق قانون 
توسعه حمل ونقل عمومی و مدیریت سوخت قرار 
بود سهم خودروهای عمومی در دهه های گذشته 
به حــدود 75درصد مجموع رفت وآمد شــهری 
برسد، ولی این اتفاق نیفتاده است؛ بنابراین باید 
با برنامه های پایان سال مدیریت شهری و پلیس 
راهور، همراه شــد تا در این شــلوغی ها، آلودگی 
هوا نفس مان را به شــماره نیندازد. سیدمجتبی 
شــفیعی، معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
تهران به همین خاطر توصیه کرد: »اســتفاده از 
حمل ونقل عمومی، مدیریت ســفر درون شهری 
با اپلیکیشــن ها، خودداری از تردد غیرضروری و 
تهیه اقلام موردنظر از بازارهــای محلی بهترین 
کاری است که در این روزها می توان انجام داد. این 
گونه هم ترافیک کاهش می یابد و هم آلودگی هوا 
نخواهیم داشت؛ چراکه ممکن است اواخر اسفند 
وزش باد و بارندگی قابل توجهی نباشد. افزایش و 
تقویت ناوگان حمل ونقل عمومی، خدمات رسانی 
شبانه روزی اتوبوس های تندرو و هماهنگی برای 
توقف عملیات های عمرانی هم انجام می شود، اما 

نیاز به همراهی مردم دارد.«
چند روز پیش مدیرکل محیط زیست شهرداری 

تهران گفت تمرکز زیاد جمعیت، صنعت و خودرو، 
مهم ترین علــل آلودگی هوای پایتخت اســت و 
بارگذاری بیــش از حد در تهران، بیــش از توان 
اکولوژیک و محیط زیستی آن است؛ چنان که اگر 
استاندارد خودروها و کیفیت سوخت را ارتقا دهیم، 

باز هم آلودگی هوا وجود دارد.
شینا انصاری گفت: »اگر کیفیت سوخت به ویژه 
سوخت نفت و گاز بهتر شــود و گوگرد آن در حد 
مجاز باشد، می تواند بر کاهش آلودگی هوا بسیار 
مؤثر باشــد. در کنار آن باید مدهای حمل ونقلی 
نیز به ســمت حمل ونقل عمومی تغییر کند و از 

وسایل نقلیه شخصی کمتر استفاده شود.«
در ابتدای اســفندماه نیز رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیســت اعلام کرد که فقط بــا ۱0درصد 
یارانه یک سال خودروهای سواری می توان تمام 
طرح های در حال اجرای متروي تهران را تکمیل 
کرد. علی سلاجقه گفت: »در سال های اخیر تغییر 
محسوس الگوی تردد از خودروها و سرویس های 
عمومی به خودروی شــخصی به چالشی جدی 
تبدیل شده است.« به هر حال در هفته آخر اسفند 
میزان رفت وآمد در شهر به شــدت افزایش پیدا 
می کند. بنا بر اعلام سازمان حمل ونقل و ترافیک 
تهران میزان ترافیک 30درصد و بنا بر اعلام پلیس 
۱5تا 20درصد افزایش پیدا می کند که در گذر های 
تجاری بیشتر از این ارقام است. مشاهده شهروندان 
در شب های اخیر هم این افزایش را نشان می دهد. 
بهشــت زهرا نیز میزبان مراجعان زیادی است و 
شــرکت متروي تهران برای انتقــال این گروه از 
شهروندان ســرویس های ویژه ای را در خط یک، 
تدارک دیده است. شبکه حمل ونقل شهری تهران 
با وجود مشــکلاتی مانند فرســودگی تجهیزات 
همچنان در حال خدمت رسانی است و باید اولویت 

استفاده شهروندان باشد.

اسفند دودی
 کاهش محدودیت ها امسال به نسبت 2سال گذشته، خودرو هاي بیشتری را به خیابان هاي تهران کشانده است

پیش بینی می شود بعد از بارش ها، هوای پایتخت آلوده شود

یادداشت

خبر

 ضرورت مکانسیم های نظارت
 و برخورد با تخلفات

خبر تلخ و تکان دهنده بود؛ مرگ کودک 6ســاله در کانال آب محله 
عباس آباد شــهرری؛ جایی که بارها مورد تذکر شورای اسلامی شهر 
تهران واقع شد، اما بی توجهی به این امر، بروز این حادثه دلخراش را در 
پی داشت. شانزدهم شهریورماه در دهمین جلسه شورا بود که شهردار 
وقت منطقه 20برای ارائه گزارش درخصوص اقدامات و برنامه ها در 
صحن شورا حاضر شــده بود و در همین جلسه موضوع ایمنی و لزوم 
سرپوشیده کردن کانال های آب محله عباس آباد را متذکر شدم، اما 
متأسفانه با گذشت بیش از 5ماه و در سایه بی توجهی به این موضوع 
مهم، شاهد وقوع چنین حادثه ای هستیم.در این موضوع نباید مسئولیت 
سازمان های دیگر نظیر آب و فاضلاب را از یاد برد، اما آنچه مورد اهمیت 
است مرگ دلخراش این کودک و پیشگیری از وقوع چنین حوادثی 
است. در اینجا باید به 2نکته مهم اشاره کرد؛ به نظر می رسد زمان آن 
فرارسیده تا مکانیسم پیگیری تذکرات و الزام شهرداری، سایر نهادها، 
سازمان ها و مراکزی که در شهر مسئولیت دارند و بعضا هم زیرمجموعه 
شهرداری تهران نیستند، تغییر کند. شهروندان باید ببینند خواسته های 
آنها که از زبان نمایندگان شان به گوش مسئولان می رسد منجر به تغییر 
و اصلاح مسیر می شود و در فرایندی شفاف و در دسترس برای مردم 
قابل پیگیری است. این نخستین بار نیست که بی توجهی به تذکرات 
اعضای شورا حادثه می آفریند؛ همچنان که در مهرماه سال جاری نسبت 
به لزوم ایمن سازی  بازار گل شهیدمحلاتی مواردی را متذکر شدم، اما 
در سایه بی توجهی به این امر، چند ماه بعد، آتش سوزی در این بازار گل 
رخ داد و خسارات فراوانی به جا گذاشت. موضوع دوم، تعیین مکانیسم 
برخورد با متخلفان است. مجموعه مدیریت شهری باید به گونه ای با 
متخلفانی که در بروز چنین حوادث دلخراشی دخیل بودند، برخورد کند 
که دیگر هیچ مسئولی به خود اجازه اهمال کاری، آن هم در مواردی که 
با جان شهروندان سر و کار دارد را ندهد. متأسفانه ساختارهای نظارتی 
تمام تلاش و توان خود را بر شنیده های واصله و گزارش های شخصی و 
برخوردهای پلیسی استوار کرده اند؛ درصورتی که اصل کار در مدیریت 
شهری باید بر پیشگیری و جلوگیری از کوتاهی و عدم انجام وظیفه باشد. 
رفتار امروز دستگاه نظارتی باعث شده مدیران برای دوری از هرگونه 
سوءظن پیرامون خود دست به کارهای بزرگ نزنند و در مواردی مثل 
موضوع این کانال آب که مشکل بزرگی بین چند دستگاه است، ورود 
نکنند؛ درصورتی که با فشار و نظارت باید مهم ترین مشکلات و خطرهای 
شهر را بشناسند و برای رفع آنها نظارت لحظه ای و مینیاتوری داشته 
باشند.  متأسفانه به رغم همه دل نگرانی ها و دغدغه ها این حادثه اتفاق 
افتاده، اما ما نمایندگان شورای اسلامی 
شــهر تهران باید پیگیري این حادثه 
را در صدر اقدامات خود قرار دهیم و 
اجازه ندهیم چنین حوادثي 

تکرار شود.

 کانال عباس آباد
 و ماجرای مرگ پسر بچه 6ساله 

5ماه بعد از آنکه یک عضو شــورای شهر تهران نسبت به وضعیت 
خطرناک کانال آب محله عباس آباد شهر ری هشدار داده بود، یک 
کودک 6ساله در این کانال غرق شد. به گزارش همشهری، ناصر 
امانی در پی مرگ کودک، خواستار برخورد قاطع با مدیران بی عمل 
شد. او به همشهری گفت که موضوع کانال آب محله عباس آباد را 
در جلسه روز یکشنبه شورای شهر تهران مطرح خواهند کرد و در 
حساب شخصی خود در توییتر نوشــت: »درباره حادثه کانال آب 
محله عباس آباد؛ در گزارش بازدید از محله عباس آباد شــهر ری 
به تاریخ سوم مهرماه ۱۴00 در جلسه علنی شورای شهر تهران از 
خطرات کانال آب این محله سخن گفتم.«  این عضو شورای شهر 
تهران معتقد است که شاید یکی از اصلی ترین مشکلات این محله 
همین کانال آب عباس آباد باشد. امانی در این رابطه به همشهری 
گفت: »وقتی با اهالی آنجا صحبت می کردم، از مشــکلات بیش 
از 3دهه این کانال گلایه داشــتند. مردم می گفتند هر مدیری به 
اینجا آمده، موضوع را مطرح کردند و آنها قول دادند که مشــکل 
را برطرف کنند، ولی هیچ اتفاقی نیفتاده اســت. فقط شهرداری 
دور کانال فنس کشیده و متأسفانه این فنس بعضا توسط معتادان 
سوراخ شده اســت. طوری که از میان فنس رفت وآمد می شود تا 
مشکلات کانال همچنان پابرجا بماند.« او ادامه داد: »روزی که از 
کانال عباس آباد بازدید کردم، از میان فنس به کانال نزدیک شدم و 
به طور کامل از کانال بازدید کردم. مردم هم نگران بودند که بچه ها 
را همیشه نمی شود کنترل کرد. اینکه ممکن است از خانه بیرون 
بیایند و بازیگوشی های بچه گانه کار دست شــان بدهد و خدای 
ناکرده غرق شوند.« پیش از این اتفاق تلخ، بحث کانال عباس آباد در 
صحن شورای شهر مطرح شده بود، ولی به گفته ناصر امانی تاکنون 
نتیجه ای در بر نداشته است. این عضو شورا گفت: »من این موضوع 
را در صحن شورای شهر مطرح کردم و بعد از آن مکاتبه ای با شرکت 
آب و فاضلاب داشتم. در همین اثنا آقای شربیانی، عضو دیگر شورای 
شهر که اتفاقا نماینده شهر ری هم هست، بار دیگر این موضوع را در 
صحن شورا مطرح کرد. پس از آن او چندین جلسه با مدیران مربوطه 
در شهر ری گذاشت ولی متأسفانه به نتیجه نرسید تا پسر بچه 6ساله 
در کانال غرق شد.« او اضافه کرد: »به نظر من، با اتفاق تلخی که رخ 
داده، دیگرباید  اتمام حجت شده باشد. چرا که دیگر توجیه ندارد و 
اینکه بودجه نداشتیم و این حرف ها معنی ندارد. حتی اهالی حومه 
کانال می گفتند که اگر شهرداری و شرکت آب و فاضلاب بودجه 
ندارد، ما طلاهای خود را می فروشیم تا این معضل برطرف شود. 
به نظر من، دستگاه قضایی بدون شــنیدن دروغ های مدیران این 
محدوده باید بررسی لازم را انجام دهد و کسی که مسئول بوده و 
کاری انجام نداده، مسئول مرگ بچه 6ساله است.«  به گفته امانی، 
با پوشاندن کانال بوی بد از آنجا نمی رود، ولی حداقل خطر مرگ 
برای اهالی حومه کانال نخواهد داشت. او عنوان کرد:  »در سال های 
قبل یک بار هم فردی جان خود را در همین کانال از دست داده بود 
و متأسفانه به فراموشی سپرده شد. البته مردم آنجا یادشان نرفته 
است. برای همین، اتفاق دوباره در این محدوده قابل پیش بینی بوده 
و باید کاری می کردند. همانطور که آقای شــربیانی به بنده گفته 
بود، مدیران آنجا هم قول برطرف کردن این مشکل را داده بودند.« 

امیر یزدی
 شهردار منطقه 12

محور 1۷ شــهریور، حد فاصــل خیابان 
صفــا تــا میــدان امــام حســین )ع( کــه 
پیــاده راه بــود، پــس از بازدیــد چند تن 
از اعضــای شــورای شــهر و بــا کســب 
تخصصــی  کمیته هــای  مصوبــات 
ترافیــک  و  حمل ونقــل  ســازمان 

بازگشایی شد.

پرویز سروری
  نایب رئیس شورای اسلامی 

شهر تهران
 در تلاشــیم شــورایاری ها ظرفیــت 
قانونــی یابنــد. بــا تدابیــر شــهردار 
تهــران، مجمــع معتمدیــن محلــی 
تشــکیل شــده تــا به عنــوان بــازوی 
کمکــی شــهرداری تصمیم ســازی  و 

ایده پردازی کنند. 

غلامحسین آرام
 معاون عمرانی فرمانداری تهران

افزایــش بالاتــر از نــرخ تــورم کرایــه 
حمل ونقــل عمومــی در تهــران بــرای 
ســال آینــده پذیرفتنــی نیســت.  اگــر 
افزایــش در مــرز حداکثــر 2۵درصــد 
باشــد، مشــروط بر اینکه نرخ کرایه ها 
کمتر از نرخ تورم باشد، بلامانع است.

نقل قول خبر

عدد خبر

مهــدی هدایــت، شــهردار منطقــه1۹ 
شــهرداری تهــران از آمــاده شــدن 
۵00غرفــه بــرای ســاماندهی بــازار 
خلازیر خبر داد. به گفتــه او غرفه های 
عرضــه لــوازم دســت دوم در خلازیر تا 
پیش از پایان سال با شناسایی افراد، 
ساماندهی و آماده فعالیت می شوند. 

500
غرفه

علی توکلی نــژاد، معاون فنــی و عمران 
ســازمان بهشــت زهــرا)س(، از تبدیــل 
پارکینــگ بــدون اســتفاده اتوبوس هــا 
در میدان شــهدای گمنام  بــه پارکینگ 
عمومی به وسعت ۵هزار متر مربع خبر 
داد و گفت: »این پارکینگ در گذشــته 
به عنــوان پایانــه اتوبوس هــا اســتفاده 
می شد، اما از زمان راه اندازی خط متروی 

حرم مطهر استفاده از آن کمتر شد.«

5000
مترمربع

قــرارگاه اقتصــادی، مانع زدایــی و 
تســهیل گری بــا تأکید بــر احقــاق حق 
شــهر و حــق مــردم از بدهــکاران، در 
شــهرداری منطقه یک تشــکیل شــد. 
حمیدرضا حاجوی، شهردار منطقه یک 
با بیــان ایــن مطلب گفــت: »تنهــا در 
3 پــلاک ثبتــی، شــهرداری منطقــه، 
مطالبــه ای در حــدود 2هــزار میلیــارد 

تومان دارد.«

2000
میلیارد 
تومان

  پیشرفت علمی
 با شعار »ما می توانیم«

رئیس شورای اسلامی شــهر تهران با اشاره به 
موفقیت های علمی صورت گرفته در کشور به 
برکت ظهور انقلاب اسلامی گفت: با شعار »ما 
می توانیم« از قعر جدول علمی جهان به صدر 
آن نزدیک شده ایم. ظرفیت های علمی، نظامی 
و موشکی ما خیره کننده اســت و ما به قدرت 
همین توان نظامی خود توانســته ایم در مقابل 

ابرقدرت ها به خوبی بایستیم.
به گــزارش همشــهری، مهدی چمــران در 
ســخنان پیش از خطبه های نمازجمعه اظهار 
کرد: حدود 33.۴درصد دانشــجویان در رشته 
مهندسی تحصیل می کنند و این رقم پتانسیل 
بالایی برای رشد و تعالی کشور است. در چرخه 
سوخت هســته ای اکنون جزو ۱3کشور دنیا 
هستیم و توانســته ایم از این فناوری در علوم 
مختلف مهندسی، کشاوری، پزشکی و... بهره 

بگیریم.
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران گفت: در 
حوزه فناوری فضایی ایران به پیشــرفت های 
خیره کننده ای رسیده و توانسته در بین 5قدرت 
ماهواره ای جهان قرار گیرد. از سوی دیگر ایران 
در مهندسی رباتیک و ساخت ابررایانه ها دارای 

جایگاه والایی در جهان است.

 خبر
محمد سرابیگزارش

خبرنگار

مسئولیت خودروسازان در قبال کاهش آلودگی هوا

 هم اکنون بیش از 2۱میلیون دستگاه خودروی سواری شماره گذاری شده 
در شهرهای کشور تردد می کنند. از این تعداد بیش از ۴میلیون دستگاه 
خودروی ســواری در تهران تردد دارند. به این آمار، باید تعداد تاکسی ها 
و خودروهایی که روزانه از شهرهاي اطراف و اقماری به پایتخت می آیند 
را نیز اضافه کرد؛ البته که پیمایش تاکسی ها به مراتب بسیار بیشتر است؛ 
به گونه ای که برآوردها نشان می دهد متوسط پیمایش روزانه یک تاکسی 
در کلانشهر تهران بیش از 6برابر خودروهای شخصی است. به هرترتیب نکته 
اینجاست که حدود نیمی از گازهای آلاینده شهر تهران از تردد خودروهای 
سواری ناشی می شود.   با توجه به ممنوعیت واردات خودرو از سال ۱397، 
عملًا بخش عمده ای از خودروهای سواری شخصی تولید داخل هستند و 
تمام تاکسی های کشور نیز )به جز تاکسی های 
فرودگاه و تشــریفات( تولید خودروسازان 

داخلی هستند.

مصوبات و جامعه آماری
به لحــاظ تکنولوژیــک مجموعه 
خودروهای موجود در تهران تنوع 

نسبتاً گســترده ای دارند. ما در تهران شــاهد تردد خودروهای سواری 
کاربراتوری، خودروهای با اســتاندارد آلایندگی یورو2، یــورو ۴، یورو 5 
و... هستیم. درصورتی که براســاس آیین نامه ماده 2قانون هوای پاک و 
اصلاحات بعدی آن از ابتدای سال ۱398تولید خودروي سواری با استاندارد 
آلایندگی کمتر از یورو5 ممنوع بوده و تمام خودروسازان داخلی مکلف به 
ارتقاي استاندارد آلایندگی تولیدات خود به یورو5شده اند، اما متأسفانه با 
فشار و لابی خودروسازان و پیشــنهاد وزارت صمت، استاندارد آلایندگی 
یورو5 به مدت یک سال به تعویق افتاد و از ابتدای سال ۱399اجباری شد.  
خودروسازان داخلی اکنون آمار تولیدی پایینی داشته و نتوانسته اند نیاز 
بازار خودروی کشــور را به میزان لازم تأمین کنند؛ به نحوی که در سال 
۱399میزان تولید خودروی سواری در کشور )مجموع تمام خودروسازان 
داخلی( حدود 900هزار دستگاه بوده است. از این تعداد بخش بسیار اندک 
و ناچیزی نیز به نوسازی ناوگان تاکسیرانی کشور تخصیص یافته است. 

)حدود یک درصد(
کمبود عرضه خــودرو و البته معضلاتــی مانند گرانــی و کیفیت نازل 
خودروهای موجود در بازار باعث شــده هنوز هم خودروهای کاربراتوری 
که میزان آلایندگی آنها ۱5برابر یک خودروی یورو2است، در شهرها  تردد 
کنند. در تهران حدود 9درصد ناوگان سواری کاربراتوری هستند. درواقع 
مردم، هم خودروی گران و با کیفیت نازل می خرند و هم متحمل هزینه های 
ناشی از افزایش آلودگی هوا مانند بیماری های قلبی و عروقی می شوند؛ 

موضوعی که نیازمند اتخاذ راهبردهاي اساسی برای رفع ریشه ای این معضل 
است. متأسفانه خودروسازی کشور به جای استفاده از حمایت های داخلی 
برای رشد و ارتقاي فنی و کیفی خود مسیر دیگری را انتخاب کرده است؛ 
موضوعی که نه تنها در بخش کنترل آلایندگی، بلکه در ایمنی محصولات 
نیز مشهود است؛ موضوعی که چندی پیش نیز در سانحه رانندگی بهبهان و 

مشکلات ایمنی خودروها، منجر به جرح و فوت هموطنان مان شد.

 یافته های مدلسازی سیاهه انتشار تهران 
شرکت کنترل کیفیت هوا با لحاظ روش ها و متدولوژی های علمی اقدام به 
مدلسازی انتشار آلایندگی تهران در قالب سناریوهای راهکارهای کاهش 

آلودگی کرده و در این مسیر نتایج قابل توجهی حاصل شده است.
 اگر فرض بگیریم تمام خودروهای ســواری تهران، تبدیل به  خودروهای 
سواری با استاندارد آلایندگی یورو۴شوند )البته نه یورو 5!( میزان تغییرات 

در انتشار آلاینده های هوا به صورت زیر خواهد بود:
  انتشار مونوکسید کربن )CO( ناوگان خودروهای سواری تهران کاهش 

92درصدی خواهد داشت.
  انتشار اکسیدهای نیتروژن )NOx( ناوگان خودروهای سواری تهران 

کاهش 70درصدی خواهد داشت.
  انتشــار ترکیبات آلی فرار )VOCs( ناوگان خودروهای سواری تهران 

کاهش 60درصدی خواهد داشت.
این موضوع نشان دهنده چند نکته مهم است:

1   ارتقاي استاندارد آلایندگی، سهم قابل ملاحظه ای در کاهش آلودگی 
هوا خواهد داشت.

2  عرضه خودروی سواری از ابعاد مختلف )کمی، کیفی و قیمت( دچار 
نقصان جدی در کشور است؛ موضوعی که حتی تا پیش از وقوع تحریم های 

بین المللی نیز نمود داشته است.
3  تولیدات فعلی بعضاً دارای قطعات باکیفیت کنترل کننده آلودگی هوا 
نیستند. مثال بارز آن قطعه کاتالیست کم کیفیت در خودروی سواری است.

ماندگاری استاندارد آلایندگی
وحید نوروزی 

کارشناس محیط زیست
طبق اعلام رأی دیوان محاسبات، اقداماتی که ارگان  ها و دستگاه ها باید در چارچوب قانون 
هوای پاک یا قانون نفس انجام می دادند، صورت نگرفته است؛ بنابراین وقتی چند روز میزان 
آلاینده ها به حد قابل قبول می  رســد، نمی توان آن را نتیجه اقدامات این ارگان ها دانست. 
نمی شود گفت خودرو سازان یا تولیدکنندگان سوخت کاری کرده اند که وضعیت آلودگی هوا 
بهبود پیدا کرده است؛ به همین دلیل که نمی شود گفت دانشجویی درس نخواند و در امتحان 
حضوری نتیجه خوبی بگیرد. اگر بهبودی در ماه های گذشته مشاهده شده است به دلیل شرایط 
اقلیمی و وزش باد بوده است. همچنان اعتقاد داریم که مدیریت آلودگی هوا فرمانده اي مقتدر 
ندارد. دیوان محاسبات به صراحت توضیح داده است که بیش از 90درصد ارگان  ها وظایف خود 
را در این زمینه انجام نداده  اند؛ بنابراین در سال آینده نیز مشکلات ناشی از آلودگی هوا در 
شهر های بزرگ ادامه خواهد یافت. این نظر هم مطرح شده بود که اگر ارتقاي استاندارد مثلا 
از یورو 5به یورو 6انجام شود، انتشار آلاینده ها تغییر ناگهانی و زیادی نخواهد کرد. به این معنا 
که میزان تناژ انتشار آلاینده ها از وضع موجود با یک پله استاندارد بالاتر، به میزان ناچیزی 
کاهش پیدا می کند، اما من تصور می کنم که مهم ماندگاری این استاندارد هاست. مهم این است 
که صنعت خودرو سازی ما کیفیت را به حدی بالا ببرد که ماندگاری استاندارد به اندازه کیفیت 
خودروهای جهانی باشد. انتشار آلاینده یک دســتگاه خودرو در هنگام کسب استاندارد، 
میزان مشخصی است و نباید در طول چند سال افت و اصطلاحا به سطح یورو یک سقوط کند. 
کیفیت سوخت هم در این میان اهمیت زیادی دارد، اما ما روی ماندگاری استاندارد بحث داریم.

مکث

 وضعیت انتشار آلایندگی خودروهای سواری، طبق آخرین مطالعات سیاهه انتشار تهران 

نوع وسیله نقلیه
ذرات معلقانتشار گازهای آلاینده

سهم از کل انتشارتناژ تولید)تنُ در سال(سهم از کل انتشارتناژ تولید)تنُ در سال(
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شنبه 7 اسفند 41400
 شماره  8448

در اقتصاد متورم ایران، برای حفظ 

دستمزد
قدرت خرید دســتمزد کارگران و 
جلوگیری از کاهش سطح معیشتی 
آنها نســبت به ابتدای ســال1400، حداقل مزد و 
مزایای یک خانوار کارگری باید تا حدود 60درصد 
افزایش پیدا کنــد؛ تا هم هزینه تحمیل شــده به 
معیشت کارگران جبران شــود و هم زمینه مساعد 

برای مقابله دولت با توسعه فقر فراهم آید.
به گزارش همشهری، رقم تعیین شده برای حداقل 
مزد کارگران یکی از عوامل مؤثر در تشدید یا تضعیف 
توسعه فقر در کشور است و هر چه این رقم به حداقل 
هزینه معیشت کارگران نزدیک تر باشد، دست دولت 
در ارتقای سطح معیشتی جامعه بازتر خواهد بود؛ اما 
اتهام هایی که در مورد تورم زا بودن افزایش مزد مطرح 
می شود عملا دولت ها را نیز در جبهه مخالف افزایش 
مزد قرار می دهد و این چالشی است که انتظار می رود 
در دولت سیزدهم و در سایه سیاست های مقابله با 

فقر که مورد تأکید رئیس جمهوری است، رفع شود.

فلسفه تعیین مزد سالانه
شورای عالی کار به عنوان بالاترین مرجع رسیدگی 
به مسائل حوزه کار و کارگری و مجری تعیین مزد 
کارگران در سال جدید، امروز با حضور نمایندگان 
دولت، کارفرما و کارگر تشــکیل جلسه می دهد و با 
توجه به مشخص شــدن هزینه معیشت کارگری، 
این احتمال وجود دارد که در همین جلسه، نظرات 
شرکای اجتماعی جمع بندی و حداقل مزد کارگران 

برای سال1401 تعیین شود.
به گزارش همشهری، در قانون کار اغلب کشورها، 
تمهیداتی برای بررســی و تعییــن دوره های مزد 
کارگران اندیشیده شــده و در برخی کشورها حتی 
ســالانه بیش از یک بار جلسات بررســی و تعیین 
مزد برگزار می شود. هدف اصلی این جلسات، رصد 
وضعیت قدرت خرید خانوارهای کارگری و همچنین 
وضعیت بنگاه های اقتصادی در پرداخت مزد است و 
به واسطه اینکه نرخ تورم در اغلب اقتصادها مهار شده، 
لزوما نتیجه این جلســات نیز افزایش رقم دستمزد 
نخواهد بود؛ امــا در اقتصاد متورم ایــران به دلایل 

مختلف داخلی و خارجی نظیــر عملکرد بانک ها، 
سیاست های پولی، کسری بودجه دولت، تحریم های 
خارجی، در اغلب دوره ها، تغییرات قیمتی در طول 
سال نسبت به سال قبل بســیار قابل توجه است و 
به ناچار، هر ساله رقم ریالی مزد با رشد نسبتا بالایی 
نسبت به سال قبل مواجه می شود. طرف کارگری 
همواره تأکید می کند که در مذاکرات مزدی، اصل 
اول حفظ قدرت خرید دستمزد اســت و در اغلب 
موارد، افزایشی روی قدرت خرید واقعی مزد انجام 
نمی شود مگر اینکه مانند سال های 92 تا 96، پس از 
یک یا چند سال سرکوب مزدی، شرایط برای افزایش 
اندک قدرت خرید واقعی دستمزد مهیا شود و میزان 

افزایش مزد بیش از مقدار تورم باشد.

سناریوی ایده آل تعیین مزد
نگاهی به نرخ تورم بهمن ماه و مقایسه آن با هزینه 
محاسبه شده برای معیشت کارگران در بهمن1399 
و 1400، حاکی از این است که بهترین سناریو برای 
حفظ قدرت خرید واقعی کارگــران و جلوگیری از 
افزایش فشار به معیشت آنها، افزایش 60درصدی 
حداقل مزد و مزایای کارگری و رســاندن آن به مرز 
6.5میلیون تومان است. محاسبات نشان می دهد اگر 
در مذاکرات مزد1401، با این میزان افزایش موافقت 
شود، کارگران می توانند با امید به مهار تورم در سال 
پیش رو، به وضعیت معمولی زندگی خود در سال های 
قبل برگردند و همان کیفیت زندگی را تجربه کنند. 
پیش  از این، کمیته مزد شورای عالی کار در آخرین 
نشست امســال خود، هزینه معیشــت یک خانوار 

3.3نفره کارگری را با 30.2درصد افزایش نســبت 
به سال قبل 89میلیون و 798هزار و 205ریال در 

ماه تعیین کرد.
این در حالی اســت که آخرین اطلاعات مرکز آمار 
ایران از رشــد 41.4درصدی تورم مصرف کننده در 
بهمن ماه حکایت دارد و با این حســاب، حتی اگر 
از غیرواقعــی بودن افزایــش 30.2درصدی هزینه 
معیشت کارگران نســبت به سال قبل چشم پوشی 
شود، باید در تعیین مزد آنها میزان افزایش بیشتری 
اعمال شــود تا با واقعیت های اقتصادی همخوانی 
داشته باشــد. از آنجا  که بخش عمده دهک چهارم 
هزینه ای را خانوارهای کارگری تشکیل می دهند، 
بررســی وضعیت تورمی این دهــک در بهمن ماه 
می تواند راهنمای مناســبی برای تخمین شرایط 

گروه کارگری باشد. 
طبق اعلام مرکز آمار ایران، در بهمن امســال و در 
شــرایطی که میانگین نرخ تورم کشور 41.4درصد 
بوده، دهک چهارم تورم 42.5درصــدی را تجربه 
کرده و این رقم حاصل افزایش 53.8درصدی تورم 
خوراکی ها و رشــد 33.7درصدی تــورم کالاهای 
غیرخوراکی و خدمات بوده است. همچنین در این 
آمارها، ضریب اهمیت خوراکی ها در سبد مصرفی 
دهک چهارم معــادل 36.6درصد و ضریب اهمیت 
گروه غیرخوراکی و خدمات 63.4درصد بوده است. 
با این تفاصیل، به واسطه تورم 53.8درصد خوراکی ها 
که بیش از یک سوم هزینه معیشت کارگران را شامل 
می شود، هرگونه اهمال کاری در ترمیم قدرت خرید 
مزد کارگران می تواند به قیمت ســوق پیدا کردن 
خانوارهای کارگری به ســمت خط فقر نســبی یا 
وخیم تر شدن وضعیت فقر آنها از وضعیت فقر نسبی 

به فقر مطلق تمام شود.

سناریوی محتمل برای تعیین مزد
در ســال گذشــته، هزینه معیشــت یک خانوار 
کارگری 3.3نفــره 6میلیون و 895هــزار تومان 
تعیین شــده بود و حداقل مزد و مزایای 4میلیون 
و 50هزارتومانی این خانوار حــدود 59درصد آن 
را پوشش می داد. در ســال آینده نیز اگر قرار باشد 

قدرت خرید دستمزد کارگران براساس قیمت های 
بهمن ماه، حدود 59درصد هزینه معیشت 8میلیون 
و 979هزارتومانــی )کــه اخیــرا در کمیته مزد 
تعیین شــد( را پوشــش دهد، باید حداقل مزد و 
مزایای یک خانوار 3.3نفره نســبت به سال جاری 
30.5درصد افزایش پیدا کند تا با رشد یک میلیون 
و 240هزارتومانی، به مرز 5.3میلیون تومان برسد 
و فقط از منظر آمار قدرت خرید کارگران در همان 
ســطح ابتدای ســال1400 باقی بماند؛ اما نکته 
اینجاســت که میزان افزایش نرخ ســبد معیشت 
کارگران در ســال جاری نســبت به هزینه واقعی 
تحمیل شده به این ســبد بسیار کمتر است و رشد 
30.2درصدی آن نه با تورم 41.4درصدی بهمن ماه، 
نه با تورم 53.8درصدی خوراکی ها در سبد مصرفی 
دهک چهارم و نــه با تــورم 33.7درصد کالاهای 

غیرخوراکی در سبد این دهک مناسبتی ندارد. 
بر همین اســاس اســت که انتظار مــی رود دولت 
سیزدهم با خط مشی فقرزدایی و مقابله با توسعه فقر، 
به دنبال احیای واقعی قدرت خرید مزد باشد و فقط 
به مساوات در آمارها بسنده نکند؛ در غیر این صورت، 
معضل افزایش شاغلان فقیر را نیز باید به مشکلات 

سال1401 در حوزه فقر و رفاه اضافه کرد. 
حمید حاج اســماعیلی، کارشــناس بازار کار نیز با 
اشاره به اینکه امســال رقم سبد معیشت با دخالت 
مســتقیم دولت تعیین شــده، می گوید: در ایران، 
نهایتا این دولت است که رقمی را برای دستمزد اعلام 
می کند؛ اما براساس چند مؤلفه می توان رقم دستمزد 
سال آینده را از هم اکنون تخمین زد که یکی از این 
مؤلفه ها حداقل حقوق تعیین شده برای کارمندان 
دولت است. حاج اســماعیلی می افزاید: کمیسیون 
تلفیق رقم پیشنهادی دولت در لایحه بودجه1401 
برای حداقل حقوق کارمندان را از 4.5به5.6 میلیون 
تومان افزایش داده که احتمالا شورای نگهبان هم با 
آن مخالفتی ندارد و از آنجا  که طی سال های گذشته 
رقم تعیین شده برای حداقل مزد و مزایای کارگران 
از حداقل تعیین شده حقوق کارمندان بیشتر بوده، 
به نظر نمی رسد دستمزد تعیین شده برای سال1401 

هم از رقم 5.6میلیون تومان کمتر باشد.

پیشنهاد اولیه افزایش مزد؛ 60درصد
همشهری سناریوهای ایده آل تعیین مزد را در نشست امشب شورای عالی کار بررسی می کند

مرکز آمار می گوید: فاصله تورمی گروه های کم درآمد و پردرآمد برای دومین ماه پیاپی ثابت باقی ماند
ثبات فاصله تورمی فقرا و ثروتمندان

در شرایطی که در طول ماه های گذشته فاصله تورمی 

تورم
بین گروه های کم درآمد و ثروتمند در حال افزایش بود، 
تازه ترین داده های مرکز آمار نشان می دهد در بهمن ماه 
برای دومین ماه متوالی فاصله تورمی بین این دوگروه در سطح 3.6درصد 
باقی مانده اســت، با این حال هنوز تا نقطه ثبات فاصله هســت و فقرا 
همچنان در حال تحمل فشار های تورم بیشتری هستند، اما درصورتی 
که روند فعلی تداوم یابد، انتظار می رود فاصله تورمی فقرا و ثروتمندان 

در ماه های آینده کمتر شود.
به گزارش همشهری، جمعیت کشور براساس هزینه و درآمدهای افراد به 
10قسمت مجزا تقسیم بندی می شود که طبقات ثروتمند در دهک های 
نهم و دهم و طبقات کم درآمد در گروه های پایین قرار می گیرند. آمار ها 
نشان می دهد از 3ســال پیش و همزمان با شتاب گرفتن سرعت تورم، 
گروه هایی که در طبقات کم درآمد طبقه بندی می شدند با تورم بیشتری 
مواجه بودند و اثرات تورمی، سبد معیشتی آنها را بیشتر از ثروتمندان 
تحت تأثیر قرار داده بود. این موضوع به ویژه در مورد مواد و محصولات 
خوراکی در بین طبقات کم تربرخوردار نمود عینی تری داشت، زیرا سبد 
مصرفی طبقات کم درآمد با دهک های پردرآمد تفاوت زیادی دارد. به 
بیان دیگر عموما بخش بیشتری از درآمد طبقات فقیر شامل هزینه های 
خوراک می شود. در مقابل، ثروتمندان سهم کمتری از هزینه هایشان را 
به تامین خوراک اختصاص می دهند. به تعبیر دقیق تر، دهک اول در سبد 
هزینه ای خانوارها بالاترین سهم را برای مصارف خوراکی دارد. در چنین 
شرایطی تازه ترین گزارش مرکز آمار نشان می دهد ارقام مربوط به فاصله 
تورمی دهک های درآمدی برای دومین ماه متوالی به ثبات رسیده است.

فاصله تورمی فقرا و ثروتمندان
مرکز آمار در تازه ترین گزارش خود اعلام کرد فاصله تورمی دهک اول 
تا دهم یعنی افراد کم درآمد و پردرآمد در بهمن ماه امســال در سطح 
3.6درصد ثابت مانده است؛ در دی ماه نیز این فاصله تورمی همین میزان 
بود. این ارقام نشان می دهد برخلاف ماه های قبل که فاصله تورمی بین 

این دو گروه در حال رشد بود، در طول 2ماه گذشته این نسبت به ثبات 
رسیده است.

همچنین فاصله تورمی در گروه خوراکی ها و آشــامیدنی ها نسبت به 
ماه قبل 0.4واحد درصد و در بخش کالاهــای غیرخوراکی و خدمات 
0.8درصد کاهش داشته است. این آمار نشان می دهد در صورت تداوم 
این روند در ماه های آینده می توان انتظار داشت فاصله تورمی بین طبقات 
کم درآمد و پردرآمد ترمیم شود و بهبود یابد. با این حال باید به این نکته 
توجه کرد که همچنان فاصله تورمی این دوگروه زیاد است و همچنان 
طبقات کم درآمد تورم بیشتری را تحمل می کنند، اما این روند که در 

طول ماه های گذشته رو به رشد بود، اکنون متوقف شده است.
طبق آمار های مرکز آمار همچنان میزان تورم دهک اول جامعه یعنی 
خانواده های کم درآمد 44درصد است، اما تورمی که گروه های پردرآمد 
در دهک دهم تحمل می کند 40.5 برآورد می شود. این شکاف تورمی 
بین طبقات کم درآمد و پردرآمد باید در ماه های آینده جبران شود. به نظر 
می رسد آنچه می تواند شکاف تورمی این دو گروه را کمتر کند، ثبات در 

هزینه تامین خوراکی ها و آشامیدنی هاست که نقش زیادی در معیشت 
و هزینه طبقات کم درآمد ایفا می کند.

تفاوت هزینه های فقرا و ثروتمندان
اطلاعات مرکز آمار نشان می دهد سطح تورم خوراکی ها و آشامیدنی ها 
برای طبقات کم درآمد یعنی دهک اول 54درصد بوده؛ درحالی که تورم 
خوراکی ها برای دهک دهم 53.6درصد بوده است. این در حالی است 
که بخش عمده هزینه ها در گروه های کم درآمد مربوط به خوراک است و 
هزینه های این بخش برای ثروتمندان سهم کمتری را شامل می شود. در 
مقابل اما در بخش کالاهای غیرخوراکی و همینطور ارائه خدمات تورمی، 
هزینه هایی که گروه های پردرآمد تحمل کرده اند بیشــتر از گروه های 
کم درآمد بوده، زیرا هزینه های گروه هــای پردرآمد در بخش کالاهای 
غیرخوراکی و خدمات بیشتر از گروه های کم درآمد است. طبق اطلاعات 
مرکز آمار، میزان تورم کالا های غیرخوراکی در دهک دهم 37.6درصد 
و برای دهک اول یعنی افرادی که درآمد کمتــری دارند، 33.5درصد 
است که نشان می دهد در حوزه کالاهای غیرخوراکی یک فاصله تورمی 

3.9درصدی وجود دارد.

تورم نقطه ای دهک های هزینه ای به تفکیک گروه های عمده- ارقام به درصد
کالاهای غیرخوراکی و خدمات خوراکی و آشامیدنیدهک هزینه ای

40.731.2دهک اول
4031.3دهک دوم
39.630.8دهک سوم
39.730.6دهک چهارم
39.930.6دهک پنجم 
40.130.5دهک ششم
40.430.8دهک هفتم
40.931دهک هشتم

42.132.1دهک نهم
42.134.9دهک دهم 

بانک

خبر

هر ایرانی چند کارت  بانکی دارد؟
طبق اعلام بانک مرکزی تا پایان دی ماه سال جاری تعداد انواع 
کارت های بانکی فعال اعم از کارت برداشت، اعتباری، هدیه و 
کارت پول الکترونیک به 418میلیــون و 322هزار و 925عدد 
رسیده که با احتســاب جمعیت 85میلیون نفری ایران، سرانه 

کارت  بانکی به 4.92عدد می رسد.
 به گزارش همشهری، بررســی آمارهای بانک مرکزی حاکی از 
آن اســت که بانک ملی در رده نخست صدور انواع کارت  بانکی 
قرار دارد به گونه ای که تا پایان دی ماه سال جاری 17.8درصد 
کارت های برداشت، 50.8درصد کارت های اعتباری و 26درصد 
کارت های هدیه فعال در کشور از سوی بانک ملی ایران صادر 
شده است. البته در حوزه کارت های پول الکترونیک که تعداد 
آنها در دی ماه به یک میلیون و 987هزار و 899عدد می رســد، 

عمده سهم بازار در اختیار بانک ملت است.

علاج واقعه قبل از وقوع
در تبصــره16 لایحه بودجه ســال1401، بانــک مرکزی و 
نظام بانکی ملزم شــده 21نوع وام تکلیفی با هدف حمایت از 
اقشار مختلف و ایجاد اشــتغال از محل منابع قرض الحسنه به 
متقاضیان پرداخت کند. مجموع تکالیف مالی بانک ها در این 
تبصره 438هزار میلیارد تومان برآورد می شود و علاوه بر آن، در 
قالب سایر عقود نیز 953هزار میلیارد تومان تسهیلات تکلیفی 
پیش بینی شده که مجموع تکالیف بانک ها در بودجه سال آینده 

را به 1390هزار میلیارد تومان می رساند. 
علی صالح آبادی، رئیس کل بانک مرکزی می گوید: این مسئله 
را در نامه ای به اطلاع مقام معظم رهبری رسانده و اعلام شده 
است که این میزان تســهیلات معادل بیش از 50درصد کل 
تسهیلات پرداختی شبکه بانکی در سال جاری و مغایر با لایحه 
دولت است و موجب ناترازی بانک ها و در نهایت افزایش تورم 
می شود. رهبر معظم انقلاب نیز در واکنش به این نامه، به صورت 
مکتوب به محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس هشدار داده اند که 

تکلیف مالایطاق به بانک ها نشود.
رئیس کل بانــک مرکزی ابــراز امیدواری می کنــد حالا که 
تبصره16 و بندهای الحاقی آن به کمیسیون تلفیق بازگشته، 
در کمیســیون تلفیق اصلاحــات به گونه ای انجام شــود که 
تکالیف بانک ها به لایحه اولیــه ای که دولت ارائه داده بازگردد 
و نمایندگان مجلس در بازنگری خود با توجه به دســتور مقام 
معظم رهبــری، تکالیف مازاد بر دوش بانک هــا نگذارند. این 
اتفاق، مصداق علاج واقعه قبل از وقوع است و می تواند در سایه 
رهنمودهای رهبری، راه را بر وقوع تکانه های ویرانگر در اقتصاد 

ایران ببندد.

رئیسی در نخستین جلسه شورای عالی رفاه دستور داد
تجهیز پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان 

در دهه 90، اساسی ترین حرکتی که برای اصلاح سازوکارهای 
حوزه رفاه اجتماعی انجام شد، ایجاد یک بانک اطلاعاتی جامع 
در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تحت عنوان پایگاه اطلاعات 
رفاه ایرانیان بود که البته به واســطه تعدد دستگاه های دارای 
اطلاعات در ایران، با مشــکلات عدیده ای روبه رو شد؛ حالا اما، 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس دولت سیزدهم تأکید ویژه ای برای 
به روزرســانی و تجهیز این پایگاه اطلاعاتی دارد و به وزارت کار 

و سایر دستگاه ها برای تحقق این مهم، دستور اکید داده است.
به گزارش همشــهری، نبود بانک اطلاعاتی جامع، بزرگ ترین 
خلأ در سپهر سیاستگذاری ایران در اغلب حوزه ها نظیر مسکن، 
صنعت، توزیع و... اســت و در حوزه رفــاه اجتماعی که دولت 
مجبور اســت ارقام کلانی از بودجه و درآمد کشور را صرف آن 
کند، این خلأ بیش از هرجای دیگری احساس می شود. اجرای 
سیاست های رفاهی، به خصوص توزیع یارانه ها و کمک به بهبود 
معیشت فقرا، حوزه ای است که مستقیم نیازمند بانک اطلاعاتی 
جامع و کامل است. ســیدابراهیم رئیسی، در نخستین جلسه 
شورای عالی رفاه و تأمین اجتماعی در دولت سیزدهم، با بیان 
اینکه نظام جمهوری اســلامی ایران پرچمدار برقراری عدالت 
اجتماعی است و وجود فقر در جامعه اسلامی به هیچ وجه زیبنده 
این نظام نیست، یکی از ضروری ترین اقدامات در مسیر رسیدگی 
به فقرا و نیازمندان را به روزرسانی سامانه جامع اطلاعاتی رفاه و 
تأمین اجتماعی عنوان کرد و گفت: سامانه اطلاعاتی زیرمجموعه 
وزارت رفاه باید به روزرسانی شده و در راستای جامعیت اطلاعات 
آن، با دیگر سامانه های اطلاعاتی دستگاه های ذیربط یکپارچه 

و مرتبط شود. 
رئیس جمهور به مسئولان به ویژه در حوزه رفاه و تأمین اجتماعی 
هشــدار داد که برنامه های رفع فقر مطلــق را مطلقا به آینده 
موکول نکنند و با فرمان او همه دســتگاه ها مکلف شدند برای 
تکمیل و توســعه پایگاه رفاه ایرانیان، همکاری لازم را با وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی داشــته باشند و اطلاعات مورد نیاز 
را به صورت برخط در اختیار این وزارتخانه قرار دهند. حجت الله 
عبدالملکی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بعد از برگزاری این 
جلسه درباره وضعیت پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان به رسانه ها 
گفت: در ســال های اخیر زحمات خوبی برای ایجاد این بانک 
اطلاعاتی کشــیده شــده و این پایگاه بخش عمده اطلاعات 
دهک بندی خانواده ها را دارد اما لازم است که بعضی از پایگاه های 
اطلاعاتی در بقیه قسمت های حاکمیت هم به این پایگاه متصل 
شوند و امید است با دستور ویژه رئیس دولت، همه دستگاه ها 
همکاری لازم را داشــته باشــند و به صورت برخط اطلاعات 
مورد نیاز را در اختیار این پایگاه قرار دهند تا بتوانیم به تفکیک 
خانوارها براساس کد ملی اطلاعات وضعیت رفاهی خانوارها را 

باشیم. داشته 

چهره روز

چهره ها

 اقدامی برای
کاهش شکاف تورمی

  خبر: شــورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا با هدف جلوگیری از افزایش قیمت مواد غذایی 
و تحمیل هزینه بیشتر به سبد خانوارهای کم درآمد 
و دهک های پایین، اجرای قانــون مالیات بر ارزش 

افزوده برای اقلام خوراکی را منتفی کرد.

  نقد: یکی از موضوعاتی که از ســال97 تاکنون 
فشار زیادی به طبقات کم درآمد وارد کرده، افزایش 
قیمت مواد و محصولات خوراکی بوده است. آمار ها 
نشان می دهد از 4سال پیش که نرخ تورم افزایش 
یافته، سرعت رشد قیمت محصولات خوراکی حتی 
بیشتر از سایر بخش ها بوده است. طبق گزارش های 
مرکز آمار، رشد قیمت محصولات خوراکی موجب 
شــده بین طبقات کم درآمد و پردرآمد یک فاصله 
تورمی به وجود بیاید. به دلیل پایین بودن سطح درآمد 
طبقات کم درآمد، افزایش قیمت مواد خوراکی فشار 
زیادی به این دهک ها وارد می کند. بر همین اساس 
هر نوع سیاستی که به کاهش یا ثبات قیمت در این 
محصولات منجر شود، می تواند معیشت دهک های 
درآمدی کم درآمد را بهبود بخشد. بر همین اساس 
به نظر می رســد تصمیم شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا که با هدف جلوگیری از افزایش 
قیمت مواد غذایی گرفته شــده، بتواند در ماه های 
آینده به کاهش فاصلــه تورمی طبقات کم درآمد و 

پردرآمد کمک کند.

نقد  خبر

احسان خاندوزی
وزیر اقتصادی و دارایی

در 5مــاه گذشــته بــا اینکــه تحریم هــای 
ایالت متحده کاهش نیافته و مذاکرات 
ایران با کشــورهای 1+4 به نتیجه قطعی 
نرســیده اســت، صــادرات نفــت ایــران 
نســبت بــه دوران آغــاز دولــت جدیــد 
نزدیک به 4۰درصــد افزایــش یافته و ما 
همچنان بر نقش آفرینی ویژه بازار نفت 

و گاز تأکید داریم.

حسین قربانزاده
رئیس سازمان خصوصی سازی 

بخشی از کمپ مرحوم ناصر حجازی در 
مالکیت وزارت ورزش و از لحاظ فیزیکی 
در تصرف شهربازی ارم بود و به باشگاه 
استقلال منتقل نشــده بود. هفته قبل 
تصرف فیزیکی توسط شهربازی ارم رفع 
شد و وزارت ورزش هم به لحاظ حقوقی 
موافقــت کرد کــه ایــن زمین به باشــگاه 
استقلال منتقل شود که مراحل اجرایی 

و حقوقی آن در حال پیگیری است.

محمود محمودزاده 
معاون مسکن وزارت راه و شهرسازی

با توجه به فاصله قابل ملاحظه قیمت 
تمام شــده مســکن در بــازار بــا تــوان 
خانــوار، سیاســت اصلــی در نهضــت 
ملی مسکن، کمک به خانه دار شدن 
کم درآمدهــا قــرار گرفــت و بــه همیــن 
دلیــل میــزان کارمــزد تســهیلات برای 
دهک های كم درآمد كمتر شده است.

بررســی آمارها نشــان می دهد حفظ 
قــدرت خریــد کارگــران و جلوگیری از 
توســعه فقــر بــا افزایــش 60درصــدی 
حداقل مزد و مزایــای کارگری محقق 

می شود

تعداد کارت های اعتباری فعال

15.130.883
عدد

سرانه هر ایرانی

0.18
درصد

تعداد کارت های برداشت

266.867.589
عدد

سرانه هر ایرانی

3.14
درصد

کل کارت های بانکی فعال

418.322.925
عدد

سرانه هر ایرانی

4.92
درصد

تعداد کارت های خرید یا هدیه

134.336.554
عدد

سرانه هر ایرانی

1.58
درصد

تعداد کارت های پول الکترونیک

1.987.899
عدد

سرانه هر ایرانی

0.02
درصد
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سقوطرعایتپروتکلها؛صعودفوتیها
بررسی  وضعیت شیوع کرونا 3هفته مانده به پایان سال نسبت به مدت مشابه سال گذشته حکایت از افزایش موارد فوت و ابتلا

و کاهش رعایت پروتکل های بهداشتی دارد

نگاه

4رویکرد در ارتقای سواد سلامت
»سواد سلامت« اصطلاحی است که پروفسور گرین، سال 
2007برای نشــان دادن تلاقی زمینه های سواد و سلامت 
پیشنهاد کرد اما با گذشت 15سال سطح سواد سلامت در 
مردان و زنان متفاوت است و مردان اطلاعات کمتری نسبت 
به یافته های پزشکی در مقایسه با زنان دارند. سواد سلامت 
به طور کلی به مهارت های شناختی و اجتماعی که انگیزه 
و توانایی افراد را در دسترسی به اطلاعات، درک و استفاده 
از آنها برای افزایش ســلامتی ارتقا دهد، گفته می شود و 
می تواند عامل تأثیرگذاری در افزایش رفتارهای بهداشتی، 
بهبود دسترســی به مراقبت های مربوط به آن و همچنین 
افـزایش کنترل افراد درسلامت فردی باشد اما مطالعه  سال 
2008 نشان داد که به دست آوردن اطلاعات درباره سلامت 
مردان به گونه ای  است که آنها تلاش می کنند با جمع آوری 
اطلاعات بهداشتی معتبر، نگرانی های بهداشتی خود را قبل 
از اینکه از کســی کمک بگیرند پایش کنند. یعنی به طور 
کلی مردان معمولا اطلاعات کمتر و توضیحات مختصرتری 

را در مورد یافته های پزشکی دریافت می کنند.
همچنین تحقیقات نشــان می دهد که مردان در مقایسه 
با زنان به علائم و نشانه های بیماری کمتر توجه می کنند 
و درباره موارد خطر، آگاهی پایین تری دارند. مثلا شــیوع 
فشار خون بالا براســاس جنســیت متفاوت است، یعنی 
تا 64ســالگی، درصد بیشــتری از مردان بالغ در مقایسه 
با زنان بالغ به فشــار خون بالا مبتلا هســتند درحالی که 
فشار خون یکی از دلایل اصلی بیماری قلبی و سکته های 
مغزی است. البته با اینکه اصلاح سبک زندگی مانند انجام 
تمرینات ورزشی، اصلاح رژیم غذایی یا دریافت مکمل ها، 
ترک سیگار، کاهش وزن، مدیریت استرس و خواب خوب 
می تواند فشار خون را در آنها کاهش دهد اما مردان کمتر 
در این خصوص اقداماتی برای بهبود ســلامت خود انجام 
می دهند. درحالی که زنان معمولا در موقعیت های مشابه، 
بیشتر به این موارد توجه می کنند و با استفاده از اطلاعات 
موجود در رســانه ها و شــبکه های مجازی، ســطح سواد 
سلامت خود را افزایش می دهند یا تغییراتی هم در سبک 

زندگی خود به وجود می آورند. 
بر این اســاس درباره اینکه افزایش ســطح سواد سلامت 
برای بهبود وضعیت سلامت مردان ضروری است یا خیر، 
4رویکرد مطرح می شود؛ در رویکرد نخست، اعتقاد بر این 
اســت که بهبود سواد ســلامت برای بهبود نتایج سلامت 
ضروری است و باید مورد توجه قرار بگیرد. در رویکرد دوم 
باوربرآن است که اگر چه بهبود سواد سلامت ممکن است 
مزایای زیادی داشته باشد، اما هنوز در مورد اینکه چگونه 
این اقدام به دستاوردهای سلامتی تبدیل می شود و به چه 
قیمتی؛ تردیدهایی وجود دارد و کاملا مشخص نشده است. 
رویکرد سوم هم به ارزشمندی بهبود سواد سلامت از نظر 
ارائه اطلاعات و توانمندســازی آنها، صرف نظر از اینکه به 

نتایج سلامتی بهتری منجر شود یا خیر، اشاره می کند.
 در نهایت در رویکرد چهارم، بهبود در ســلامت می تواند 
بدون تلاش برای بهبود ســواد ســلامت هم انجام شود، 
به عبارت  دیگر، در این دیــدگاه به جای صرف انرژی برای 
تلاش برای بهبود سواد سلامت مردان، برای توانمندسازی 
آنهادرباره تصمیم گیری آگاهانه در مورد سلامتی وپذیرش 
مســئولیت این تصمیم گیری، تلاش می شــود. یعنی این 
دیدگاه برای بهبود ســلامت مردانه، لزوما متکی به بهبود 
سواد سلامت نیست، به همین دلیل توانمندسازی مردان 
برای دستیابی به  اطلاعات درست و معتبر، درک اطلاعات 
وبه کارگیری آنها در تصمیم گیری های مرتبط با ســلامت 
نه تنها ضروری است بلکه نقش بسیار مهمی هم در بهبود 
ســبک زندگی آنها دارد. از این رو، توجه به نقش آموزش 
درنظام سلامت کشوردر دستیابی به ارتقای سواد سلامت  

مردان بسیار مهم است.

نقل قول 

براساس اعلام سازمان بهزیستی استان تهران، در 9ماه 
امســال، 242فرزند به خانواده های تهرانی که متقاضی 
فرزندخواندگی بودنــد، تحویل داده شــد. این خبری 
اســت که ســمانه زمانی، سرپرست بهزیســتی استان 
تهران به ایسنا داده است. براساس اعلام او، در این مدت 
332کمیته فرزندخواندگی در اســتان تهران تشکیل 
شــد که 119کمیته مربوط به تهران، 63کمیته مربوط 
بــه ری، 121کمیته مربوط به شــمیرانات و 29کمیته 
مربوط به شهریار است. به گفته او، آمارها نشان می دهد 
129خانــواده متقاضی فرزنــد دختــر و 203خانواده 
متقاضــی فرزند پســر بودند، همچنیــن 159خانواده 
متقاضی فرزند زیر 2سال و 173خانواده متقاضی فرزند 
بالای 2سال بوده اند. سرپرست بهزیستی استان تهران 

با اشــاره به تعداد فرزندان پذیرفته شده ، می گوید: »در 
9ماه اول امســال، درمجموع 242فرزند به خانواده های 
متقاضی فرزنــد تحویل داده شــده که از ایــن تعداد 
112خانواده مربوط به شــهر تهران، 77خانواده مربوط 
به ری، 28خانواده مربوط به شــمیرانات و 25خانواده 
مربوط به شهریار است.« براساس آنچه از سوی سازمان 
بهزیستی اعلام می شــود، آمار فرزندخواندگی بالا رفته 
است. به گفته مســئولان این ســازمان، تصویب قانون 
حمایت از کودکان و نوجوانان بی سرپرست و بدسرپرست 
در ســال92 و همچنین آیین نامه هایی که در سال94 
تصویب شــد، به این روند کمک کــرد. به طوری که در 
اردیبهشت ســال گذشته، حبیب الله مســعودی فرید، 
معاون وقت ســازمان بهزیســتی هم به ایــن موضوع 

اشــاره کرده بود. او همان موقع اعلام کرد که ســالانه 
2هزار کودک به فرزندخواندگی ســپرده می شــوند که 
از این تعداد 1700مورد دائمــی و 300کودک به امین 
موقت، داده می شوند. بررسی ها نشان می دهد که میزان 
فرزندخواندگی کودکان معلول و بیمار هم بالا رفته است. 
براساس  اعلام مسعودی فرید، در سال98، 160کودک 
به فرزندخواندگی سپرده شــدند که دارای معلولیت و 
بیماری بودند و 130کودک هم به دختران مجرد بالای 
30سال داده شده بودند. مسعودی فرید مرداد امسال هم 
از افزایش 10درصدی فرزندخواندگی در دوران شــیوع 
کرونا خبر داده بود. به گفته او، در این مدت 1700کودک 

به خانواده های مختلف سپرده شدند.
ســازمان بهزیســتی ســامانه ای بــرای درخواســت 
فرزندخواندگی دارد، در این سامانه دسترسی خانواده ها 
به فرزندپذیری بیشتر شــده و احتمال فرزندخواندگی 

کودکان در مناطق مختلف کشور را بالا برده است.

عدد خبر

کیومرثسرمدیواله
عضوکمیسیوناجتماعیمجلس

موضوعحمایتاززنانخانهدارمخصوصا
بیمهآنهاازدغدغههایمجلساستودر
قالــببودجــه۱۴۰۱تصویبخواهدشــد.
براساسآنزنانخانهدار۱۸تا۵۰سالهکه
شغلدیگریندارندمیتوانندباپرداخت
حقبیمهازمزایایبیمهتامیناجتماعی

برخوردارشوند.

ابوالفضلمحبی
معاونقضاییمرکزتوسعهحلاختلاف
ستادرسیدگیبهپروندههایقصاص
تشکیلمیشود.قراراستباهمکاری
دادســتانهایکشــور،کارگروههــای
رسیدگیبهاینپروندههاسازماندهی
شــود.درگاماولعلــتتأخیــرتعیین
تکلیفاینپروندههــاودرگامبعدی،
زمینــهصلــحوســازشآنهــابررســی
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کمکتنفســیبرایبیمــارانکرونایی
ازســویهلالاحمربــهمراکــزدرمانی
فرستادهمیشودتابهصورتامانیاز

آنهااستفادهشود.

600
دستگاه

یــقدوزســوم فاصلــهزمانــیتزر
واکســنپــسازبهبــودازوضعیت
ابتــلابــهکروناســت.قبــلازایــن
مــدت،تزریــقواکســنمنجــربــه
واکنشهــایشــدیدایمنــیبــدن

میشود.

2
هفته

اززندانیــانزنبــهکمــکســتاددیــه
شــدند.همچنیــن آزاد زنــدان از
بــرای۳۵زندانــیزنپیشــنهادآزادی
مشــروطبــهدادگاهارجــاعشــدو
۱۴۷نفرنیزبهکمیسیونعفومعرفی

شدند.

16
نفر
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تنهــا 3هفته تــا پایان ســال 
باقی مانده و به تأکید بســیاری 
از متخصصــان احتمــالا تا آغاز 
تعطیــلات نوروز، پیــک اومیکرون در کشــور 
فروکش خواهد کــرد. همه اینها در شــرایطی 
است که هم اکنون کشور در قله پیک ششم قرار 
دارد و با کمرنگ شــدن پروتکل های بهداشتی 
و افزایش ســفرهای نوروزی، با توجه به قدرت 
ســرایت اومیکرون، احتمال وقوع پیک دیگری 
در اوایل سال آینده پیش بینی می شود. درست 
مانند اسفند سال گذشــته که مردم پس از یک 
دوره آرامش خــروج از پیک ســوم، بلافاصله با 

پایان تعطیلات نوروز با افزایش موارد مرگ 
و بســتری مواجــه شــدند و وارد 

پیک چهارم شــدند. همه اینها 
در شرایطی است که در اسفند 
سال گذشته، جز بخشی از کادر 

درمان، واکسیناسیون گسترده ای انجام نشده بود 
و براساس اعلام سازمان بهداشت جهانی تا پایان 
سال99، کمتر از 200هزار نفر از جمعیت کشور، 
واکســن دریافت کرده بودند. اسفند امسال اما، 
بیش از 140میلیون دوز واکسن تزریق شده است؛ 
هر چند که به گفته متخصصان عفونی، اگر این 
میزان واکسن تزریق نشده بود، قطعا موارد مرگ 
بسیار بیشتر می شد. مقایسه شرایط سال گذشته، 
23روز مانده به پایان سال با وضعیت امسال شیوع 
کرونا نشان می دهد که در ششم اسفند سال قبل، 
73فوتی روزانه ثبت شد و امسال در همین تاریخ 
214مرگ بر اثر ابتلا به کرونا ثبت شــده است. 
موارد ابتلا در سال گذشته، 8هزارو270نفر بود 
و امســال 11هزارو972مورد. همه اینها در 
شرایطی است که سال گذشته میزان رعایت 
پروتکل های بهداشتی بیش از امسال بود؛ 
به طوری که رعایت پروتکل های بهداشتی 

در هفتــه اول اســفند امســال، 57.64درصد 
اســت؛ درحالی که سال گذشــته همین موقع 

78.29درصد بود.

احتمالا او میکرون سویه غالب بماند
احتمال وقوع یک پیک جدید پس از نوروز1401 
را حمید عمادی، عضو کمیته علمی ستاد مقابله 

با کرونا بســیار ضعیف می داند و معتقد 
اســت که اگر ویــروس کرونا جهش 
جدیدی نداشته باشد، وقوع یک پیک 
بلافاصله بعد از پایان تعطیلات ضعیف 
است. او به همشهری می گوید: »سال 

قبل مشخص بود که با پایان نوروز پیک 
جدیدی در کشور رقم می خورد. 

مسئله ای که وجود داشت این بود که بدن بسیاری 
از افراد نسبت به کووید-19 آشــنایی نداشت و 
آنتی بادی برای آنها تشکیل نشده بود، اما امسال 

با توجه بــه 6پیکی که رقم خــورده و با توجه به 
ســرایت پذیری قابل توجه واریانت اومیکرون در 
پیک ششم بخش زیادی از جامعه مبتلا شده  اند 
و بدن آنها آنتی بــادی دارد. البته آنتی بادی ها از 
طریق تزریق واکسن ها هم منجر به افزایش ایمنی 

در بدن افراد شده است.«
 البته عمادی معتقد اســت که اگر در روزهای 
آینده ویروس جهش جدیدی نداشــته 
باشد و همین سوش اومیکرون، سویه 
غالب بماند، این امید وجود دارد که 
بعد از تعطیلات با یــک پیک جدید 
مواجه نشویم: »دیگر نمی توان انتظار 
داشت مردم ســفر نروند، اما با توجه به 
گذشت 2سال از شــیوع کرونا و اینکه تقریبا 
آنتی بادی در بدن همه تشکیل شده، امیدوار به 
رقم نخوردن یک پیک دیگر و اوضاع آرام بعد از 

تعطیلات هستیم.« 

نمودار ثبت مرگ از ابتدای آذر تا پایان اسفند ســال99 نشان از روند کاهش موارد مرگ در این مدت دارد؛ 
به طوری که از اوایل آذر، با اینکه مرگ های بالای 350مورد در روز ثبت می شــد، اما در هفته های آخر سال، 
شمار مرگ ها به شدت کاهش پیدا کرد و به زیر 100نفر رسید؛ به طوری  که سی ام اسفند، تنها 75مورد مرگ 

ثبت شد.

نگاهی به وضعیت مرگ های کرونایی از اول آذر تا ششم اسفند  امسال حکایت از جهش قابل توجهی 
در فوتی های روزانه دارد؛ یعنی از اواسط بهمن که مرگ  های کرونایی 2رقمی بود، به یکباره، افزایش 
قابل توجهی پیدا کرد و 3رقمی شد؛ به طوری که از 44مورد در دهم بهمن به 214مورد در 6اسفند رسیده 

است؛ یعنی در کمتر از یک ماه، میزان فوتی های روزانه بیش از  4برابر شده است.

تحویل 242 کودک به خانواده های تهرانی

فاطمه زارعی 
 استادیار دانشکده علوم پزشکی

 دانشگاه تربیت   مدرس

گزارش



شنبه 7 اسفند 61400
 شماره  8448

نجات از عمق چاه 40متری پس از 6روز 

خبر

ریزش صخره جان ناخدا را گرفت
ناخدای کشتی که برای استراحت زیر یک صخره ساحلی رفته 

بود بر اثر ریزش صخره ها جانش را از دست داد.
به گزارش همشــهری، این حادثه روز پنجشنبه در ساحل 
روستای کووه ای در جزیره قشم اتفاق افتاد. ماجرا از این قرار 
بود که ناخدا  نبی الله، برای استراحت کنار ساحل رفته بود و 
زیر سایه صخره های ساحلی نشســته بود که ناگهان صخره 
ریزش کرد و او زیر آوار گرفتار شد. هرچند دقایقی بعد افرادی 
که متوجه حادثه شــده بودند تلاش کردند تا او را از زیر آوار 
بیرون بکشند اما دیگر کار از کار گذشته و او جانش را از دست 

داده بود.
امیدرضا اولادحسین، سرپرســت اورژانس شهرستان قشم 
در این باره گفت: ســاعت 8:47 به اورژانس گزارش شــد و 
امدادگران ایســتگاه درگهان در مــدت 19دقیقه در محل 
حاضر شــدند. او ادامه داد: پس از آواربرداری سنگین توسط 
بیل مکانیکی و لودر و آواربرداری سبک با بیل و کلنگ ناخدا 
بیرون کشیده  و  علایم کبودی و ضربه به سر مشاهده و معلوم 

شد که او جانش را از دست داده است.

پلیس در تعقیب عاملان 
سنگ پرانی در اتوبان غدیر

پلیس در تعقیب افرادی است که به سمت خودروهایی که 
در اتوبان غدیر در حال حرکت بودند ســنگ پرانی کرده و 

فراری شده اند.
به گــزارش همشــهری، ســاعت 2بامداد جمعــه راننده 
خودروهایی که در حال حرکت در اتوبان غدیر بودند ناگهان 
با پرتاب ســنگ به سمت ماشین هایشــان مواجه شدند و 
وحشت زده کنار اتوبان توقف کردند.آنها همزمان متوجه فرار 
چند نفر شدند و در آن لحظه بود که پی بردند ماجرا عمدی 
بوده است.خوشــبختانه این حادثه بخیر گذشت و تلفات 
جانی نداشت اما خسارت به بارآورده و شیشه خودروها نیز 
شکسته شده بود. در این شرایط ماجرای این حادثه به پلیس 
اعلام شد و گروهی از مأموران در محل حادثه حضور یافتند. 
بررسی ها حکایت از این داشــت که حدود 6خودرو که در 
میان آنها خودروی سنگین مانند کامیون به چشم می خورد 
آســیب دیده اند. یکی از راننده ها گفت: بــا دخترم داخل 
ماشین بودیم و من در حال رانندگی بودم که ناگهان چند 
سنگ به سمت شیشه ماشینم پرتاب شد. دخترم به شدت 
وحشت کرده بود و من هم از ترس کنار اتوبان توقف کردم. 
وی ادامه داد: شیشه ماشینم شکست و آنجا بود که متوجه 
شــدم علاوه بر من، راننده خودروهای دیگر نیز ماشینشان 
خسارت دیده و از این اتفاق وحشت کرده اند. یکی از راننده ها 
که کامیون  داشت تصور می کرد افرادی در اتوبان نارنجک 
به ســمت کامیونش پرتاب کرده اند. وی ادامه داد: اتوبان 
فاقد روشنایی و آنتن دهی است و همه ما راننده ها به شدت 
وحشت کرده بودیم. به سختی موفق شدیم شماره پلیس را 

بگیریم چون موبایل هایمان آنتن نمی داد.
دراین شرایط تحقیقات در این باره آغاز شد و مأموران پلیس 
با بررسی تصاویر دوربین های آن محدوده متوجه چند جوان 
شدند که در تاریکی شب ماســک به صورت داشته و چند 
سنگ کوچک به ســمت خودروهایی که در اتوبان در حال 
حرکت بودند پرتاب کرده اند. هم اکنون این فرضیه مطرح 
شده که احتمالا عاملان سنگ پرانی حالت عادی نداشته و 
یا صرفا برای شــوخی، هیجان و یا یک شرط بندی اقدام به 
سنگ پرانی کرده اند. هم اکنون پلیس سرنخ هایی از متهمان 
به دست آورده و به زودی آنها را دستگیر خواهد کرد تا انگیزه 

اصلی آنها از سنگ پرانی مشخص شود.

 جان باختن مرد فداکار
پس از نجات 3نفر 

مرد جوان وقتی دید زنی همراه با 2 فرزندش در حال غرق شدن 
در دریا هستند برای نجات آنها به آب زد و موفق شد جان هر 3نفر 
را نجات دهد اما خودش گرفتار امواج شد و جان باخت. به گزارش 
همشهری، این مرد 38ساله که حسین حیدری نژاد نام داشت 
و اهل جاسک بود وقتی در ساحل سوروی بندرعباس دید زنی 
همراه با 2کودکش در امواج دریا گرفتار شده دوان دوان خودش 
را به آنجا رساند و وارد دریا شــد. او ابتدا سراغ بچه ها رفت و آنها 
را نجات داد و از دریا بیرون کشید. این مرد فداکار دوباره به دریا 
برگشت و با وجود اینکه توانش را از دست داده بود تلاش کرد زن 
جوان را نیز از آب بیرون بکشد. طولی نکشید که او توانست این 
زن را نیز نجات دهد، اما خودش گرفتار امواج شد. براساس این 
گزارش در این حادثه این مرد فداکار به دلیل آبگرفتگی ریه هایش 
دچار حادثه شد. با وجود انتقال به بیمارستان عملیات احیای او 

ناکام ماند و جانش را از دست داد.

محل تجمع کبوتران حرم امامزاده صالح مناسب نیست
محل تجمع کبوتران حرم امامزاده صالح)ع( را به بیرون از حرم انتقال 
داده اند؛ جایی که دوطرف آن خیابان و کنارش بازارچه اســت. هر 
روز تعدادی از این پرندگان مظلوم زیر ماشــین کشته می شوند. 
آیا همه ارزش ها را باید با مادیات عوض کنیم؟! تقاضا می شود این 

زبان بسته ها را از مرگ دردناک نجات دهید.
یک زائر تهرانی

دانشجویان اوکراینی مقیم به ایران بازگردند
با توجه به شــرایط جنگی اوکراین و نامناسب بودن شرایط مردم، 
تقاضا می شود مقامات وزارت خارجه در اسرع وقت دانشجویان و 
ایرانیان مقیم اوکراین را به کشــور بازگردانند؛ پیش از آنکه اتفاق 

ناگواری برای آنها رخ دهد.
زندی از همدان

حساب 16سال پیش نوه ام در بانک نیست شده است
سال84 در بانک ملی حســابی به رقم 100هزار تومان با کد ملی 
نوه تازه متولد شده ام باز کردم و سال بعد نیز طی دومرحله 50هزار 
تومان به آن افزودم. امسال برای بستن آن به شعبه خیابان خرمشهر 
مراجعه کردم که عنوان کردند اصلا چنین شماره ملی در بانک ما 
دارای حساب نیست. درحالی که نوه من از اول دارای کد ملی بوده و 
دفترچه حساب نیز با مهر و امضای بانک در دست من است؟ موضوع 

را باید از کجا پیگیری کرد؟
باغیان از تهران

در بهشت زهرا درمانگاه و اورژانس ساخته شود
بســیاری اوقات حال بســتگان متوفیان وخیم شــده و نیازمند 
فوریت های پزشکی می شــوند. لازم اســت با احداث درمانگاه و 
استقرار اورژانس به داد این افراد که تعدادشان هم کم نیست، برسند.
آبادیان از تهران

فروش مجدد قبر پیش فروش شده چه توجیهی دارد
آیا درست اســت قبری که قبلا پیش خرید شده و سند آن به 
متوفی و بستگانش در زمان حیات داده شده، دوباره به متوفی 
و خانواده اش فروخته شــود. مادرم قبری به مبلغ 10میلیون 
تومان چندین سال قبل در امامزاده طاهر کرج خریده بود که 
زمان دفن ایشان در ماه گذشته 90میلیون تومان دیگر دادیم 
تا ایشان را در قبری که سندش از چندین سال قبل دستمان 
بود، دفن کنیم. درحالی که این سندها سند رسمی محسوب 
می شوند، اما مسئولان دوباره اقدام به دریافت وجه نقد می کنند.
فرزاد از کرج 

نصب کپسول آتش نشانی در خودروها اجباری شود
کپسول آتش نشانی وسیله ای ضروری برای مهار آتش است 
که می توانــد از رخ دادن حوادث ناگوارتــر جلوگیری کند. 
مسئولان نصب کپسول آتش نشانی را در خودروها اجباری 

کنند تا ایمنی بیشتری برقرار شود.
عسگری از تهران 

 
اختلالات بانکی ادغام بانک ها کاربران را متضرر کرده است

از مدتی پیش که ادغام بانک انصار در بانک ســپه انجام شد، 
بسیاری از عملیات های بانکی با عابربانک سپه برای انصارکارت 
سابق دچار مشکلات اساسی شد. عوض شدن شماره حساب ها 
و شماره شــبا امکان جابه جایی در شبکه شــتاب را گرفته، 
واریزی ها به کد شبا به مقصد نرفته و بانک سپه هم موضوع را 
به گردن نمی گیرد. رمز دوم ثابت عابربانک های انصار هم از 
کار افتاده و حتی امکان شارژ سیم کارت های خود را نداریم و 

امکان تعیین رمز دوم هم نیست. تکلیف ما چیست؟
عطاپور از نهاوند

شهرداری جلوی تغییر کاربری و تخریب باغات بایستد
شنیده ام قرار اســت در تهران هتل بسازند. مگر تهران هتل 
اقامتی کم دارد کــه می خواهند در آن هتل بســازند. قول 
می دهم اگر هتل بسازند هتل ها خالی بمانند و متروکه شوند. 
در ثانی تهران پر از سیمان است کجا را می خواهند تخریب 
کنند که جایش بتن و ســیمان بریزند و هتل شــود. لطفا 

شهرداری جلوی تخریب باغات را بگیرد.
ذاکرحسین از تهران

بهانه تخفیف پای معامله از عوامل گرانی مسکن است
در بنگاه های املاک مسکن و سایت ها به بهانه تخفیف پای معامله، 
قیمت ها بالاتر گفته می شود و همین موضوع به ظاهر کم ارزش 

عامل گرانی تدریجی با چشم و هم چشمی یکدیگر می شود.
سعادت از مشهد 

چراغ های پای درختان خیابان ولیعصر چه شد
زمانی پای درختان خیابان ولیعصر چراغانی بود که در شب ها 
جلوه بسیار زیبایی به این خیابان می داد. اکنون مدت هاست 
که این چراغ ها خاموش یا خراب هستند یا از جا درآمده اند. 
جدای اینکه آن کار برای درختان خوب بود یا بد چرا اموال 

عمومی به درستی محافظت نمی شود؟
رحیم زاده از تهران

قدر کارآفرینان را بدانند کشور ساخته می شود
از مسئولان و کارشناسان وطن پرست وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی توقع داریم با برنامه ریزی قدر کارآفرینان را بدانند و 
به هر نحوی آنها را ترغیب به سرمایه گذاری در کشور کنند تا 
سرمایه ها به واسطه امتیازاتی که بعضا در کشورهای اطراف 

اعطا می شود، از کشور خارج نشود.
سمایی از یزد

با مردم

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان

ارسال پیام کوتاه خوانندگان

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردم

پیامک

ایمیل

داوود 6ساله که توسط مردی در کرمان ربوده شده بود زنده پیدا شد

آژیر خطر شب چهارشنبه آخر سال با انفجار در اصفهان و کشف محموله ترقه در تبریز و تهران به صدا درآمد

پسربچه 6ساله اي که توسط مردی 
در کرمــان ربوده شــده و به عمق 
چاهی 40متری پرتاب شــده بود 
پس از 6روز تحمل گرســنگی و سرما زنده از داخل 
چاه بیرون کشیده شد. حالا پلیس عامل این حادثه 
هولناک را دســتگیر کرده و تحقیقــات از او برای 
مشخص شــدن انگیزه اش از ربودن داوود 6ساله و 

پرتاب کردن او به اعماق چاه ادامه دارد.
به گزارش همشهری، داوود پسربچه ای افغان است 
که همراه پدر، مادر و 4خواهر و برادرش در خانه ای 
کوچک در یکی از محله هاي کرمان زندگی می کنند. 
صبح 28بهمن ماه بود که او همراه برادر 12ساله اش 
برای کار از خانه خارج شد اما ســاعاتی بعد ناپدید 
شــد و دیگر کســی او را ندید.  مادر داوود که زنده 
ماندن پسرش را یک معجزه می داند در گفت وگو با 
همشهری می گوید: پسرم مجبور بود کار کند. شوهرم 
اوایل امسال تصادف کرد و دست و پایش آسیب دید و 
یک چشمش کور شد. بعد از آن دیگر نمی توانست کار 
کند و برای همین داوود به همراه برادر 12ساله اش 
به سر کار می رفتند. داوود فرزند چهارم یک خانواده 
7نفره اســت که بزرگ ترین فرزند خانواده پســری 
12ساله است. برادر بزرگ تر به عنوان شاگرد در یک 
پارچه فروشی کار می کرد و داوود هم ترازو در درست 
مقابل مغازه و داخل پیاده رو می نشســت تا شــاید 
رهگذران پولی به او دهند و خودشــان را وزن کنند. 
این ماجرا ادامه داشت تا اینکه حدود ساعت 10صبح 

28بهمن ماه اتفاق شومی رخ داد.

مرد غریبه
مادر داوود می گوید: برادر داوود به نانوایی رفته بود 
که برای صاحب پارچه فروشی نان بگیرد. وقتی رفته 
بود داوود مقابل مغازه نشسته بود اما وقتی برگشت، 
ترازو بود اما خبری از داوود نبود. پسرم برای دقایقی 
در آن حوالی به دنبال برادرش گشت اما اثری از او پیدا 
نکرد. پس از آن بود که ماجرا به صاحب پارچه فروشی 

اطلاع داده شــد و ما هم در جریان قرار گرفتیم. من 
و همسرم سراســیمه به مقابل مغازه رفتیم. یکی از 
مغازه دارها گفت که الان دوربین ها را چک می کند 
تا ببیند داوود کجا رفته. داخل فیلم دیدیم که مردی 
به پسر 6ساله ام نزدیک شد، به او چیزی گفت و بعد 
دست او را گرفت و با خودش برد. تصاویر دوربین ها 
خبر از یک ماجرای آدم ربایی می داد. طولی نکشید 
که پلیس در جریــان قرار گرفــت و از همان زمان 
بررسی ها برای شناســایی مرد غریبه و پیدا کردن 
پسربچه ربوده  شده آغاز شــد. مادر داوود می گوید: 
بعدا متوجه شدیم که آن مرد از چند روز قبل پسرم 
را زیرنظر داشته است. یک روز برایش کیک می برده 
و یک روز آبمیوه و اینطوری توانسته بود اعتماد پسر 
کوچکم را جلب کند. روز حادثه هم نزد داوود رفته 
و به او گفته بود که»دلت می خواهد برایت دوچرخه 
بخرم؟« پسرم هم خوشحال شد و جواب مثبت داده 

و بعد همراه او رفته بود.

مجرم سابقه دار
همزمان با شروع تحقیقات پلیسی برای شناسایی 
مرد آدم ربا، پدر و مادر داوود بــه هر دری می زدند 
تا بتوانند ردی از پسرشــان پیدا کنند. از سر زدن 
به بهزیســتی تا رفتن نزد آیینه بین. زن میانســال 
می گویــد: هیچ پولی نداشــتیم و بــرای همین از 
آشــنایان 4 و نیم میلیون تومان قــرض گرفتم تا 
بتوانم ماشــین کرایه کنم و برای پیدا کردن پسرم 
به این طرف و آن طرف بــروم. 500هزار تومان هم 
دادم آیینه بین که بگوید پسرم کجاست اما فایده ای 
نداشت. در این مدت خواب و خوراک نداشتم. نه من 
و نه پدر داوود. حتی نمی توانستم غذا بخورم. همه اش 
چشم به راه بودم که پسرم برگردد اما دیگر خودم هم 
داشتم باورم می شــد که او کشته شده است و دیگر 
نمی بینمش. تا اینکه خدا خیرشان بدهد مأموران 
آگاهی را که توانســتند آدم ربا را دســتگیر کنند. 
کارآگاهان پلیس که بررسی های گسترده ای را برای 

شناسایی آدم ربا آغاز کرده بودند در جریان تحقیقات 
متوجه شدند که او یک مجرم سابقه دار است که بارها 
به اتهام ارتکاب جرایم مختلف دســتگیر و زندانی 
شده است. بررسی ها نشان می داد که او اهل کرمان 
نیست و ظاهرا از شیراز به این شهر آمده است. به گفته 
دادخدا سالاری، دادســتان کرمان، مخفیگاه متهم 
که حدودا 35ساله است در یکی از شهرستان های 
کرمان شناسایی شــد و بازپرس پرونده با همراهی 
رئیس پلیس آگاهی اســتان و تیمی از کارآگاهان 
راهی شهر مورد نظر شدند و توانستند مرد کودک ربا 
را در یک عملیات ضربتی دستگیر کنند. متهم در 
ابتدا همه  چیز را انکار می کرد و حاضر نبود که محل 
نگهداری کودک را لو دهد اما وقتی با شواهد و ادله 
به دست آمده توســط مأموران روبه رو شد اعتراف 
کرد که به قصد کشتن پسربچه، او را به داخل چاهی 

عمیق پرتاب کرده است.

یک معجزه 
به دنبال اعترافات مجرم سابقه دار، درحالی که تصور 
می شــد داوود 6ساله جانش را از دســت داده است، 
تیم هایی از پلیس به همراه پزشکی قانونی و آتش نشانی 
راهی چاهی شدند که متهم به آن اشاره کرده بود. آنها 
شبانه به دهانه چاه رسیدند و وقتی نام داوود را فریاد 
زدند، ناباورانه با پاسخ او که هنوز زنده بود مواجه شدند. 
همه  چیز مثل یک معجزه  بود و امدادگران آتش نشانی 
به سرعت دست به کار شدند و با رفتن به عمق 40متری 
چاه، پسربچه 6ساله را که تشنه و گرسنه بود و از سرما 
می لرزید از داخل چــاه بیرون کشــیدند. داوود که 
خوشبختانه دچار شکستگی و صدمه جدی نشده بود، 
در همان ابتدا در حالی که می توانســت حرف بزند به 
امدادگران گفت:» مردی مرا به داخل چاه انداخت« 
و ادامه داد:» شــما بخاری دارید؟« . پسربچه 6ساله 
در میان اشک شــوق امدادگران و مأموران آگاهی با 
آمبولانس به بیمارســتان منتقل شد و در آنجا تحت 

مراقبت قرار گرفت.

انگیزه مبهم
ماجرا به نجات داوود که می رسد، مادرش می خندد. 
نفس عمیقی می کشــد و می گوید: خدا را صدهزار 
مرتبه شکر. فیلم نجات پســرم را دیدید؟ دیدید که 
گفت مــردی او را هل داد؟ اگر زنــده نمی ماند چه 
خاکی روی سرم می ریختم؟ الان هم وقتی چشمانم 
را می بندم، چهره آن مــرد را می بینم. انگار پهلویم 
ایستاده. معلوم نیســت می خواسته با پسرم چه کار 
کند. او ادامه می دهد: داوود الان بیمارســتان است 
و حالش خوب است. تعریف کرد که آن مرد به بهانه 
خرید دوچرخه او را با خودش برد. می گفت که مدتی 
با او بوده و وقتی فهمیده دروغ گفته، می خواسته فرار 
کند اما آن مرد اجازه نمی داد. حتی یک بار از دستش 
فرار کرده بود اما او دویده و دوباره پسرم را گرفته. بعد 
به فردی که آنها را دیده و مشــکوک شده، گفته که 
»پسرم اســت و به تو ربطی ندارد«. من فکر می کنم 
که احتمالا می خواسته پسرم را به کسی بفروشد اما 
بعد که فهمیده عکس او در فضای مجازی چرخیده 
و همه به دنبالش می گردند، پشیمان شده و تصمیم 
گرفته او را به قتل برساند. داوود می گفت که آن مرد او 
را به نزدیکی چاه برده و گفته بیا بازی کنیم. بعد به او 
گفته چشمانت را ببند که من قایم شوم و وقتی پسرم 
چشمانش را بسته، او را به داخل چاه پرت کرده. پسرم 
می گفت داخل چاه تعدادی اســتخوان و یک بشکه 
بوده و فقط خدا می داند کــه در این چند روز چقدر 
ترسیده و چه کشیده است. شنیده ام که او سابقه دار 
بوده و امیدوارم به اشد مجازات برسد تا دیگر نتواند به 
کسی آسیب برساند. در همین حال دادستان کرمان 
می گوید: متهم اعتراف کرده که پس از ربودن پسربچه 
قصد اخاذی داشــته اما با توجه به اینکه احتمال لو 
رفتن وی توسط پسربچه وجود داشته، او را به داخل 
چاه انداخته تا به قتل برسد و هیچ سرنخی از خودش 
به جا نماند. با این حال ایــن پرونده به منظور عبرت 
آموزی و مقابله فوری با جرایم خاص، به صورت خارج 

از نوبت و ویژه مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت.

کمتر از 3هفته مانده به شــب چهارشــنبه آخر سال، 
حوادث مربوط به این شــب آغاز شــده و در تازه ترین 
حوادث دســت جوانی در اصفهان بر اثــر انفجار مواد 

محترقه قطع شد.
به گزارش همشــهری، باز هم مثل هر ســال با نزدیک شــدن به شب 
چهارشنبه آخر سال حوادث دلخراش مربوط به این شب آغاز شده است. 
در روزهای گذشته شاهد وقوع چند حادثه پراکنده در شهرهای مختلف 
بودیم. ازجمله در شــرق تهران و در حادثه ای کــه انفجار مواد محترقه 
باعث مصدومیت 2پسر نوجوان شد. اما حالا از اصفهان خبر می رسد که 
انفجارمواد محترقه موجب قطع دست پســری 18ساله شده است. این 
حادثه صبح روز پنجشــنبه در منطقه قهدریجان استان اصفهان اتفاق 
افتاد. ماجرا از این قرار بود که پســر جوان در حال بازی با مواد محترقه 
دست ساز بود که ناگهان نارنجک در دستانش منفجر شد. صدای مهیب 
انفجار از یک سو و فریاد و ناله های پسر جوان از سوی دیگر باعث ترس و 
وحشت در محله شد و دقایقی بعد با تماس همسایه ها امدادگران اورژانس 
خود را به محل حادثه رساندند و پسر جوان که دچار آسیب شدیدی شده 
بود به بیمارستان امام خمینی)ره( فلاورجان منتقل شد. او به دلیل شدت 
جراحاتی که داشــت بلافاصله به اتاق عمل منتقل شد و پزشکان تلاش 

زیادی برای مداوای او انجام دادند اما جراحات در دست و صورت به حدی 
بود که دست او قطع شد. 

از سوی دیگر بررسی های کارشناسی درخصوص حادثه مرگباری که 20روز 
قبل در تبریز اتفاق افتاده و منجر به مرگ 3نفر شده بود نشان می دهد منشا 
این انفجار مواد محترقه بوده است. این حادثه شامگاه 15بهمن ماه امسال 
در خانه ای 3طبقه واقع در منطقه یوســف آباد تبریز اتفاق افتاد و شدت 
انفجار به حدی بود که این خانه به طور کامل تخریب شــده و خساراتی 
نیز به خانه های مجاور وارد شده بود. در این حادثه 2جوان 18و 20ساله 
و نوجوانی 13ســاله جان باختند و عده ای نیز زخمی شدند.  سردار علی 
محمدی، جانشین فرمانده انتظامی آذربایجان شرقی با اشاره به اینکه علت 
این حادثه انفجار مواد محترقه بود گفت: تلاش پلیس برای جلوگیری از 
حوادث هولناک چهارشنبه آخر سال ادامه دارد و به تازگی مأموران پلیس 
امنیت عمومی از فعالیــت 2کارگاه زیرزمینی تهیه و تولید مواد محترقه 
غیرمجاز مطلع و در بازرسی از این کارگاه ها 2میلیون عدد مواد محترقه 
غیرمجاز و مقادیر زیادی کپسول خالی و مواد پیش ساز ترقه کشف کردند.

پیشگیری از انفجار در متروی تهران
در همین حال در تهران نیز هوشیاری مأموران پلیس مترو از وقوع حادثه ای 

دلخراش جلوگیری کرد. مأموران پلیس مترو در ایستگاه مولوی هنگام 
کنترل تردد مسافران به جوانی که یک کوله پشتی مشکی رنگ و سنگین 
حمل می کرد مشکوک شدند. سرهنگ سعید عطاءاللهی، رئیس پلیس 
متروی پایتخت گفت: این جوان 20ساله 11کیلوگرم اکلیل سرنج با خود 
به ایستگاه مترو آورده بود که با هوشیاری مأموران کشف شد. او ادامه داد: 
او در جریان تحقیقات مقدماتی گفت که این مواد را برای ساخت نارنجک 
دستی در چهارشنبه سوری خریده است که در این رابطه پرونده ای تشکیل 

شد و متهم در اختیار مرجع قضایی قرار گرفت.

پيشوازخونينازچهارشنبهسوری

6سال پیش وقتی دختر 12ساله به طرز مرموزی 
ناپدید شــد، مادرش همه جا را به دنبال او گشت تا 
اینکه چند روز قبل یک تماس تلفنی اسرار ناپدید 

شدن دخترگمشده را فاش کرد.
به گزارش همشهری، مهناز مهر سال94 وقتی فقط 12سال داشت 
ناپدید شد. در همان زمان مادرش به اداره پلیس رفت و گم شدن 
دخترش را گزارش کرد و گفت: از وقتی از شوهرم جدا شدم، دخترم 
با من زندگی می کرد اما آخرین بار برای رفتن به مدرســه از خانه 
بیرون رفت و ظهر هرچه منتظرش ماندم برنگشت. نگران شدم و 
به هرجا که فکر می کردم رفتم اما هیچ کس اطلاعی از او نداشــت. 

حتی دوستانش هم نمی دانستند که چه بر سر دخترم آمده است.
با اظهارات این زن، تیمی از مأموران جست و جو برای یافتن دختر 
گمشده را شروع کردند تا اینکه معلوم شد او همراه پسری افغان به 
ترکیه فرار کرده است. مادر مهناز گفت: ما در یکی از مناطق جنوبی 
پایتخت زندگی می کنیم. روبه روی خانه ما مردی افغان به نام محمد 
زندگی می کرد که کارگر ساختمانی نیمه کاره بود. آنطور که متوجه 
شدم محمد در راه مدرسه دخترم را فریب داده و با او طرح دوستی 

ریخته و با هم به ترکیه فرار کرده اند.

6سال بعد 
در این سال ها تلاش ها برای شناسایی محل زندگی دختر گمشده 
بی نتیجه بود تا اینکه چند روز قبل تماسی با مادر وی گرفته و معلوم 
شد که مهناز به ایران بازگشته اســت. در این شرایط مادرش راهی 
اداره آگاهی تهران شــد و گفت: چند روز قبل موبایلم زنگ خورد و 
فردی ناشناس گفت اطلاعاتی از دخترم دارد. مرد ناشناس می گفت 
دخترم از ترکیه به ایران بازگشته و در یکی از محله های تهران زندگی 
می کند. وقتی از او خواستم آدرس و نشانی او را بدهد، طفره رفت و 
گفت باید 2میلیاردتومان به حساب او واریز کنم تا آدرس و نشانی او را 
در اختیارم قرار بدهد. التماسش کردم اما فرد تماس گیرنده تلفن را 
قطع کرد و گفت هر وقت این مبلغ را تهیه کردی تماس بگیر. او حتی 
تهدید کرد که اگر پای پلیس را به ماجرا باز کنم، ممکن است جان 

دخترم به خطر بیفتد.
با اظهارات این زن، تیمی از مأموران اداره یازدهم پلیس آگاهی تهران، 
با دستور بازپرس دادسرای جنایی وارد عمل شدند و توانستند تماس 
گیرنده را که مردی افغانستانی بود شناسایی کنند. او محل زندگی 
مهناز را لو داد و مدعی شــد که وقتی پی به راز این دختر برده قصد 
اخاذی از خانواده اش را داشــته که ناکام مانده است. به این ترتیب 

دختر گمشده که حالا زنی 18ســاله و مادر 3فرزند است شناسایی 
شد و پس از احضار به دادسرا گفت: از کودکی با مادرم بزرگ شدم و او 
همیشه به من می گفت که پدرت تصادف کرده و فوت شده است اما 
پیش از اینکه خانه را ترک کنم متوجه شدم که او در تمام این سال ها 
به من دروغ گفته بود. پدرم زنده بود و وقتی به سراغش رفتم متوجه 
شــدم که هنگام جدایی از مادرم حتی از باردار بودن او خبر نداشته 
و نمی دانسته که دختری دارد. این تنها دلیل ناراحتی من از مادرم 
نبود، چرا که او همیشــه مرا اذیت می کرد و کتکم می زد. گاهی مرا 
مجبور به تکدی گری می کرد و در سن 12سالگی قصد داشت به اجبار 
مرا به عقد یکی از بســتگانش درآورد اما من مخالفت کردم. در آن 
دوران سخت بود که با محمد)جوان افغان( که مقابل خانه ما کارگری 
می کرد آشنا شدم. وقتی ماجرای زندگی مرا شنید، پیشنهاد کرد که 
همراه او به ترکیه بروم و من هم قبول کردم. ما قاچاقی به ترکیه رفتیم 
و در آنجا ازدواج کردیم و کار می کردیم. من کارنظافت خانه ها را انجام 
می دادم و محمد باغداری می کرد. در این مدت صاحب 3فرزند )2پسر 
و یک دختر( شدیم. اما این اواخر مشکلات مالی به سراغمان آمد و 
ناچار شدیم به ایران برگردیم. از سوی دیگر دلم برای مادرم خیلی 
تنگ شده بود و دلم می خواست باردیگر صدایش را بشنوم و او را ببینم. 
در فکر پیدا کردن او بودم که متوجه شدم، یکی از آشنایان شوهرم به 
قصد اخاذی از مادرم با او تماس گرفته و همین باعث شد که همه  چیز 
لو برود. بازپرس پرونده پس از شنیدن حرف های مهناز، اظهارات او را 

ثبت کرد. تحقیقات در این پرونده ادامه دارد.
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شان پن در کی یف 
شان پن در میانه فضای به شدت 
بحرانی اوکرین و درحالی که 
نیروهای ارتش روســیه وارد 
مناطقی از کی یف پایتخت این 
کشور شــده اند، برای ساخت 
فیلمی مســتند از جنگ اوکراین در این شهر به سر 
می برد. به گزارش الجزیره، دفتر ریاســت جمهوری 
اوکراین تصاویری از این بازیگــر – کارگردان را که 
2بار برنده جایزه اسکار شده، در جریان یک کنفرانس 
خبری دولتی در کی یف انتشار داده است. ولودیمیر 
زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین نیز ضمن انتشار این 
عکس در حساب اینستاگرام خود در فیسبوک نوشته 
است: این کارگردان )شان پن( به طور ویژه برای ضبط 
و به تصویر کشیدن تمام رویدادهایی که در اوکراین در 
حال وقوع است و نشان دادن واقعیت ها به کشورمان 
آمده است. به نوشته زلنسکی رئیس جمهور اوکراین، 
 شان پن شجاعتی از خود نشان داده که سیاستمداران 
غربی از آن بی بهره بوده اند. رئیس جمهور اوکراین در 
ادامه این پست خود نوشته است:  شان پن که پیش تر 
به اوکراین آمده و با تعدادی از فرماندهان نظامی این 
کشور دیدار کرده بود، در این سفر نیز با خبرنگاران و 
سربازان کشورمان دیدار کرده و از نزدیک شیوه دفاع 
ما از کشورمان را مشــاهده کرده است.  شان پن در 
گذشته نیز در اوکراین مســتندی درباره اوضاع این 

کشور ساخته است.

 خبر

در صورت موافقت ســازمان سینمایی با پیشنهاد 
سینماداران و تهیه کنندگان، بهای بلیت سینماها 
در سال۱۴۰۱، ۶۶درصد رشد می کند. در آخرین 
جلسه شورای صنفی نمایش، موضوع گران شدن 
بلیت ســینماها مطرح و در نهایت تصمیم گرفته 
شد بهای بلیت سینماها تا ۵۰هزار تومان افزایش 
یابد. این افزایش قیمت البتــه تبصره هایی دارد. 
بلیت های ۵۰هزار تومانی صرفا شامل پردیس های 
مدرن می شود و در روزهای آخر هفته، ایام تعطیلی 
و سانس های پایانی با چنین افزایش قیمتی مواجه 

خواهیم شــد . با توجه به اینکه مخاطبان در این 
سال ها بیشتر در پردیس های مدرن فیلم می بینند 
و بیشتر روزهای آخر هفته و در سانس های پایانی 
سینما می روند، بلیت های ۵۰هزار تومانی رسما در 
سانس های شــلوغ عرضه خواهد شد. در روزهای 
گذشته برخی از سینماداران به ارزان بودن بهای 
بلیت سینماها اشــاره کرده بودند. چنان که مدیر 
سینما آزادی گفت: بهای بلیت سینما دست کم باید 

به آن اندازه قیمت یک ساندویچ باشد.
 ســینماداران معتقدند بهای بلیت به نسبت تورم 
بسیار ارزان است و حتی برخی بهای بلیت سینماها 
را با قیمت بلیت کنســرت های موسیقی مقایسه 
کرده بودند)کــه البته خیلی قیــاس منطقی ای 
نیست(. برخی کارشناسان اکران هم در گذشته به 

مقایسه بهای بلیت سینماها در ایران و کشورهای 
حاشیه خلیج فارس و کشورهای اروپایی پرداخته 
بودند تا نتیجه مطلوبشان را از این قیاس بگیرند؛ 

اینکه بلیت سینماها در ایران خیلی ارزان است.
نکته ای که درنظر گرفته نمی شــود میزان سینما 
رفتن ایرانی ها در طول ســال اســت و اینکه در2 
سال اخیر به خاطر کرونا تعداد سینماروها کاهشی 
بی سابقه در تاریخ ســینمای ایران را تجربه کرده 

است.
البته شــورای صنفی نمایش کنار افزایش بهای 
بلیت سینماها، امکانی هم برای مخاطبان درنظر 
گرفته است. قرار است در سال جدید 2 روز در هفته 
بلیت سینماها به صورت نیم بها عرضه شود. احتمالا 
در سال۱۴۰۱ یکشنبه ها مثل سه شنبه ها گیشه 

سینماها بلیت ها را به صورت نیم بها عرضه می کنند.
ســینما رفتن سال هاســت که از ســبد بیشتر 
خانواده های ایرانی حذف شــده است.  طوری که 
حتی پرفروش تریــن فیلم های این ســال ها هم 
اغلب به لحاظ تعداد تماشاگر در حد معمولی ترین 
فیلم های دهه۶۰ مخاطب نداشــته اند. با توجه به 
شرایط اقتصادی، طبیعی است که با همین بهای 
فعلی هم سینما رفتن برای خانواده ها دشوار باشد 
و با بلیت های ۵۰هزار تومانــی احتمالا عده ای از 
مخاطبان فعلی هم از خیر سینما رفتن می گذرند. 
باید دید در نهایت سازمان سینمایی چه تصمیمی 
درباره پیشــنهاد ســینماداران و تهیه کنندگان 
خواهد گرفت و آیا پیشــنهاد ۵۰هزار تومانی رأی 

می آورد یا خیر؟

خیز گیشه برای بلیت ۵۰هزار تومانی
براساس پیشنهاد سینماداران و تهیه کنندگان به سازمان سینمایی، سال آینده بهای بلیت سینماها ۶۶درصد گران می شود 

سایت لو دهنده برگزیدگان جشنواره فیلم فجر با تأخیری 2هفته ای بابت اقدام غیرحرفه ای اش عذرخواهی کرد 

ژاله صامتی و کارن همایونفر به عصر جدید رسیدند

عذرخواهی دیرهنگام، توجیهات عجیب

ژاله صامتی، کارن همایونفر، مجید اسماعیلی 
و امین حیایــی در فصل ســوم عصرجدید 
احسان علیخانی به عنوان داور حضور خواهند 
داشت. به گزارش همشهری، با آغاز ضبط فصل سوم عصر 

جدید از داوران این برنامه رونمایی شــد و ژاله 
صامتی بــا نزدیک به 3دهه ســابقه بازی 

در آثار مطرح و خاطره انگیز ســینما و 
تلویزیــون، کارن همایونفر با نزدیک 
به 3۰سال ساخت موســیقی برای 
فیلم های ســینمایی و سریال های 

تلویزیونی و دریافت 3سیمرغ 
بلوریــن جشــنواره فیلم 

فجر، مجید اســماعیلی 
منتقد، تهیه کننده آثار 

مطرح سینمایی، استاد دانشگاه و کارگردان انیمیشن در 
کنار امین حیایی بازیگر برگزیده جشنواره اخیر فیلم فجر 
به ارزیابی هنرنمایی شرکت کنندگان عصر جدید خواهند 
پرداخت. صامتی که در »جوکر« هم با احســان علیخانی 

همکاری داشــته، بعد از 2فصل جایگزین 

 رؤیا نونهالی می شود، همایونفر هم به جای آریا عظیمی نژاد 
بر صندلی داوری ایــن برنامه می نشــیند و امین حیایی 
برای ســومین فصل پیاپی در تیــم داوری حضور خواهد 
داشت. مجید اسماعیلی که جایگزین سیدبشیر حسینی 
شده، چهره کمتر شناخته شده این 
جمع داوری است اما در سابقه اش 
تهیه کنندگی ۱۰فیلم سینمایی 

را دارد. 
سری جدید برنامه عصر جدید 
از عید نیمه شــعبان مصادف با 
2۷اسفندماه ســال جاری تا 
عید غدیر ســال۱۴۰۱ 
روی آنتن شــبکه3 

خواهد رفت.

سایت سینما تیکت، بعد از گذشت حدود 2هفته از اختتامیه جشنواره 
بابت لو دادن اسامی برگزیدگان از مردم، سینماگران و مدیران فرهنگی 
عذرخواهی کرد. احتمالا نخستین سؤالی که در این زمینه پیش می آید این 
است که متن پوزش خواهانه این سایت چرا این قدر دیر منتشر شده است. 
قاعدتا این عذرخواهی باید در همان ســاعات برگزاری اختتامیه صورت 
می گرفت، اما مدیران این سایت با این استدلال سست، ماجرا را توجیه 
کرده اند: »بعضی موقعیت ها و شرایط را به هیچ زبانی نمی توان توضیح داد، 
چه برسد به توجیه. حتما سکوت درست ترین پاسخ در این موقعیت های 
پیچیده نیست؛ ولی اگر گزینه دیگری نباشد، احتمالا بهترین انتخاب است 

تا به کمک گذر زمان پاسخ مناسب تری بیابیم.« 
خب، حالا ببینیم پاسخ مناسب تر گردانندگان این سایت بلیت فروشی 
چیست: »ســینماتیکت« کاملا مسئولیت این اشــتباه و سهل انگاری 
غیرعمدی و اپراتوری -انســانی را می پذیرد. هرچند که از ساعت۱۶ در 
توییتر بخش مهمی از این اطلاعات منتشر شــده بود که البته از خطا و 

مسئولیت ما چیزی کم نمی کند.
قطعا جناب آقای اسماعیلی، وزیر محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی و جناب 
آقای خزاعی، رئیس سازمان سینمایی کشور تحت فشار رسانه ای فراوانی 
قرار گرفته اند؛ ولی بعضی اوقات بیش از عرض پوزش، ابراز تأسف و اصلاح 
فرایندها برای عدم تکرار در آینده، کار دیگری نمی توان کرد.« دوستان 
سینما تیکت توضیح نداده اند که سهل انگاری اپراتوری - انسانی دقیقا یعنی 
چه و چطور می شود مهم ترین ضیافت سالانه سینمای ایران را بر هم زد و 
بعد همه   چیز را اینگونه توجیه کرد. آیا برای رسیدن به این نکته که اسامی 

به دلیل خطای اپراتوری - انسانی لو رفته نیاز به سکوتی ۱3روزه بود؟ 

مسئله مهم تر این است که چطور اسامی برندگان جشنواره با این میزان 
دقت، پیش از برگزاری مراسم در اختیار این سایت قرار گرفته است. در 
بیانیه سینماتیکت به انتشار اسامي برخی از برگزیدگان جشنواره در فاصله 
چند ساعت مانده به برگزاری اختتامیه اشاره شده است. اولا که توییتر 
منبع خبری چندان معتبری نیست و نکته دیگر آنچه در توییتر منتشر 
شده بود، فهرست کامل برندگان سیمرغ نبود. به هر حال مهم ترین سؤال 
این است که اسامی چگونه از دفتر جشنواره به این سایت رسیده است. 
توضیح مدیران این سایت بلیت فروشی به هیچ کدام از ابهامات به وجود 
آمده در این زمینه پاســخ نمی دهد؛ »از آنجا که بنا داریم بیانیه صریح و 
صمیمی داشته باشیم، حتما سؤال دیگر خوانندگان محترم آن است که 
چگونه این اطلاعات چند ساعت زودتر به دست تیم اجرایی سینماتیکت 
رسیده است؟ پاسخی که مکتوب و شفاهی به پلیس فتا و حراست سازمان 
سینمایی عرضه داشتیم این بوده؛ اگر برای چندین و چند سال، مرجع اول 
فروش بلیت سینمای کشور - با سهم ۹۰درصدی از بازار - باشید به دلیل 
حجم بالای ارتباط با اهالی فرهنگ و خبرنگاران، خواسته و ناخواسته در 
یک شــاهراه پرترافیک اطلاعات قرار می گیرید. اطلاعاتی که بخشی از 
هنرمندان از جوایز خود و همکارانشان ساعت ها قبل از اختتامیه در اختیار 

داشتند؛ تا خبرنگاران و فعالان کنجکاوی که به ما - مثل هر سال - کمک 
کردند تا فهرست برندگان را با درصد دقت بسیار بالا برای انتشار پس از 
اختتامیه آماده کنیم. همانند همه پیج ها و سایت های معتبر، ایجاد فرصت 
کافی برای طراحی گرافیکی و تولید محتوا بلافاصله بعد از اعلام برندگان در 
فضای رسانه ای، عامل سهل انگاری و انتشار این فهرست، یک ساعت زودتر 

از موعد شد.« در این بند از بیانیه، چند ادعا مطرح شده است:
هنرمندان برگزیده چون اطلاع داشــته اند برنده جایزه شده اند 

ماجرا را به اطلاع خبرنگاران کنجکاو )!( رســانده اند. پس منبع 1
انتشــار خبر خود برگزیدگان بوده اند. آن هم نه چند نفرشان بلکه همه 
برگزیدگان، چون سینماتیکت نه تنها به تمام اسامی برندگان سیمرغ در 
همه رشته ها که به نام برندگان دیپلم افتخار هم دسترسی داشته است. 

عجیب تر از این هم می شود ماجرا را توجیه کرد؟
هر سال اسامی برگزیدگان زودتر در اختیار پیج ها و سایت های 

معتبر قرار می گیرد تا فرصت کافی برای تولید محتوا و طراحی 2
گرافیکی وجود داشته باشد.

این یکی دیگر شــاهکار اســت. دوستان می گویند هر ســال به اسامی 
برگزیدگان دسترسی داشته اند؛ یعنی منبعی در دفتر جشنواره وجود دارد 
که همیشه نام برندگان سیمرغ را در اختیار »پیج ها و سایت های معتبر« 
قرار می دهد. لابد فرق امسال با سال های گذشته را هم باید در همان خطای 
اپراتوری-انسانی جست وجو کرد و چون دوستان مرجع اول بلیت فروشی 
هستند و در شاهراه پرترافیک اطلاعات قرار دارند، به هر حال از اخبار زودتر 

از دیگران مطلع می شوند. اگر شما قانع شدید ما هم شدیم.
در نهایت آنچه سینما تیکت در بیانیه اش منتشر کرده بیشتر از عذرخواهی 
و پوزش به عذر بدتر از گناه می ماند و ما همچنان منتظر توضیحی هستیم 
که وزارت ارشاد بارها وعده اش را داده است؛ کاری که از عهده متن سایت 
بلیت فروشی برنیامده است. پرسش هم ساده و رساست: چه کسانی با لو 

دادن اسامی برگزیدگان، مهمانی بزرگ سینمای ایران را بر هم زدند؟

خبر

مالیات یاد

تارانتینو سریال می سازد 
کوئنتیــن تارانتینــو در حــال انجام 
گفت وگوهای اولیه برای ساخت یک یا 
2 قسمت از مینی سریال »توجیه شده: 
شهر کهن« اســت. این سریال، نسخه 
بازسازی شــده ســریال خاطره انگیز 
»توجیه« ســاخته شــبکه تلویزیونی اف ایکس اســت. به 
گزارش ورایتی، در این ســریال تیموتی اولیفانت دوباره در 
نقش مارشــال)کلانتر( رایلان گیونز نقش آفرینی خواهد 
کرد. این ســریال جدید با اقتباس از رمان »شهر کهن: سر 
ظهر در دیترویت« اثر المور لئونارد ساخته می شود. شبکه 
تلویزیونی اف ایکس در ســال 2۰۱۰نســخه اصلی سریال 
جنایی و کارآگاهی »توجیه شده« را تولید کرد. این سریال 
بر اساس شخصیت رایلان گیونز با بازی تیموتی اولیفانت، 
ساخته شد. داســتان »توجیه شــده« درباره یک کلانتر 
آمریکایی در شهر کوچک لگزینگتون بود که مردی درونگرا 
و خونســرد بود و قانون را به ســبک خودش اجرا می کرد. 
لئونارد با خلق شــخصیت گیونز از وی به عنوان شخصیت 
اصلی تعدادی از رمان های مشــهورش ازجمله »آتش در 
حفره« استفاده کرد که سریال »توجیه شده« نیز با اقتباس 
از این رمان ساخته شده اســت. گیونز شخصیتی برساخته 
از ترکیبی از شــخصیت های کلانترهای درستکار و بااراده 
فیلم های وســترن و کارآگاه های پاک و خونسرد فیلم های 
نوآر بود. تارانتینــو و تیموتی اولیفانت اخیــرا نیز در فیلم 
»روزی روزگاری در هالیوود« با یکدیگر همکاری کرده اند. 
تارانتینو همواره یکی از طرفداران رمان های المور لئونارد 

نیز بوده است. 

همان همیشگی
هنرمندان باز هم از پرداخت مالیات معاف شدند

اتفاق جدیدی رخ نــداد. در لایحه بودجــه، حذف معافیت 
هنرمندان پیش بینی شــده بود. مطابق معمول هنرمندان 
به اعتراض و مخالفت پرداختند. همه از معیشــت دشــوار 
جامعه هنری گفتند و نوشتند. )که در مورد بخش زیادی از 
هنرمندان مصداق دارد و واقعیتی است انکار نشدنی(. عده ای 
هم به درآمد های افسانه ای سلبریتی ها اشاره کردند )که به 
شکلی غیرعادلانه از قانون معافیت مالیاتی هنرمندان بهره 
می گیرند( و درنهایت همان شــد که انتظار می رفت. مطابق 
معمــول کل هنرمندان از پرداخت مالیات معاف شــدند. از 
بازیگر نقش های کوچک که به سختی از پس اجاره خانه اش 
برمی آید تا سوپراستاری که در لواسان ویلایی شبیه به کاخ 
دارد. می گویند تعداد این سلبریتی ها کمتر از ۵۰ نفر است 
ولی نکته اینجاست که آنها حتی اگر کم تعداد باشند همچنان 
معاف از پرداخت مالیات هستند. از ســوی دیگر اما شرایط 
دشوار دوران کرونا در 2سال اخیر، هنرمندان را در شرایطی 
دشوارتر از گذشته قرار داده است. پس حذف معافیت مالیاتی 
هنرمندان در مورد اکثریــت جامعه هنری می تواند تصمیم 
قابل قبولی باشد. ضمن اینکه ســلبریتی ها قاعده بازی را به 
خوبی می دانند و از راه های فــرار مالیاتی  در ثبت قراردادها 
آگاهی کامل دارند. نکته ای که یکی از نمایندگان مجلس هم 

در جلسه روز چهارشنبه به آن اشاره کرد.

رایزنی ها نتیجه داد
از لحظه ای که اعلام شد حذف معافیت های مالیاتی در لایحه 
بودجه۱۴۰۱ پیش بینی شده است، اعتراض ها به این تصمیم 
شروع شد. خبرگزاری ها و صفحات هنری روزنامه ها صحنه 
حضور هنرمندانی شــد که علیه این تصمیم موضع گیری 
می کردند ولــی این، همه داســتان نبود. اتفــاق اصلی در 
رایزنی های وزیر ارشاد و نمایندگان اصناف سینمایی با رئیس 
مجلس و اعضای کمیســیون تلفیق رقم خورد. رایزنی های 

فشرده ای که درنهایت نتیجه داد.
نمایندگان مجلس در جلســه نوبت عصر علنی چهارشنبه 
هفته گذشــته مجلس شــورای اســلامی در بررسی های 
بودجه۱۴۰۱ در بخــش درآمدی با حــذف »فعالیت های 
هنری موضوع بند)ل( ماده۱3۹ قانون مالیات های مستقیم« 
از بند)ق( تبصره۶ بودجه که می گویــد »معافیت مالیاتی 
فعالیت های مربوط به انتشارات کمک درسی و »فعالیت های 
هنری موضوع بند)ل( ماده۱3۹ قانون مالیات های مستقیم«، 
حذف می شود« ابقاي معافیت مالیاتی هنرمندان را تصویب 
کردند. به این ترتیب امسال هم به خیر گذشت و هنرمندان 

از پرداخت مالیات معاف شدند.

درگذشت یکی از بزرگان دوبله ایران
رفعت هاشم پور، از دوبلورهای نسل طلایی 
دوبله ایران، دیروز در ۹۰سالگی درگذشت. 
هاشم پور سال ها بود دیگر به  دوبله اشتغال 
نداشت. او در کنار همسرش، جلال مقامی 
که از بزرگان دوبله ایران به شمار می رفت، 
در نیمه دهه۱33۰ کار دوبله را زیرنظر هوشــنگ لطیف پور - از 
نخستین و شاخص ترین مدیران دوبلاژ ایران - آغاز کرد و چنان 
استعداد و مهارتی از خود در کار گویندگی نشان داد که خیلی زود 
توانست به جای بازیگران بزرگ خارجی همچون ویوین لی، اینگرید 
برگمن، سوزان هیوارد، ریتا هیورث، لانا ترنر، اوا گاردنر، ایرنه پاپاس، 
جینا لولوبریجیدا، ژان مورو، آن بنکرافت، کیم نواک، اورســولا 
اندرس، فی داناوی و... گویندگی کند. گویندگی هاشم پور به جای 
ویوین لی در »بربادرفته« که نقش اسکارلت اوهارا را ایفا می کند، 
از درخشان ترین گویندگی های تاریخ دوبله ایران به شمار می رود. 
بخشی از جذبه و اراده مصمم شخصیت اسکارلت اوهارا که حاضر 
نیست در برابر حوادث ناگوار و مصایب زندگی به راحتی سر خم 
کند و از فکر و باورش دست بکشد، برای تماشاگران ایرانی به لطف 
صدای قرص و محکم و در عین حال پر حس و حال هاشم پور ایجاد 
شده است. هاشم پور چنان زیبا و استادانه به جای هنرپیشه های 
خارجی حرف می زد که این تصور را ایجاد می کرد اگر بازیگرانی که 
او به جایشان دوبله کرده می خواستند فارسی حرف بزنند، جنس 
صدا و لحن حرف زدن شان دقیقا همان جنس صدا و لحن حرف 
زدن هاشم پور می بود. در سال های پیش از انقلاب نیز که فیلم های 
ایرانی دوبله می شدند، هاشم پور به جای بازیگرانی همچون شهلا 
ریاحی، فخری خوروش و آذر شیوا صحبت کرد. از دهه۷۰ به بعد 
هاشم پور کمتر دوبله کرد و بیشتر به عنوان مدیر دوبلاژ و مدرس 

گویندگی به کار خود ادامه داد.

شهاب مهدویسینما
روزنامه نگار
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مجتبی توانگر 
نماینده مجلس شورای اسلامی

مجلــس یازدهم بــه هوش باشــد کــه برای 
اخذ مالیات از چند سلبریتی هنجارشکن 
مفت خور که تعداد آنها بــه کمتر از ۵۰نفر 
هــم نمی رســد قانونــی تصویــب نکنــد که 
هنرمندانــی همچــون نقاشــان، طراحان، 
خوشنویسان، فعالان قرآنی و فعالان حوزه 
تئاتر و سینما از این معافیت محروم شوند. 

عباس مقتدایی
نماینده مجلس شورای اسلامی

طبــق همین قانــون قبلــی، هنرمندان 
مشــمول معافیــت مالیاتــی هســتند. 
اکنون هم حمایت از هنرمندان توسط 
مجلس یازدهــم شــکل گرفتــه و ما به 
هنرمندان می گوییم که ما در مجلس 
شــورای اســلامی حامــی هنرمنــدان 

هستیم.

مهدی طغیانی
نماینده مجلس شورای اسلامی

حــال  شــامل  درآمــدی  آنچنــان 
هنرمنــدان نمی شــود کــه بخواهیــم 
معافیــت مالیاتــی آنهــا را لغــو کنیــم. 
پــس فعالیت های هنــری بایــد در این 
قســمت حــذف شــود، امــا انتشــارات 
کمک درســی کــه درآمدهــای نجومی 

دارند باید مالیات بپردازند.

نقل قول 

مسعود پویاجشنواره
روزنامه نگار
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گرينويچ

سیگار الکترونیک علیه لثه
 

نیويورك: استعمال سيگار موجب بروز بيماری لثه 
می شــود، و اكنون يک مطالعه جديد نشان می دهد 
كه سيگار الکترونيکی نيز روی دندان ها و لثه ها تأثير 
می گذارد. به گزارش مديسن نت، محققان دريافتند 
افرادی كه از سيگارهای الکترونيکی استفاده می كنند 
دارای يک تركيب باكتريايی منحصر به فرد در دهان 
خود هستند كه احتمالاً برای سلامت دندان آنها مشکل 
ايجاد می كند. در واقع، ميکروب های دهان آنها بيشتر 
شبيه ميکروب های سيگاری ها بود تا غيرسيگاری ها. 
اين يافته ها نشان می دهد كه سيگارهای الکترونيکی 
دقيقاً از جايی كه وارد بدن می شوند يعنی دهان، آسيب 
وارد می كنند. باكتری های دهــان به طور مداوم يک 
لايه چســبناک بر روی دندان ها به نام پلاک تشکيل 
می دهند اما اگر پلاک در زير خط لثه پخش شــود، 
سموم باكتريايی بافت را تحريک می كنند و باعث يک 

پاسخ التهابی مزمن می شوند.

بیمه با طعم فضاحت 

کارزار پرداخت قبض

فلورانس: شمار چشمگيری از بازنشســتگان شهر فلورانس 
نمی تواننــد با افزايــش 55درصــدی هزينه بــرق و افزايش 
42درصدی قبــوض گاز كنــار بيايند. در بحبوحــه افزايش 
هزينه های انرژی در سراسر اروپا، برخی از مسئولان محلی در 
فلورانس اعلام كرده اند كه با همکاری يک سازمان غيردولتی، 
كارزاری برای تاميــن حمايت مالی تشــکيل می دهند كه به 
بازنشستگان در پرداخت قبض هايشان كمک كند. به گزارش 
آسوشيتدپرس، شمار چشــمگيری از بازنشستگان فلورانس 
با كمتــر از 9هزار يورو درآمد در ســال زندگــی می كنند و با 
افزايش 55درصدی هزينه بــرق و افزايش 42درصدی قبوض 
گاز، نمی توانند از پس مخارج زندگی خود برآيند. كارزار تامين 
حمايت مالی برای كمک به بازنشســتگان، تصميم دارد برای 
كمک به 30هزار ساكن بالای 65سال مجرد فلورانس كه تنها 
زندگی می كنند، از افراد نيکوكار كمک بخواهد. اين كارزار در 
چند روز نخست 33هزار يورو جمع آوری كرده كه بخشی از آن 
را شهروندان ايتاليايی كه خارج از كشور خود زندگی می كنند، 
تامين كرده اند. دولت ماريو دراگی، نخست وزير ايتاليا، اقداماتی 
را به ارزش بيش از 8ميليارد يــورو برای كمک به كاهش تأثير 

افزايش قيمت انرژی برای مشاغل و افراد تصويب كرده است.

دقیقه ای 3میلیون ماسک
 

کپنهاگ: دانشمندان پس از بررسی های علمی به رقم 3ميليون 
ماسک در دقيقه رسيدند؛ البته نه برای توليد ماسک، بلکه اين رقم 
فقط به شمار ماسک هايی مربوط می شود كه طی يک دقيقه پس 
از دور ريز، به شکل زباله راهی طبيعت می شوند. پژوهشگرهای 
دانماركی طی اين سرشماری دريافتند كه از 129ميليارد ماسکی 
كه ماهانه در جهان توليد و مصرف می شــود، بيش از 3ميليون 
آن در هر دقيقــه بدون هيچ بازيافتی وارد طبيعت می شــود. به 
گزارش اينسايدر، مواد تشــکيل دهنده اين ماسک ها در مواجهه 
با آب اقيانوس ها و طبيعت تبديل به مواد ســرطان زايی می شود 
كه چنانچــه وارد زنجيره غذايی شــود، می توانــد موجب بروز 
بيماری شود. در اين پژوهش می خوانيم ميکروفيبرهای موجود 
در ماسک ها در طبيعت تجزيه نشــده و از طريق ماهی ها و ساير 
آبزی ها وارد زنجيره غذايی بشر می شوند. اين در حالی است كه از 
129ميليارد ماسکی كه ماهانه در جهان توليد و مصرف می شوند، 
بخشی از آنها در كشورهای توسعه يافته به جای چرخه غذايی وارد 

چرخه بازيافت شده و از مضرات آن جلوگيری می شود.

در جوار »درمانگر«... عکس : همشهری / منا عادل اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

شنبه

  خطای مضاعف

   هیچ داستان تازه ای 
در جنگ نیست

ســينمايی  فيلــم  در  »كمال الملک« ساخته 1
علی حاتمی، وقتی اتابک برای دلجويی از نقاش دلخسته كه 
به تهمت دزدی در تالار آيينه گرفتار شــده، نزد او می آيد، 
اندكی نخودچی كف دســت كمال الملک می ريزد و از او در 
ازای يافتن مقصر اصلی چند قــول می گيرد؛ از همه مهم تر 
اينکه چون نقاشباشــی نزديک ترين فرد به ناصرالدين شاه 
است، اتابک می خواهد كه كمال الملک بد او را به شاه نگويد. 
نقاش هم درحالی كه نخودچی ها را دســت نخورده به كف 
دست اتابک برمی گرداند، پاســخی می دهد بسيار درخور 

تامل؛ »شما خود بد نکنيد، تا من بد شما نگويم.«

قابل شمارشش، خوبی هايی نيز دارد. برای بسياری 2 زندگی مجــازی در روزگار حاضر با همه بدی های 
از ما كه باوری قلبی به اينکه »عالم محضر خداست« نداريم، 
چشم های ناظر متصل به دنيای مجازی شايد عاملی باشد كه 
نه از خوف الهی كه از ترس آبرو پيش ديگران، خويشتن داری 
به خرج دهيم و دســت به خطايی نزنيم؛ تــازه اين برای ما 
مردمان معمولی است؛ آنها كه بيشتر در چشم اند و بيشتر زير 
ذره بين اين نگاه قرار گرفته اند كه ديگر جای خود دارند. اما 
اتفاقا روز و هفته ای نيســت كه از هميــن جماعت، كليپی 
بيرون درزنکند؛ حرفی نامربوط، يک ســيلی ناحق، عملی 

خلاف عفت و... .
اينکه چرا برخــی »آدم معروف ها« در هــر حوزه ای چنين 
پروايی از كرده ســهوی و عمدی خود پيش چشم ديگران 
ندارند، لابد به اين دليل اســت كه جايگاه خود را در جامعه 
بســيار بالاتر از داوری مردمان همان جامعــه می پندارند و 
تصوری ندارند كه ارتکاب خطا موجب شــود زمين ســفت 
زيرپای شهرت و احيانا محبوبيت شــان خالی شود. فراتر از 
اين، برخی ديگر چنان مصونيتی برای خود قائل اند كه شخص 
شخيص شــان را بالاتر از قانون می پندارند و خب در چنين 

موقعيتی، اعمال قانون را بسيار دور از خود تصوير می كنند.
با چنين نگاهی، وقتی صدای يک طشت رسوايی عالم و آدم 
را كر می كنــد، خطاكرده ها به جــای پوزش خواهی و طلب 
بخشــش، يقه گير كسانی می شوند كه ســندی رو كرده اند 
و فيلمــی گرفته اند؛ و چون در جايگاهی كــه دارند، صدای 
بلندتری نسبت به ديگران يافته اند، فريادی بلند از مظلوميت 

سرمی دهند؛ ياللعجب!

سخن نبوی كه فرمود:»اتقوا من مواضع التهم« )از 
جايگاه های تهمت بپرهيزيد.( برای جايی است كه 3

دست از پا خطايی نشده اما شــرايطی پديد آمده كه چنين 
تصوری مــی رود؛ در حکمت های نهج البلاغــه نيز حضرت 
اميرالمومنين عليه السلام فرموده اند: »كسی كه خود را در 
مواضع تهمت قرار دهد نبايد كسی را ملامت كند كه به او ظن 
پيدا می كند.« يعنی بايد خود را ســرزنش كند كه اســباب 
سوء ظن را فراهم كرده اســت. همه اينها برای گناه ناكرده 
اســت، آنجا كه خطا عيان اســت، ديگر چه جای سرزنش 
ديگران؟  گريبانگيــری از انتشــاردهندگان)غير از موارد 
مسلمی كه صدق اشاعه منکر دارد، آن هم در جامعه و نه در 
محکمه عدالت( خطايی مضاعف محسوب می شود كه بايد 
جزايی افزون تر پيدا كند. اگر قرار بر اين شــود، شايد همان  
اسم و رسم دارهايی كه حالا لجامی بر خشم و ديگر نفسانيات 
خويش، پيش چشــم ديگران ندارند، مجبور شوند دست و 
پايشان را جمع كنند و ياد بگيرند كه خود بد نکنند تا ديگران 

بدشان نگويند.

تصاوير خداحافظــی خانواده های 
اوكراينی در اينترنــت می چرخد. 
مردانی كه بايد بمانند برای مقاومت با زنان و كودكانی كه به سمت 
ناكجاآبادی امن می روند و وداع می كنند؛ درحالی كه هيچ كس 

نمی داند در پس اين جدايی غم انگيز، وصل ديگری هست يا نه.
برای نسل ما كه آژيرهای خطر را شنيده، ستون های دود را ديده، 
خداحافظی با عزيزان را لمس كرده و طعم داغ را چشيده، آنچه 
امروز در اوكراين يا افغانســتان می گذرد، يادآور خاطرات تلخ 
روزهای نه چندان دور است. خاطرات روزهای جنگ، هيچ وقت 
قديمی نمی شوند. از يادها نمی روند و در لابه لای انبوه رخدادهای 
روزمره، گم نمی شــوند. جنگ، زخمی عميق در ذهن انسان ها 
پديد می آورد كه تا هميشه می ماند. تيغ جنگ، خراش نمی دهد؛ 

حفره می تراشد.
با اين حال، جنگ ها هيچ داستان نگفته ای ندارند. هرچه هست را 
بارها و بارها گفته اند و شنيده ايم. آوارگی، جدايی، داغ، كودكان 
رها مانده، پاهای روی مين رفته، مــردان و زنان زخم خورده و 
زيرساخت های نابود شده در همه جنگ ها تکرار می شوند. وقتی 
غبار خمپاره ها، بمب ها و موشک ها می خوابند، شمارش ها آغاز 
می شود. كارشناسان می آيند تا خسارت ها را برآورد كنند. از تعداد 
كشته شده و زخمی ها بگويند و همه  چيز را در اعداد و ارقام بی روح 
خلاصه كنند. ارقام را در زونکن های بزرگ جادهند و قفسه های 
كتابخانه ها را از تحقيقات مفصلشان درباره اثرات جنگ، پر كنند؛ 
اما هيچ كدام از اين آمارهــا و تحقيق ها نمی توانند جلوی جنگ 
بعدی را بگيرند. سياستمداران به جنگ نياز دارند. جنگ نباشد، 
آنها هم نيستند. در رسانه هايشان حمله را توجيه می كنند. بر سر 
شهرهای در آستانه اشغال، اعلاميه می ريزند، هشتگ می زنند و 
توييت می كنند. در پشت تريبون های رسمی و مقابل دوربين های 
روشن جوری نشان می دهند كه اگر جنگ جديد را آغاز نکنند، 
نابودی در انتظار نوع بشر اســت و در پس پرده به منافع مادی و 
غيرمادی جنگ می انديشند. اين چيزی است كه در هنگامه هر 
تجاوزی رخ می دهد. پيش و پس هر جنگی اين داســتان تکرار 
می شود و برای نسل ما كه جنگ های زيادی را در دور و نزديک 

خود ديده ايم، هيچ داستان تازه ای در جنگ نيست.

بعــد از كلــی بــرف و 
باران و ســوز و ســرمای 
استخوان سوز، زمستان در اين چند روز گذشته با 
كمک خورشيد و آفتاب روی ديگرش را هم نشان 
داد و يادآوری كرد كه بعد از هر زمستان يک بهار و 
تابستانی هم در راه است و حواسمان بايد به گرمای 
چند ماه آينده هم باشد. چرا؟ چون همانطور كه 
مستحضريد آب نيست و خشکسالی و بی آبی چند 
وقتی است، گريبان همه را گرفته و مسئولان را هم 
نگران كرده اســت. تا حدی كه رئيس مركز ملی 
اقليم و مديريت بحران خشکســالی هشدار داده 
و گفته كه خشکســالی ها در برخی استان ها مثل 
تهران به دليل كاهش ذخاير آبی سدها نسبت به 
ميزان نرمال و كاهش 35درصدی بارش نســبت 
به حد نرمال، شديد گزارش شــده و برای تامين 
آب در فصل های بهار و تابســتان نگرانی شديدی 

وجود دارد.
واقعيت اين اســت كه ما هر چه نداشــته باشيم، 
تا دلتان بخواهد خشکســالی داريــم و هر 4نوع 
خشکســالی »هواشناســی«، »كشــاورزی«، 
»هيدرولوژيک« و »اقتصــادی و اجتماعی« كه 

در طبيعت وجود دارد، در كشــور ما هم هست و 
از بين 31استان بيش از 21استان بارندگی كمتر 
از حد نرمال را تجربه كرده انــد و دارای درجات 
مختلفی از خشکسالی هستند. اتفاقاتی هم كه در 
پی اين بی آبی ها می افتد اين است كه با تداوم اين 
خشکسالی ها روستاها قابليت كشاورزی و دامداری 
خود را از دست می دهند و مهاجرت روستاييان به 
شهرهای بزرگ بيشتر می شود كه در اين صورت 
حلبی آبادها و ســکونتگاه های غيرمتعارف شکل 
می گيرند. با تغييرات اقليمی و كاهش بارش ها كه 
نمی توان كاری كرد، اما سهم ما شهروندان برای 
اينکه بهار و تابستان بدون آبی نداشته باشيم اين 
است كه صرفه جويی كنيم و سهم مسئولان هم 
برای كنترل اين وضعيت اين اســت كه تغييراتی 
دربرنامه های خــرد و كلان بدهند تا مشــخص 
شــود چه ميزان آب بايد مصرف شــود تا موجب 
فرونشست زمين، خشکی درياچه ها، از بين رفتن 
تالاب ها و گسترش بيابان ها نشــود. برنامه هايی 
بايد تدبير شود كه با سازگاری، ميزان مصرف آب 
كاهش يابد و از خالی شدن سفره های زيرزمينی و 

تخريب آبخوان ها جلوگيری شود.

دغدغه

فاطمه عباسی

رخ نمايی زمستانه خشکسالی

تقويم / سالمرگعدد خبر

 خالق لغتنامه

پويايی زبان و ادبیات فارسی از لحظه سروده 
شدن نخستین اشعار پارسی توسط رودکی 
تا زمان معاصر مديون مردان و زنانی است 
که عمر و زندگی خود را وقف محافظت از اين 
سرمايه بزرگ ملی کردند. يکی از هزاران 
پاسبان زبان فارسی که در دوره ای پر آشوب 
نغمه خود خوانده و با ســرفرازی صحنه را 
ترك کرد، بی شــک »علی اکبر دهخدا« 
اديب سرشــناس ايرانی است که 66 سال 
پیش در چنین روزی، برابر 7اسفند1334 
خورشیدی در تهران درگذشت. او با تالیف 
»لغتنامه دهخدا« بخش اعظمی از عمر خود 
را صرف بالنده سازی میراث جاودان ايرانیان 
يعنی زبان فارســی کرد و يادگار ابدی و 

بی مانندی از خود برجای گذاشت.
علامه دهخدا درسال 1257 خورشیدی در 
تهران به دنیا آمد. او پس از فراگیری علوم 
رايج آن زمان و ادامه تحصیل در مدرســه 
سیاسی، زبان فرانســه را به صورت کامل 
آموخت و با پايان تحصیــلات با توجه به 
شرايط حاکم بر جامعه و آغاز فعالیت های 
مشــروطه خواهان در وزارت امور خارجه 
مشغول به کار شــد. اين اديب پس از چند 
سال خدمت در آن وزارتخانه و کسب تجربه 
با دعوت میرزا جهانگیرخان شیرازی و میرزا 
قاسم خان تبريزی، روزنامه »صور اسرافیل« 
را به چاپ رســاند. او با ايجاد سبک نوينی 
در عرصه روزنامه نگاری، نوشته های طنز 
خويش را برای انتقاد از شــرايط حاکم بر 
جامعه در ستون »چرند و پرند« منتشر کرد. 
به اين ترتیب يکــی از بنیانگذاران طنز در 
ايران شد. معروف اســت که همین ستون 
 طنز بود که روزنامــه را به میان مردم برد  و 
روزنامه خوانی را جزو عادات روزانه مردم 
ايران کرد. علامــه دهخدا به جــز اينها 
نخستین رئیس دانشکده حقوق دانشگاه 
تهران هم بود.نخستین جمعیت مبارزه با 
بی سوادی و نخستین کنگره نويسندگان 

ايران را هم او برپا کرد.

حافظ

من همان روز ز فرهاد طمع ببريدم
که عنان دل شیدا به لب شیرين داد

چندبار ويدئوی منتشر شــده را می بينم. مجری 
برنامه در كنار يک به اصطلاح فود بلاگر ايستاده و 
با شوق و ذوق اعلام می كند كه شركت بيمه »ت« 
برای نخستين بار در كشــور معده اين اينفلوئنسر 

حوزه غذا را بيمه كرده است.
ترديد و حيــرت را بايد كنار گذاشــت و با واقعيت 
مواجه شد، واقعيتی كه افتضاحش در اين روزگار 
واقعا هضم شدنی نيست. درباره چه حرف می زنيم؟ 
درباره يک شركت بيمه كه احتمالا گمان كرده معده 
آن فودبلاگر به اندازه ساق پاهای رونالدو يا حنجره 
آن خواننده جهانی مهم اســت. اصلا بی خيال آن 
شركت بيمه می شوم و با خودم می گويم لابد اين 
شركت دوست دارد برای مطرح شدن، هر كاری كه 
به نظرش جذاب است را به انجام برساند و لابد در اين 

ايام هم به چنين نتيجه اي رسيده كه بيمه كردن 
معده مردی كه تمام نشانه هايش در فضای مجازی 
يا شلختگی دولپی غذا خوردن و به به كردن به همراه 
دارد و يا توهين و تحقير آنهايی كه در فضای مجازی 

به او خرده گرفته بودند.
كمی دقيق می شــوم درباره اينکه در دنيا چگونه 
افــرادی به عنوان تســتر انواع خوراكــی و غذای 
رستوران ها معروف می شــوند و می رسم به اينکه 
نمی شود فقط با لمباندن و هجمه تبليغاتی پيرامون 
اين شکم چرانی خودت را به عنوان تستر جا بزنی. 
تستر غذا شدن دنگ و فنگ بســيار دارد و فارغ از 
ســواد و تحصيلات آكادميک نياز به تجربه و البته 
دقت و فعاليــت در حوزه های تخصصــی دارد. در 
فرانسه برای آشپزها و تستر غذای همان آشپزها در 
رستوران ها نشان ميشلن تعريف شده كه به دست 

آوردنش بسيار دشوار و تخصصی است.
فودبلاگر وطنی اما هنوز نمی داند كه برای داشتن 
چنين عنوانی اصلا نياز نيســت روی ظرف های پر 

و پيمان خوراكی در رســتوران ها خيمه بزند چون 
تسترهای حرفه ای فقط يکی دو لقمه و قاشق از هر 
غذا می خورند و اگر احيانا با رستوران يا شركتی برای 
امور تبليغاتی به توافق نرسند بی دليل غذا و خوراک 

و محصولشان را بی ارزش جلوه نمی دهند.
شايد بگوييد كه اصلا مهم نيست و گروهی دوست 
دارند برای چنين افرادی پول خرج كنند و خلاصه 
شکسته بسته در اين مملکت هم تستر غذا و تأييد 
او را برای رستوران شــان در جيب داشــته باشند. 
من هم كاری به اين خاصه خرجی های بی منطق 
ندارم اما وقتی خبر می رسد كه در اين روزگار فشار 
اقتصادی و شــرايط خاص مالی كه عموم مردم را 
دچار تنگنا كرده يک شــركت بيمه به جای انجام 
مسئوليت های اجتماعی اش ترجيح می دهد معده 
هميشه پر يک نفر را بيمه كند كمی نگران می شوم 
كه ما باز هــم طبق معمول از ايده هــای غربی ولو 
خوب همان سطحی ترين و بی خاصيت ترين و البته 

ضد ارزش ترين هايش را دستچين كرده ايم... .

جنگ های بســياری در جهان 
برای »صلح« و به نام »صلح« به 
پا شده اند و پرواضح است كه آنچه در اين ميان هميشه قربانی 
شده است، باز همان »صلح« بوده است. خبرنويسی كه هنگام 
جنگ به گزارش رخداد غيرقابل قبول جنگ می پردازد، هميشه 
می كوشد تا »ارزش های خبری« مورد نياز مخاطبان را پوشش 
دهد كه در اين ميان ارزش های خبری »درگيری«، »فراوانی«، 
»تازگی« و البته »مجاورت« -جغرافيايی و معنوی- برجسته تر 
اســت. طبيعی اســت كه »مخاطبان خبر«، طرف های درگير 
را می خواهند بشناســند، فراوانی تجهيزات و امکانات نظامی 
و شــمار قربانيان نظامی و غيرنظامــی را می خواهند بدانند، 
تازه ترين رخداد هميشــه جلب توجه می كند و به وقت جنگ، 
بيشتر. همچنين نسبت جغرافيايی و معنوی طرف های درگير، 
ارزشمند و دانستنی شمرده می شــود. اما ميان همه جنگ ها، 
فقط همين ها باارزش است؟ و صلح -اين قربانی اول جنگ- هيچ 
جايگاهی در ارزشگذاری خبرنويســی ندارد؟ »روزنامه نگاری 
صلح« ارزش های ديگری را يــادآوری می كند كه با حفظ همه 
ارزش های خبری موجــود، به ارزش های دســتيابی به صلح، 
در ذهن مخاطبــان و حتی طرف های درگيــر كمک می كند. 
ارزش هايی چون »گفت وگو« و تلاش برای شــکل گيری آن، 
»فرايندمداری«، »مردم مــداری«، »راه حل گرايــی« و البته 
»حقيقت گرايــی«، ارزش های بنياديــن روزنامه نگاری صلح 
هســتند. جنگ وقتی رخ می دهد كه گفت وگو پايان می يابد و 
وقتی پايان می يابد، كه طرف های درگير به گفت وگو بازگردند. 
هيچ جنگی، در آنی رخ نداده است و فرايند شکل گيری جنگ، 
كمک به يافتن راه حلی برای صلح اســت. نخســتين قربانی 
جنگ، »مردم« هســتند و گزارش از آنان بــرای همين مهم و 
غيرقابل چشم پوشــی اســت. مردم همان پيران و سالمندان، 
كودكان و معلولان، زنان و غيرنظاميان و همه آنانی هســتند 
كه بی هيچ تأثيری و خواستی، اسير جنگی شده اند كه زندگی 
واقعی را از آنان ستانده است. حقيقت همان قربانی هميشگی 
روايت های طرف های درگير است كه پوشش آن امری نيست كه 
بی شبهه و واضح باشد و البته گزارش پرشبهه و غيرشفاف آن، 

در قالب حقيقت، خود حقيقت و در نتيجه دستيابی 
به صلح را دور و دورتر 

می كند. خبرنويسی 
كاری دشوار است 
و به هنگام جنگ، 
دشــوارتر. در اين 
دشــواری ناتمام، 
روزنامه نگاری صلح 

را فرامــوش نکنيم 
كه صلــح، مهم ترين 

دستاورد عقل بشری است.

خبربان

امیرعلی علامه زاده

خبر و صلح

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متــن کوتاهی که می بینید، ما 
منتظريم تا نوشته هايتان درباره مســائل روزمره، مشکلات و 
دغدغه هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید 
جايتان اينجا محفوظ اســت. متن يا طرح تان که آماده شــد يک تماس  با شماره 

23023636 بگیريد تا برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

علی عمادی
روزنامه نگار

میثم قاسمی
روزنامه نگار

مسعود میرنگاه
روزنامه نگار
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 می خواهم 
»عاقل« بمانم

درباره اهمیت بهداشت روانی محیط 
کار و حاشیه های مربوط به آن

این روز ها زمان زیادی از وقــت مفید افراد جامعه 
در محیط کارشــان می گذرد و متأسفانه به دلیل 
خوشــایند نبودن اکثر محیط هــای کاری، افراد 
زیادی هر صبح از شنیدن صدای زنگ ساعتی که 
آنها را مثل همیشه بیدار و راهی فضای کار می کند، 
ناراحت و دلزده اند. استرس های روزانه از دیر رسیدن 
و گرفتاری در ترافیک ســنگین صبحگاهی آغاز 
می شــود و تا رقابت و نزاع های شغلی، نابرابری و... 
ادامه دارد.  نا گفته پیداست حضور چندین ساعته 
و هر روزه در شــرایط فرسایشی محیط های کاری 
غیراستاندارد می تواند منجر به آسیب های جسمی 
و روانی جدی کارکنان ســازمانی باشد و به همین 
دلیل در چند دهه اخیر موضوع ارتقای »بهداشت 
روانی« محیط کار به طورخاص مورد توجه محققان 
در سراسر دنیا قرار گرفته است. این شرایط از زبان 
یک کارمند ســاده می تواند اینطور بیان شود: »با 
شرایطی که هست کمی مانده تا اختلال روانی، آرزو 
دارم تا بازنشستگی عاقل بمانم!« تعریف محیط کار 
سالم چیست؟ چگونه می توانیم محیط کار سالمی 
بسازیم؟ درباره پرسش هایی از این دست از حامد 

کنگرانی، روانپزشک مشاوره گرفته ایم.

محیط کار بد، اعتیاد می آورد؟! 
فشــارهای عصبی و روانی حرفه ای به شکل های 
مختلف دیده می شود و اشکال متنوعی دارد. گاهی 
فضای فیزیکی و محیطی نامناسب و گاهی نوع یک 
حرفه که آمیخته با مخاطرات جسمی و تجربه های 
تلخ عاطفی است، عدم تناسب توانایی های افراد با 
وظایف محول شــده به آنان، نوع ارتباطات ناسالم 
موجود در محیط کار، احســاس ناامیــدی بر اثر 
بی عدالتی و اعمال قدرت افراد بانفوذ، فساد مدیران 
و بســیاری از موارد دیگر، موجب ایجاد اختلال در 
وضعیت روانی افراد می شود.  مشکلات جسمی و 
روانی مانند خستگی، افسردگی، سردرد، تاری دید، 
وسواس، حساسیت های نابجا و پرخاشگری به همراه 
مشکلات رفتاری مانند کارگریزی، اعتیاد، نداشتن 
کارایی مناسب از عوارضی است که به دلیل رعایت 
نکردن بهداشــت روانی در محیط های حرفه ای، 
باعث ایجاد آسیب های جدی برای اشخاص شده 
و در بسیاری از مواقع، زندگی خانوادگی آنها را هم 

سخت تحت  تأثیر شغلشان قرار می دهد.

محیط کار از تنش زا تا کسالت بار 
هر شــغلی بنا بر مقتضیاتی که دارد ممکن است 
در محیطی باز یا بســته انجام گیرد؛ به طور مثال 
رانندگان قطارهای مترو ناچارند چندین ساعت در 
فضایی بسته، دور از نور خورشید کار کنند، اما باید 
درنظر داشــت که میزان روشنایی کافی و مناسب 
برای کار در محیط هایی که بســته هستند برای 
حفظ سلامت جسمی و روانی افراد مهم و بسیار مؤثر 
است. همچنین کار کردن در فضاهایی که آلودگی 
هوا یا آلودگی صوتی شــدید دارند یا بسیار گرم و 
سرد هســتند در درازمدت می تواند موجب ایجاد 
خطرات جسمی و روانی جدی شود؛ به طور مثال 
تحریک پذیری افرادی که در محیط های پرسروصدا 
کار می کنند، بســیار بالاســت. در کنار همه اینها 
موضوعی که شاید هیچ وقت جدی نگرفته باشیم 
این اســت که رنگ های به کار رفته در محیط های 
کاری هم مهم است؛ چون رنگ ها می توانند محرک 
و شادی بخش یا کسالت آور و خسته کننده باشند. به 
این ترتیب برای جلوگیری از بروز بیماری های روانی 
برای کارکنان در محل کار، باید محیط کارشان از 
یک اســتاندارد محیطی قابل قبول در زمینه رنگ 
و نور، میــزان آلودگی صوتــی و آلودگی محیطی 
برخوردار باشــد؛ ضمن اینکه استفاده از موسیقی 
مناسب و گل و گیاه می تواند تا حدودی میزان فشار 

استرس های شغلی را تعدیل کند.

کار کردن برای بهتر زندگی کردن است؟ 
اگر باور داشته باشــیم که انسان ها کار می کنند تا 
بتوانند بهتر زندگی کنند، پس بدون هیچ شکی باید 
برای مقاوم تر کردن آنها در برابر فشــارهای مداوم 
محیط های کاری و جلوگیری از آســیب هایی که 
می تواند زندگی شان را فلج کند، کاری کرد. توجه به 
بهداشت روانی محیط کار هر چند نیاز به برنامه ریزی 
کلان توسط مدیران رده بالای سازمان ها دارد، اما 
بدون همکاری و آگاهی کارکنــان برای همراهی 
در این مسیر به مقصود نخواهد رسید؛ بنابراین در 
2بخش باید اقدامات مفید را برای ارتقای بهداشت 
روانی در محیط کار بررســی کــرد؛ اول مجموعه 
کارهایی است که از دســت مدیران برای ارتقای 
بهداشت روانی محیط کار برمی آید و بعد از آن هم 
سبک زندگی که هر یک از کارکنان سازمانی باید 

داشته باشند.

کمک گرفتن از طب کار 
یک راه عملی برای جلوگیری از فرســودگی های 
روانی شغلی، استفاده از ساعات کاری متغیر است. 
شناور بودن ساعات کاری بر کیفیت زندگی کارکنان 
سازمانی که به طور مداوم درگیر کار هستند، تأثیر 
مثبت قابل توجهی دارد و باید از این امکان تا جای 
ممکن اســتفاده کرد. با همه اینها اگــر کارکنان 
یک مجموعه به هر دلیلی به افســردگی، بی میلی 
به کار، اختلال خواب، پرخاشگری یا هر پریشانی 
و نابهنجاری روانی مبتلا شــدند چــه باید کرد؟ 
درمانگاه های اعصــاب و روان، به ویژه مراکزی که 
دارای »متخصصان طب کار« هســتند، همچنین 
مراکز مشــاوره دولتی که در همین ارتباط وجود 
دارند با هزینه های مناسب و منطقی پذیرای کسانی 
هســتند که به ســلامت روانی خودشان اهمیت 
می دهند. قبل از اینکه فرســودگی شــغلی باعث 
اختلال و بیماری روانی جدی شــود باید دســت 
به کار شد و این قدم را تنها خود فرد می تواند برای 

سلامتی اش بردارد.

علیرضا درخشانییادداشت
روزنامه نگار

معلولیت ضربدر محرومیت

»معلولیت محدودیت است.« شاید لازم 
باشد گاهی شعارها را برعکس نوشت که 
توجه بیشتر و دقیق تری به آن شود؛ مثلا 
باید به این فکر کرد در روزهایی که همه ما 
با جسمی به ظاهر سالم در حل مشکلات 
درمانده ایم، معلولان چه خواهند کرد؟ 
به نظر تمام حقوق شان از حقوق اجتماعی 
تا فرهنگی و اقتصادی از آنها دریغ شده 
و حتی قادر به دســتیابی به حداقل های 
زندگی نیستند. تصور کنید فرد معلول، 
سرپرست خانوار باشــد، آن وقت او و 
خانواده اش با چه ســختی هایی مواجه 
خواهند شــد؟ در این گزارش نگاهی به 
مشکلات معلولان در تهران انداخته ایم. 
بعد کمی از مرکز کشور فاصله گرفته ایم 
و سراغ معصومه اســدی رفته ایم؛ مادر 
معنوی معلولان شهرستان اقلید فارس. 
آنجا باید ســختی را ضربدر محرومیت 
کنید و از زبــان او ماجرای فرزندانش را 

بشنوید.

نگاهی به مشکلات معلولان در تهران
ســازمان جهانی بهداشــت اعــلام کرده 
بیش از یک میلیارد نفر در سراســر جهان 
با نوعــی از معلولیــت زندگــی می کنند. 
افراد دچــار معلولیــت ایران نیــز بخش 
قابل توجهی از جمعیت را تشکیل می دهند؛ 
یک میلیون و۸۰۰هــزار نفــر کــه فقط در 
مجموعه بهزیســتی اطلاعاتشان ثبت شده 
است. این یعنی آمار معلولان ایران بیش از 
این رقم هاســت؛ چراکه بعضی افراد معلول 
اقدامی برای تشــکیل پرونده نمی کنند. اما 
وضعیت در آینده نیــز چندان بهتر نخواهد 
بود؛ زیرا براســاس آمار ســازمان بهداشت 
جهانی از هــر ۱۰کودک متولد شــده یک 
کودک معلــول به دنیا می آید یــا در آینده 
معلول می شــود؛ از ایــن رو صحبت درباره 
برطرف کردن مشــکلات معلولان و اقدام 

برای آن هیچ گاه دیر نیست.
مثلا محسن نابیناست. او در سال۹۷ ازدواج 
کرده و در خانه کوچکــی در جنوب تهران 
زندگی می کند. سال ها در مترو دستفروشی 
می کرده تا سال۹۸ که دخترش به دنیا آمده، 
اما با ورود کرونا به کشــور دیگر نتوانســته 
هزینه هایــش را تامیــن کنــد. مردادماه 
درگیر کرونا شده و دیگر نتوانسته کار کند. 
همســرش هم که دچار معلولیت جسمی و 
حرکتی بوده، با توجه به سختی های پیش رو 
او را ترک می کند. محســن تحت پوشــش 
سازمان بهزیستی است و مستمری دریافت 
می کند، اما این مستمری کفاف هزینه های 
یک هفته خانواده اش را هم نمی دهد. برای 

وام خوداشــتغالی هم که اقدام کــرده، از 
او مدرک فنــی و حرفه ای خواســته اند. او 
می گوید که هر وقت به مراکزی برای کمک 
مراجعه کرده، اگرچه کارشان در حمایت از 
معلولان بوده، اما با کنایه و لحنی مسخره به 
او گفته اند: معلول را چه به ازدواج کردن! اما 

محسن فقط یک نمونه است.
علی هم یکی دیگر از افراد معلول است. او بر 
اثر تصادف و جراحی اشتباه دچار معلولیت 
شــده و روزبه روز هم به شــدت معلولیتش 
اضافه می شود. علی سال۸۰ ازدواج کرده و 
سال۹۰ هم درحالی که یک دختر داشته از 
همسرش جدا شده است. او که تحصیلکرده 
رشته هنر اســت، می گوید همسرش تصور 
می کرده شــاید معلولیت او رفع شود، اما با 
توجه به اینکه شــرایط روزبه روز بدتر شده 
دیگر حاضر به ادامه زندگی نبوده است. علی 
می گوید که کمبود امکانات و نبود سیستم 
حمل ونقل مناسب باعث شده نتواند از خانه 
خارج شــود. او می گوید: »همــان اول که 
ســامانه حمل ونقل معلولان راه اندازی شد، 
حدود ۸۰دستگاه ون ویژه معلولان پایتخت 
در تهران بــود، اما حالا 2۰تــا 22 خودرو 
وجود دارد.« همین مسئله او را خانه نشین 
کرده اســت؛ چون با ویلچر برقی نمی تواند 
از تاکسی یا ماشــین معمولی استفاده کند. 
مناسب ســازی شــهری از دیگر مشکلات 

معلولان است.

وضعیت در ابعاد کوچک تر
۱۰ســال پیش که معصومه اســدی برای 
درخواســت مجــوز آموزشــگاه خیاطی 
به بخشــداری شهرســتان اقلید رفته بود، 
متوجه شــد تعــدادی کــودک معلول در 
روستاهای آنجا هستند که نیازمند مددکار 
و خدمات رســانی اند. از آنجا که او در دوره 

دبیرســتان داوطلبانه این کار را انجام داده 
بود و با آن آشنایی داشــت، پذیرفت که باز 
این کار را انجام دهد. حالا او با ۱2۰مددجو، 
کار تسهیل گری شورای توانبخشی معلولان 
دهستان شــهر میان )بازیچه، آب باریک و 

مهدی آباد( را انجام می دهد.
 بیماری های مــادر در دوران بارداری، فقر 
و از همه بدتر نداشــتن هزینه های آزمایش 
ژنتیک، سبب شده تا در روستاهای بازیچه، 
آب باریــک و مهدی آباد، تعــداد معلولان 
روزبه روز افزایش پیدا کند. این در حالی است 
که بهزیستی شــیراز امکان خدمات رسانی 
به آنهــا را ندارد. اســدی می گوید که برای 
تأمین شغل، کمک هزینه ازدواج، راه اندازی 
مدرسه، سرویس بهداشتی، مهارت آموزی 
و شناســاندن معلولان به جامعــه فعالیت 
می کند: »متأســفانه چون تعداد معلولان 
در این منطقه زیاد است و بودجه بهزیستی 
هم محدود، بــرای همین هر بار فقط امکان 
کمک به تعدادی از آنها فراهم می شــود؛ از 
این رو مشکلات فراوانی در تأمین هزینه های 
درمان دارنــد. حالا که به روزهــای پایانی 
سال نزدیک می شــویم چه خوب است که 
با کمک خیران بتوانیم دل معلولان را شاد 
کنیم تا آنها هم در کنار هفت سین، سال نو را 
جشن بگیرند.« معلولان این منطقه نیاز به 
وسایل بهداشتی، پوشک، عصا، ویلچر برقی، 
تخت برقی و معمولی، موادغذایی و دارویی 
دارند. همچنین کمک هزینه درمان سمعک 
هم از دیگر کمک هایی است که می توان به 

آنها کرد.
اســدی مهم تریــن و اساســی ترین عامل 
موفقیت در زندگی معلولان را خودکفایی و 
استقلال این افراد می داند که باید قادر باشند 
همه هزینه هایی را که در فرایند توانبخشی 
انجام می شود، پرداخت کنند. تأمین لوازم 
توانبخشــی معلــولان در توانمنــدی آنها 
تأثیر زیــادی دارد. او می گوید: »بخشــی 
از توانبخشــی فرد معلول بایــد در داخل 
خانواده برای او اتفاق بیفتد که متأســفانه 
در روستاهای محروم این منطقه، این امکان 
وجود ندارد و ما باید خدمات توانبخشــی را 
تنها در مرکز به معلولان ارائه دهیم.« آنچه 
مسلم است اینکه معلولان به واسطه نداشتن 
مهارت های حرفــه ای، مددجویی و  تأمین 
نبودن منابع مالی برای امرارمعاش و گذران 
زندگی خود و خانواده، بیشــتر از سایر افراد 
جامعه در معرض انواع آسیب های فردی و 
اجتماعی هستند. او می گوید که این منطقه 
زمستان های سختی دارد و مردم حتی قادر 

به تامین وسایل گرمایشی خود نیستند.

نیاز به پوشک؛ اساسی ترین نیاز معلولان
 در 2ســال گذشــته ســازمان بهزیستی 
نتوانسته به مددجویان اقلید کمک چندان 
بکند؛ مثلا هر دو ســال یک بار سازمان در 

 بخش تجهیزات یــک تخت و یک ویلچر در 
اختیارشــان قرار داده که آن هم مناســب 
کودکان نیست. اسدی یکی از دلایل افزایش 
مددجویان را در چند سال گذشته تصادفات 
در جاده هــای اطراف می دانــد و می گوید: 
»بیمارســتان ها امکانات چندانــی ندارند. 
مشکلات ژنتیک و تصادف و...  این مشکلات 
را بیشتر کرده اســت. 4۰درصد مددجویان 
ژنتیــک و 3۰درصد بر اثر حــوادث معلول 
شده اند. هم اکنون ما 2۰مددجوی زیر 6سال 
داریم، اما آزمایش های ژنتیک در 2مرحله، 
آن هم فقط برای کســانی که تحت پوشش 
بهزیستی هستند، رایگان شــده و معمولا 
هزینه های زیاد، مانع از چنین امکانی برای 
خانواده ها خصوصا زوج های جوان می شود 
که بخواهند برای بارداری آزمایش ژنتیک را 

در اولویت قرار دهند.«
شغل اهالی این روســتاها بیشتر کشاورزی 
و دامداری اســت و زنان قالیباف با توجه به 
اینکه فرش های دســتبافت خود را با واسطه 
می فروشــند، چندان درآمدی از آن به دست 
نمی آورند. اســدی می گوید: »عده ای انتظار 
دارند که صنایع دســتی مددجوها را ارزان تر 
خریــد کنند. بــراي بــازار ایــن کار نیاز به 
ارتباط های سازنده در تهران داریم که هنوز 

برایمان میسر نشده است.«
از سویی ســاختمان دهیاری که چند سال 
برای مدرسه اســتفاده می شد، حالا تخریب 
شده است و خدماتی که در مدرسه به معلولان 
تعلق می گرفت، حالا جایی برای ارائه ندارد. 
اســدی می گوید:  »پــس از دوندگی زمین 
چنین مرکزی تامین شد، اما سرمایه ساخت 
آن فراهم نشده اســت؛ درحالی که با حداقل 
سرمایه می توان مکانی برای رفاه مددجویان 
چند روستا فراهم کرد. سبد کالایی که پیش از 

عید هر سال به مددجویان داده می شد، امسال 
نتوانســته ایم تامین کنیم. با توجه به شرایط 
فوق العاده استان در دوره کرونا، حتی کپسول 
اکسیژن هم به مددجویان نمی رسد و باید آن 
را اجاره کنم یا از اعتبار خودم برایشان فراهم 
آورم؛ چون با کمبود شدید کپسول اکسیژن 
مواجه هســتیم.« اینطور که به نظر می رسد 
فقط یک مدرســه اســتثنایی در شهرستان 
وجود دارد و هزینه بالای رفت وآمد باعث شده 
مددجویان محصل در مدارس معمولی ثبت نام 
کنند. کمبود معلولان هم شامل ویلچر، تخت، 
پوشک، واکر، لوازم التحریر و لپ تاپ و گوشی 

برای دانشجویان و دانش آموزان است.

چطور کمک کنیم؟
اسدی با تأسف از کمبود امکانات معلولان در 
این شهرستان می گوید:  »دانشجوهایی داریم 
که به دلیل مشــکلات از پس هزینه تحصیل 
برنیامده و انصراف داده و مجبور به دامداری 
شده اند. کمبود پزشــک متخصص، امکانات 
پزشــکی، آمبولانس و حتی داروهایی مثل 
قرص آهن و ویتامین دی )هر ســال به شکل 
رایگان بین مردم تقسیم می شــد که  دیگر 
توزیع نمی شود.( داریم. مدرسه ابتدایی 4سال 
اســت که تخریب شــده و در حال بازسازی 
اســت و دانش آموزان مجبورنــد در خانه ای 
اجاره ای درس بخوانند. این شــرایط اما برای 
دانش آموزان معلول ســخت تر اســت؛ چون 
رفت وآمد در کوچه های خاکی و بدون امکانات 
برای معلولانی که مجبورند در مدارس عادی 
درس بخوانند، شرایط سخت تری را به همراه 

خواهد آورد.« 
اما مادر معلولان شــهر اقلید ساخت مرکزی 
مخصوص مددجویان را مهم ترین نیاز شهرش 
می داند: »اگر بتوانیم خدمات لازم را همین جا 
به مددجویان ارائه بدهیم نیازي نیست مدام 
برای کمترین کاری به اقلید بروند و هزینه های 

زیادی برای رفت وآمد پرداخت کنند.
 اگر این مرکز ســاخته شود مشــاوره، آموزش، 
کاردرمانــی و فیزیوتراپی ایجاد کــرده و دیگر 
روســتاها نیز می توانند از این امکانات استفاده 
کننــد. بارهــا درخواســت کمــک کرده ایم، 
اما هیچ کمکی صــورت نگرفته اســت.« اما ما 
چه می توانیم بکنیــم؟ چنانچــه تمایل دارید 
به معلولان این شهرســتان کمــک کنید و در 
امر خیر شــریک شــوید، می توانید کمک های 
خود را بــه شــماره5۰2۹۰۸۷۰۰۰۱۹۸۰54 
مرکز توانبخشــی معلولان دهستان شهرمیان 

شهرستان اقلید استان فارس واریز کنید.
بی شــک اجرای قوانینی چون حذف حق 
بیمه مددجویان روســتایی و عشــایری و 
اجرای کامل قانون حمایــت از افراد دچار 
معلولیــت کــه در ســال۱3۹۷ تصویب 

شــد، می تواند مشــکلات 
این قشــر از جامعــه را تا 
حــدودی کاهــش دهد.
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شــغل اهالــی روســتاهای اقلیــد 
دامــداری  و  کشــاورزی  بیشــتر 
اســت و زنــان قالیبــاف با توجــه به 
اینکــه فرش هــای دســتبافت خــود 
را بــا واســطه می فروشــند، چندان 
درآمدی از آن به دست نمی آورند. 
اســدی می گوید: »عــده ای انتظار 
دارند کــه صنایع دســتی مددجوها 
را ارزان تــر خریــد کنند. بــرای بازار 
اين كار نیاز به ارتباط های سازنده 
در تهران داریــم که هنــوز برایمان 

میسر نشده است«

معصومــه اســدی: اگــر بتوانیــم 
بــه  همین جــا  را  لازم  خدمــات 
مددجویــان ارائــه بدهیــم نیــازی 
نیســت مدام بــرای کمتریــن کاری 
به اقلید بروند و هزینه های زیادی 
برای رفت وآمد پرداخت کنند. اگر 
ایــن مرکز ســاخته شــود مشــاوره، 
آموزش، کاردرمانــی و فیزیوتراپی 
ایجــاد کــرده و دیگــر روســتاها نیــز 
می توانند از این امکانات استفاده 
کننــد. بارهــا درخواســت کمــک 
کرده ایــم، امــا هیچ کمکــی صورت 

نگرفته است

زهرا رستگارمقدمگزارش
روزنامه نگار

نگاهی به وضعیت زندگی معلولان، همراه با سفری به یکی از نقاط محروم ایران برای پیگیری اوضاع مددجویان در آستانه نوروز ۱4۰۱

1 میلیارد

نفر در سراسر جهان با نوعی 
از معلولیت به زندگی خود 

ادامه می دهند.

4نفر

در  5معلــول،  هــر  از 
کشورهای در حال توسعه 

زندگی می کنند.

190 میلیون

نفر در ســنین 15سال و 
بالاتر در حرکات عملکردی 
با مشکلات قابل توجهی 

روبه رو هستند.

80درصد

افراد دچــار معلولیت در 
کشورهای در حال توسعه 

هستند.

46درصد 

از جمعیت معلول را افراد 
65ســال و بالاتر تشکیل 

می دهند.

1 زن 

از هر 5زن، در بخشــی از 
زندگی خود دچار معلولیت 
می شــود، درحالی که این 
میزان در سطح یک در 10 

در کودکان دیده می شود.

4

تا 10برابر معلولان و افراد 
ناتوان بیشــتر از دیگران 
در معرض خشــونت قرار 

می گیرند.

صیانت در مثلت صحن، 
موج دوم حمله به میانکالهشورا و کمیسیون

 نمایندگان به دنبال بازگشت طرح به 
صحن هستند

3۰شکارچی غیرمجاز در حال تدارک 
حمله دوم به میانکاله با هدف شکار 

گسترده پرندگان هستند 



شنبه 7 اسفند 101400
 شماره  8448

نظریه پردازان آن نشان می دهد که آنها نه تنها شمشیر 
را برای رقیب سیاسی از رو بسته اند، بلکه درون جبهه 
اصلاحات نیز تمایل به هژمونی سازی  و تنگ کردن جا 
برای چپ های ستادی دارند. ماجرای عجیبی است؛ 
نخستین منتقدان چپ های رادیکال سنتی نه از بیرون، 
بلکه از درون بود؛ جایی که سیدابراهیم نبوی در نقد 
آن نوشت که ما چون ماشین بدون ترمزی بودیم که 

مستقیم به سمت ته دره حرکت می کردیم.
4  پس از فتنه 88چپ های رادیکال )مشارکت( با از 
دست دادن تمام ســرمایه اجتماعی، رو به افول رفته 
و جای آن را در ســال 94حزبی جدید با نام»اتحاد« 
پرمی کند. این حزب جدید خود را پرچمدار اصلاحات 
خوانده و به خود لقب »چپ مدرن « می دهد. از اتفاقات 
جالب این تحول آن بود کــه اکبر گنجی در مقاله ای 
ســردمداران این حزب تازه متولدشــده را رادیکال 
نامید! طنز ماجرا در آن بود که روزگاری روزنامه صبح 
امروز به مدیرمسئولی ســعید حجاریان و سردبیری 
علیرضا علوی تبار بابت یادداشت اکبر گنجی درباره 
امام حســین)ع(، عذرخواهی کرده و از ادامه نشــر 
یادداشت های او به بهانه تندروی انصراف داد. اکنون 
اما چه رخ داده بود که حتی اکبر گنجی هم  نسل جدید 
را »تندرو« می خواند؟ پاسخ به این سؤال به حوصله 
تاریخی نیاز دارد؛ 6ســال پس از مقاله اکبر گنجی، 
مصطفی تاج زاده با اتوبوســی از هوادارانش به وزارت 
کشور رفته و برای انتخابات ریاست جمهوری ثبت نام 
کرد. او پس از گرفتن ژست سیاسی و عکس یادگاری، 
رو به خبرنگاران یک بیانیه در لزوم تحریم انتخابات 
خواند. آنجا بود که همه متوجه شدند که نسل جدید 
رادیکال ها دریده و خشن تر از نسل قدیمی چپ هایی 

است که 8ماه جنگ خیابانی را به نظام تحمیل کردند.
5  چپ های مدرن رادیکال،  گذار از اصلاحات به اعتدال 
را یک دوران تلخ و جبــری برای خود تلقی می کنند. 
آنها بر این باورند که دولت روحانی تنها رحمی برای 
نگهداری از جنیــن تازه متولدشــده از بطن مادری 
مرده بود. شاخ  و شــانه کشیدن های تئوریسین های 
این جریان بــرای عبور از »اصلاحــات پارلمانی« به 
»میدان داری خیابانی« و ایجاد پیوســتاری تئوریک 
برای اعتراض، اعتصاب و شــورش نشــانه ای از این 
ماجراست. آنها حتی برای بستر جدید، تشکیلات خود 
را دوباره چینش و در اقدامی قابل تأمل آذر منصوری، 
سیاستمداری با هیجان زیاد را به سمت دبیرکل حزب 
رادیکال مدرن )اتحاد( انتخاب کرده اند. این سفره آرایی 
در ظاهر با هدف سهم دادن به زنان در سیاست توجیه 
شده است. یکی از اصلاح طلبان قدیمی پس  از این تغییر 
و تحولات در حزب اتحاد در یادداشــتی مهم نوشت: 
»کسی نیست که نداند چه در سر اعضای حزب اتحاد 
می گذرد؛ حزبی که حاضر نبود در لیست انتخاباتی اش 
یک ســهمیه به بانوان بدهد، حالا کدام روغن را نذر 

امامزاده کرده است.«

 صدای چپ های رادیکال را
 ما می شنویم؛ شما چطور؟

هرقدر که بخش تندروي جبهه دوم خرداد از تولد حزب جدید استقبال کرده و آن را نشانه ای از بهار در 
تهران می دانست، کارگزاران، اخبار به صحنه آمدن جبهه مشارکت را با نگرانی پیگیری می کرد

گزارش 2

دروغپردازیرادیکالها
  پس  از آنکه حزب اتحاد سکان هدایتش را به آذر منصوری 
سپرد، علی شــکوری راد که پیش ازاین بیماری خود را بهانه 
خروج از حزب خوانده بود در اتفاقی عجیب سخنگوی جبهه 
اصلاحات شد. او یک ســاعت پس از انتخاب با دروغ پردازی، 
مرگ طبیعی یک زندانی ســابق سیاســی را به نظام نسبت 
داد. اصلاح طلبان رادیکال پیش از این سابقه ای بس شگرف 
در پرونده کشته سازی  چون ماجرای ترانه موسوی و سعیده 
پورآقایی دارنــد. اخیراً نعمت احمدی، وکیل دادگســتری 
که روزگاری نه چنــدان دور در قالــب پرونده های قضایی 
اصلاح طلبان وکیل آنها بود و اکنون منتقد رفتار آنهاست، شایعه 
مرگ زندانیان سیاسی را دروغی بزرگ از جانب شیخ فتنه گران 

)کروبی( خوانده است.
 با افول اجتماعی چپ های ستادی پس از انتخابات، صدای 
پای چپ های رادیکال به وضوح قابل شنیدن است. هدف آنها 
ایجاد دوقطبی در جامعه و سوارشدن روی موج های اجتماعی 
است. به صحنه آوردن این دست افراد آلوده در اعتراض هاي 
صنفی معلمان و کارگران، نشــانه ای مهم از این ماجراست. 
البته افراد شاخص حزب اتحاد آن قدر محبوبیت و مرجعیت 
ندارند که بتوانند لیدری این دست اعتراضات کور را در دست 
بگیرند؛ آنها می خواهند بازیگری در عرض برای افزایش عمق 

حوادث باشند.
 در وضعیتی که چــپ رادیکال در حال یارگیری اســت، 
چپ های سنتی و نیز مدعیان تابلوی خط امام )ره( وظیفه ای 
سنگین بر دوش دارند. آنها باید بین خود و رادیکال های عرفی 
تکلیف را روشن کنند. حسین مرعشی، دبیر کل جدید حزب 
کارگزاران اعتراف کرده است که اشتباه تاریخی اصلاح طلبان 
آن بود که از رهبری فاصله گرفته اند! سخنان دبیرکل طیف 
لیبرال )محافظه کار( در جبهه اصلاحات، پیامی روشــن در 
خود دارد. اصلاح طلبان استخوان خردکرده خوب می دانند اگر 
امروز جلوی رادیکالیسم چپ را نگیرند، آوار اقدامات آنها روی 
سر همه اصلاح طلبان خراب می شود و افراد بوالهوسی چون 
حجاریان، این بار با بلدوزر از ته مانده اعتبار چپ رد خواهند شد.

 واقعیت آن اســت که در یک زمان معین نمی توان هم در 
اردوگاه پرهیاهــوی تندروهای بدخو پناه گرفت و ســمت 
ســخنگویی به آنها داد و هم تابلوی بازگشت به ارزش های 
امام)ره( و نظام را برداشت. بازگشت به عقب مقدماتی دارد که 
حسین مرعشی و سایر اصلاح طلبان باید آن را اجرا کنند؛ این 
مسئولیت حتی به دوش برخی چون آقای موسوی خوئینی هم 
سنگینی می کند. این روزها مردم از خود می پرسند؛ چرا مردی 
که قبل از انتخابات نامه های دلواپسانه می نوشت، حالا دوباره به 
غار تنهایی خود بازگشته است. او بخشی از پروژه چپ افراطی 

بود یا آنکه سودای دیگری را در رهبری چپ ها در سر داشت!

 محمدکاظم انبارلویی
 عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 

اسلامی
فــارس: در دولت آقای رئیســی تعامل 
با جهان منهای آمریکا و 3کشور شرور 
اروپایی را پیگیــری می کنیــم. بنابراین 
از پذیــرش پیشــنهادهایمان در ویــن 
ذوق زده نمی شویم و بدعهدی آنها هم 

ما را غمگین نمی کند. 

 امیر قادر رحیم زاده
 فرمانده قرارگاه پدافند خاتم الانبیا 

آنا: احراز آمادگی های لازم جهت مقابله با 
حوادث و جنگ هــای احتمالی آینده یکی 
از ضروریات نیروهای مسلح است. انواع 
سناریوهای مختلف طراحی، برنامه ریزی 
و به اجرا درمی آید تا بتوان برای جلوگیری 
از غافلگیــری در برابر تهدیــدات احتمالی 

آمادگی داشته باشیم.

نقل قول خبر

برخیسازههادرحریمدریا
هنوزتخریبنشدهاند

ایرنا: رئیــس دفتر بازرســی و نماینــده ویژه 
رئیس جمهور در امر مبارزه با فساد با بیان اینکه 
براســاس گزارش های واصله برخی سازه ها در 
حریم 6۰متــري دریا هنوز تخریب نشــده اند، 
تأکید کرد: دسترسی مردم به سواحل آزاد شده 
یکی از موضوعات جدی اســت کــه باید به آن 
پرداخته شود. حجت الاسلام والمسلمین حسن 
درویشیان گفت: پس از دســتور رئیس جمهور 
برای آزادســازی سواحل از ســاخت و سازهای 
غیرمجاز و رعایت حریم 6۰متری سواحل دریا به 
استان های شمالی سفر کرده ایم تا از نزدیک بر 

روند آزادسازی سواحل نظارت کنیم.

 خبر

بازخوانیبرخیروایتهــاوپروندههایبهجامانده
ازفعالیتتعدادیازگروههایسیاسی،اینموضوع
رادرنظــرافکارعمومیروشــنمیکندکهچنین
جریانهاییچهاهدافورویکردهاییداشــتهوبا
چهمقصودیدرسپهرسیاسیایرانفعالیتخودرا
آغازکردهاند.درگــزارشپیشرو،بهماجرایحزب
کارگزارانسازندگیباجبههمشارکتپرداختهایموبه
زوایایتاریکیازفعالیتهایاینحزبنورتاباندهایم.

1  اول دی ماه ســال 1377، 3 فعال اصلاح طلب،    
خبرنگاران را به یک ســاختمان قدیمی در خیابان 
سمیه دعوت می کنند. در آن جلسه مرتضی حاجی، 
محمدرضا خاتمی و علی شکوری راد رو به دوربین ها 

اعلام می کنند که حزب جدیدی تأســیس کرده اند. 
شکوری راد در آن جلسه می گوید که تشکیلات آنها 
قرار نیســت جای دیگر احزاب اصلاح طلب را تنگ 
کرده و از این پس حزب مشارکت بال چپ دوم خرداد 
است. فردای آن ماجرا روزنامه صبح امروز که توسط 
کادرهای ستادی و شبه امنیتی نزدیک به چپ اداره 
می شد در سرمقاله خود نوشت: دوم خرداد چون عقابی 
بلندپرواز از چپ و راست »جنگ همه جانبه« را برای 
استقرار دولت به راه انداخته و بازی باید یکسره شود. 
اشاره ستون نویس این روزنامه از »یکسره کردن بازی« 
فراهم کردن مقدمات برای براندازی نظام و تشکیل یک 

جمهوری سکولار بود.
2  هرقدر که بخش تندروي جبهه دوم خرداد از تولد 
حزب جدید استقبال کرده و آن را نشــانه ای از بهار 
در تهران می دانســت، در آن سو بخش های سنتی تر 
جناح چپ چون برخی نیروهای خط امامی و حزب 

کارگزاران، اخبار به صحنه آمدن جبهه مشارکت را با 
نگرانی پیگیری می کردند. آن زمان سعید حجاریان در 
نقدهای وارده به حزبش نوشت: ما در برابر چپ سنتی، 
چپ های رادیکال هســتیم. تئوریسین اصلاحات در 
یک سخنرانی مهم و تحلیلی پس از پیروزی خاتمی در 
حسینیه ارشاد گفته بود که باید اینها )جناح راست( را 
جارو کرده و بیرون کنیم. یکی از حاضران در جلسه در 
پاسخ به آن نطق توفانی گفته بود اگر آنها بیرون نرفتند 
چه خواهید کرد؟ حجاریان بدون مکث پاسخ داده بود: 

از روی آنها با بولدوزر رد می شویم!
3  تاریخ معاصر نشان داده است که چپ رادیکال، سر 
سازگاری با هیچ جریانی را ندارد. عبور آنها از هاشمی 
و خاتمی با عنوان ابتــلای جامعه  محوری)اجتماعی 
شدن( و تأکید بر مفاهیمی انتزاعی چون »اصلاح طلبان 
پیشــرو«، »هســته ســخت اصلاحات«، »جریان 
اصلی اصلاحات« و »اصلاح طلبی اصیل« از ســوی 

محمدحسنرحمانیگزارش
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آنگونه که شواهد حکایت می کند، احتمال بازگشت 
طرح صیانت )طرح نظام تنظیم مقررات خدمات 
فضای مجازی( به صحن علنی بیش از گذشــته 
قوت گرفته اســت. اکنون ایرادات شکلی معاونت 
قوانین مجلس درباره رأی آوردن کلیات طرح به 
تأیید هیأت رئیسه رســیده و حدود 170نماینده 
هم تقاضای بازگشت طرح به صحن علنی را امضا 
کرده اند. همچنین یکی از اعضای شــورای عالی 
فضای مجازی اعلام کرده که طرح برای بررســی 
باید به شورا ارائه شود؛ چراکه شورای عالی فضای 
مجــازی بالاترین مرجع تصمیم گیــری در مورد 
فضای مجازی اســت. بــا این حال، ســخنگوی 
کمیسیون مشــترک معتقد اســت که تنها این 
کمیسیون می تواند درباره ایرادات معاونت قوانین 

تصمیم گیری کند.

کمیسیونصیانتتشخیصمیدهد
لطف الله سیاهکلی، ســخنگوی کمیسیون طرح 
صیانت در گفت وگو با همشــهری معتقد اســت: 
»ایراداتی که هیأت رئیســه وارد دانســته، به این 
معناســت که باید از ماده 142 آیین نامه داخلی 

مجلس برای تصویب طرح استفاده شود.«
به گفته او، بنابراین »اتفاق خاصی نمی افتد و تنها 
ممکن اســت تغییراتی در مفاد طرح ایجاد شود. 
به عبارت دیگر، ذیل ماده 142 طرح باید به مرکز 
پژوهش ها برای بررسی کارشناسانه ارسال شود.«

سیاهکلی در پاسخ به این پرسش که کدام نسخه از 
طرح به مرکز پژوهش ها ارسال می شود، می گوید: 
»مهم نیست که کدام نسخه ارسال می شود، مهم 

این است که این قانون باید »عبور« کند.«
این در حالی است که ســیاهکلی استفاده از ماده 
142 را جزو اختیارات کمیســیون طرح صیانت 
می داند و کمیسیون باید تصمیم بگیرد که از این 

ماده استفاده کند یا نه.

هیأترئیسهتصمیمگیرندهنیست
سخنگوی کمیسیون در واکنش به این پرسش که 

اگر کمیسیون از ظرفیت ماده 142 استفاده نکند، 
چه اتفاقی می افتد، می گوید: »این کمیسیون است 
 که تشــخیص می دهد  چه کاری باید انجام بگیرد 
نه هیأت رئیسه مجلس. ایرادی که معاونت قوانین 
وارد کرده، از سوی کمیســیون، بررسی و سپس 

تصمیم گیری می شود.«
به گفته سیاهکلی »اگر کمیســیون ایراد معاونت 
حقوقــی را بپذیرد، بــه آن عمل می کنــد و اگر 
نپذیرد، روال خود را طی می کند. رئیس مجلس، 
هیأت رئیســه و معاونت قوانین مرکز پژوهش ها 

تصمیم گیرنده نیســتند و تنها جایگاه مشورتی 
دارند.«

شــورایعالیفضایمجازی،بالاترینمرجع
تصمیمگیری

محمد سرافراز، عضو شــورای عالی فضای مجازی 
هم در آخرین جلســه این شــورا دربــاره طرح 
صیانت گفت: »در جلسات قبل شــورا گفته شد 
که شــورای عالی فضای مجــازی بالاترین مرجع 
تصمیم گیــری درخصوص فضای مجازی اســت 
و هر طرح و پیشــنهادی در ابتدا باید به این شورا 
ارائه شــود و اگر نیاز به قانون داشــت در مجلس 

مطرح شود.«
او با اشــاره به اینکه این ایراد همچنین از ســوی 
معاونت قوانیــن مجلس به مصوبه کمیســیون 
طرح صیانت گرفته شــده، اعلام کــرد: »کلیات 
طرحی تصویب شده که متن آن از سوی مجلس 
به کمیسیون ارجاع نشــده و متن آن تغییر یافته 
است. این هم یک تخلف دیگر از آیین نامه داخلی 

مجلس است.«

صیانت در مثلت صحن، شورا و کمیسیون
سخنگوی کمیسیون مشترک می گوید هیأت رئیسه مجلس درباره طرح صیانت تصمیم گیرنده نیست، نمایندگان به دنبال 

بازگشت طرح به صحن هستند و نظر کارشناسان رفتن آن به شورای عالی فضاي مجازی است

دانش

مرورخاطراتگذشته
۳۰ثانیهقبلمرگ

تیمی از دانشمندان تصمیم گرفتند امواج مغزی یک بیمار 
87ساله را که به صرع مبتلا شده بود اندازه گیری کنند. اما 
در طول ضبط عصبی، او دچار یک حمله قلبی مرگبار شد و 
به این ترتیب یک ضبط غیرمنتظره از یک مغز درحال مرگ 
را ارائه داد. به گزارش بی بی سی، به این ترتیب ضبط امواج 
مغزی این بیمار نشان داد که 30ثانیه قبل و بعد از آن، امواج 
مغزی از همان الگوهای رؤیا دیدن یا یادآوری خاطرات پیروی 
کرده است. فعالیت مغز از این نوع می تواند نشانه آن باشد که 
آخرین یادآوری زندگی احتمالا در آخرین لحظات زنده بودن 

فرد ظاهر می شود.

دکتر اجمل زمار، یکی از نویســندگان ایــن مطالعه، گفت 
آنچه تیم مستقر در ونکوور به طور تصادفی به دست آوردند، 
نخســتین ثبت مغزی در حال مرگ بود. این اتفاق در واقع 
کاملا تصادفی بود، ما برنامه ای بــرای انجام این آزمایش یا 
ضبط این سیگنال ها نداشتیم. اگر بخواهم از منظر فلسفی 
حرف بزنم، حدس می زنم که اگر مغز یک بازگشت به عقب 
انجام دهد، احتمالا دوست دارد به جای چیزهای بد، چیزهای 
خوب را یادآوری کند. اما آنچه به یاد ماندنی است برای هر 

فردی متفاوت است.
دکتر زمار، که اکنون جراح مغز و اعصاب در دانشگاه لوئیزویل 
است، گفت: 30ثانیه قبل از اینکه قلب بیمار خونرسانی به 
مغز را متوقف کند، امواج مغزی او از همان الگوهایی پیروی 
کرد که در زمان انجام ما وظایف شناختی مانند تمرکز،  رؤیا 

دیدن یا یادآوری خاطرات می کرد.
این جریان 30ثانیه پس از توقف ضربان قلب بیمار – یعنی 
زمانی که معمولا در آن بیمار مرده اعلام می شــود - ادامه 
یافت. این احتمالا می تواند آخرین یادآوری خاطراتی باشد 
که در زندگی تجربه کرده ایم و آنها در آخرین ثانیه های قبل 

از مرگ در مغز ما تکرار می شوند.
این مطالعه همچنین ســؤالاتی را در مورد اینکه چه زمانی 
زندگی دقیقا به پایان می رسد، یعنی زمانی که قلب از تپش 
می ایستد یا مغز از کار می افتد، ایجاد می کند. زمار و تیمش 
هشــدار داده اند که نمی توان از مطالعه یــک مورد به نتایج 
گسترده ای دست یافت. این واقعیت که بیمار مبتلا به صرع 
با خونریزی و تورم مغز بود، اوضاع را پیچیده تر می کند. اما 
آنها امیدوارند که انتشار این یک مورد انسانی بتواند دری را 

برای مطالعات دیگر در مورد لحظات پایانی زندگی باز کند.

آمدنچتبهاتاقهایکلابهاوس
کلاب هــاوس در وبــلاگ خود اعــلام کرده کــه  کاربران 
همزمان با چــت صوتی در روم های ایــن پلتفرم می توانند 
 به چــت متنی هــم بپردازنــد. ایــن قابلیــت جدید که 
In-Room Chat نام دارد، عملکردی مانند برنامه های زوم 
و اسکایپ را ارائه می کند، یعنی در هر اتاق زنده، بخشی برای 
چت متنی ایجاد خواهد شد. کلاب هاوس در سال 2020 و در 
دوران اوج پاندمی کرونا به عنوان بزرگ ترین شبکه اجتماعی 
برای گفت وگوی صوتی رونق گرفت. ایده کلاب هاوس آنقدر 
خوب بود که رقبایی مانند توییتر هم از آن استفاده کردند. 
مدیــران و هماهنگ  کننده های هر اتــاق صوتی می توانند 
پیام های متنی ارسال شده توسط کاربران را حذف کنند و 
همچنین سازندگان یک اتاق یا روم می توانند هنگام شروع 
یک فضای جدید، قابلیت چت متنی را به طور کلی غیرفعال 
کنند. علاوه بر این، کاربران می توانند نظرات و بازخوردهای 
دیگران را به مدیران گزارش کنند تا فضای امنی برای چت 

متنی به وجود بیاید.

 امیر محمدزاده لاجوردی
 عضو هیأت مدیره ارتباطات زیرساخت

بــرای ایجــاد مراکــز CDN در داخــل 
کشور و مذاکره با پلتفرم های خارجی، 
کمیتــه ای بــا حضــور وزارت ارتباطــات 
و وزارت امــور خارجــه تشــکیل شــده 
اســت. از ســهم ۸۰درصــدی ترافیــک 
خارجی اینترنت کشور حدود ۷۰درصد 
محتوای خارجی مربوط به ترافیک متا 

)واتساپ و اینستاگرام( است.

نقل قول خبر

ادامههمکاریفضاییناسا
باروسیه

 با وجود اینکه آمریکا اعلام کرده به خاطر حمله 
نظامی روسیه به اوکراین مسکو را هدف تحریم  
قرار می دهــد اما ناســا تأکید دارد کــه این دو 
کشــور به همکاری خود در زمینــه برنامه های 
ایستگاه فضایی بین المللی همچون گذشته ادامه 

می دهند.
به گزارش اسپیس، ناسا در بیانیه ای اعلام کرد؛ 
ناســا به همکاری با تمام شــرکای بین المللی 
خود، ازجمله ســازمان فضایی فدرال روســیه 
)روسکوســموس( برای عملیات مداوم ایستگاه 
فضایی بین المللــی ادامه می دهــد. هنوز هیچ 
تغییری در پشتیبانی آژانس برای عملیات مداوم 
در مدار و ایستگاه زمینی برنامه ریزی نشده است.

فضا

عمادالدینقاسمیپناهاینترنت
روزنامه نگار

نبود شفافیت در نسخه مورد بحث
محمدجعفرنعناکار،حقوقداندرگفتوگوباهمشهریبااشارهبهاینکهطرحصیانتدارایچند
نسخهاست،میگوید:»همیشهاینســردرگمیوجودداردکهدربارهکدامنسخهبحثوبررسی

میشود.ایننسخههابایدتجمیعوتنقیحشوندتابدانیمدربارهچهچیزیبحثمیشود.«
نعناکارهمچنینیادآوریمیکندکه»نامومحتوایطرحیکهمجوزاصل85رادریافتکردهبا
طرحيکهاکنونازآنصحبتمیشود،متفاوتاست.اگرطرحدارایمجوزتغییر)عنوانومفاد(
کند،دوبارهبایددرصحنعلنیبرایاصلهشتادوپنجیشدنآن،رأینمایندگانرابهدستآورد؛
چراکهاینطرح،دیگرآنطرحنیســت.«اینحقوقدانبااشارهبهاینکهاکنونبا2بحثشکلیو
ماهویروبهروهستیم،میگوید:»درموردرأیبهکلیاتطرحصیانت،معاونتقوانینایرادشکلی
گرفتهاست؛یعنیمعاونتقوانینمیگویدشــکلرایگیری،نسخهموردرایگیریونسخههای
توزیعشدهبیننمایندگانباابهاممواجهاستوبههمینخاطراینرایگیریاصولاازحیزانتفاع
ساقطاستونمیتوانبهآناستنادکرد.«اونتیجهمیگیردکه»کمیسیونیابایدهمانطرحاولیه
راکهدارایمجوزاصل85است،بهرأیبگذاردیاطرح،دوبارهبهصحنبرگرددونمایندگاندرباره
اصلهشتادوپنجیشدنطرحجدیدتصمیمبگیرند.«نعناکاربااشارهبهاتفاقاتاخیر)نامهمعاونت
قوانینوتقاضایحدود17۰نمایندهبرایبازگشتطرحبهصحن(میگوید:»بهنظرمیرسداصل

هشتادوپنجیشدنطرحصیانتموردتأییدقرارنگیردودرصحنعلنیبررسیشود.«

مکث

 مهدی چمران
 رئیس شورای اسلامی شهر تهران

مهندسان و دانشمندان ما در رشته های 
مختلف، پیشرفت های بسیاری دارند؛ 
به گونه ای که امروز از قعر جدول علمی 
جهان به صدر جدول رسیده ایم، اما باید 
خودمان را به جایگاه های بالاتری از علم 

و فناوری برسانیم. 

هوش مصنوعی؛ کلید پیشرفت های آینده 
مارک زاکربرگ، مدیرعامل متا، در آخرین سخنرانی خود درحالی که مراحل کلیدی 
برای ساخت متاورس را ترســیم می کرد، گفت: »متا، مالک فیسبوک در حال کار 
روی تحقیقات هوش مصنوعی)AI( برای ایجاد دنیاها از طریق گفتار، بهبود نحوه 
چت افراد با دستیارهای صوتی و ترجمه بین زبان هاســت.« به گزارش رویترز، زاکربرگ مطمئن 
است که متاورس، ایده ای آینده نگر از محیط های مجازی اســت که در آن کاربران می توانند کار، 
 معاشرت و بازی کنند و این فضا، جانشــین اینترنت موبایل خواهد بود. او که در مراسم پخش زنده

»Inside the Lab« شرکت صحبت کرده بود، گفت: »کلید بازگشایی بسیاری از این پیشرفت ها 
هوش مصنوعی است.« زاکربرگ گفت که متا در حال کار روی کلاس جدیدی از مدل های هوش 
مصنوعی مولد اســت که به مردم اجازه می دهد جهان را توصیف و جنبه هایی از آن را تولید کنند. 
 Builder زاکربرگ در یک نســخه نمایشی ازپیش ضبط شــده، یک مفهوم هوش مصنوعی به نام
Bot  را به نمایش گذاشت؛ جایی که او به عنوان یک آواتار سه بعدی بدون پا در یک جزیره ظاهر شد 
و دستورات گفتاری برای ایجاد یک ساحل و ســپس اضافه کردن ابرها، درختان و حتی یک پتوی 
مســافرتی را صادر کرد. زاکربرگ گفت: »همانطور که ما این فناوری را بیشتر می کنیم، شما قادر 
خواهید بود دنیاهای ظریفی را برای کشف و به اشتراک گذاری تجربیات با دیگران، فقط با صدای خود 
ایجاد کنید.« او در عین حال، جدول زمانی برای این پیشرفت ها تعیین نکرد و جزئیات بیشتری در 
مورد نحوه عملکرد Builder Bot هم ارائه نکرد. زاکربرگ گفت، متا در حال کار روی تحقیقات هوش 
مصنوعی است تا به مردم اجازه دهد مکالمات طبیعی تری با دستیارهای صوتی داشته باشند؛ گامی 
در جهت نحوه ارتباط مردم با هوش مصنوعی در متاورس. او گفت که پروژه CAIRaoke این شرکت 
 »یک مدل عصبی کاملا انتها به انتها برای ساخت دستیارهای روی دستگاه« است. نمایشی از فناوری
 Project CAIRaoke  نشان داد که خانواده ای از آن برای کمک به پختن خورشت استفاده می کنند 
و دستیار صوتی زنگ می زند تا هشدار دهد که نمک قبلا به قابلمه اضافه شده است. دستیار همچنین 

متوجه شد که نمک آنها کم شده است و بیشتر سفارش داد.

فناوری
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یک هفته از ختم غائله شــکارچیان میانکاله گذشته 
است که حالا بار دیگر زمزمه های حضور شکارچیان 
غیرمجاز در این منطقه حفاظت شده محیط زیستی 
شنیده می شود. براساس اطلاع همشهری، موج دوم 
حمله به میانکاله با 30شــکارچی غیرمجاز نقابدار 
در حال تدارک اســت. این بار جمعیتی که قرار است 
به صورت نقاب پوش در منطقه میانکاله اقدام به شکار 
گسترده پرندگان کنند، یک سوم شکارچیان غیرمجاز 
قبلی هستند که نقاب پوش و در قالب 100شکارچی 
غیرمجاز به میانکاله هجوم بردند و حتی با محیط بان ها 
هم درگیر شــدند. منطقه میانکاله که در موج قبلی 
100شــکارچی غیرمجاز وارد آن شــدند، بخشی از 
مناطق چهارگانه محیط زیست و پناهگاه حیات وحش 
و زیست کره محسوب می شود و حتی ورود به آن نیز 

باید با هماهنگی قبلی و داشتن مجوز باشد.
20بهمن ماه بود که خبر تجمع 100شکارچی غیرمجاز 
در آشوراده شنیده شد. در روزهایی که هنوز دسته های 
پرندگان مهاجــر در تالاب حضور داشــتند، عده ای 
اسلحه به دست و نقاب بر چهره تجمع و شروع به شکار 
پرندگان کردند و در برابر هشدار محیط بانان به سمت 
آنها نیز شلیک کردند که خوشبختانه مصدومیت جدی 

برجای نگذاشت.

شناسایی 30 نقابدار
سرهنگ جمشید محبت خانی، فرمانده یگان حفاظت 
سازمان حفاظت محیط زیست در گفت وگو با همشهری 
درباره آخرین وضعیــت میانکاله و تصمیم به حضور 
دوباره شــکارچیان غیرقانونی نقابدار در این منطقه 
می گوید: پس از بازدید میدانــی و هماهنگی ای که 
میان حوزه های سیاسی، انتظامی و قضایی داشتیم، 
شــورای راهبری منطقه به ریاســت رئیس سازمان 
تشکیل جلسه داد. عالی ترین مسئولان منطقه حضور 
یافتند تا هماهنگی  ها برای حفظ میانکاله انجام گیرد. 
درپی این جلســه برخورد قضایی آغاز شد و 12نفر 
با سلاح دســتگیر شــدند. پس از آن در پایان هفته 
گذشــته فراخوان گردهمایی شکارچیان غیرقانونی 
بار دیگر شــکل گرفت. در دور اول حدود 100نفر را 

جذب کرده بودند، امــا در موج دوم تعــداد اینها به 
30نفر رسیده اســت. همکاران ما با اشراف امنیتی، 
لیدرهای این افراد را شناسایی کردند تا برخورد قضایی 
صورت گیرد. شوراهای تامین استان های مازندران و 
گلستان همکاری داشتند و این قول را می دهیم که 
افراد حاضر شده در چنین گردهمایی های غیرقانونی 

را دستگیر   کنیم.
فرمانده یگان حفاظت سازمان حفاظت محیط زیست 
تصریح کرد: این پدیده ناراحت کننده شامل یک جرم 
مشهود است و از اهالی شهرها و روستاهای اطراف که 
لیدرهای این جریان را می شناسند، درخواست داریم 
با ما همکاری کنند تا این پدیده ختم به خیر شــود. 
همچنین به افرادی کــه در اقدام غیرقانونی حمله به 
میانکاله حاضر می شوند، هشــدار می دهیم که باید 

منتظر عواقب قانونی اقدام خود باشند.
علیرضا مزیدی، دادستان بندر ترکمن پیش تر اعلام 
کرده بود که 5نفر از لیدرهای شکارچیانی که پیش تر 
به میانکاله حمله کــرده بودند، بــا همکاری پلیس 
فتا شناسایی و به دادسرا احضار شــدند. در کنار این 
موضوع دستور توقیف شناورها و قایق های غیرمجاز 
هم صادر شد. به گفته مزیدی، تاکنون ۴۸پرونده برای 

شکارچیان متخلف تشکیل شده  و رأی 21پرونده از 
این ۴۸پرونده صادر شــده و در مرحله اجرای احکام 

قرار دارد و سایر پرونده ها نیز در دست بررسی است.

نتیجه 3سال ندادن مجوز
طرف دیگر غائله میانکاله، شــکارچیانی هســتند 
که 3سال اســت هیچ مجوزی برای شــکار دریافت 
نکرده اند. حر منصوری، دیده بان میانکاله در گفت وگو 
با همشهری درباره شرایط موجود در میانکاله می گوید: 
مجوز شکار همواره برای نقاطی صادر می شود که خارج 
از مناطق حفاظت شده هستند. تعداد، نوع و روز شکار 
طبق این مجوزها مشخص شده تا ضوابط زیر سؤال 
نرود. طی 3ســال اخیر به دلایل مختلف مجوزهای 
شکار لغو شده و برای صید و شکار قانونی هیچ شرایطی 
در منطقه فراهم نشده است. البته مسائلی مثل مرگ 
پرندگان یا بیماری های پرندگان و حتی کرونا مزید بر 
علت شده تا کانون های شکار که قبلا امتیازاتی برای 
اعضا داشتند، حالا برای شکارچیان بی اثر شوند. پس در 
شرق مازندران چیزی به اسم شکار و شکارچی قانونی 
نداریم، چون مجوزی نداریم. حالا یا باید همه شکار را 
کنار بگذارند یا شکارچی غیرقانونی شوند. هیچ تعاملی 

هم برای حفظ منافع این افراد و محیط زیست نیست.
به گفته منصــوری، لیدرهای غیرقانونی در بســتر 
شبکه های اجتماعی شــکارچی را تشویق کردند که 
وارد عرصه های اینچنینی شوند و اعتراض خود را نشان 
دهند. به نظر من کار آنها به شــکلی که خود را وسط 
تالاب در نقطه ای مشخص نشــان دهند، چیزی جز 
اعتراض و نشان دادن اتحاد و صف آرایی نبوده  که البته 
این نیز اشتباه است. وی می گوید: این رویه غیرقانونی 
است که روابط محیط زیســت و شکارچی را تخریب 

می  کند و محکوم است.
دیده بان میانکاله تأکید می کنــد: البته یادمان نرود 
شکارچی ها نوعا افراد تحصیل کرده و شناخته شده ای 
هستند. اصلا در جوامع محلی، تفنگ دست  گرفتن 
و شکار رفتن، کار قبیحی نیست اما باید تابع مقررات 
باشــد. به همین خاطر از مســئولان یگان حفاظت 
محیط زیست می خواهیم که نرمش بیشتری نشان 
دهند و این مســئله را از اساس حل کنند که منفعت 
جوامع محلی نیز حفظ شود و کانون های شکار برای 
حمایت از شکار قانونی احیا شوند. وقتی 3سال هیچ 
حقی برای شکارچی قائل نشویم، شــرایط به وضع 

کنونی میانکاله می رسد.  

دیدگاه

عدد خبر

اثــر طبیعــی در فهرســت آثــار ملی کشــور 
ثبــت شــدند. ذخیــره گاه جنگلــی بلــوط 
کهنســال  گــردوی  درخــت  قســطین، 
ابراهیم آباد آبیک، چنار کهنســال ازگنین 
علیا، ارس کهنســال هنیز، توت کهنسال 
خواجه فنــد، تــوت کهنســال موشــقین، 
چنار کهنسال روستای نصیرآباد و گردوی 
کهنســال خارود همگی در اســتان قزوین 

ثبت ملی شدند.
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بال پرنده مهاجر تالاب میانکاله ســال99 
بر اثــر ســم بوتولیســم تلــف شــدند. ایرنا 
نوشــت: براســاس آمار، ســال9۸ بیش از 
۵۰هزار پرنــده مهاجــر در تــالاب میانکاله 
تلــف شــدند امــا ســال99 بیــش از ۱۱هزار 
پرنــده مهاجــر تلــف شــده اند کــه نســبت 
بــه ســال9۸ نزدیــک بــه ۴۰هــزار کاهــش 

مرگ ومیر را نشان می دهد.
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تیغ توسعه بر گلوی تاریخ شیراز
مطرح شــدن دوباره موضوع تخریب بافت تاریخی شیراز از آنجا 
آغاز شد که در سفر ســید ابراهیم رئیسی به اســتان فارس در 
مهرماه سال جاری، طرح 57هکتاری توســعه در بافت تاریخی 
شیراز برای چندمین بار مطرح شد. این طرح نخستین بار در دولت 
دهم  در سال۸9 در شورای عالی معماری و شهرسازی تصویب، و 
تخریب ها و آزادسازی ها از همان سال شروع شد. اما با تغییر دولت، 
در سال139۴ طرح توسعه 57هکتاری در بافت تاریخی شیراز 
به دلیل تخلفات و مغایرت با ارزش های تاریخی، توسط شورای عالی 
معماری و شهرســازی  وقت لغو و طرح تفصیلی این محدوده با 
رویکرد حفاظت از بافت تاریخی تهیه، تصویب و ابلاغ شد. طرح 
مصوب جدید اما هیچ گاه در دستور کار مدیران استانی قرار نگرفت 
و تخریب های این محدوده به صورت غیرقانونی تا سال1396 ادامه 
یافت. این تخریب ها وسعتی به میزان ۴هکتار داشت و 10اثر ثبت 
ملی شده و ده ها اثر واجد ارزش ثبت در فهرست آثار ملی را  با خاک 
یکسان کرد. تداوم این رفتار موجب شد تا وزارت میراث فرهنگی 
شکایتی تقدیم مرجع قضایی کند که در سال9۸ منجر به صدور 
حکم محکومیت در پرونده تخریب بافت تاریخی شیراز در دادگاه 
و صدور رأی بازسازی عین به عین 2بنای تاریخی تخریب شده شد. 
البته این حکم هم هیچ گاه اجرا نشد. حالا با روی کار آمدن دولت 
جدید مسئولان استانی به فکر قانونی کردن روند تخریب بافت 
تاریخی شیراز هستند و در جلسه استانی هیأت دولت در شیراز، 
مجددا طرح 57هکتاری را مطرح و اجرای این طرح را در دستور 

کار قرار داده اند.
نکته انحرافی این روزها که از زبان متولیان امر شنیده می شود این 
است که تنها بناهای ثبت ملی شده در این طرح حفظ می شوند و 
بناهای ارزشمند حائز ثبت در فهرست آثار ملی و تمامیت بافت 
تاریخی در اظهارات مطرح شده جایگاهی ندارد. نتیجه این تفکر 
شخم زدن 57هکتار از 360هکتار بافت تاریخی شیراز به نسبت 
یک ششم از کل آن و نگه داشتن تنها 30 تا ۴0بنای ثبت ملی شده 

در این محدوده است.
 اســتاندار فارس، موج مخالفت با تخریب بافت تاریخی شیراز را 
شایعه ســازی فضای مجازی می داندو رئیس پژوهشگاه میراث 
فرهنگی و مدیر ســابق اداره میراث فرهنگی اســتان فارس هم 
که در دوران تخریب بافت تاریخی شــیراز سکوت کرده بود، در 
مصاحبه های خود اعلام می کند اخبار فضای مجازی و رسانه ها 
مبنی بر تخریب بناهای تاریخی ارزشمند صحت ندارد. او از سوی 
وزیر میراث فرهنگی به عنوان نماینده بررسی طرح 57هکتاری 
توسعه بافت تاریخی شــیراز انتخاب شده اســت. این انتخاب 
نگرانی های فعالان میراث فرهنگی را برانگیخته اســت و با آنکه 
ظاهرا مواضع خود را  تغییر داده، اما هنوز نتیجه اصلی بررسی طرح 
در شورای عالی معماری و شهرسازی در هاله ای از ابهام مانده است.

موج دوم حمله به میانکاله
 30شکارچی غیرمجاز در حال تدارک حمله دوم به میانکاله با هدف شکار گسترده پرندگان هستند 

 فرمانده یگان حفاظت محیط زیست: مهاجمان  به میانکاله باید منتظر عواقب قانونی جدی باشند

 محیط
سیدمحمد فخارزیست

روزنامه نگار

عزت الله ضرغامی
وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و 

صنایع دستی
 برای جام جهانی۲۰۲۲ قطــر برنامه ریزی 
کرده ایــم و قــرار اســت  طــی۱۰روز آینــده 
یکــی از وزرای قطــر بــه کیش ســفر کند. 
دنبــال ایــن هســتیم از جزایــر و مناطــق 
آزاد برای اسکان تماشاچی های خارجی 

جام جهانی استفاده کنیم.

مسعود منصور
رئیس سازمان منابع طبیعی و 

آبخیزداری
ضــروری اســت ســتاد ملــی مقابلــه بــا 
گردوغبار فــوری و بــا حضــور وزرا و معاونان 
رئیس جمهــوری تشــکیل شــود. کارهــای 
مقابله با بیابان زایی را   هم در قالب اجرای 
طرح های  تثبیت خاک و  هم فعالیت هایی 

که مفید برای مردم باشد، انجام دهیم.

نقل قول خبر

محمدمهدی کلانتری
 دبیر کمیته میراث فرهنگی  اتحادیه 

انجمن های دانشجویی مرمت و معماری ایران  
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16اســتان فارس، کرمان، سیســتان وبلوچســتان، 
اصفهان، هرمزگان، خراسان رضوی، خوزستان، تهران، 
آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربــی، اردبیل، گیلان، 
مازندران، ســمنان، خراســان جنوبی و لرستان طی 
ســال های اخیر طرح هایی درباره تقسیمات جدید به 
مجلس شورای اســلامی و وزارت کشــور ارائه داده  و 
متقاضی تقسیم به 2یا حتی 3 و 4 استان جدید بوده اند. 
با وجود این وزارت کشور در 2دولت گذشته تمایلی به 
این تقسیمات نداشت و با هیچ یک از طرح های تشکیل 

استان جدید موافقت نکرد.
اما همزمان با ســفر احمــد وحیدی، وزیر کشــور به 
سیستان وبلوچستان طی روزهای گذشته، حبیب الله 
دهمرده، نماینده زابل در مجلس بار دیگر موضوع تقسیم 
سیستان و بلوچستان را پیش کشید و آن  را طرحی کاملا 

علمی دانست.
او با ادعای اینکه موضوع تقسیم سیستان و بلوچستان 
بحثی کاملا علمی و کارشناسی شــده است و ساعت ها 
مطالعه روی آن صورت گرفتــه، تأکید کرده که ادعا ی 

مخالفان تقسیم استان کارشناسی نیست.
طرح تقسیم اســتان ها گرچه موضوعی قدیمی است 
که تاکنون چندان به نتیجه مشــخصی نرســیده، اما 
هر از گاهی به ویژه درباره برخی استان ها چون خوزستان، 
سیستان وبلوچستان، کرمان، فارس و اصفهان به طور 
جدی تری مطرح می شــود و هر بار مخالفان و موافقان 

زیادی درباره آن اظهارنظر می کنند.
همشــهری این بار نیز به ســراغ کارشناسانی رفته  که 
پیش از این در استانداری برخی از این استان ها حضور 
داشته اند  و تجربه عملیاتی در اداره استان را دارند. این 
کارشناسان معتقدند طرح تقســیم استان ها طرحی 
کارشناسی نیســت و به جای آن »افزایش اختیارات 
استانداران« به ویژه در اســتان های کمتر توسعه یافته 
راه بهتــر، کم هزینه تــر و منطقی تری بــرای جبران 

عقب ماندگی هاست.

راهکار اشتباه توسعه استانی
ماده۹ قانون تقسیمات کشوری تأکید می کند استان 
جدید باید حداقل یک میلیون نفر جمعیت داشته باشد 
و مرکز استان یکی از شــهرهای همان استان باشد که 
مناسب ترین کانون سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، طبیعی 

و اجتماعی آن استان شناخته می شود.
در قوانین تقسیمات کشوری آمده  است که وزارت کشور 
بنا به ضرورت می تواند با تصویب هیأت وزیران با ایجاد، 
انتزاع و الحاق روستاها، بخش  ها یا شهرستان های مجاور، 
اســتان ها را تعدیل یا تشــکیل دهد. مهم ترین دلیلی 
که استان های متقاضی تقســیم برای طرح خود ذکر 
می کنند، مساحت زیاد و همچنین محرومیت هاست. 
درحالی که اســتاندار اسبق سیســتان و بلوچستان و 
اصفهان به عنوان 2استان متقاضی تقســیم این راه را 
منطقی نمی  داند و به همشهری می گوید: مدت هاست 
این تصور در کشور به وجود آمده است که با تقسیمات 
کشوری یعنی تبدیل چند بخش به شهرستان، تبدیل 
چند شهرستان به استان یا چند روستا به شهر، وضعیت 
بهره مندی و برخورداری این مناطق بهبود پیدا می کند 

درحالی که این یک قاعده کلی نیست.
سید محمود حسینی با بیان اینکه تقسیمات کشوری 
و اســتان ها از یک منطق پیروی می کند، با اشــاره به 
پیشــینه این تقســیمات، می افزاید: در گذشــته هر 
استان یک حوضه آبریز بود و پارامتر هایی چون مسائل 
فرهنگی یا اجتماعی هم بر آن تأثیر می گذاشت، بعدها 
فرمانداری های کل در برخی از استان ها شکل گرفت که 
باز حوضه آبریز مشترک داشتند و همین فرمانداری ها در 
ادامه به استان تقسیم شدند. این تقسیمات در شرایطی 
افزایش یافت که واقعا تقسیم اســتان ها یا همه  چیز را 

استانی کردن، منطق درستی ندارد.
او تقسیم سیستان و بلوچستان را یک موضوع پیچیده 
می داند که می تواند به تبعات جبران ناپذیری ختم شود 
و می گوید: وزارت کشور و مجلس باید از نظر سیاسی و 
امنیتی ملاحظات زیادی را درنظر بگیرد وگرنه در این 
اوضاع و احوال که مشــکلات زیادی داریم، یک پدیده 

جدید کشور را تحت الشعاع قرار می دهد.
حسینی معتقد اســت بهبود ارتباط مناطق با مرکز و 
همچنین کاهش وابســتگی آنها یکی از راهکارهایی 
است که دولت باید برای توسعه مناطق به دنبال آن برود.

این کارشــناس ادامه می دهد: هم اکنون کوچک ترین 
تصمیمات باید در مرکز گرفته شــود، سازمان برنامه و 
بودجه در همه امور ورود پیدا می کند و استانداران که 
مدیران منطقه ای هستند، کمترین اختیار را دارند. یک 
نگرانی وجود دارد که اگر اختیار بیشتری به استان ها داده 
شود، ممکن است مشکلی پیش بیاید، این نگرانی ها تا 
کی قرار است ادامه داشته باشد؟ من فکر می کنم برای 
بهبود شرایط راه را اشــتباه می رویم و باید روش  های 

دیگری ازجمله افزایش اختیار استان ها را دنبال کنیم.
حسینی با اشاره به انتخاب 2استاندار ویژه در خوزستان و 
سیستان وبلوچستان در دولت جدید نیز تصریح می کند: 
کدام اختیار در این استانداران ویژه افزایش داشته است؟ 

کدام تصمیمات اساســی برای تکمیل زیرساخت های 
2استان با استانداران ویژه گرفته می شود؟ به نظر می  رسد 
در عمل اتفاقی نیفتاده و نه تنها اختیار استانداران بلکه 
اختیارات اداره ها نیز افزایش نیافته و تنها نکته متفاوت 
سابقه وزارت استاندار خوزســتان و سابقه سرپرستی 

وزارتخانه استاندار سیستان وبلوچستان است.

وابستگی بیشتر با تقسیمات جدید
معاون پیشین سیاسی و اجتماعی استانداری خوزستان 
و استاد دانشــگاه شــهید چمران اهواز هم از مخالفان 
این تقسیمات است. در شــرایطی که تابستان امسال 
بار دیگر طرح تقسیم خوزســتان به 2استان شمالی و 
جنوبی در مجلس شورای اســلامی اعلام وصول شد، 
علی حسین حســین زاده این راه را با تبعات سیاسی، 
اقتصادی، اجتماعــی و فرهنگی همــراه می داند و به 
همشهری می گوید: تقسیمات کشوری امر پیچیده ای 
است و یک تقسیم جغرافیایی ساده نیست که بگوییم 
خطوط شهرها و استان ها و بخش ها تغییر می کنند بلکه 
پیچیدگی های تاریخی، فرهنگی، سیاسی و اجتماعی 
هم دارد و به همین دلیل تقسیمات نه تنها مشکلات را 
کم نمی کند، بلکه بر آنها می افزایند و به همین دلیل راه 
مناسبی برای توسعه نیستند. او معتقد است در شرایطی 

که همه کارشناســان معتقد به کاهش تمرکززدایی و 
افزایش اختیارات اســتان ها هستند، تقسیمات جدید 
بر وابســتگی به پایتخت می افزاید. این استاد دانشگاه 
با تأکید بر اینکه تمرکززدایی راه بهتری برای توســعه 
استان هاست، می گوید: بهتر اســت دست استان  ها را 
باز بگذاریم تا بتوانند طرح ها و برنامه هایشان را در خود 

استان دنبال کنند.
حسین زاده از دولت می خواهد اســتانداری ویژه را به 
جای یک سمت روی کاغذ به معنای واقعی دنبال کند 
و اختیاراتی شبه فدرال به صورت پایلوت برای یکی دو 
استان ایجاد کند تا مزایا و معایب آن روشن شود و بتوان 

روی آن برنامه ریزی کرد.
او معتقد اســت افزایش اختیــارات اســتانداران راه 
بهینه تری نسبت به تقسیمات سیاسی است و تنش ها 

را هم به همراه ندارد.

    
با وجود انتقادها اما تقسیم استان ها و تولد استان های 
جدید همچنان موافقان خود را دارد. تابســتان امسال 
نیز موافقان طرح تقسیم  اســتان ها از بررسی جزئیات 
کارشناسی طرح تقســیم سیســتان و بلوچستان به 
4استان، اصفهان به 2اســتان و کرمان به 2استان خبر 
دادند و هدف از این کار را کاهش بوروکراســی اداری، 
نظارت هر چه بیشــتر مسئولان اســتانی و همچنین 
کاهش مسافت طولانی شهرســتان ها با مرکز استان 
اعلام کردند. حبیــب الله دهمرده، نماینــده زابل هم 
معتقد اســت فاصله بیش از هزار کیلومتری شمال تا 
جنوب سیستان وبلوچستان، مدیریت آن را برای یک 
نفر بسیار دشــوار می کند. او برای این موافقت خود از 
تجربه خراسان نام می برد و معتقد است این استان پس 
از تقسیم، 3استاندار و 3بودجه مجزا دارد. این در حالی 
است که به اعتقاد کارشناسان، تقسیم استان ها هرچند 
چارت جدید اداری و بودجــه مجزا را به همراه دارد، اما 
اغلب بخشی از مردم را از درآمد مزایای اقتصادی استان 

که سهم یک بخش می شود، محروم خواهد کرد. 

سفر

 محدودیت هوشمند نوروزی
در مشهد

هر ســال جمع زیادی از ایرانی ها و مسلمانان اقصی نقاط جهان 
همراه با شهروندان مشهدی در قالب سنتی نیکو لحظه تحویل 
سال نو را با حضور در حرم نورانی حضرت ثامن الحجج علی بن 
موسی الرضا)ع( با طلب خیر و صلاح برای خود و جامعه بشری از 

درگاه ایزد منان متبرک می کنند.
به گزارش ایرنا، این در حالی است که برای نخستین بار در تاریخ 
مشهد اسفند 13۹۸ با اعلام شیوع ویروس همه گیر بنا بر تصمیم 
ستاد ملی مقابله با کرونا و مسئولان بهداشت و درمان برای مقابله 
با این پاندمی خطرناک و ناشناخته که عالم گیری فزاینده آن به 
سرعت ادامه داشت، اجتماع معنوی مردم برای تحویل سال۹۹در 
حرم مطهر رضوی ممنوع شد. آغاز سال14۰۰ نیز با تدارک وسیع 
تمهیدات بهداشتی و رعایت پروتکل های پیشگیرانه، فقط گروه 
قلیلی از زائران و مجاوران امکان حضور در بارگاه معنوی حضرت 

امام رضا)ع( را یافتند.
استاندار خراسان رضوی در نشست اخیر ستاد استانی مقابله با 
ویروس کرونا اعلام کرد: اعمال محدودیت های کرونایی با توجه به 
واکسینه شدن درصد بالایی از جمعیت استان به صورت هوشمند 
مدنظر است؛ زیرا ایمن سازی عمومی در سطح جامعه محقق شده 
اســت. یعقوب علی نظری افزود: هدف از اعمال محدودیت های 
هوشمند علاوه بر مهار شیوع ویروس کرونا، جلوگیری از تعطیلی 

گسترده کسب وکارها و فعالیت های اقتصادی است.
رئیس گروه ســلامت کار دانشگاه علوم پزشــکی مشهد نیز در 
این باره اعلام کرد: همه سرنشینان خودروهای شخصی مسافر 
خراسان رضوی در صورت نداشتن کارت واکسن از سوی مأموران 

پلیس  به شهر مبدا خود بازگردانده خواهند شد.
فرشــید وفا افزود: براساس تصمیم ســتاد ملی مقابله با کرونا، 
همراه داشتن کارت تأیید تزریق واکسن از سوی همه شهروندان 
برای ســفرهای نوروزی ضروری اســت. همچنین با توجه به 
شــرایط رفتاری ویروس کرونا، احتمال کاهش یا افزایش این 

محدودیت ها وجود دارد.
وی ادامه داد: تاکنــون ابلاغی مبنی بر ممنوعیت ســفرهای 
نوروزی14۰1 اعلام نشــده، ولی بلیت هواپیما، قطار و اتوبوس 
برای افرادی که واکســن کرونا نزده اند، صادر نخواهد شد؛ لذا 
اولویت صدور بلیت مســافرت با ناوگان عمومی با افرادی است 
که هر 3دوز واکسن کرونا را تزریق کرده و همچنین فاقد علائم 

مشکوک به بیماری باشند.
رئیس پلیس  راه فرماندهی انتظامی خراسان رضوی نیز بر لزوم 
همراه داشتن کارت واکسن از سوی همه شهروندان در سفرهای 
نوروزی تأکید و خاطرنشــان کرد: بررســی کارت واکسن همه 
سرنشینان خودروها در مسیر جاده ها به خاطر شمار زیاد ورودی 

مسافر اقدام آسانی نیست.
حسین میش مست افزود: کنترل کارت واکسن مسافران در قالب 
سفر با وســایل حمل ونقل عمومی پیش از صدور بلیت اقدامی 
میسر اســت، اما با توجه به حجم ورودی خودروهای شخصی 
در ایام نوروز، توقف آنها از ســوی مأموران پلیس و رویت کارت 
واکسن تمامی سرنشینان یکایک خودروها امری بسیار دشوار 
است. وی ادامه داد: اگر ســتاد ملی مقابله با کرونا یا فرماندهی 
پلیس راهنمایی و رانندگی نیروی انتظامی اقدام به کنترل کارت 
واکسن سرنشینان همه خودروهای شخصی را ابلاغ کنند، پلیس  
راه در حوزه جغرافیایی خراسان رضوی با وجود همه موانع، این 

ابلاغیه را اجرا خواهد کرد.

عدد خبر

میــزان ذرات آلاینــده در بیشــتر شــهر های 
خوزســتان افزایــش یافته اســت. بــه گزارش 
باشگاه خبرنگاران جوان، بنابر اعلام اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان، کیفیت هوا در 
اهواز، شوشتر، اندیمشک، بهبهان، دزفول، 
رامشــیر، ماهشــهر، شــادگان، سوســنگرد، 
مســجد ســلیمان، گتونــد، شــوش ناســالم 
است. هفته گذشــته نیز هوای خوزستان به 

همین شکل ناسالم اعلام شده بود.

۱۲ 
شهر

مدیــرکل دفتــر امور روســتایی و شــوراهای 
استانداری اردبیل گفت: بیش از ۲۲۰هزار 
نفــر در اســتان حائــز شــرایط عضویــت در 
تعاونی های مرزنشینان هستند. به گزارش 
پایــگاه اطلاع رســانی اســتانداری اردبیل، 
علی قیطانی اظهار کرد: با رفع مشــکلات 
تعاونی هــا، تعــداد قابل توجهــی از اهالــی 
روســتاهای مــرزی و عشــایر می تواننــد از 

مزایای آن بهره مند شوند.

  ۲۲0000
نفر

استاندار آذربایجان  شــرقی از آماده سازی 
بیش از ۵۰هکتــار مزرعه خورشــیدی برای 
رفع نیاز صنایع و واحدهای تولیدی استان 
خبــر داد و گفــت: در ۵مــاه اخیــر بیــش از 
۴۵واحد تولیــدی راکد در اســتان به چرخه 
تولیــد بازگشــته اند. بــه گــزارش فــارس، 
عابدیــن خــرم اظهــار کــرد: ایــن واحد هــا 
برای بیــش از 13۰۰نفــر اشــتغالزایی ایجاد 

کرده اند.
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هکتار

 ایجاد گذر فرهنگ و هنر
در سنگ سیاه شیراز 

معاون فرهنگی اداره  کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
فارس از راه اندازی گذر »فرهنگ و هنر« در بافت 
تاریخی محله سنگ سیاه شیراز با همکاری اهالی 
فرهنگ، ادب و هنر این کلانشــهر و شهرداری 

خبر داد.
به گزارش ایسنا، مهدی امیدبخش گفت: به زودی 
گذر »فرهنگ و هنر« در بافت تاریخی این محله با 
همکاری شهرداری و همت اهالی فرهنگ، ادب و 

هنر فعالیت های خود را آغاز خواهد کرد.
او با بیان اینکه گذر یادشــده به خیابان، میدان 
و بازاری گفته می شــود که در آن مجموعه هایی 
از کســب وکارهای فرهنگی و هنــری فعالیت 
می کنند، افزود: فضای بیرونــی آن پیاده راهی 
برای عرضه هنر خیابانی، هنرهای آیینی و دینی 
برای فعالیت های فرهنگی و هنری است و محل 
تردد و گذران اوقات فراغت مردم و شــهروندان 

محسوب می شود.
امیدبخش افزود: گذر »فرهنگ و هنر« به عنوان 
یکی از پروژه هایی اســت که بــرای حمایت از 
کســب وکارهای فرهنگی هنری توسط وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی در حال شکل گرفتن 
اســت و فارس نیز در این مســیر، مراحل نهایی 

گشایش این فعالیت مؤثر را پیش رو دارد.

خبر کوتاه 

نقل قول خبر

 محمود اسپانلو
دادستان عمومی و انقلاب گلستان

دســتگاه های دولتی یک هفته مهلت 
دارند تا ســاخت و ســازهای واقع شده 
در حریــم و بســتر رودخانــه زیــارت در 
محــور ناهارخــوران را تخریــب کننــد. 
دستگاه قضا به صورت جدی و اصولی 
بــا پدیده تعــرض بــه حریــم رود، دریا، 

منابع ملی و... برخورد خواهد کرد.

 حسن بابایی
معاون قوه قضاییه

امسال برای 3۰میلیون هکتار از اراضی ملی 
ســند کاداســتری صادر شــده و برنامه ما در 
سازمان ثبت اســناد کشــور این است که تا 
ابتدای سال 1۴۰۲ جشــن اتمام اجرای طرح 
کاداســتر را برگزار کنیــم. طبــق برنامه ریزی 
صورت گرفتــه باید ۲ســال قبل اجــرای طرح 
کاداستر و محدوده نگاری را کامل می کردیم.

 فاطمه محمدبیگی
نماینده قزوین، آبیک و البرز

براســاس پیگیری هــای صورت گرفتــه 
حــدود ۵.۵میلیــارد تومــان بودجــه 
آبرســانی بــه باغ هــای ســنتی زیتــون 
منطقه طارم اســتان قزوین احیا شــد. 
این اعتبار بــرای انتقال آب کشــاورزی 
به اراضــی شــیب دار و باغ های ســنتی 

زیتون تخصیص خواهد یافت.

عکس خبر

 آلودگی نفتی ساحل بوشهر  
لکه های نفتی ناشی از آلودگی نفتی در دریا و اطراف جزیره 
خارك پس از چند روز به ساحل شهر بوشهر رسیده و موجب 
ایجاد آلودگی سواحل شنی بندر بوشهر در چند نقطه شده 

است. فرهاد قلی نژاد، مدیرکل حفاظت محیط زیست 
بوشهر گفت: لکه نفتی یادشده در اطراف جزیره خارك به 
وسعت 1۵کیلومترمربع است که اگر دیر مهار و جمع آوری 
شود سبب آسیب به اکوسیستم دریایی و تنوع زیستی 
خلیج فارس می شود/عکس: باشگاه خبرنگاران جوان

بوشهر

افزایشاختیاراستانداران،مقدمبرتقسیماستانها
افزایش اختیارات استانداران، طرحی عملیاتی برای توسعه استان ها به شمار می آید که هزینه و تبعات تقسیم آنها را ندارد

علیحســینحســینزاده،معــاون
اجتماعــی و سیاســی پیشــین
اســتانداریخوزســتان:درشــرایطی
کههمهکارشناسانمعتقدبهکاهش
تمرکززدایــیوافزایــشاختیــارات
استانهاهستند،تقسیماتجدیدبر

وابستگیبهپایتختمیافزاید

سیدمحمودحسینی،استانداراسبق
سیســتانوبلوچســتانواصفهــان:
مدتهاســتاینتصــوردرکشــوربه
وجــودآمــدهاســتکــهبــاتقســیمات
کشــوریوضعیتبرخورداریمناطق
بهبودپیدامیکنددرحالیکهاینیک

قاعدهکلینیست

سیده زهرا عباسی  گزارش
خبرنگار

 
همدان به عنوان یکی از کهن ترین مناطق ایران یکی از اســتان هایی است 
که شایستگی داشتن دست کم یک اثر را در فهرســت آثار جهانی سازمان 
یونسکو دارد. چند سالی است مسئولان این اســتان به دنبال ثبت آثار این 
شهر در یونسکو هستند. ســرانجام روز گذشــته )جمعه 6اسفند( پس از 
پیگیری های فراوان، شورای سیاستگذاری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی »منظر تاریخی شهری از هگمتانه تا همدان« را به عنوان تنها 
سهمیه سال14۰1 از ایران به یونسکو معرفی کرد. رفع تصرف تپه هگمتانه، 
مرمت جداره های پیاده راه های همدان و حذف ســواره از هگمتانه شروطی 
هستند که همدان برای رسیدن به ثبت جهانی هرچه سریع تر باید انجام دهد.

درباره پرونده همدان
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری همدان درباره اعلام 
»منظر تاریخی شهری از هگمتانه تا همدان« به عنوان گزینه سال 14۰1ایران 
در یونســکو به همشــهری می گوید: پروژه ثبت جهانی منظر فرهنگی »از 
هگمتانه تا همدان« از حدود 4سال قبل در حال پیگیری است، این موضوع 
پس از بررسی های طولانی که با همکاری کارشناسان داخلی و بین المللی 
به عنوان پیشــنهاد اداره کل میراث فرهنگی همدان مطرح شد تا این منظر 

تاریخی-شهری برای ثبت جهانی به سازمان یونسکو معرفی شود.
علی مالمیر با بیان اینکه منظر فرهنگی »از هگمتانه تا همدان« شامل محوطه 
هگمتانه، بازار همدان و هسته مرکزی شهر است، ادامه می  دهد: خود بافت 
تاریخی همدان شــامل چند اثر تاریخی اســت که از میان آنها می توان به 

آرامگاه بوعلی سینا، خیابان اکباتان، خیابان بوعلی، خیابان باباطاهر، میدان 
امام همدان و آرامگاه باباطاهر اشــاره کرد. وی با تأکید بر اینکه پرونده ثبت 
جهانی »منظر تاریخی شهری از هگمتانه تا همدان« توسط استان تکمیل 
و طی هماهنگی با معاونت میراث وزارتخانه نهایی شد، اظهار می کند: ایران 
هر سال یک ســهمیه برای معرفی در یونسکو دارد و به همین دلیل شورای 
سیاســتگذاری وزارتخانه باید برای انتخاب یک پرونده از میان گزینه های 
موجود به جمع بندی نهایی برسد. باتوجه به پیگیری های انجام شده از سوی 
همدان، حضور نمایندگان وزارتخانه در اســتان و برگزاری جلسات متعدد 

سهمیه سال 14۰1کشور به همدان اختصاص یافت.

موانع رفع خواهد شد
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری همدان درباره مواردی 

که باید از سوی این اســتان برای بازدید ارزیابان بین المللی آماده شود هم 
می گوید: یکی از مهم ترین کارهایی که باید در این زمینه انجام می شد ثبت 
ملی عرصه مورد بحث در پرونده بود تا پرونده مبنای حقوقی لازم برای نظارت 
بر مداخلات و اقدامات لازم را داشــته باشد. هفته گذشته این اثر در شورای 

ثبت ملی کشور ثبت و ضوابط عرصه و حریم آن مشخص شد.
مالمیر با تأکید بر اینکه مرمت بخشــی از آثار تاریخی این عرصه تاریخی-
شهری از دیگر کارهایی اســت که باید در این محوطه تاریخی وسیع انجام 
شود، می افزاید: یکی از موارد مهم رفع موانع از منظر فرهنگی هگمتانه، حذف 
سواره از هسته مرکزی هگمتانه و برداشتن پارکینگ از این عرصه بود. این 
کار با تأکید استاندار همدان و همکاری فرمانداری و شهرداری همدان مصوب 
شده و تا چند روز آینده شاهد حذف سواره از منظر هگمتانه و ایجاد مسیر 

جایگزین برای بازار آهن فروشان خواهیم بود.

مزایای ثبت جهانی برای همدان
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری همدان درباره اینکه ثبت 
جهانی منظر فرهنگی هگمتانه تا همــدان چه منافعی برای همدان خواهد 
داشت، می گوید: علاوه بر نخستین ثبت جهانی یک منظر تاریخی و شهری 
در کشور، یک کار عظیم برای ساماندهی هسته مرکزی بافت تاریخی همدان 
انجام خواهد شد. همچنین حفاظت از عرصه های تاریخی استان مدیریت و 

براساس کنوانسیون های بین المللی انجام خواهد شد.
وی یکی از منافع مهم ثبت جهانی منظر فرهنگی را معرفی این مجموعه و 
قرار گرفتن همدان در فهرست مقاصد گردشگران بین المللی می داند و ادامه 
می دهد: انتخاب همدان از سوی گردشگران موجب توسعه صنعت گردشگری 
استان می شود و می تواند منافع اقتصادی قابل توجهی به همراه داشته باشد.

   

همدان در حالی به عنوان گزینه ایران برای ثبت جهانی در سال 14۰1انتخاب 
شده اســت که منطقه فرهنگی و طبیعی ماســوله، محور تاریخی اصفهان 
و جنگل های ارســباران هم دیگر گزینه های ایران برای ثبت در ســازمان 

یونسکو هستند.

همدان،گزینه۱۴۰۱ایرانبرایجهانیشدن
»منظر تاریخی شهری از هگمتانه تا همدان« از سوی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به 

عنوان گزینه نهایی ایران برای ثبت در سال 14۰1 به عنوان میراث جهانی یونسکو اعلام شد
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رشد نسبی تقاضای شب عید موجب افزایش قیمت 
برخی خودروهای ســدان شــده اســت. به گزارش 
همشهری، بازار شــب عید امســال خودرو در حالی 
داغ می شــود که با وجود شیوع همه گیری اومیکرون 
به نظر می رســد برخلاف 2نوروز گذشــته از اعمال 
محدودیت های سخت گیرانه برای سفرهای بین شهری 
خبری نباشد. از سوی دیگر تثبیت نرخ دلار در محدوده 
25تا 26هزار تومان در 3هفته اخیر زمینه سیر نزولی 
قیمت اغلب خودروها را در بازار فراهم کرده، با این روند 
انتظار می رود بازار شب عید امسال خودرو از جنب و 
جوش بیشتری نسبت به سال های گذشته برخوردار 
باشد. مشاهدات میدانی خبرنگاران همشهری از شلوغی 
برخی مراکز خرید و فروش خودرو، مانند مرکز خرید 
و فروش چیتگر در روز جمعه )دیــروز( حکایت دارد 
به نحوی که علاوه بر ازدحام خریداران و فروشندگان 
خودرو در ایــن مرکز، برخی فعالان بــازار خودرو در 
خیابان های اطراف این مرکز در حال انجام معاملات 
خودرو بودند. در شــرایطی که به دلیل کاهش قدرت 
خرید، بازار خودروهای خارجی و مونتاژی متوسط و 
گرانقیمت قفل شده و مشتریان اینگونه خودروها در 
انتظار واقعی شدن قیمت ها و ثبات بازار خودرو هستند، 
بازار خودروهای پرتقاضای داخلی رویکرد دوگانه ای 

نسبت به کاهش یا افزایش قیمت ها داشته است.

فراز و فرود قیمت پرتیراژهای داخلی 
گزارش میدانی همشهری نشان می دهد در شرایطی 

که قیمت اغلب خودروهای هــاچ بک تولید داخل 
مانند انواع پژو 206و 207و خانواده پراید در 3هفته 
گذشته کاهش قیمت 3 تا 6 میلیون تومانی را تجربه 
کرده است، قیمت برخی خودروهای سدان پرتقاضای 
داخلی مانند انواع پژو 405، پژو پارس، سمند و تیبای 
صندوقدار سیر صعودی به  خود گرفته است. براین 
اساس پنجشــنبه و جمعه هفته گذشته، پژو 405 
صفر مدل SLX ۱400  با رشد یک میلیون تومانی 
به 30۸ میلیون، پژو GLX 405 دوگانه ســوز مدل 
۹۹ با افزایش 4میلیون تومانی به 2۸0 میلیون، پژو 
پارس ساده مدل ۱400 با افزایش 3میلیون تومانی 
به 277 میلیون و پژو پارس LXTU5 صفر کیلومتر 
مدل ۱400با رشد 3تا 5 میلیون تومانی به نرخ 333 
تا 336میلیون و دنا پلاس اتوماتیک مدل ۱400 به 

قیمت 4۸6میلیون تومان عرضه شد.
در مقابل قیمت پژو 207 سقف شیشه ای )دنده ای 
مدل ۱400( یا همــان 207 پانوراما با کاهش یک 
میلیون تومانــی به 365 میلیون، پژو 207 ســقف 
شیشــه ای صفر )دنده ای مــدل ۹۹( با کاهش یک 
میلیون تومانی قیمت بــه 354 میلیون و پژو 207 
ســقف شیشــه ای اتوماتیک مدل ۱400 با کاهش 
۱3میلیون تومانی قیمت در یک هفته گذشته به 545 
میلیون تومان رســید. در بازار محصولات سایپا نیز 
قیمت برخی انواع پراید با کاهش 2تا 5میلیون تومانی 
در یک هفته گذشته تثبیت شده و شاخص قیمت 
پراید )پراید ۱۱۱صفر کیلومتر مدل ۹۹( در محدوده 
۱۸5میلیون و 500هزار تومان در نوسان است. قیمت 
برخی دیگر از محصولات این شرکت مانند کوئیک 
معمولی و کوئیک آر، سیر صعودی داشته و به ترتیب 

به ۱۹3و ۱۹7میلیون تومان رسیده است.

رکود؛ حرف نخســت بازار خودروهای مونتاژی 
و وارداتی 

در بازار خودروهــای مونتاژ داخــل و وارداتی های 
کارکرده نیز، نوسان نرخ دلار در چند هفته گذشته 
اگرچه موجب سیر نزولی قیمت ها شده اما به دلیل 
قیمت به نسبت بالا و دایره محدود مشتریان اینگونه 
خودروها، انتظار آنها برای کاهش بیشتر قیمت ها، 
پس از رفع تحریم ها و احتمــالات مطرح در زمینه 
آزادســازی واردات و همکاری مجدد خودروسازان 
ایرانی با شــرکای خارجی طولانی تر شده است، در 
نتیجه می توان گفت این روزها رکود حرف نخست 
در بازار خودروهای مونتاژی و کارکرده خارجی است 
به نحوی که اکنون هر دستگاه پژو 200۸ مدل ۹۹ 
صفر کیلومتر یک میلیارد و ۱۱5میلیون، چانگان 
مدل ۹۸ حدود 6۱0میلیون، هایمــا اس7 حدود 
۸05میلیــون، تیگو 7 یک میلیــارد و 40میلیون، 
دیگنیتی ســفیدرنگ یک میلیارد و 225میلیون، 
فیدلیتی پنج نفره یک میلیارد و 60میلیون، فیدلیتی 
7نفره یک میلیارد و ۱06میلیون و کیا سراتو 2000 
مدل ۹۸ حدود یک میلیــارد و ۱5میلیون تومان، 

قیمت گذاری می شود.

انتظار مشتریان برای تثبیت قیمت ها 
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو 
در گفت وگو با همشهری با بیان اینکه اغلب مشتریان 
خودرو در انتظار ثبات نســبی قیمت ها برای انجام 
معاملات پس از ریزش قیمت ناشی از کاهش قیمت 
دلار هســتند، گفت: با وجود کاهش قیمت خودرو، 
همچنان خریدار به خصوص برای خودروهای مونتا ژی 
و کارکرده خارجی در بازار کم است و قیمت های ثبت 

شده در ســایت های فروش فضای مجازی براساس 
متوسط قیمت های ثبت شده این روزهای خودروها 
استخراج می شود. سعید موتمنی افزود: اگرچه نرخ 
ارز نزولی بوده اما خریداران خودرو منتظر ثبات نرخ 
دلار هستند. اگر نرخ دلار در محدوده 25هزار تومان 
تثبیت شود، نرخ همه کالاهای سرمایه ای و مصرفی 
ازجمله خودرو نیز کاهش یافته و تثبیت می شــود 
اما درصورتــی که نرخ ارز ثابت نمانــد، قیمت ها در 
بازار خودرو نیز همچنان نوســانی خواهد بود. او در 
مورد تأثیر رشــد احتمالی عرضه بر کاهش قیمت 
خودروهای پرتقاضای داخلی در بازار شب عید خودرو، 
گفت: متأسفانه هنوز در بخش عرضه خودرو اتفاق 
مشهودی نیفتاده اســت. عرضه خودروهای داخلی 
در چارچوب قرعه کشی و بر مبنای طرح های فروش 
فوری و پیش فروش خودروســازان قــادر به تامین 
تقاضای موجود در بازار خودرو نبوده اســت. اکنون 
انگیزه سرمایه گذاری برای کسب سود از محل خرید 
و نگهداری خودرو بسیار کاهش یافته و اگر آمارهایی 
که وزیر صنعت از رشــد تولید و عرضه خودرو وعده 
داده بود، با تحویل تعداد بیشتری از خودروهای ثبت 
نامی به مشتریان محقق شود، می توان انتظار شکسته 
شدن قیمت ها در بازار سال آینده خودرو را داشت اما 
به طور کلی چشم انداز بازار خودرو تابع نظام عرضه 
و تقاضاســت. همچنین حمیدرضــا قندی، رئیس 
اتحادیه نمایشگاه داران خودروي اصفهان نیز با توصیه 
مصرف کنندگان واقعی برای خرید خودرو تا پیش از 
پایان سال اعلام کرد، با توجه به وعده وزیر صمت در 
زمینه بعید بودن افزایش قیمت و امکان رشد عرضه 
خودرو، گرانی خودرو تا پایان امســال یا سال آینده 

بعید است.

رونق بازار خودروهای سفر و جاده
تقاضای خرید برای خودروهای سدان داخلی در آستانه سفرهای نوروزی افزایش یافت

7قلم خواربار پرمصرف از جمله برنج، حبوبات، رب و قندوشکر در بازه زمانی یک سال اخیر بین 50تا ۹5درصد گران شده اند
تغییرات یک ساله قیمت خواربار

نزدیک شدن به روزهای پایانی سال در کنار شوق و ذوق عید و سال نو، 
دغدغه تامین مایحتاج و کالاهای اساسی را نیز برای خانوارها به همراه 
دارد؛ دغدغه ای که با توجه به گرانی و تورم سال های اخیر پررنگ تر 
هم شده و رنگی از نگرانی به خود گرفته است. با ورود تدریجی کشور 
به دوران پساکرونا، امســال دیگر دید و بازدیدها محدودیت 2سال 
گذشته را نخواهد داشت و افزایش رفت وآمدها هزینه های بیشتری را 
در روزهای عید به مردم تحمیل خواهد کرد. این در شرایطی است که 
بازار کالاهای اساسی در 2سال اخیر تحت تأثیر تحریم، کرونا و افزایش 
نرخ ارز، روزهای پرالتهابی را پشــت سر گذاشته و قیمت همه اقلام 

کالایی با درصدهای مختلف رو به افزایش بوده است.
به گزارش همشــهری، رصد قیمت هــا حاکی از افزایــش بیش از 
۱00درصدی قیمت بیشــتر کالاهای مصرفی است و مواد غذایی و 
خواربار نیز سهم بالایی از این افزایش قیمت داشته اند. گزارش دی ماه 
مرکز آمار نشان می دهد از میان ۱2قلم خواربار پرمصرف تغییرات 
یکساله قیمت 7قلم بیش از 50درصد بوده که از این تعداد 3قلم شامل 

قند، شکر و رب گوجه فرنگی بین 70تا ۹5درصد گران شده اند.

برنج در قله بحران
6۸درصد رقمی است که مرکز آمار برای تورم نقطه به نقطه قیمت 
برنج ایرانی در بازه زمانی دی ماه ۹۹تا دی ماه ۱400نشــان می دهد 
اما فراتر از گزارش های مرکز آمار، رصد قیمت ها در بازار برنج نشان 
می دهد تغییرات قیمت برنج ایرانی در ۹ماه گذشته ۱00درصد بوده 
اســت. بازار برنج بعد از یک سال به نســبت آرام، از تابستان امسال 
تحت تأثیر 2عامل کاهش تولید ناشی از خشکسالی و همچنین افت 
واردات، وارد فاز بحرانی شــد؛ بحرانی که در دوره ممنوعیت فصلی 
واردات اوج گرفت و تا امروز ادامه دارد. قیمت ارقام مرغوب و لوکس 
برنج ایرانی امسال از 45هزار تومان به محدوده ۹0هزار تومان رسیده 
و ارقام پرمحصول هم کمتر از 70هزار تومــان قیمت ندارند. دولت 

به منظور کاســتن از التهابات بازار ۱00هزار تن برنج وارداتی را در 
فروشگاه های زنجیره ای و میادین میوه و تره بار توزیع کرده که اگرچه 
در تامین تقاضا مؤثر بود اما اثرکاهشی بر قیمت ها نداشته است. در 
روزهای گذشته دولت با تعیین نرخ تثبیتی برای برنج ایرانی و خارجی 
و همچنین توزیع این محصول در سامانه بازرگام تلاش دوباره ای کرد 
تا آرامش را به بازار برنج بازگرداند؛ اقداماتی که نتیجه بخش بودن آن 

با توجه به مشکلات و اختلالات سامانه بازرگام محل تردید است.

رب، صدرنشین رشد قیمت
در میان اقلام خواربار بالاترین درصد رشد قیمت سالانه در اختیار رب 
گوجه فرنگی بوده است. ۹5درصد، رقمی است که در گزارش دی ماه 
۱400مرکز آمار برای رشد قیمت رب در یک سال منتهی به بهمن 
امسال آمده اما نکته جالب این است که رب نیز همانند برنج محصولی 
بوده که سال گذشــته را با کمترین تنش قیمتی پشت سر گذاشته 
است. کاهش تولید و افزایش قیمت گوجه فرنگی از شهریورماه علاوه 
بر گرانی گوجه جهش قیمت رب را نیز به همراه داشت. قوطی های 
۸00گرمی رب که تا سال گذشــته بین ۱۸تا 20هزار تومان قیمت 
داشــتند حالا 40هزار تومان قیمت گذاری شــده اند. این امر نشان 
می دهد هر کیلوگــرم رب گوجه فرنگی هم اکنــون 50هزار تومان 

قیمت دارد.

پرواز قیمت حبوب 
صعود قیمت لوبیاچیتی تا کیلویی ۸0هــزار تومان و عدس و نخود 
تا کیلویی 70هزار تومــان،  آش را که ارزان ترین غــذا نزد ایرانی ها 
شناخته می شود هم از ســفره ها دور کرده اســت. گذشته از اینکه 
مصرف حبوبات به دلیل ذائقه مردم به خودی خود در ایران به نسبت 
بالاست، در سال های اخیر گرانی گوشت قرمز، مرغ و ماهی گرایش 
به مصرف حبوبات را در میان مردم افزایش هم داده اســت. این در 
حالی است که افزایش قیمت حبوبات در یک سال اخیر برای نخود 
6۱درصد، عدس 53درصد، لوبیاچیتی 52درصد، لپه 3۸و لوبیاقرمز 

37درصد بوده است.

سید عبدی افتخاری، دبیر اجرایی انجمن حبوبات ایران در گفت وگو 
با همشهری دلایل افزایش شدید قیمت حبوب به ویژه نخود را کاهش 
تولید به واسطه خشکســالی اعلام می کند و می گوید:کاهش بارش 
در سال آبی گذشــته تولید حبوب را نیز به مانند دیگر محصولات 
کشاورزی و باغی کاهش داد و این افت تولید و عرضه بازار را تحت تأثیر 
قرار داده است اما بازار از سوی دیگر با افزایش تقاضا به واسطه گرانی 
دیگر منابع پروتئینی نیز مواجه بوده و این امر با برهم زدن تعادل بازار 
جهت قیمت ها را افزایشی کرده است. اما این تمام دلایل گرانی حبوب 
نیست. بخش زیادی از تقاضای بازار در زمینه حبوب از طریق واردات 
تامین می شود؛ وارداتی که از ابتدای امسال به نسبت سال های گذشته 
به شدت کاهش یافته است. کاهش واردات در مقایسه با سال گذشته 
۸۱درصد برآورد شــده و بالا بودن این رقم در کنار رشد قیمت های 
جهانی تا حد زیادی می تواند گرانی حبوب طی 2سال اخیر به ویژه 
از ابتدای امسال را توجیه کند. به گفته دبیر اجرایی انجمن حبوبات، 
محصولات از کانادا ابتدا به مقصد دبی بارگیری می شود و سپس از این 
کشور به سمت ایران می آید که در این مسیر دوباره هزینه ترانزیت به 
این محصولات تعلق می گیرد، این هزینه های جانبی قیمت حبوب را 

با افزایش همراه کرده است.

ماجراهای قندوشکر 
جداول دی ماه مرکزآمار نشان می دهد شکر و قند به ترتیب با 72و 
70درصد رشد، بعد از رب گوجه فرنگی بیشترین نرخ گرانی را در یک 
سال منتهی به بهمن امسال داشــته اند. زمزمه های افزایش قیمت 
شکر که از ابتدای امسال آغاز شــده بود، سرانجام بعد از ماه رمضان 
به حقیقت پیوســت و از اواخر تیرماه قیمت این کالا تقریبا 2برابر 
شد. اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده و لغو معافیت قندوشکر از 
مالیات نیز شوک قیمتی جدیدی به این کالا وارد کرد. نرخ مصوب 
هر کیلو شکر ۱6.۹00تومان اســت درحالی که در سوپرمارکت ها 
هر کیلو شکر 24هزار تومان و هر کیلو قند 34هزارتومان به فروش 
می رسد. میانگین قیمت سال گذشته این دو محصول ۱0و ۱2هزار 

تومان بوده است.

مالیات

علی ابراهیمی بازار
روزنامه نگار

فرخنده رفائیگزارش
روزنامه نگار

میادین

سوپرمارکت

میهن و کاله، 
صدرنشینان 
افزایش قیمت

مقایسه قیمت اقلام مشابه ماســت در بازه زمانی 
اردیبهشت تا اسفند امسال نشان می دهد 2برند 
میهن و کاله با 70درصد رشد، بیشترین افزایش 
قیمت را روی محصولاتشان اعمال کرده اند. برند 
کاله به تازگی قیمت ماست سون دبه ای 2.2کیلویی 
خود را از 46.300 به 53هزار تومان رســانده که 

۱4درصد افزایش قیمت را نشان می دهد.

لیموشیرین به 23هزار تومان رسید
لیموشــیرین بعد از مدت ها توقف پشت سد 20هزار تومان 
سرانجام در ماه پایانی زمستان از این سد گذشت و به 23هزار 
تومان رسید. در نرخنامه جدید قیمت به نیز از 20هزار تومان 
گذشته است. در میان مرکبات بعد از لیموشیرین، پرتقال 
تامسون جنوب با ۱7500تومان گران ترین و گریپ فروت با 
قیمت ۸هزار تومان ارزان ترین نوع مرکبات در میادین است.

مصوبات جدید مالیاتی مجلس
نماینــدگان مجلــس در جریان بررســی لایحــه بودجه 
۱40۱ردیف های مالیاتی جدیدی را شناســایی و در عین 
حال برخی بخش هــا را از مالیات معــاف کردند؛ همچنین 
میزان عوارض پرداختی در برخی بخش ها مشــخص شده 
است. بخشی از تصمیم های مجلس ناظر بر دریافت مالیات بر 
عایدی سرمایه و برخی دیگر برای جلوگیری از خام فروشی 

در اقتصاد بود.

مالیات های جدید

   براساس تصمیم مجلس درســال آینده مجموع خانه ها 
شامل مالیات نمی شوند و هر خانه به صورت جداگانه مالیات 
می دهد و کف آن نیز خانه های ۱5میلیــارد تومانی درنظر 
گرفته شده و هرچه میزان آن بالاتر از ۱5میلیارد تومان باشد، 

مشمول مالیات  2 در هزار خواهد بود.
   به منظــور جلوگیری از خام فروشــی، درآمد حاصل از 
صادرات مواد و محصولات معدنــی و صنایع معدنی فلزی و 
غیرفلزی ازجمله؛ بیلت، بلوم و اسلب، محصولات نفتی، گازی 
و پتروشیمی مانند قیر و متانول، اوره و پلی اتیلن به صورت 
خام و نیمه خام در تمام نقاط کشــور، مشــمول مالیات و 

عوارض صادراتی می شود.
   همــه واردکننــدگان و صادرکننــدگان، صاحبــان 
کارخانه هــا و واحدهای تولیــدی و بهره بــرداران معادن، 
صاحبان هتل های 3ستاره و بالاتر، صاحبان بیمارستان ها، 
زایشگاه ها، درمانگاه ها، کلینیک های تخصصی، صرافی ها، 
فروشــگاه های زنجیره ای، صاحبان مؤسسات حسابرسی، 
حســابداری و دفترداری، خدمات مالــی و ارائه دهندگان 
خدمات مدیریتی، مشاوره ای، انفورماتیک و طراحی سیستم، 
صاحبان مؤسســات حمل ونقل موتوری، زمینی، دریایی و 
هوایی اعم از مسافری و یا باربری و سایر صاحبان مشاغل و 
حِرفی که درآمد ابزاری دارند، باید بابت وجوه بالای 5میلیون 

ریال، 2درصد مالیات پرداخت کنند.
   براساس لایحه بودجه ۱40۱برخی از معافیت های مالیاتی 
شرکت های حقوقی، لغو شده و این شرکت ها مشمول مالیات 
می شوند؛ یعنی اگر شرکتی در بانک ســپرده گذاری کند و 
سودی عایدش شود، باید برای آن سود مالیات پرداخت کند.

معافیت های مالیاتی

   طبق نظر مجلس برخلاف سایر بخش ها، صندوق توسعه 
ملی، صندوق نوآوری و شــکوفایی، بیمه مرکــزی ایران، 
شــرکت های بیمه بازرگانی، صندوق بیمه همگانی حوادث 
طبیعی ســاختمان، صندوق بیمه محصولات کشــاورزی، 
صندوق های بازنشســتگی و صندوق تأمین خسارت های 
بدنی سال ۱40۱مشــمول پرداخت مالیات بر سود سپرده 

نمی شوند.
   واحدهای آموزشــی دولتی از پرداخت هزینه انرژی به 

شرط رعایت الگوی مصرف معاف شدند.
   یکی از مصوبات مجلس درخصوص معافیت مالیاتی برای 
گسترش سرمایه گذاری و تولید در جهت اشتغال زندانیان 
بود. به این شکل که نمایندگان مردم در خانه ملت هرگونه 
ســرمایه گذاری و تولید در زندان ها را که همسو با اشتغال 

زندانیان باشد، از مالیات معاف کرده اند.

دریافت عوارض 

   نمایندگان مجلس در عین حال عوارض آزادراه هایی را 
که پس از دوران مشــارکت به دولت واگذار شده، برای سال 
آینده به میزان ۱0درصد افزایش دادنــد که منابع حاصله، 
ماهانه به حساب درآمد عمومی خزانه داری کل کشور واریز 
می شود. قرار است این عوارض در اختیار سازمان بهزیستی 

برای تسهیل عبور و مرور شهری معلولان قرار گیرد.
   در جریان بررسی لایحه بودجه ۱40۱همچنین با افزایش 
2 درصدی هزینه صدور پروانه ساختمانی در شهرهای بالای 
500 هزار نفر موافقت شد. براساس این تصمیم شهرداری های 
شهرهای بالای 500هزار نفر جمعیت موظفند بابت صدور 
هر فقره پروانه ساختمانی اعم از مسکونی، صنعتی و تجاری، 
2درصد مازاد بر عوارض شهرداری مربوط از متقاضیان پروانه 
وصول، و به حســاب خزانه داری کل واریز کنند. قرار است 
منابع حاصل برای احداث، تکمیل و تجهیز رده های انتظامی 
با اولویت کلانتری ها و پاسگاه ها هزینه شود تا از طریق نیروی 

انتظامی امنیت ارتقا پیدا کند.

پرتقال 
تامسون ش

10.500
10.900

انار

16.700
12.000

کیوی

14.700
14.900

به

19.500
20.500

نارنگی 
شمال

15.500
13.000

پرتقال 
توسرخ

13.700
14.200

 قیمت
بهمن

 قیمت
اسفند

کیلوگرم/ تومان

14.200
14.200

سیب زرد

لیمو
شیرین

19.900
23.000

قیمت ها به تومان
اردیبهشت

اسفند
میهن

پرچرب- 900گرمی
10.000
16.900

اردیبهشت
اسفند

کاله، لاکتیویا کم 
چرب- 900گرمی

19.500
28.000

اردیبهشت
اسفند

کاله، کم چرب- 
1.5کیلوگرمی

22.000
37.500

اردیبهشت
اسفند

می ماس، پرچرب- 
500گرمی

6.500
9.900

اردیبهشت
اسفند

دامداران، پرچرب- 
2.2کیلوگرمی

32.000
42.000

اردیبهشت
اسفند

ماهشام، پرچرب- 
یک کیلوگرمی

22.000
31.300

اردیبهشت
اسفند

پگاه، پرچرب
یک کیلوگرمی

10.800
17.400

اردیبهشت
اسفند

دومینو، پرچرب
2کیلوگرمی

26.800
38.000

بازارها

  روزانه 7هزار تن مرغ در کشور توزیع می شود
مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشــتی گفت: روزانه 6هزار 
و 500 تا 7هزار تن مرغ در ســطح کشــور توزیع می شود و 
کمبودی در بازار نیست. به گفته حبیب اسدالله نژاد، به رغم 
افزایش هزینه های تولید در سایه نبود نظارت ها، قیمت مرغ 
تا پایان سال به سبب شرایط مســاعد جوجه  ریزی نوسانی 
ندارد. در بازار قیمت هر کیلو مرغ 2۹ تا 32هزار تومان، ران 
2۹ تا 30هزار تومان، فیله 65 تا 70هزار تومان و سینه  50 تا 

60هزار تومان است.

  تخم مرغ در مرغداری شانه ای 38هزار تومان است
رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار میهن در واکنش 
به خبر چندنرخی شــدن قیمت تخم مرغ در بــازار گفت: 
هم اکنــون قیمت تخم مــرغ در مرغداری شــانه ای 37 تا 
3۸هزار تومان اســت. حمید کاشــانی افزود: اگر تخم مرغ 
با نرخ بیشتری به فروش برســد ۱00در صد تخلف صورت 

گرفته است.

  بازار مسکن تا یک سال دیگر آرام است
مهدی سلطان محمدی، کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه 
پروژه نهضت ملی مسکن تأثیر چندانی بر روند کلی بازار ایجاد 
نمی کند، گفت: از آبان سال گذشته نرخ رشد ماهانه قیمت 
خانه در شهر تهران ۱.5درصد بوده که به نصف تورم عمومی 
رسیده، در واقع قیمت اسمی مسکن کاهش یافته و انتظار 
داریم این روند حداقل تا یک ســال آینده ادامه پیدا کند؛ به 
شکلی که تورم عمومی و افزایش قیمت مصالح ساختمانی 
بین 2.5 تا 3درصد باشد؛ یعنی حدود 2برابر افزایش قیمت 

مسکن.



محرم می ماند 
دستیارانش 

می روند؟

امیرحسین اعظمیگزارش
خبرنگار

باشگاه سپاهان با استعفای سرمربی اش 
مخالفت کرده اما شواهد نشان می دهد 
احتمال جدایی علیرضا مرزبان و محمود 
کریمی از کادر فنی زردپوشان وجود دارد

تســاوی خانگی برابــر ذوب آهــن و اختلاف 
13امتیازی بــا صدر جدول، تقریبــا امیدهای 
سپاهان برای قهرمانی در این فصل را تبدیل به 
یاس کرده است؛ تیمی پرمهره و پرهزینه که حتی 
در نقل وانتقالات زمستانی رشید مظاهری و میلاد 
جهانی را هم به جمع ســتاره های گران قیمت 
خودش اضافه کرد ولی این اتفاق هم نتوانســت 
روزهای خوبی را برای سپاهان رقم بزند. محرم 
نویدکیا هم بعد از این تســاوی از ســمت خود 
کناره گیری کرد تا دست باشگاه را برای تغییرات 
باز بگذارد ولی باشــگاه ســپاهان در نهایت روز 
پنجشنبه با انتشار بیانیه ای مخالفت خودش را با 
استعفای نویدکیا اعلام کرد. هر چند از جلسه روز 
پنجشنبه محمدرضا ساکت با سرمربی سپاهان 
اطلاعات زیادی به بیــرون درز نکرده ولی گفته 
می شود مدیران ســپاهان در صحبت هایی که 
با نویدکیا داشــتند، خواهان تقویت کادر فنی 
تیم و اضافه شدن مربی جدید هستند. البته در 
یک  ماه گذشته هم شــاهد فشار زیادی از سوی 
عده ای از هواداران ســپاهان روی برخی اعضای 
کادر فنی سپاهان نظیر رحمان احمدی، فرهاد 
بهادرانی و علیرضا مرزبان بودیم و حتی قبل از 
شروع نیم فصل دوم گفته می شــد که مدیران 
باشگاه سپاهان از سرمربی تیم شان خواسته  اند 
تا در انتخاب دستیارانش تجدیدنظر داشته باشد؛ 
موضوعی که البته هیچ گاه به صورت رســمی از 
سوی باشگاه ســپاهان تأیید نشد و نویدکیا هم 
بدون تغییر در دســتیارانش نیم فصــل دوم را 

آغاز کرد.
حالا اما شرایط با یک ماه گذشــته فرق کرده و 
در اصفهان فشــار زیادی روی مرزبــان و دیگر 
دســتیاران نویدکیا وجــود دارد. تمرین دیروز 
سپاهان تعطیل بود ولی در تمرین روز پنجشنبه 
جدا از نویدکیا، مربیانی چــون مرزبان، کریمی 
و رحمان احمدی حضور نداشــتند و بازیکنان 
زیرنظر بهادرانی و میگوئــل تمرین کردند. روز 
گذشته هم شایعاتی درخصوص جدایی مرزبان 
و محمود کریمی از سپاهان مطرح شد و جالب 
اینجاســت که ایــن دو مربی ارتباطی بســیار 
نزدیک و صمیمی با نویدکیا دارند. البته با توجه 
به خصوصیات نویدکیا، بعید به نظر می رسد باشگاه 
دســتور به حذف قطعی مرزبان و کریمی داده 
باشد ولی می گویند فشارهایی که روی دستیاران 
نویدکیا وجود دارد، شــاید در نهایت به جدایی 
کریمی و مرزبان ختم شود. البته برخی نزدیکان 
نویدکیا هم می گویند که محرم اجازه جدایی به 

آنها نخواهد داد.
نویدکیا با وجود اینکه میان اکثر هواداران سپاهان 
چهره ای محبوب به شمار می رود ولی منتقدان 
خاص خــودش را هم دارد. در ایــن بین برخی  
منتقدان از نداشتن مدیریت قوی نویدکیا حرف 
می زنند. یکی از بازیکنان سپاهان به همشهری 
ورزشــی می گوید: »نویدکیــا از لحاظ اخلاقی 
فوق العاده اســت ولی برخی از بازیکنان از این 
موضوع سوءاســتفاده می کننــد. در تیم ما هر 
بازیکنی بازی نمی کند قیافه می گیرد و آقامحرم 
باید برخورد جدی تری با آنها داشته باشد.« هر 
چند مدیران سپاهان با استعفای نویدکیا مخالفت 
کردند ولی در هفته های آینده چالش های حیاتی 
و سرنوشت ســاز دیگری پیش روی کادر فنی 

سپاهان خواهد بود.

امسال سهميه 
آسيايی نداريم

کنفدراســیون فوتبال آســیا رســما اعلام کرد 
رقابت های لیگ قهرمانان آســیا در سال2023 
همگام با تقویــم فوتبال اروپا برگزار می شــود و 
ســهمیه بازیکنان خارجی نیز بــه 5+1 افزایش 
 یافت. به این ترتیب لیگ قهرمانان آسیا در فصل

2024 - 2023 تقریبا از شهریورماه 1402 آغاز 
می شود. در آن زمان، لیگ برتر ایران فصل22 خود 
را هم به پایان رسانده و به همین دلیل سهمیه ایران 
برای حضور در لیگ قهرمانان بعدی پس از پایان 
لیگ بیست ودوم مشخص می شــود. بنابراین از 
لیگ بیست ویکم که در حال حاضر با صدرنشیني 
استقلال در جریان اســت هیچ تیمي راهي آسیا 

نمي شود و فصل جاري سهمیه آسیایي ندارد.

سوژه روز
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4تایی ها
بارسا که بیش از یک گل نمی زد، حالا همه تیم ها 

را 4تایی می کند. تیم ژاوی در مرحله بعدی لیگ 
اروپا هم با قرعه آسان گالا روبه رو شده است

پنالتی مهاجم ایرانی، آینده کمک داور 
ویدئویی را به خطر انداخت. او یک پاس گل 

تماشایی هم مقابل لاتزیو داد

VAR هاشمی مقصر  شکست؟طارمی علیه
پخش زنده روز

برنامه بازی

فجر سپاسی

نفت.م.س

ذوب آهن

پرسپولیس

پیکان

آلومینیوم

پدیده

مس 

15:00

15:00

16:30

19:00

دوشنبه 9 اسفند 1۴00
هفته 20

تراکتور

سپاهان
14:30

گل گهر

صنعت نفت
15:00

هوادار

فولاد
15:00

نساجی 

استقلال
17:00

محمد زارعی |  مهدی مهدی پور، هافبک دفاعی استقلال یکی از بهترین 
بازیکنان این فصل تیمش بوده که در خط میانی همراه با زبیر نیک نفس 
زوج موفقی را تشکیل داده است و یکی از دلایل موفقیت آبی پوشان 
محسوب می شود. او که این روزها مثل سایر بازیکنان استقلال، نگران 
وضعیت اعزام به خدمت سیاوش یزدانی و محمدحسین مرادمند است، 
در گفت وگوی اختصاصی با همشهری درباره این موضوع و سایر اتفاقات 

این روزهای تیمش صحبت کرده است.

   بالاخره اتفاقی که انتظار نداشتید دارد می افتد و سیاوش 
یزدانی و مرادمند باید برای پشت سر گذاشتن خدمت سربازی از 

استقلال جدا شوند. نظرت در این باره چیست؟

خیلی اتفاق بدی بود. دارند ما را از داشتن 2بازیکن خوبمان محروم می کنند. 
نمی دانم چه بگویم! انگار داخل زمین حریف ما نشدند، دارند بیرون از زمین 
اذیت مان می کنند. به خدا هواداران استقلال گناه دارند. بگذارند هواداران کمی 
روز خوش ببینند. تیم، مجموعه بازیکنــان، کادرفنی و مدیریت همه دارند 
زحمت می کشند. به نظرم این کارها قشنگ نیست. دارند در حق استقلال و 
هوادارانش کم لطفی می کنند. امیدوارم مشکل این تیم خیلی زود حل شود. 
اگر نمی  خواهند استقلال بازی کند، یک بحث دیگری است! تمام جذابیت این 
لیگ استقلال است. اگر استقلال را هم از این لیگ حذف کنید، دیگر جذابیتی 
نمی ماند. کسانی که مسئول هستند باید کمک کنند این مشکل برای استقلال 
حل شود. این مشکل کوچکی نیست که بشود با آن کنار آمد. هم بازیکنان، هم 
کادر فنی و هم هواداران نگران وضعیت 2بازیکن تأثیرگذارمان هستند. اینها 

سرمایه های ملی هستند و در تمام رده های ملی بوده اند. کلی هزینه شده تا 
یک نفر مانند سیاوش یزدانی به وجود آمده است. کلی هزینه شده تا یک نفر 
مثل محمدحسین مرادمند ساخته شود. برای همین می گویم اینها سرمایه 

ملی هستند. باید کمک کنند مشکل شان حل شود.

   خود تو ازجمله بازیکنانی هســتی که در اوج فوتبالت به 
خدمت سربازی رفتی و عکس هایت با لباس سربازی بارها در فضای 

مجازی منتشر شده است.
زمانی که من به سربازی رفتم، تراکتور در لیگ برتر بود. 

یک تیم خوب و پرطرفدار که شرایط خوبی داشت تا بازیکنان در این تیم سرباز 
شوند ولی الان آن شرایط برای بازیکنانی که بخواهند سرباز شوند نیست.

 مهدی مهدی پور که امسال بهترين نمره را در بين بازيکنان استقلال داشته، می گويد داستان سربازی
 کار کسانی است که در زمين حريف استقلال نمی شوند و بيرون از زمين اذيت شان می کنند

 یزدانی و مرادمند
کاندیدای جام جهانی هستند

 ادامه  در
 صفحه19

20

 تیم ملی بسکتبال در پنجره دوم انتخابی 
جام جهانی در تهران به قزاقستان باخت. هرچند 

تیم به خاطر کرونا چند بازیکن را نداشت

1919

فرانکفورت

بایرن مونیخ
21:00

بایرلورکوزن

آرمنیا بیلفلد
18:00

بوندس لیگا آلمان

رایو وایکانو

رئال مادرید
21:00

لالیگا اسپانیا

اتلتیکومادرید

سلتاویگو
23:30

منچستریونایتد

واتفورد
18:30

لیگ برتر انگلیس

اورتون

منچسترسیتی
21:00

ور |
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گفت و گو

کوتاه تر از گزارش

 یزدانی و مرادمند
کاندیدای جام جهانی هستند

اگر این دو بازیکن الان سرباز شوند و مثلا به تیم 
ملوان بروند )با اینکه ملوان تیم قابل احترامی است 
و من خیلی دوست شــان دارم و هواداران خوبی هم دارند( قطعا دیگر 
به تیم ملی دعوت نمی شــوند. فکر نمی کنم مربی تیم ملی از لیگ یک 
بازیکنی را به تیم ملی کشــورمان دعوت کند و قطعــا این دو بازیکن 
آینده شان دچار خطر می شود. همانطور که گفتم کسانی که مسئول 

هستند باید کمک کنند این مشکل زودتر حل شود.

   یکی از رسانه ها درخصوص مشکل سربازی 2 مدافع 
استقلال نوشته بود »صاعقه ای بر بهترین دفاع لیگ«!

واقعا همینطور اســت. یزدانــی و مرادمند جــزو بهترین های لیگ و 
کاندیدای بازی در جام جهانی هســتند. من نمی دانم چطور می شود 
2سرمایه ملی را اینطور به راحتی از دست بدهیم. به نظر من بحث یک 
جاهایی از بحث باشگاهی فراتر می رود. این 2بازیکن باید در جام جهانی 

بازی کنند ولی با این شرایط آینده شان را تحت تأثیر قرار می دهند.

   در مقابل فجرسپاسی در نبود یزدانی و مرادمند 
به نظر می رسید استقلال یکی دو بازیکن کم دارد و بقیه بازیکنان 

با تلاش بیشتر سعی می کردند جای خالی آنها را پر کنند. 
قبل از بازی کل تیم هم قسم شدیم برای یزدانی و مرادمند بازی کنیم 
چراکه واقعا اتفاق خیلی بدی اســت. من خودم را جای این دو بازیکن 
می گذارم واقعا قلبــم درد می گیرد که در این شــرایط این اتفاق دارد 

می افتد. برد برابر فجر هم تقدیم به هواداران و محمدحسین و سیاوش.

   تو در کنار زبیر نیک نفس جزو بهترین بازیکنان 
استقلال در لیگ امسال بوده ای. حتی خیلی ها تأکید دارند شما 

2نفر از لحاظ چهره هم شبیه هم هستید. نظر خودت چیست؟
خدا را شکر همه بچه ها در بهترین شکل فوتبالی خودشان هستند. در 
بازی با فجر هم شرایط کلی تیم مان خوب بود. من هم تا آنجا که در توانم 

باشد سعی می کنم به تیمم کمک کنم.

   می گویند استقلال امسال زیبا بازی نمی کند. 
دیگر من نمی دانم باید چه کار کنیم که زیبا باشد؟ کدام تیم الان زیبا 
بازی می کند؟! من واقعا متوجه نمی شوم. الان تیم هایی که زیبا بازی 

می کنند کجای جدول هستند؟

   در مورد قهرمانی استقلال در این فصل صحبتی داری؟
ما بازی به بازی پیش می رویم و هر هفته برای آن بازی که پیش رو داریم 
برنامه ریزی می کنیم. ان شاءالله هر هفته بتوانیم بهترین نتیجه و بهترین 

عملکرد را داشته باشیم تا در نهایت به آن هدفی که داریم برسیم.

   خیلی ها می گویند نتیجه داربی برای تعیین تیم 
قهرمان بسیار تأثیرگذار است. تو هم چنین اعتقادی داری؟

تا داربی 3بازی دیگر مانده و از الان نه در مورد داربی فکر می کنم و نه 
نظری می دهم. تمام تمرکز ما روی بازی با نساجی در هفته آینده است 

تا بتوانیم 3امتیاز را کسب کنیم.

ادامه از 
صفحه17

مهدی طارمی غیبتش در دیدار رفــت پورتو مقابل 
لاتزیو را با یک گل و یک پاس گل جبران کرد. او با وجود 
آنکــه ایتالیایی ها معتقدند که بــرای گرفتن پنالتی 
تمارض کرده، طوری بازی کرد که در کنار جیمز تاورنیر 
)رنجرز(، ریکاردو هورتا )براگا( و روسلان مالینوفسکی 
)آتالانتا( در جمع نامزدان بهترین بازیکن دور برگشت 
مرحله یک شــانزدهم لیگ اروپا جای گرفت. این را 
هم درنظر بگیرید که فرنکــی دی یونگ و هیچ یک از 
بازیکنان تیم درخشان بارســلونا مقابل ناپولی نامزد 
بازیکن هفته نشــدند! پاس گل چیپ او را اگر مسی یا 
رونالدو داده بودند، در شبکه های اجتماعی و رسانه های 
دنیا غوغا برپا می شــد. پورتو به لطف طارمی در زمین 
حریف 2-2 کرد و با توجه به بــرد 2-1 در خانه موفق 
به صعود به یک هشتم شد. طارمی از هواسکورد نمره 

8.2 گرفت.
پنالتی او داستان مفصلی داشــت. ابتدا داور به جرم 
 VAR تمارض به او کارت زرد نشــان داد اما صحنه به
رفت و کمک داور ویدئویی تشخیص داد که واقعا پنالتی 
بوده؛ بنابراین کارت زردش هم پاک شــد. این صحنه 
خشم مائوریتزیو ســاری، سرمربی سرشناس لاتزیو را 
برانگیخت. او به قدری عصبانی شــده بود که از فیفا و 
یوفا خواست بســاط VAR را جمع کنند. ساری گفت: 
»فکر می کنم این نخستین موردی است که در آن یک 
شبیه سازی و تمارض، به پنالتی تبدیل می  شود. من آنجا 
بودم که داور صحنه را بررسی کرد. شما نمی توانید پنالتی 

را روی یک تصویر ثابت تعیین کنید. پای میلینکوویچ 
هرگز به ســمت بازیکن )طارمی( حرکت نمی کند بلکه 
برعکس این اتفاق می افتد. گاســپرینی )سرمربی تیم 
آتالانتا( درست می گوید. بیایید آنها را تشویق کنیم تا 
جلوی استفاده از VAR را بگیرند. نمی توان با پنالتی ها 

شوخی کرد، آنها بازی ها را تعیین می کنند.«
با همه درخششی که طارمی داشت، سرمربی پورتو مثل 
همیشه در تمجید از او خساست به خرج داد. سرجیو 
کونسیسائو با هدف اینکه بازیکن ایرانی اش پررو نشود، 
گفت: »درست است که مهدی طارمی در هر 2 گل نقش 
داشت، اما دوست ندارم تیمم را فردی کنم. افراد زیادی 
بودند که در این زمینه نقش داشتند و به تیم پورتو کمک 
کردند. این صعود را به همه بازیکنانم تبریک می گویم.« 
سرجیو کونسیسائو یک فصل هم در لاتزیو بازی می کرد 
اما تنها 7بازی و صفر گل با پیراهن این تیم ثبت کرد. 
برای همین سرمربی پورتو گفت در قلب او فقط رنگ 

سفید و آبی که رنگ پیراهن پورتو ست، می تپد.
طارمی در مقطعی از این فصل که از تیم ملی هم محروم 
مانده بود، در 12مسابقه متوالی موفق به گلزنی نشده 
بود اما او این دوران را پشت ســر گذاشت، طوری که 
در 10بازی آخر، 6گل و 4پاس گل داشــته و میانگین 
یک تأثیرگذاری روی گل در هر بازی را ثبت کرده است. 
آمار کلی او در این فصل هم تقریبا نرخ مشابهی از گل 
و پاس گل را نشان می دهد؛ 25بازی، 14گل و 10پاس گل 

در همه رقابت ها.

تمیروف در تیررس پرسپولیس
باشگاه پرسپولیس با یک مهاجم ازبکستانی به توافق رسیده 
و سرخ پوشان امیدوارند طلسم عدم جذب مهاجم درنهایت 

شکسته شود

پروژه جذب مهاجم خارجی توسط پرسپولیس بارها با مشکل مواجه 
شده اما به نظر می رســد این طلسم در حال شکســته شدن است. 
آخرین اخبار حاکی از آن است که مدیران پرسپولیس با یک مهاجم 
ازبکستانی به نام »شیرزود تمیروف« به توافق نهایی دست یافته اند 
و قرار است این بازیکن 23ساله که ســابقه حضور در لیگ قهرمانان 
و پوشیدن پیراهن پاختاکور  و نسف قارشــی را نیز در کارنامه دارد، 
با حضور در تهران پای میز مذاکره نهایی با پرســپولیس بنشیند و 

قراردادش را به امضا برساند.
تمیروف در ترانســفرمارکت 350هزار یورو ارزشگذاری شده و نکته 
مثبت در مورد او نسبت به سایر گزینه های بررسی شده، سن پایین 
این بازیکن است. بازیکن 185ســانتی متری مدنظر پرسپولیسی ها 
توانایی بازی در پست وینگر چپ، راســت و مهاجم مرکزی را دارد و 
یحیی گل محمدی امیدوار است با جذب این بازیکن، قدرت تازه ای به 

خط حمله تیمش بدهد.
سایت »چمپیونات« ازبکستان هم 3روز پیش اشــاره کرده بود که 
تمیروف گزینه اصلی انتقال به باشگاه پرســپولیس است. دیروز اما 
سایت ترانسفرمارکت از جسور حکیموف مهاجم ازبکستانی که اکنون 
بازیکن آزاد است و باشگاهی ندارد هم به عنوان یکی از گزینه هایی که 
به پرسپولیس معرفی شده نام برد. او سابقه بازی در تمام رده های سنی 
تیم ملی ازبکستان را دارد و می تواند به صورت رایگان به پرسپولیس 
منتقل شود. ارزش این مهاجم 150هزار یورو است ولی آخرین اخبار 
حاکی از آن است که تمیروف گزینه اصلی پرسپولیس برای تقویت 

خط حمله است که قرار بود شب گذشته وارد ایران شود.

راهنمای شنبه فوتبالی
دنبال بازی خیلی بزرگ نگردید

لیگ برتر آرامش پیش از توفان است. این هفته 
بازی دندانگیری نداریم اما از هفته آینده اوضاع 
متفاوت خواهد بود. منچستر با واتفورد و سیتی 
در زمین اورتون نمی توانند بازی های حساسی 
باشند. در لالیگا هم امروز خبری نیست اما فردا 
دیداری حســاس بین بیلبائو و بارسلونا انجام 
می شــود که دیداری انتقامی برای بارســای 
احیاشده است تا بتواند شکست در جام حذفی 

مقابل باسکی ها را جبران کند.

لیگ برتر
الانــگا گل شــماره500 
منچستریونایتد را در لیگ 
قهرمانان زد تــا این تیم در 
زمین اتلتیکو یک تســاوی ارزشمند به دست 
آورد. آنتونی الانگا جوان ترین گلزن ســوئدی 
در تاریخ لیگ قهرمانان اســت؛ با 19 ســال و 
302 روز. برونــو فرناندز هم حالا نخســتین 
بازیکن یک باشگاه انگلیسی است که در 6 بازی 
پیاپی در لیگ قهرمانان اروپا پاس گل می دهد. 
حالا یونایتد پس از رئال هزار گله و بایرن مونیخ 
و بارسلونا چهارمین تیمی اســت که در این 
رقابت ها از مرز 500گل عبور می کند. این را 
هم فراموش نکنیم کــه رونالدو باز هم 2 بازی 
اســت که گل نمی زند. او از شرایطش راضی 
نیست و در کنار بازیکنان جلسه ای با رانگنیک 
برگزار کرده و پیشنهاد داده تا تیم از 2 مهاجم 
در ترکیب استفاده کند و او در خط حمله تنها 
نباشد. در این شرایط منچستر امروز در خانه 
به مصاف واتفورد خواهد رفت، تیمی که روی 
پله نوزدهم جدول ایستاده است. سیتی هم با 
اورتونی بازی دارد که تیم شــانزدهم جدول 

رده بندی است.

لالیگا
در لالیگا هم همانطور که 
گفته شد بازی مهم هفته 
فردا برگزار می شود. امشب 
اتلتیکو با سلتاویگو بازی دارد و ساعت21که 
ساعت مناســبی برای کارمندان و کارگران 
و معلمان اســت، رئال مادریــد در زمین رایو 
وایکانو به میدان می رود. این بازی برخلاف آنکه 
روی کاغذ آسان به نظر می رسد، ساده نیست. 
وایکانو در زمین خودش حریف بارسا و اتلتیکو 
هم بوده. رئال در ســانتیاگو برنابئو هم به زور 
توانست وایکانو را ببرد و از فالکائو گل خورد. 
نتیجه این بازی از لحاظ روحی می تواند روی 
بازی چهارشنبه شــب مقابل پاری سن ژرمن 

تأثیر بگذارد.

سری آ
در ســری آ هم نه تنها امروز، بلکه 
کلا این هفته خبری نیست. امشب 
یوونتــوس در زمیــن امپولی به 
میدان می رود. فردا لاتزیو و ناپولی زخم خورده 
از ناکامی در لیگ اروپا به مصاف هم می روند. 
میلان و اینتر هم در جدال برای صدرنشینی 
دیشــب به مصاف اودینزه و جنــوا رفتند. در 
ســری آ فعلا هر هفته تیم های میلان، اینتر و 
ناپولی صدر جدول را به هــم تعارف می زنند. 
یک وقت دیدید یوونتوس آهسته و پیوسته و 
یواشکی همه آنها را گرفت، هر چند که هنوز 
9امتیاز بدون احتســاب بازی های این هفته 
بین یووه با صدر فاصله وجود دارد اما شاید با 

ولاهوویچ این تصور هم امکان پذیر باشد.

بوندس لیگا
همزمان با بازی وایکانو- 
رئال و اورتون- من سیتی 
در ساعت21امشــب، یک بازی جذاب دیگر 
هم در آلمان برگزار می شــود و بایرن مونیخ 
در زمیــن اینتراخت فرانکفــورت بازی دارد. 
با توجه به ســلیقه گروه ورزش شــبکه سه و 
شبکه ورزش، یک وقت دیدید به جای هر سه 
این بازی ها، یک مســابقه آرشیوی از بارسلونا 
یا لیورپول یا پاری سن ژرمن را پخش کردند. 
بازی رئال 3 هفته پیاپی پخش نشــده بود و 
هفته گذشته این طلسم شکست. بوندس لیگا 
هم با آن همه زیبایی جای کمی در کنداکتور 
ورزشی تلویزیون دارد. ساعت18هم لورکوزن 
با بیله فلد بازی می کند. سردار آزمون در این 
بازی آماده حضور در زمین اســت اما با توجه 
به خط حمله دیوانه و بی رحم بایر بعید است از 
ابتدا به او بازی برسد. او در نخستین تمرینش 
موفق به گلزنی شــد. بایرن هفته گذشته به 
بوخوم باخت و در لیگ قهرمانــان هم با تیم 
معمولی سالزبورگ مساوی کرد. حالا مدافعان 
این تیم زیر تیغ انتقاد قرار دارند، مدافعانی که 
از سیستم حمله همه جانبه ناگلزمان ناراضی 
هستند. سیســتم تهاجمی شــکاف بزرگی 
به وجود می آورد کــه اغلب مدافعان را مجبور 
به شــرکت در دوئل های یک به یک می کند و 
همین باعث می شود دیگران گمان ببرند دفاع 
ضعیف است. سرمربی بایرن در برخی دیدارها 
ازجمله برابر بوخوم از 5مهاجم جلوی کیمیش 

استفاده کرد.

چهل ودومیــن دوره رقابت های کشــتی فرنگی جــام جهان  پهلوان 
غلامرضا تختــی، از صبح روز چهارشــنبه 4اســفندماه در ســالن 
2500نفری مجموعه بوستان اهواز آغاز شد و تا روز گذشته 6اسفندماه 
ادامه داشت. این مسابقات ســومین مرحله چرخه انتخابی تیم ملی 
کشتی فرنگی بود که به جز 7کشــتی گیر تمامی مدعیان برای کسب 

دوبنده تیم ملی روی تشک رفتند.

  تکلیف 4وزن مشخص شد
تیم ارمنســتان با 9کشــتی گیر و تیــم تونس با 3کشــتی گیر تنها 
خارجی های شرکت کننده در مسابقات جام تختی بودند. 6 مدال آور 
مسابقات جهانی نروژ به علاوه دارنده مدال طلای امیدهای جهان در 
وزن 130کیلوگرم غایبان رقابت های جام تختی بودند. میثم دلخانی، 
محمدرضا گرایی، محمدهادی ســاروی و علی اکبر یوسفی 4طلایی 
کشتی فرنگی ایران در مسابقات جهانی نروژ، محمدعلی گرایی و پژمان 
پشتام نفرات سوم مسابقات جهانی و امین میرزازاده قهرمان امیدهای 

جهان از حضور در جام تختی معاف بودنــد. 7نفر در 6 وزن که باید با 
اعزام به مسابقات برون مرزی یا انتخابی رودررو تکلیف شان مشخص 
شــود. در 4وزن 55، 60، 72 و 87 کیلوگرم کــه نمایندگان ایران در 
جهانی نروژ2021 موفق به کســب مدال نشدند تمام مدعیان حضور 
داشتند. اواخر فروردین ماه تیم کشتی فرنگی برای حضور در مسابقات 
قهرمانی آسیا اعزام خواهد شد که به نظر محمد بنا در 4وزن 55، 60، 

72 و 87کیلوگرم نفرات اول جام تختی را اعزام خواهد کرد.

  آشتی عبدولی با محمد بنا
مسابقات بدون حضور تماشاگران برگزار شد و محمد بنا سرمربی تیم 
ملی، حمید باوفا سرمربی تیم ملی جوانان، علی محمدی مدیر تیم های 
ملی، غلامرضا قصاب، مهرزاد اسفندیاری فرد و طالب نعمت پور در قالب 
کمیته فنی ناظر بر مسابقات بودند. علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی 
نیز روز پنجشنبه با حضور در شهر اهواز از نزدیک نظاره گر رقابت ها بود و 
در توزیع جوایز اوزان روز نخست شرکت کرد. سعید عبدولی دارنده مدال 

برنز المپیک ریو که در چند وقت اخیر اظهارنظرهای تندی علیه محمد 
بنا سرمربی تیم ملی داشته هم از مهمانان روز پنجشنبه بود که اتفاقا با 
استقبال محمد بنا روبه رو شد. بنا که سال ها مربیگری عبدولی را برعهده 
داشــت هیچ گاه جواب انتقادات او را نداد و فقط در یک نشست خبری 
عنوان کرد: »عبدولی می خواست به اردو بیاید و شب اردو را ترک کند 
که به خاطر کرونا و شرایط قرنطینه قبول نکردم.« عبدولی درباره دیدار 
با سرمربی تیم ملی گفت: »پسرم برای سلام و احوالپرسی رفت، من هم 
رفتم که تنها نباشد. می خواست به محمد بنا سلام کند، گفت نکند جواب 
سلامم را ندهد که گفتم نه برو. بعد که او برای سلام کردن جلو رفت، من 
و محمد بنا هم احوالپرسی کردیم و چیز خاصی به هم نگفتیم.« اردوی 
تیم ملی کشتی فرنگی 15اسفندماه برگزار خواهد شد و در پایان اردو، 
سرمربی تیم ملی نفرات اعزامی به مسابقات آسیایی مغولستان را اعلام 
خواهد کرد. همچنین به دلیل همزمانی مسابقات جهانی صربستان2022 
و بازی های آسیایی2022 چین به نظر محمد بنا باید در هر وزن حداقل 

2کشتی گیر آماده را در اردو ساخته و پرداخته کند.

پیش بازی

VAR طارمی علیه
پنالتی مهاجم ایرانی، آینده کمک داور ویدئویی را به خطر انداخت

باز هم قرعه مرگ
 بارسا با گالا، طارمی با لیون و سردار با آتالانتا

از قرعه های جالب لیگ اروپا بودند

قرعه کشی مرحله یک هشتم نهایی لیگ اروپا دیروز برگزار 
شــد و تنها 2 قرعه مرگ از ظرف ها بیرون کشــیده شد؛ 
پورتو - لیون. مهدی طارمی در مرحله گروهی هم شانس 
نیاورد و به همراه پورتو با میلان و لیورپول و اتلتیکو در گروه 
مرگ افتاد. آنها در دور حذفی هم به قرعه لاتزیو خوردند 
که قرعه بدی بود. قرعه بد دیگر باعث شد وستهم و سه ویا 
به یکدیگر بخورند. سه ویا متخصص این رقابت ها و مدعی 
شماره یک قهرمانی است و وســتهم با دیوید مویز پدیده 

2 فصل اخیر لیگ برتر بوده است.
  2 تیم پرتغالی و فرانسوی دیگر هم به تور هم خوردند؛ 

براگا و موناکو. بقیه بازی ها تقریبا آسان است.
  اگر اسپارتاک مسکو به خاطر تنش نظامی بین روسیه و 
اوکراین از دور رقابت ها حذف نشود یا خودش کنار نرود، 
این تیم روسی با لایپزیش آلمان بازی خواهد کرد. رابطه 
آلمان و روسیه هم بر سر مسائل اخیر به شدت وارد تنش 
شده و ممکن اســت یوفا تصمیم بگیرد هر دو مسابقه و نه 

فقط بازی در روسیه را در زمین های بی طرف برگزار کند.
  بارسلونا با گالاتاسرای افتاد که نمی تواند قرعه سختی 
باشد. قرعه مرحله قبلی مقابل ناپولی خیلی سخت تر بود. 
در 8تقابل بین 2 تیم تنها یک برد به گالا رسیده و 5بار بارسا 
برنده بوده؛ 14گل زده برای بارسا و 6گل هم برای تیم ترک 

ثبت شده است.
  ســردار آزمــون که می توانســت بــا زنیــت در دور 
یک شانزدهم مقابل سه ویا حذف شود، یک مرحله صبر کرد 
تا به قرعه آتالانتا بخورد. شاید این زیباترین مسابقه مرحله 
یک هشتم باشــد؛ جایی که آتالانتای زیبای گاسپرینی با 

زیباترین تیم این فصل بوندس لیگا بازی می کند.
  ســومین تیم آلمانی یعنی اینتراخت فرانکفورت هم با 
رئال بتیس بازی خواهد کرد، همان تیمی که در این فصل 
با مربیگری پیگرینی شیلیایی ملقب به مهندس بالاتر از 

بارسا و اتلتیکو در رده سوم لالیگا جای گرفته است.
  در آخرین بازی هم رنجرز گلاسکورنجرز که در مرحله 
قبلی در مجموع با نتیجه 6بر 4دورتموند مدعی را کنار زده 

بود، با ستاره سرخ بلگراد دیدار خواهد کرد.
  دیدارهای مرحله یک هشتم نهایی لیگ اروپا 10 و 17 
مارس )19 و 26 اسفند( برگزار خواهد شد و تیم های حاضر 
در گلدان اول )صدرنشینان گروه( میزبان دیدار برگشت 
خواهند بود و تیم هایی مثل بارســلونا، پورتــو و... که در 
دور یک شــانزدهم بازی کرده بودند، در بازی اول میزبان 
خواهند بود. بارسا و پورتو در مرحله قبلی هم میزبان دور 
رفت بودند و در بازی برگشت مجبور شدند در زمین حریف 

به میدان بروند.

4تایی ها
بارسا که بیش از یک گل نمی زد، حالا 

همه تیم ها را 4تایی می کند
سقوط از لیگ قهرمانان به لیگ اروپا برای بارسلونا یک موهبت بود. 
بارسا در خوش بینانه ترین حالت درصورت صعود به مرحله حذفی 
لیگ قهرمانان به تور یک تیم مدعی می خورد و حذف می شــد اما 
اینجا آنها مدعی قهرمانی اند. این سومین بار در 4بازی آخر است که 
ژاوی و بازیکنانش در یک مسابقه 4گل به حریفان می زنند. این در 
حالی است که بیشتر بازی های بارسا در این فصل و در مقطع زیادی 
از فصل گذشته با حداقل گل به پایان می رسید. یک اتفاق جالب هم 
افتاد. قرار بود دمبله زودتر وارد زمین شود اما چون لباس خود را در 

رختکن جا گذاشته بود، از دقیقه75به میدان رفت.
  تنها 2 مربی در تاریخ بازی هــای اروپایی حداقل 4 گل به ناپولی 
زده اند، پپ گواردیولا )منچسترسیتی 18-2017( و ژاوی )بارسلونا 

.)2021-22
  حالا بارســا به جای پاس های زیاد و تکراری و خسته کننده، یاد 
گرفته با ضدحمله های ســریع گل بزند. گل آلبا با یک ضد حمله 
12ثانیه ای و 11لمس توپ بین اوبامیانگ، آداما و خود آلبا به ثمر 
رســید. گل دیونگ هم با پاس تراشتگن و پشت پای فران تورس و 

ضربه عالی فرانکی نهایتا 10ثانیه طول کشید.
  پیر امریــک اوبامیانگ با 23 گل در 45مســابقه بهترین گلزن 
آفریقایی لیگ اروپا شد. او در 2 بازی آخر بارسا 4گل به ثمر رسانده.

  فران تورس با 8 بازی، 2 گل و 3 پاس )5 تأثیر مستقیم(، آداما ترائوره 
با 5 بازی، 4 پاس گل )4 تأثیر مستقیم(، اوبامیانگ با 4 بازی، 4 گل )4 
تأثیر مســتقیم( و دنی آلوز با 5 بازی، یــک گل و 3 پاس گل )4 تأثیر 
مستقیم(، آمار و ارقام خریدهای زمستانی بارسا تا به امروز بوده است.

جام تختی به خط پایان رسید
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برخورد زودهنگام 2مدعی

پیکان که از دور نخست حذفی لیگ عبور کرده، روز سه شنبه باید 
با سپاهان، یکی از مدعیان اصلی قهرمانی لیگ ۳۵ روبه رو شود. 
دیدار آنها فینال زود هنگام و محل نبرد تجربه داران والیبال ایران 
است. پاسورهای دوران دیده  و سرعتی زن هایی که از مرز تیم ملی 
گذشته اند و نشان داده اند دود از کنده بر می خیزد، جدال جذابی 
خواهند داشت. برای این پیکار بزرگ، بازیکنان، مربیان و آنالیزورها 
از یک سو و گزینش داوران و ناظران از سوی دیگر می تواند شرایط 
ایده آلی را برای فینال واقعی لیگ برتر فراهم کند. امید داریم که 
ویدئو چک هم چک لازمه را به معترضان همیشگی که دوست دارند 

در تمام امور مداخله کنند  بزند و گزکی به دست هیچ کس ندهد!

نگران یک قطر پاس جوان

لیگ باید سازنده و صیقل دهنده بازیکنان برای حضور در تیم ملی 
باشد اما این فصل در لیگی فرسایشی و پرشتاب بازیکنی که از کوره 
رقابت ها گداخته شده باشد، ندیده ایم که هیچ، فوق ستاره ای چون 
صابر کاظمی را نیز از دست داده ایم. او آسیب فیزیکی ندیده ولی به 
واسطه فشار بیش از حد روانی حتی دورخیز برای زدن آبشار را هم 
از یاد برده و از نظر قدرت انفجاری دچار نوعی خلأ شده است. مربیان 
گرانقدر ما خودشان را متخصص بدنسازی، روانشناسی، علم تمرین 
و... می دانند اما یکی از استادان روانشناسی ایران که در انگلستان 
زندگی می کند، می گوید لیگ ایران را می بیند و می بیند که استرس 

وجود بازیکنان را در برگرفته است. چرا هیچ کس کاری نمی کند؟

تیم شهرداری ارومیه با 2شکست سنگین مقابل پیکان تهران از 
لیگ برتر خارج شد تا حسرت مردم والیبالیست و والیبال دوست 
ساحل دریاچه شور)چی چست( برای رسیدن به کاپ قهرمانی 
۳۰ساله شود. محمدرضا تندروان، سرمربی تیم شهرداری سال 
پیش تیم فولاد ایرانیان سیرجان را به قهرمانی رسانده بود و تیم 
را تقریبا با همان ترکیب و آرایش به ارومیه برد و با چند بازیکن 
پا به سن گذاشــته و اشباع شــده اعتبار خود را زیر سؤال برد؛ 
بازیکنانی که دیگر باید چهارگوشه زمین را ببوسند و از ورزش 
قهرمانی کنار بروند. حالا با این ناکامی عجیب، مدیرعامل جوان 
باشگاه شهرداری ارومیه که از جان آدمیزاد گرفته تا شیر مرغ را 

برای بازیکنان فراهم کرده بود، باید دنبال چاره ای دیگر باشد.

حذف تیم محبوب چی چست نشینان 

پشت خط زن 
جمشید حمیدی | کارشناس والیبال

مصطفی هاشمی، سرمربی تیم ملی بسکتبال 
سعی می کند شکست تیمش به قزاقستان را اتفاقی 

عادی جلوه بدهد اما بیشتر کارشناسان این باخت را 
نتیجه اشتباهات خود او می دانند. تیم ملی بسکتبال 

که دنبال صعود به جام جهانی 2۰2۳ اســت، پنجشنبه 
در پنجره دوم انتخابی با اختلاف 4امتیاز، 7۳-69 مقابل 

قزاقستان شکست خورد. این امیدواری وجود داشت که 
ایران با توجه به میزبانی بتواند امتیازات این بازی را بگیرد. 

حالا با این باخت، کار صعود تیم سخت شده است.
شــرایط تیم ملی قبل از اینکه به زمین برود، خوب نبود. 
بهنام یخچالی به خاطر درگیری با کرونا نتوانســته بود از 
آلمان به ایران بیاید. سینا واحدی در اردوها مصدوم شد و 
به استراحت اجباری ۳هفته ای رفت. حامد حدادی گفت 
اگر به تهران بیاید برای بازگشت به چین و بازی در لیگ 
این کشور مجبور اســت مدت طولانی در قرنطینه 
باشد. بیشتر بازیکنانی هم که در اردو بودند، چند 
روزی درگیر کرونا بودند و توانشان صددرصد نبود. 
به همه اینها باید درگیری بعضی از بازیکنان تیم 
با انتخابات رئیس فدراسیون را هم اضافه کرد؛ 
انتخاباتی که قرار اســت روز دوشنبه این هفته 
برگزار شود. بازیکنان تحت تأثیر این شرایط نه 
در دفاع بازی قابل قبولی ارائه دادند و نه درحمله. 
تیم از نظر روانی هم به هم ریخته بود و خودش را 
تیم باانگیزه ای که به دنبال پیروزی است، نشان 
نداد. در بعضی از دقایق بازی به نظر می رســید 
که آنها تــوان دویدن ندارند و بــه اجبار در زمین 
هستند. با این حال، به نظر می رسید مشکل اصلی 
تیم در بازی با قزاقستان کوچینگ است.قزاقستان 
یک تیم فیزیکی اســت و هاشمی همین موضوع را 
امتیاز قزاق ها در مقایســه با تیم خودش می دانست 
اما سؤال این است که چرا او بازیکن فیزیکی اش میثم 
میرزایی را از تیم خط زد؟ تجربه میرزایی در مقایسه 
با بازیکنانی نظیر سالار منجی بیشتر بود. نه منجی و 
نه اصغر کاردوست کارایی چندانی در زمین نداشتند. 
کاردوست 1۳دقیقه بازی کرد و ارزش بازی او یک بود. 
منجی هم 1۵دقیقه در زمین بود و ارزش بازی اش 4. 
از روز اولی که هاشمی سرمربی تیم ملی شد، مهدی 
کامرانی را به تیم دعوت کرد. بازگشت کامرانی به 
تیم ملی شــاید در روزهای اول جذاب بود اما در 
بازی با قزاقستان خیلی  ها را شاکی کرد. با اینکه 
کامرانی روز خوبی را پشت  سر نمی گذاشت، 
اما هاشمی مصر بود که به او بازی بدهد. ایران 
کوارتر چهارم را با 1۰امتیاز اختلاف شروع 
کرد. اگر در این کوارتر ســجاد مشایخی 
بیشــتر به بازی گرفته می  شد، شاید تیم 

می توانســت با پیروزی زمین را ترک کنــد. در این بازی 
ارسلان هم روز خوبی را پشت سر نگذاشت. او که در شروع 
اردوها به خاطر کرونا غایب بود، در پرتاب های آزاد ناموفق 
بود و از 12پرتاب فقط 4پرتاب را وارد ســبد کرد.در این 
بازی محمد جمشیدی ستاره تیم ایران بود که با ۳2امتیاز، 
یک ریباند، 4پاس گل و یک توپ  ربایی و تأثیرگذاری27، 
بهترین بازیکن زمین هم بــود. اما تلاش های او بی نتیجه 
بود. در قزاقســتان علاوه بر نیکولای باژین که 2۳امتیاز 
برای تیمش گرفت و تأثیرگذاری24 را داشــت، آنتونی 
کلیمانس آمریکایی هم به پیروزی این تیم بیشترین کمک 
را کرد.ایران با این شکست برای صعود حتما باید سوریه را 
ببرد. بازی ایران و ســوریه فردا در ورزشگاه آزادی تهران 
برگزار می شود. ســوری ها هرچند بازی رفت وبرگشت را 
به قزاقســتان باخته اند اما با پیروزی ای که مقابل بحرین 

داشتند با روحیه به تهران آمده اند.
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بــرادر  بنی اســرائیل- 
شیرازی- پخته شده در آب

قابل حمــل-  تــاق  ا  -2
فیلــم درام آمریکایــی به 
کارگردانــی پل گرینگرس 

و بازی تام هنکس
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۵- نفس خسته- ترسناک- 

همنشین- مذکر
6- رعــد- قــدرت و نیرو- 

برزن
7- منجمد- فیلم محســن 
قرایــی بــا بــازی پرویز 

پرستویی و هدیه تهرانی
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دست ها

1۰- حلقــه بســکتبال- 
ظرفــی بــرای کوبیدن- 

جان سپردن
11- شــهر زیارتی- لباس 
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12- چاه کن- از اختراعات 

ادیسون- پیچ و تاب
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سرد کننده موتور خودرو

14- نمایشــنامه ای نوشته 
محمد چرمشیر- دوستان

رئیــس  نــدام-  ا  -1۵
وزارتخانه- منسوب به یمن
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1- دســت نخورده- هزینه 
اســتفاده از خدمــات یک 

مؤسسه- خانه زیر زمینی
2- نیــای زبان های رومی- 
ویرانی- خداحافظی بیگانه

۳- کاریــز- افزایش- تکه 
پارچه سه گوش

4- یــک نفر- مربــوط به 
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تندرســتی- قســمتی از 

فشنگ
11- بارکد- فرنگی

12- کالاها- چــرا کردن- کامل 
و تمام

1۳- مــژده دهید بــاغ را بوی... 
می رسد- ســیاره زحل- سوره 

چهل و دوم قرآن
14- گذرنامه- تازه به دنیا آمده- 

اسب اصیل و تندرو
1۵- چــراغ تــوری- آهــو- از 

15ساز های آیینی ایران
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 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4157
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.  اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4157
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 هاشمی مقصر
 شکست از قزاقستان؟

هاشمي: صعود مي كنيم 
هاشــمي، ســرمربي تيم ملي بعــد از اين 
شكســت، قبول نكرد كه تيمش در بازي با 
قزاقســتان خوب نبوده است: »بازی خوبی 
انجام نداديــم، اما نمی توانيــم بگوييم بد 
بوديم. ذات بســكتبال همين است و ممكن 
است اشتباهاتی هم از ســوی هر تيمی رخ 
دهد. موضوع مهم اين اســت كــه بايد ياد 
بگيريم اشــتباهات خود را بشناسيم، برای 
آن ها راه حل پيدا كنيم و آنها را تكرار نكنيم.« 
هاشمي قول صعود تيم به جام جهاني را دارد: 
»به بازی بعد با سوريه فكر می كنيم و يقين 
بدانيد كه ما بازی بعــد را می بريم و به جام 
جهانی هم حتما صعــود خواهيم كرد. نبايد 
سوريه را دست كم بگيريم، اما واقعيت اين 
است كه آن ها شرايطی به خوبی قزاقستان 
ندارند. بايد ذهن بازيكنــان را آزاد كنيم و با 
ذهن باز به مصاف بازی يكشنبه برويم. اميد 

زيادی برای پيروزی در آن بازی داريم .«

 تیم ملی بسکتبال در پنجره دوم 
انتخابی جام جهانی   در تهران 

باخت. هرچند تیم به خاطر کرونا 
چند بازیکن   را نداشت، اما گفته 

می شود شکست تیم به خاطر  
اشتباهات سرمربی بوده است
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حمله روسیه به اوکراین،  افزون بر آن که موجب کاهش ارزش روبل، جهش قیمت جهانی نفت و سقوط ارزهای دیجیتال شد، دیگر 
بازارها را نیز تحت تأثیر قرار داد

همزمان با حمله نظامی روســیه به اوکراین از 
روز پنجشــنبه بازارهای جهانی واکنش های 
متفاوتی از خود نشــان داده اند. قیمت نفت و 
سهام در بازارهای جهانی از لحظه آغاز حمله 
روسیه با نوســاناتی شــدیدی مواجه شدند؛ 
نوساناتی که نگرانی ها نســبت به آغاز بحران 
اقتصادی گســترده  در جهان را افزایش داده 
است. تشــدید تحریم ها علیه روسیه از سوی 
آمریــکا و هم پیمانان این کشــور و همچنین 
اقدامــات تلافی جویانه روســیه در برابر این 
تحریم ها می تواند در روزهای آینده به شــدت 
این نوسانات دامن بزند و بازارهای اقتصادی را 

با آشفتگی های بیشتری درگیر کند.

سقوط تاریخی بورس روسیه
شاخص بورس مسکو از روز پنجشنبه با چنان 
روند کاهشــی اي مواجه شد که از سال1987 
تاکنون بی سابقه بوده اســت. ارزش شاخص 
بــورس مســکو)MOEX( کــه مهم تریــن 
شاخص های بورس روســیه به شمار می رود، 
روز پنجشنبه با کاهشــی 33درصدی مواجه 
شد. روند نزولی ارزش سهام در بورس مسکو 

صبح روز پنجشــنبه تا حدی شدید بود که به 
کاهشی 40درصدی رسید و بازار را برای مدتی 
متوقف کرد؛ اما بورس از عصر کار خود را دوباره 
از سر گرفت. با شــدت گرفتن تنش ها میان 
روسیه و اوکراین، ارزش سهام در روسیه طی 
ماه های متوالی روندی نزولی را طی کرده بود 
تا در نهایت در روز آغاز حمله، شاخص بورس 
روسیه با کاهشــی 52درصدی در مقایسه با 
دوران اوج خود در ماه های آخر ســال2021 

مواجه شد.

کاهش ارزش روبل
ارزش برابری روبل در برابر دلار هم به هجوم 
روســیه به اوکراین واکنشی مشــابه با بورس 
نشــان داد و به پایین ترین حد ممکن سقوط 
کرد. نرخ برابــری واحد پول روســیه به دلار 
که طی هفته های گذشته روی عدد 76 ثابت 
مانده بود، پس از حمله روسیه حدود 7درصد 
تضعیف شــد تا هر دلار با 86.98روبل برابری 
کند. همچنین نرخ برابــری روبل به یورو هم 

به 97.4 رسید.

نوسان بازارهای جهانی سهام 
بازارهای ســهام در کشــورهای دیگر مانند 
هنگ کنــگ، آلمان و آمریکا هــم تحت تأثیر 
حمله روســیه به اوکراین روندی کاهشــی را 

تجریه کردنــد. بازارهای بــورس اروپایی روز 
پنجشــنبه کار خود را با ضرر بالا آغاز کردند. 
برای مثال ارزش شاخص DAX آلمان کاهشی 
بیش از 4درصد را تجربه کرد. شاخص »هنگ 
ســنگ« در هنگ کنگ بیــش از 3.2درصد 
کاهش یافت و در نیویورک هم شــاخص های 
اس اندپــی 500 و داوجونــز تــا اوایل عصر 
پنجشنبه روندی کاهشی را دنبال می کردند. 
استرالیا هم از این روند کاهشی عقب نماند و 
شاخص ســهام S&P/ASX200 این کشور 

کمتر از 3درصد کاهش پیدا کرد.

جهش نفت
تنش  میان روســیه و اوکرایــن حتی پیش از 
حمله هم قیمت جهانی نفــت را افزایش داده 
بود. از روز پنجشــنبه و با آغاز حمله روسیه، 
قیمت نفت برای اولین بار طی 7سال گذشته از 
مرز 100دلار عبور کرد. صبح روز جمعه قیمت 
جهانی نفت افزایشی تقریبا 2درصدی را تجربه 
کرد و نگرانی ها نســبت به تامین جهانی نفت 
را افزایش داد. قیمت نفت خام وســت تگزاس 
اینترمیدیت با 1.71دلار افزایش به بشکه ای 
94.52دلار رســید. دیروز قیمــت نفت خام 
برنت جهانی هم با افزایــش 1.93دلاری، به 
بشکه ای 101.01دلار رسید. قیمت نفت برنت 
روز پنجشــنبه در پی آغاز حمله روسیه برای 

نخستین بار از سال2014 تا به امروز به حدود 
105دلار رسیده بود.

افت طلا
پس از اینکه قیمت جهانی طلا به بالاترین میزان 
خود طی 17ماه گذشــته رسید، روز پنجشنبه در 
پی حمله روسیه به اوکراین با کاهش قیمت مواجه 
شــد. قیمت هر اونس طلا که به بیــش از هزار و 
900دلار رسیده بود، روز پنجشنبه روندی کاهشی 
به خود گرفــت. قیمت یک اونس طلای اســپات 
با کاهشــی 0.6درصدی به هــزار و 895.76دلار 
رســید؛ درحالی که از اواخر سال2020 تا پیش از 
حمله روســیه روندی رو به افزایش را تجربه کرده 
و به هزار و 973.96دلار رسیده بود. قیمت طلای 
آمریکا کمتر از طلای اسپات کاهش را تجربه کرد و 
با 0.8درصد کاهش به هزار و 926.30دلار رسید. 
همزمان، قیمت پالادیوم که روســیه اصلی ترین 
تولید کننده و صادرکننده آن در جهان به شــمار 
می رود هم 4.3درصد کاهــش یافت و به 2هزار و 

375.02دلار رسید.

گرانی گندم 
اوکراین و روسیه در کنار هم یک چهارم گندم 
جهان را تولید می کنند. از روز پنجشنبه، قیمت 
هر بوشــل گندم)برابر حدود 27کیلوگرم( در 
بورس معاملات شــیکاگو 5.6درصد افزایش 

یافت و به 9.34دلار رسید. قیمت گندم پیش 
از این تحت تأثیر همه گیری کرونا افزایشــی 
بی ســابقه را تجربه کرده بود. بین ســال های 
2020 تا 2021 قیمت این محصول 80درصد 
افزایش یافته بود. به گفته کارشناسان درصورتی 
که درگیری میان روسیه و اوکراین تا پیش از 
فصل کاشت به پایان نرســد، قیمت بعضی از 
دانه هــای خوراکی مانند گنــدم بیش از اینها 

افزایش خواهد یافت و حتی 2برابر مي شود.

آزمون ارزهای دیجیتال
حمله روســیه به اوکراین به آزمایشی عملی 
تبدیل شــد که توانســت تصــور ایمن بودن 
سرمایه گذاری روی ارزهای دیجیتال در دوره  
تنش های ژئوپلتیک را به چالش بکشد. پس از 
حمله روسیه، قیمت بیت کوین 8درصد کاهش 
یافت و به زیر 35هزار دلار سقوط کرد. قیمت 
اتر، دیگر ارز دیجیتال شناخته شده در جهان 
هم با کاهش ارزشی 7درصدی به زیر 2هزار و 
500دلار رسید. پیش از این هم در ماه ژانویه 
و همزمان با افزایش نرخ تورم در آمریکا قیمت 
ارزهای دیجیتال دچار نوســانات شــدیدی 
شده بودند. از اواســط ماه جاری میلادی اما 

روند کاهش نــرخ بیت کوین 
آغاز شــد و روز پنجشنبه به 
بیشترین میزان کاهش رسید.

غربی ها مجبورند به 
خواست پوتین تن بدهند

 گفت وگو با علی  بیگدلی  
کارشناس مسائل بین الملل

 غرب، اوکراین را 
تنها گذاشت

نظامیان روسیه در دومین روز حمله به 
کي یف رسیدند

سلاح اتمی اوکراین و 
بازدارندگی در مقابل روسیه

 یادداشتی از عبدالرسول دیوسالار
 استاد دانشگاه

گسترش ناتو به سمت شرق تنش زاست
ســیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهــور، در 
گفت وگــوی تلفنی بــا همتــای روس خود، 
با بیان اینکه گســترش ناتو به ســمت شرق 
تنش زاست، تأکید کرد: گسترش ناتو تهدیدی 
جدی علیه ثبات و امنیت کشــورهای مستقل 
در مناطق مختلف اســت. براساس آنچه دفتر 
مطبوعاتی کاخ کرملین از این گفت وگو منتشر 
کرده  است، ولادیمیر پوتین، رئیسی را از سیر 
اوضــاع پیرامون اوکرایــن در رابطه با تصمیم 
برای اجرای عملیات ویــژه نظامی برای دفاع 
از ســاکنان جمهوری های دونباس مطابق با 
معیارهای قوانین بین المللی و تعهدات روسیه 
در توافقنامه های دوســتی و همکاری و کمک 
متقابل بــا جمهوری های خلق دونتســک و 
لوهانسک آگاه کرده  است. همچنین در بیانیه 
کاخ کرملیــن آمده  اســت: »رئیس جمهوری 
ایران نیز به نوبه  خود، نگرانی روسیه در عرصه 
امنیتی به خاطر اقدام های بی ثبات کننده آمریکا 

و پیمان ناتو را قابل درک خواند.«

نگرانی از بحران فراگیر در اوراسیا
ســخنگوی وزارت امورخارجــه نیز درخصوص 
تحولات اوکراین گفت که جمهوری اسلامی ایران 
با نگرانی عمیق تحــولات در اوکراین را پیگیری 
می کند. ســعید خطیب زاده با ابراز تأسف از آغاز 
اقدام های نظامی و شــدت گرفتــن درگیری ها 
اظهارکرد: متأسفانه ادامه اقدام های تحریک آمیز 
ناتو با محوریت آمریکا، منجر به وضعیتی شــده 
که منطقه اوراسیا در آستانه ورود به یک بحران 
فراگیر است. جمهوری اســلامی ایران طرفین 
را به توقف درگیری هــا و آتش بس برای مذاکره 
فوری به منظور حل و فصل سیاسی بحران دعوت 
کرده و ضرورت رعایت حقوق بین الملل و حقوق 
 بشر دوستانه در درگیری های نظامی را مجدانه 

یادآوری می کند.

ریشه بحران در اقدام های تحریک آمیز ناتو
وزیر امورخارجه نیز در توییتی نوشت:»بحران 
اوکراین ریشــه در اقدام های تحریک آمیز ناتو 
دارد. ما توســل به جنگ را راه حل نمی دانیم. 
برقراری آتش بس و تمرکز بر راه حل سیاســی 
و دمکراتیک یک ضرورت اســت.« حســین 
امیرعبداللهیان همچنین در گفت وگوی تلفنی 
با همتای مجارستانی خود، ضمن ابراز نگرانی 
از اقدام هایی که پیش تر از ســوی ناتو در ایجاد 
بحران در منطقه شــرق اروپا انجام شــده، بر 
حمایت از راهکارهای سیاسی برای حل بحران 

اوکراین تأکید کرد.

عبرتی پندآموز برای غرب
دبیر شــورای  عالی امنیت  ملی نیز بر این اعتقاد 
اســت که بحــران اوکراین را می تــوان به مثابه 
»عبرتی پندآمــوز« برای غرب دانســت. علی 
شمخانی در حســاب توییتری خود با اشاره به 
بحران اوکراین نوشت: »ســقوط بازارهای مالی 
و افزایش قابل توجه قیمت انرژی به دلیل ایجاد 
بحران در شــرقی ترین بخش از جغرافیای اروپا، 
نشــان داد که بی ثباتی و ناامنی در همه اشکال 
آن در نیمکره شــرقی جهان، آسیب های جدی 
را متوجه منافع غرب خواهد کرد. بحران اوکراین 

می تواند عبرتی پندآموز باشد.«

توقف درگیری ها با تکیه بر دیپلماسی
ســخنگوی دولت هم به بحران اوکراین واکنش 
نشان داد و پایبندی به حقوق بین الملل و حقوق 
بشردوســتانه و تکیه بر گفت وگو و دیپلماســی 
برای توقف درگیری ها را ضروری دانســت. علی 
بهادری جهرمی در توییتی نوشــت: دغدغه های 
امنیتــی درباره رونــد فزاینــده و تحریک آمیز 
گســترش ناتو به شــرق برای همه کشورهای 
مستقل و مخالف سلطه آمریکا قابل درک است. 
پایبندی به حقوق بین الملل و حقوق بشردوستانه 
و تکیه بر گفت وگو و دیپلماســی بــرای توقف 

درگیری ها ضروری است.

3میلیون نفر

پایتخت  کی یف،  جمعیت 
اوکراین حدود 3میلیون 
نفر برآورد می شود. کی یف، 
در شــمال اوکراین قرار 
دارد و پرجمعیت تریــن 
شهر این کشــور به شمار 
می رود. کی یف، هفتمین 
شهر پرجمعیت اروپا پس از 
شهرهای استانبول، مسکو، 
لندن، سن پترزبورگ، برلین 
و مادرید است. مردم در این 
شهر به هر دو زبان اوکراینی 
و روسی صحبت می کنند 
اما در سرشــماری سال 
2021، 75درصد از مردم، 
زبان اول خود را اوکراینی 
و 25درصد روســی اعلام 
کرده اند. رودخانه دنیپر از 
میان کی یف عبور می کند 
و شهر را به 2 بخش شرقی 
و غربی تقســیم می کند. 
کی یف مرکــز فرهنگی، 
هنری، سیاسی، اقتصادی 
و علمی اوکراین به شــمار 

می رود.

200هلی کوپتر

نیروهای نظامی روســیه 
برای حمله بــه پایتخت 
اوکراین، از 200هلی کوپتر 
اســتفاده کــرده انــد. 
هلی کوپترهــا، نیروهای 
ویــژه روس را از بلاروس 
به مناطــق اطراف کی یف 
منتقل کردند تــا بتوانند 
راه های ورود   و خروج شهر 
را مســدود کنند. سقوط 
فرودگاه هوســتومل در 
7کیلومتری کی یف نقش 
کلیــدی در انتقال هوایی 
نیروهای رزمی روســیه 
به منطقه خواهد داشــت. 
حمله  می شــود  برآورد 
با 200هزار نیــرو از زمین، 
دریا و هوا انجام شده است. 
این در حالی است که ارتش 
اوکراین در مجموع حدود 
125هزار نیروی رزمی دارد.

سمیرا مصطفی نژادگزارش
روزنامه نگار

4میلیون نفر

آژانس پناهندگان سازمان 
ملل تخمیــن زده که در 
صورت ادامه درگیری ها در 
جنگ اوکراین، طی روزهای 
آینــده تعــداد آوارگان 
به حدود 4میلیــون نفر 
برسد. اوکراین 44میلیون 
جمعیت دارد. تاکنون بیش 
از 100هزار نفر اوکراین را به 
مقصد کشورهای همسایه 
ترک کرده اند. بیشتر این 
افراد به ســمت لهستان 
رفته اند. مولداوی، رومانی، 
مجارستان و اسلواکی نیز 
خود را برای ورود آوارگان 
اوکراینی آماده کرده اند. 
لهستان اعلام کرده  خود 
را برای ورود یک میلیون 
آواره آماده می کند. فقط 
36درصد از اوکراینی ها در 
برابر کرونا واکسینه شده اند 
و همیــن مســئله باعث 
نگرانی در مــورد احتمال 
شیوع کرونا در اردوگاه های 

آوارگان شده است.
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نیروهای نظامی روسیه، عصر دیروز، بعد از یک روز 
نبرد در همسایه شرقی و با وجود محکومیت جهانی، 

خود را به کی یف، پایتخت اوکراین رساندند.
به گزارش الجزیره، نیروهای روسیه بامداد پنجشنبه 
به دستور ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور این کشور، 
حمله سراســری به اوکراین را آغاز و از چند جبهه 
از شمال، شــرق و جنوب به اوکراین هجوم بردند. 
روس ها که گفتــه بودند نمی خواهنــد اوکراین را 
اشغال کنند در دومین روز به حومه کی یف رسیدند.

شــهر 3میلیون نفری کی یف بامداد جمعه شاهد 
حملات موشــکی بود و بارها صدای انفجار در این 
شهر شنیده شد؛ تا اینکه دیروز، تصاویری از حرکت 
خودروهای زرهی روســیه در مناطق حومه شهر 
منتشر شد. مقامات اوکراینی از پنجشنبه شب درباره 
حمله نیروهای روســیه به کی یف هشدار می دادند 
و از همــان زمان، از مردم می خواســتند به صورت 
داوطلبانه اسلحه دریافت کنند تا از این شهر دفاع 
کننــد. وزارت دفــاع اوکراین هم دیــروز از مردم 
 خواسته بود کوکتل مولوتف درست کنند تا دشمن را

 زمینگیر کنند.
حمله روسیه به اوکراین که پوتین آن را »عملیات 
نظامی ویژه« خوانده با واکنش های گسترده جهانی 
مواجه شده است و کشورهای غربی با تحریم های 
سنگین به این اقدام روسیه پاسخ داده اند. این حمله 
در پی سال ها تقابل روســیه و غرب بر سر اوکراین 
روی داده است. غربی ها در سال های اخیر با آغوش 
باز از اوکراین استقبال کرده و زمینه را برای پذیرش 
این کشور در ناتو فراهم می کردند، اما روسیه بارها 
قویا هشدار داده بود که گسترش ناتو به اوکراین، خط 

قرمز این کشور است.
ســازمان ملل، گزارش داده  است که از زمان شروع 
حمله روسیه، ده ها هزار اوکراینی بی خانمان شده اند 
و کشورهای اروپایی خود را برای سیل پناهجویان 

اوکراینی آماده کرده اند.

حمله سراسری به شرق 
نیروهای نظامی روســیه، بعــد از هفته ها تنش در 
منطقه، به دستور پوتین وارد اوکراین شدند. اوکراین 
و کشورهای غربی در چند ماه اخیر روسیه را متهم 
می کردند که قصد حمله به این کشور را دارد. با این 
حال روسیه که در هفته های اخیر بیش از 100هزار 
نیرو را پشت مرزهای اوکراین برای مانورهای نظامی 
مستقر کرده بود، این ادعا را رد و در مقابل، اوکراین را 
به خاطر رفتارهای تحریک آمیز محکوم می کرد. در 
نهایت پوتین پنجشنبه دستور عملیات ویژه نظامی 
را برای محافظت از مردم، ازجمله شهروندان روسیه 
که در اوکراین در معرض »نسل کشی« بودند، صادر 
کرد؛ »به همین خاطر،  ما برای غیرنظامی ســازی و 
غیرنازی سازی اوکراین اقدام می کنیم. ما نمی توانیم 
با تهدیدهایی که از قلمروی اوکراین مدرن نشــأت 
می گیرد، احســاس امنیت و پیشــرفت کنیم و به 

زندگی ادامه بدهیم.«
چنــد روز قبــل از ایــن دســتور، جمهوری های 
خودخوانده در شرق روسیه- لوهانسک و دونتسک-

توسط کرملین به رسمیت شــناخته شده بودند و 
در روزهای بعــد از آن، مقامات ایــن دو جمهوری 
خودخوانده از روسیه خواستند در مقابل تحرکات 
نظامی اوکراین علیه این دو جمهوری به آنها کمک 

کند.

زمزمه های بی طرفی
روسیه از همان ابتدا صراحتا اعلام کرده بود هدفش 
اشغال نظامی اوکراین نیست و می خواهد مردم را از 
سرکوب و حکومت ناعادلانه این کشور نجات دهد. 
همزمان با نزدیک شدن نیروهای نظامی روسیه به 
کی یف، برخی صداها از اوکراین درباره علاقه مندی 
این کشور به بی طرفی بلند شد که با استقبال مقامات 

ارشد روسیه مواجه شد.

دیروز یکی از مقامات ارشــد اطلاعاتی روســیه در 
واکنش به صحبت های یکی از مشاوران ولودیمیر 
زلینســکی، رئیس جمهور اوکراین گفت بی طرفی 
اوکرایــن در رابطه بــا ناتو، تنها راه پیش روســت. 
میخائیل پولولیاک در بیانیه ای که در اختیا رویترز 
قرار داده، گفتــه بود اوکراین آماده مذاکره اســت 
و اتخاذ موضــع بی طرفانه هم یکــی از محورهای 

مذاکرات است.
به گزارش الجزیره، دیروز ســرگئی لاوروف، وزیر 
خارجه روســیه هم در یک کنفرانــس خبری در 
مسکو، گفت هدف روسیه خلع سلاح اوکراین است؛ 
نه اشغال این کشور. او همچنین گفت کشورش تنها 
زمانی آماده مذاکره اســت که اوکراین، سلاحش 
را زمین بگذارد. او همچنین یادآوري کرد روســیه 
می خواهد مردم اوکراین مستقل بوده و این امکان را 
داشته باشند که خودشان آزادانه سرنوشت خودشان 
را انتخاب کنند، اما هشدار داد کرملین نمی خواهد 
»نئونازی ها« اداره کشور همسایه اش را در اختیار 

داشته باشند.
دیمیتری پسکوف، ســخنگوی کرملین هم اعلام 
کرد که روسیه برای مذاکره با اوکراین در مینسک، 
پایتخت بلاروس آماده اســت. او گفتــه محور این 

مذاکرات بایــد »موضــع بی طرفــی« اوکراین و 
همینطور »خلع سلاح« این کشور باشد. زلینسکی 
دیروز در ســخنرانی تلویزیونی خود مســتقیما از 

پوتین خواسته بود با هم مذاکره کنند.

گله از اروپا 
اوکراین درحالی در مقابل تهاجم نظامی روســیه 
دست بسته و زمینگیر شــده است که در هفته های 
اخیر روز و شب صدای بلند حمایت های کشورهای 
غربی شنیده مي شد. کشورهای اروپایی به رهبری 
آمریکا از واکنش هماهنگ، جامع و بی ســابقه به 
حمله احتمالی روسیه صحبت می کردند. با این حال، 
تنها واکنش آنها، تحریم هایی بود که از نظر بسیاری ، 

نه چندان جدی  و ناقص است.
از روز اولی که احتمال حمله روســیه  مطرح شد، 
مقامات نظامی و مــردم عــادی در اوکراین بارها 
در مصاحبه های خود با رســانه ها گفتــه بودند در 
صورت حمله، به تنهایی باید جلــوی ارتش مجهز 
روســیه بایســتند و امیدی به حمایت های غرب 
ندارند. دیروز، زلینسکی به شدت از انفعال رهبران 
غربی انتقاد کرد و خواستار واکنش شدیدتر آنها به 
روسیه شد. او که لباس نظامی بر تن کرده بود،   در 
سخنرانی تلویزیونی خود خطاب به رهبران غربی 
گفت: »ستون تانک ها و حملات هوایی خیلی شبیه 
چیزی اســت که اروپا خیلی وقت پیش در جنگ 
جهانی دوم دیده است. مطمئنم که شما، تمام شما، 
همه اروپا، همه اینها را می بینید، اما ما نمی بینیم که 
شما چه کار می خواهید بکنید. چطور می خواهید از 
خودتان دفاع کنید وقتی که این قدر در کمک کردن 

به اوکراین کند هستید؟«
پیش از این صحبت ها، جو بایــدن، رئیس جمهور 
آمریکا که مدت ها وعده مــی داد در حمله نظامی 
احتمالی روسیه به اوکراین، کی یف را تنها نخواهد 
گذاشــت، صراحتا گفت هیچ نیرویــی به اوکراین 
نخواهد فرستاد. دیروز بن والاس، وزیر دفاع انگلیس 
هم درخواست های اوکراینی ها و برخی نمایندگان 
محافظه کار پارلمان برای اعمال منطقه پرواز ممنوع 
در اوکراین را رد کرد و گفت چنین کاری، درگیری 
مستقیم با روســیه را به همراه خواهدداشت و در 
نتیجه به جنگ در سراســر اروپا منجر خواهد شد. 
او به بی بی ســی گفت: »برای ایجــاد منطقه پرواز 
ممنوع، باید جت های انگلیســی را مقابل روس ها 
قرار بدهم و ناتو هم باید علیه روســیه اعلان جنگ 
کند. من نمی توانم و نمی خواهم یک جنگ اروپایی 

را شروع کنم.«
هرچند بن والاس دیروز گفت ارتش روسیه از برنامه 
زمانی اش در اوکراین عقب افتاده و به اهداف اصلی 
خود در روز اول نرسیده، اما ارتش اوکراین با وجود 
تلاش هایش نتوانسته از پیشروی نیروهای روسیه در 
جبهه های مختلف جلوگیری کند و زیر سایه قدرت 

نظامی روسیه قرار داشت.
قدرت های غربی هم که از ایستادن در کنار اوکراین 
درصورت حمله احتمالی صحبت می کردند، اقدامی 

فراتر از وضع تحریم علیه مسکو نکرده اند.
واکنش با تحریم 

تنها گام عملی کشــورهای غربی و متحدانشان در 
دیگر نقاط دنیا علیه حمله اخیر روسیه به اوکراین، 
وضع تحریم علیه افراد و نهادها در روسیه بوده است. 
این کشورها، چند روز پیش هم در پی به رسمیت 
شناخته شدن جمهوری های خودخوانده در شرق 
اوکراین توسط روسیه، برخی افراد و نهادها را تحریم 

کرده بودند.
هدف غــرب، فلج کردن اقتصاد روســیه اســت. 

تحریم های عمده علیه روسیه اینها هستند:
آمریکا: دارایی 4بانک روســیه بلوکه و از سیستم 
تبادل دلار آمریکا خارج می شود. چند فرد مرتبط با 
کرملین تحریم می شوند. آمریکا و متحدانش، نیمی 
از واردات کالاهای با فناوری پیشرفته را که می تواند 
کاربری دوگانه تجاری و نظامی داشته باشد، ممنوع 

می کنند.
اتحادیه اروپــا: در دور اول تحریم ها، 70درصد 
سیســتم بانکی روســیه و همینطور شرکت های 
کلیدی دولتــی ازجمله صنایع دفاعــی را تحریم 
می کند. بخش انرژی روســیه و همینطور صادرات 
کالاهای حیاتی این بخش به روسیه تحریم می شود. 
فروش هواپیما و قطعات آن به خطوط هوایی روس 
تحریم می شود. دسترسی روســیه به فناوری هاي 
پیشرفته، ازجمله نیمه رساناها و نرم افزارها محدود 

می شــود. اتحادیه اروپا در دور سوم تحریم ها علیه 
روسیه در چند روز اخیر، تصمیم گرفت که دارایی 
ولادیمیر پوتین و ســرگئی لاوروف در اروپا را هم 

مسدود کند.
انگلیس: دارایی تمامی بانک های اصلی روســیه 
ضبط و از سیســتم مالی انگلیس اخراج می شود. 
دارایی افراد و نهادهای مختلف روسی بلوکه می شود. 
خط هوایی ایروفلــوت روســیه از انگلیس اخراج 
می شــود. مجوز صادرات کالاهایی کــه می توانند 

کاربرد نظامی هم داشته باشند، لغو می شود.
پیش از این، آلمان در پی به رســمیت شــناخته 
شدن جمهوری های خودخوانده در شرق اوکراین 
توسط کرملین، جلوی اجرایی شــدن پروژه خط 
لوله گاز نورد اســتریم 2را گرفته بود. روسیه بارها 
گفته بود صــادرات گاز از طریق این خط لوله نباید 

سیاسی شود.
روســیه پیش تر گفته بود برای مقابله با تحریم ها 
آماده اســت. وزیر اقتصاد این کشور هم در واکنش 
به تحریم های اخیر گفته است مسکو می خواهد با 
گسترش تجارت با آسیا، اثرات تحریم ها را کاهش 

دهد.
انگلیس و آمریکا، علاوه بر روســیه، بلاروس را هم 
به خاطر همدســتی در حمله روســیه به اوکراین 

غرب، اوکراین را  تنها گذاشت
 همزمان با درخواست مکرر کمک رئیس جمهور اوکراین از غرب

نظامیان روس در دومین روز حمله به کي یف رسیدند

سلاح اتمی اوکراین و بازدارندگی در مقابل روسیه

با آغاز حمله روسیه به اوکراین، این سؤال مطرح شده که آیا سلاح اتمی 
می توانست برای اوکراین در مقابل روسیه بازدارندگی ایجاد کند؟ برخی 
از کارشناســان معتقدند اوکراین درصورت حفظ بیش از ۵هزار سلاح 
اتمی دوران شوروی اکنون می توانست سطحی از بازدارندگی در برابر 
روسیه را حفظ کند. اوکراین طی موافقتنامه بخارست در  سال1۹۹4 
میلادی تمامی تســلیحات اتمی فعال خود را به روسیه منتقل کرد و 
درعوض امضاکنندگان این موافقتنامه یعنی آمریکا، روسیه و انگلیس 
متعهد به حفظ امنیت اوکراین شدند، اما واقعیت این است که حفظ این 
تسلیحات هیچ سطحی از بازدارندگی اتمی برای اوکراین ایجاد نمی کرد، 
بلکه برعکس اکنون می توانست اوکراین را در شرایطی به مراتب بحرانی تر 
و در خطر تهاجم اتمی روسیه قرار دهد. برای تبیین این مسئله، پیش از 

هر چیز باید دید مبنای بازدارندگی اتمی چیست؟ 
ترس از »تخریب غیرقابل قبول« ناشی از استفاده دشمن از سلاح اتمی و 
ناتوانی در پاسخ متناسب منطق محوری شکل دهنده بازدارندگی اتمی 
است. این شاخص ترکیبی است از نوع و سطح تخریب و توانایی خودی 
در پیشگیری و جذب تخریب. بازدارندگی اتمی حداقل در 3سناریوی 

زیر تحقق می یابد:
1- سناریوی حمله پیش دستانه که عبارت است از قدرت اعمال ضربه 
اول اتمی به اهداف به شدت محافظت شــده، به نوعی که امکان ضربه 
دوم را از میان بردارد یا به شــدت کاهش دهد. تعداد زیاد کلاهک های 
هســته ای و برخورداری از کلاهک هایی با شدت انفجار بالا، مهم ترین 

مؤلفه در این نوع از بازدارندگی است.
2- سناریوی حمله تلافی جویانه وقتی رخ می دهد که تعداد قابل توجهی 
از تسلیحات اتمی پس از ضربه اول دشمن حفظ شوند و همچنان امکان 
ضربه دوم وجود داشته باشد. در این سناریو، بقاي کلاهک های هسته ای 
در برابر ضربه اول به تنهایی مهم نیست، بلکه بقاي زیرساخت های لازم 

برای زدن ضربه دوم نیز به همان میزان حیاتی است.
3- سناریوی حمله بنا به هشدار زمانی است که سیستم های اطلاعاتی 
حمله قریب الوقوع هسته ای از سوی دشمن را پیش بینی کنند و نیروهای 
خودی ضربه اول را در دقایق کوتاهي قبل از شــلیک دشمن به او وارد 

می کنند. در این سناریو بخش اعظم تسلیحات دشمن باید پیش از آغاز 
ضربه اول او منهدم شوند.

اجرای این سناریوها به تسلط بر چند توانمندی دفاعی خارج از حوزه 
اتمی وابسته است؛ اول، ساختار فرماندهی، کنترل و هشدار زودهنگام در 
شرایط نبرد اتمی. دوم، پدافند غیرعامل اتمی که بقا در شرایط اتمی را 
تضمین کند. سوم، دفاع موشکی استراتژیک با هدف کاهش شدت ضربه 
اول. اما اوکراین هیچ یک از این قابلیت ها و ظرفیت ها را در اختیار نداشت.

فرماندهی و کنترل اتمی
امکان مدیریت جنگ اتمی پیچیده ترین بخش ایجاد توان بازدارندگی 
اتمی است. در جنگ اتمی به دلیل تهاجم به ســتادهای فرماندهی و 
پالس های الکترومغناطیسی )EMP( که پس از انفجار هسته ای ایجاد 
می شوند، تقریبا بخش اعظم سامانه های ارتباطی، نظارتی و مدیریت 
صحنه نبرد از رده خارج خواهند شد. قطع ارتباطات میان فرماندهان 
و رهبران سیاسی، انتقال دستور برای ضربه دوم اتمی یا حتی دستور 

عدم ضربه و کاهش تنش را مختل می کند. طراحی شبکه ای که امکان 
انتقال دستور شلیک کلاهک ها را در شرایط انهدام بالای زیرساخت ها 
بدهد و نیروها را پس از تهاجم مدیریت کند، گلوگاه حفظ بازدارندگی 
اتمی است. بدون چنین سیستمی شاید حتی فرصت شلیک تسلیحات 
اتمی به جا مانده از ضربه اول فراهم نشود. راه حل، ایجاد شبکه ای مقاوم 
در برابر تشعشــعات اتمی، حذف یا کاهش وابستگی به عنصر انسانی 
و پراکنده کردن سیستم های ارتباطی و حســگرها در دریا، هوا و فضا 

 غربی ها مجبورند
به خواست پوتین تن بدهند

گفت وگو با علی  بیگدلی، کارشناس مسائل بین الملل

علی بیگدلی معتقد است که پوتین هنوز وارد جنگ تمام عیار 
در اوکراین نشــده و کار به اینجا هم نخواهد رسید؛ چرا که 
به نظر می رسد غرب و آمریکا چاره ای جز پذیرفتن خواست 

پوتین ندارند.

علت اصلی تنش بین روسیه و اوکراین چیست؟ 
آیا موضع گیری همه جانبه کشــورهای غربی 
می تواند باعث عقب نشینی روسیه از مواضعش 

در برابر اوکراین شود؟
رابطه بین اوکراین و مســکو رابطه ای بســیار دیرینه است 
و هیچ کدام از کشــورهای پیمان ورشــو به اندازه اوکراین 
روسی مآب نبودند. اصلا مدتی پایتخت غربی روسیه کی یف 
بوده اســت. روس ها همیشه آرزوی دسترســی به آب های 
آزاد را داشته اند و اوکراین می توانست از طریق دریای سیاه 
دسترســی به آب های آزاد را برای روس هــا امکانپذیر کند. 
بنابراین اوکراین همیشــه برای روسیه اهمیت بسیار زیادی 
داشته است. از طرفی غربی ها در سال 2014 انقلابی مخملی 
در اوکراین به راه انداختند. آنها با دو استراتژی تلاش کردند 
روسیه را مهار کنند؛ یکی گسترش اتحادیه اروپا بود که تقریبا 
همه کشورهای اطراف غربی روسیه را دربرگرفت و دیگری 

پیوستن اوکراین به ناتو.

روس ها از همان موقع در برابــر این اقدامات مقاومت کردند 
اما اکنون با تلاش غربی ها برای گســترش بیش از حد ناتو و 
افزودن اوکراین به ناتو در واقع روی رگ حیاتی روسیه دست 
گذاشتند؛ موضوعی که برای روس ها و پوتین غیرقابل قبول 
بود و درنهایت باعث شد روس ها دست به اقدام نظامی برای 

جلوگیری از این اتفاق بزنند.
دو منطقه دونتسک و لوهانســک مدت هاست که منتظرند 
عضو روسیه شوند و به رسمیت شــناختن استقلال این دو 
منطقه نیز اهمیــت دوچندانی برای پوتیــن دارد. هرچند 
براساس قراردادی که در ســال 2014 شکل گرفت قرار شد 
دولت اوکراین به دو منطقه دونتســک و لوهانسک یک نوع 
خودمختاری داخلی دهد، اما با آمدن آقای زلینسکی به عنوان 
رئیس جمهور اوکراین که تمایلات شــدید به غرب دارد این 
اســتقلال داخلی در عمل انجام نشد و رفتار تحقیرآمیزی با 

اهالی این دو منطقه شد.
با این همه، غربی ها هرگز جواب این همه تمایل زلینسکی به 
غرب را ندادند و انتظارات او را برآورده نکردند. آن انتظاری که 
برای مردم اوکراین ایجاد کرده بودند برآورده نشــد و تورم و 
بیکاری رو به افزایش گذاشت. در واقع، غربی ها خیلی توجهی 
به خواسته های اوکراین نکردند و همکاری سخاوتمندانه ای با 
اوکراین نداشتند. تا جایی که یکی از مقامات برجسته فرانسوی 
اخیرا گفته است که ما هیچ وقت به خاطر اوکراین خودمان را 
با پوتین درگیر نمی کنیم. به این دلیل زلینسکی همیشه از 

غربی ها گله مند است.
به نظر شما غربی ها اکنون چگونه می توانند جلوی 

عمیق ترشدن این بحران را بگیرند؟
غربی ها الان باید نوعی دیپلماسی پنهانی را عملی کنند؛ چرا 
که پوتین هزاران سرباز در اوکراین پیاده کرده و دیگر نمی تواند 
دست خالی برگردد و به اهداف خود در اوکراین نرسد. از نظر 
افکار عمومی هم پذیرفتنی نیست که او دست خالی از اوکراین 
برگردد. غربی ها هم با تحریم نمی توانند جلوی پوتین را بگیرند 
چرا که با آن تحریم ها هیچ وقت روســیه به ورشکســتگی 
اقتصادی نمی رسد. با ادامه این روند، پوتین تا یک ماه آینده 

کل اوکراین را می تواند در اختیار بگیرد.
منظور از دیپلماسی پنهانی دقیقا چیست؟

توجه کنیم که پوتین هنوز دســت به جنگ تمام عیار نزده 
وگرنه اوضاع الان به گونه ای دیگر بود. منظور این است که غرب 
و آمریکا باید تعهد بدهند که اوکراین هیچ وقت به ناتو نخواهد 
پیوست. این امتیازی است که غرب باید در یک سیاست ورزی 
پنهان به روسیه و پوتین بدهد، چرا که پوتین به چیزی کمتر 
از این قانع نخواهد شد. بنابراین حالا وقت آن است که غربی ها 

تغییر سیاست بدهند.
پوتین به جز واکنشی که انجام داد یعنی درگیری 
نظامی، آیا راه حل دیگری می توانست داشته باشد 

تا بتواند جلوی نفوذ غرب را بگیرد؟
پوتین تنها راهش همین بود و کار دیگری نمی توانست بکند تا 
بتواند جلوی غربی ها را بگیرد. خصوصا اینکه غرب نه توقعاتی 
که برای اوکراینی ها به وجود آورده بود را برآورده کرد نه حالا 

جز تحریم روسیه کار دیگری می تواند برای اوکراین بکند.
نظرتان راجع به موضع گیری ایران در این مناقشه 

چیست؟ 
ببینید با توجه به اینکه ایران دل خوشــی از غربی ها ندارد و 
با روسیه هم ارتباط خوبی دارد بنابراین این موضع گیری از 
طرف ایران طبیعی است. مسئله مهم تر این است که با شکست 
غرب و خصوصا آمریکا در ماجرای روسیه و اوکراین، فضا کاملا 
به نفع ایران خواهد چرخید. به هر حال منافع کشورها موضوع 
مهمی است. همانطور که دیدید چین هم خیلی هوشمندانه 
و زیرکانه از اقدام پوتین حمایت کرد چرا که پیروزی روسیه 
بر اوکراین منجر به پیروزی چین بر تایوان خواهد شد. ایران 
اصلا نمی توانست موضع دیگری داشته باشد. چه بسا حتی 

نمی توانست بی تفاوت از کنار موضوع بگذرد.

گفت وگو

جواد نصرتیگزارش
روزنامه نگار

از روز اولي که احتمال حمله روسیه 
به غرب مطرح بــود، مقامات نظامي 
و مردم عــادي در اوکرایــن بارها در 
مصاحبه هاي خود با رســانه ها گفته 
بودند که در صورت حمله، به تنهایي 
بایــد جلــوي ارتش مجهز روســیه 
بایســتند و امیدي بــه حمایت هاي 

غرب ندارند

اگر اوکراین کلاهک هاي هسته اي خود را از دست نمي داد، مي توانست از آنها در مقابل روسیه استفاده کند؟

عبدالرسول دیوسالارنگاه
استاد دانشگاه و مدیر طرح امنیت منطقه ای دانشگاه اتحادیه اروپا

محمد بیاتی
روزنامه نگار
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تحریم کرده اند. جبهه شمالی روسیه علیه اوکراین 
از بلاروس باز شده است.

با وجود درخواست های اوکراین و بسیاری در اروپا، 
غربی ها در لیست تحریم هاي خود، اخراج روسیه از 
سیستم ســوئیفت را درنظر نگرفته اند. سوئیفت یا 
همان ارتباطات جهانی مالی بین بانکی، شــبکه ای 
جهانی برای پرداخت بین نهادهای مالی در سراسر 
دنیاست. اخراج هر کشوری از این شبکه، عملا آن 
کشور را از تراکنش های مالی دنیا بیرون نگه می دارد 

و دردســرهای زیادی برای انتقال پــول از و به این 
کشورها ایجاد می کند.

 با این حال، اخراج روســیه از ســوئیفت، مخالفان 
زیادی در اروپا دارد. روســیه 40درصد گاز اروپا را 
تامین می کند و بسیاری معتقدند اخراج روسیه از 
سوئیفت می تواند پیامدهای سنگینی برای برخی 
کشــورهای اروپایی داشته باشــد. غربی ها، چین، 
متحد اصلی روسیه را متهم می کنند که موضع نرمی 
علیه اقدام اخیر روسیه گرفته است. شی جین پینگ، 

رئیس جمهور چیــن دیروز با همتــای روس خود 
تلفنی صحبت کرد و ضمن دفاع از مواضع روســیه 
در مقابل ناتو، گفت که از گفت وگو برای حل مسئله 
و بحران اســتقبال می کند. به گزارش بی بی سی، 
بشار اسد، رئیس جمهور سوریه هم دیروز در تماس 
تلفنی با پوتین، از حمله نظامی روسیه به اوکراین با 
عنوان »تصحیح تاریخ« یاد کرد و »سیاســت های 
برهم زننده ثبات ناتو و آمریکا که وضعیت خاورمیانه 

را به هم ریخته« محکوم کرد.

بحران انسانی 
از همان آغاز شــروع تهاجم روســیه، بسیاری در 
شــهرهای بزرگ اوکراین، به نقاط امن پناه بردند و 
سازمان ملل گفته است 100هزار نفر در 2روز اول 
مجبور به جابه جایی شــده اند. با این حال، بحران 
اصلی پیش روی اوکراین و اروپا قــرار دارد. فیلیپو 
گراندیف، رئیس آژانس پناهجویان ســازمان ملل 
هشــدار داده پیامدهای انســانی جنگ اوکراین، 

»ویران کننده« خواهد بود. 
کشــورهای همســایه اوکراین هم گفته اند آماده 
پذیرش پناهجویان اوکراینی هستند. لهستان گفته 
است در مرز خود با اوکراین، کمپ های پناهجویان 
ایجاد می کند. مولداوی در جنــوب اوکراین گفته 

است که در روز اول جنگ، هزاران اوکراینی به این 
کشور پناه برده اند.

رولان شــیلینگ، نماینــده منطقــه ای آژانــس 
پناهجویان ســازمان ملل در اروپا گفته است: »ما 
انتظار داریم تعداد پناهجویان بســیار بیشتر شود. 
تخمین زده می شــود حدود 4میلیــون پناهجو از 

اوکراین به کشورهای دیگر بروند.«

اعتراض در خانه
اقــدام روســیه در حمله نظامــی بــه اوکراین، با 
اعتراض های مردمی در خود این کشور هم مواجه 

شده است.
پلیس روسیه حدود 1400نفر را در 51شهر دستگیر 
کرده است. 700نفر از این افراد در مسکو و 340نفر 
از آنها در ســنت پترزبورگ دستگیر شده اند. برخی 
فعالان روس در پی تهاجم روســیه به اوکراین، از 
مردم درخواست کردند که به خیابان ها بیایند و علیه 

این اقدام پوتین تظاهرات کنند.
در یــک کارزار اینترنتــی، نزدیک بــه 300هزار 
نفر درخواســت پایان حملــه را امضــا کرده اند. 
روزنامه نگاران، دانشمندان و اعضای شوراهای شهر 
در روسیه هم در نامه هایی جداگانه، خواستار پایان 

جنگ شده اند.

نبرد مجازی موازی با جنگ واقعی
جنگ سایبری روسیه و اوکراین بالا گرفته و کی یف 
برای مقابله با بدافزارهای روسی هکرهای زیرزمینی 

استخدام کرده است

کارشناسان سایبری نوع جدیدی از بدافزارهای غیرفعال کننده 
رایانه را شناسایی کرده اند که به عنوان بخشی از حمله روسیه به 
اهداف اوکراینی شلیک شده است. این درحالی است که چند 
دولت در کشورهای غربی و بانک های آنها نیز اعلام کرده اند که 

برای حملات آنلاین آماده هستند. 
به گزارش روزنامه گاردین، به طور گسترده ای انتظار می رفت 
که روســیه در کنار کمپین نظامی خود یک حمله ســایبری 
را آغاز کند که در آســتانه حمله به اوکراین با استقرار بدافزار 
»پاک کننده« همه  چیز در این خصوص مشــخص شــد؛ یک 
حمله که وب سایت ها را با درخواست  اطلاعات جعلی بمباران و 
فلج می کند. در این میان گفته شده که این حملات، سایت های 

دولتی اوکراین را نیز مورد هدف قرار داده است. 
خبرگزاری رویترز به نقل از 2 منبع گزارش داد، روز پنجشنبه، 
درخواســت هایی از هکرهای زیرزمینی اوکراین در انجمن ها 
به منظور کمک به حفاظت از زیرســاخت های حیاتی و انجام 
مأموریت های جاسوسی سایبری علیه نیروهای روسی شکل 
گرفته است. در پست منتشر شده که نوعی فراخوان محسوب 
می شود، آمده است: »جامعه سایبری اوکراین! زمان آن رسیده 
که در دفاع سایبری کشورمان دخالت کنیم.« در این پست از 
هکرها و کارشناسان امنیت ســایبری خواسته شده است تا از 
طریق اسناد گوگل درخواست ارسال و تخصص های خود مانند 

توسعه بدافزار و مراجع حرفه ای را فهرست کنند. 

»ایگور آشف«، یکی از بنیانگذاران یک شرکت امنیت سایبری 
در کی یف، به رویترز گفت که پست درخواست کمک از هکرها 
را به خواسته یکی از مقامات ارشد وزارت دفاع که روز پنجشنبه 
با او تماس گرفته، نوشــته است. شــرکت او به دلیل همکاری 
با دولــت اوکراین در زمینــه دفاع از زیرســاخت های حیاتی 
شناخته شده است. واحد داوطلب حمله آشف قصد دارد تا به 
ارتش اوکراین کمک کند تا عملیات جاسوسی دیجیتال علیه 
نیروهای روسیه انجام دهد. آشــف در این خصوص گفت: »ما 
یک ارتش در داخل کشــورمان داریم. ما بایــد بدانیم که آنها 

چه می کنند.« 
در عین حال مقامات دولتی روسیه هرگونه تلاش برای حمله 
سایبری و همچنین وجود چنین بدافزارهایی را تکذیب کرد اند. 
همچنین روزنامه واشنگتن پســت گــزارش داد که یک مقام 
امنیتی اوکراین در اوایل این ماه گفته است که این کشور هیچ 
نیروی سایبری نظامی اختصاصی ندارد. او به این روزنامه گفت: 
»وظیفه ما ایجاد آنها در سال جاری است.« درحالی که شهرهای 
مختلف اوکراین در2 روز گذشته مورد حمله نیروهای روسی 
قرار گرفته است، امکان دارد یک حمله دیجیتال نیز بخشی از 
حمله آنها بوده باشــد. به گزارش نت بلاکس، روز چهارشنبه، 
وب ســایت های  بانک هــا و ادارات دولتی اوکرایــن ازجمله 

وزارتخانه های خارجه، دفاع و کشور از کار افتاد.

محروم سازی از سرویس
ناظر اینترنت در این خصوص گفت: »به نظر می رسد این حادثه 
با حملات اخیر DDoS مطابقــت دارد. DDoS به معنی حمله 
محروم سازی از سرویس یا حمله بندآوری خدمات، به 2 شکل 
کلی انجام می شود: آنهایی که سرویس ها را از کار می اندازد و 
آنهایی که سرویس ها را با بســته های سیل آسا غرق می کنند. 
دولت اوکراین حملات سایبری را به زیرساخت های این کشور 
در ســطحی کاملا متفاوت، توصیف کرده است. حملات اخیر 
نشان دهنده سومین موج حملات ســایبری علیه اوکراین در 

سال جاری و پیچیده ترین آن تا به امروز است.
 اوکراین در هفته های اخیر متحمل یک رشته حملات سایبری 
شــده اســت؛ ازجمله حملات به اصطلاح بــرف پاک کن که 
داده های ماشــین ها را از بین می برد. میخائیلو فدوروف، وزیر 
تحول دیجیتال اوکراین، در تلگرام نوشت: »یک حمله گسترده 
DDoS دیگر به کشور ما شروع شده است«. داده های نت بلاکس 
نشان می دهد که موج حملات DDoS به اوکراین از بعدازظهر 
چهارشــنبه آغاز و  در طول روز تشــدید شده اســت. یکی از 
محققان به بی بی سی نیوز گفت: »وب سایت های نظامی و بانکی 
اوکراین بهبود سریع تری داشته اند، احتمالا به دلیل آمادگی و 

افزایش ظرفیت برای اجرای اقدامات کاهشی.« 

استقرار تیم واکنش سریع
روز سه شــنبه، اتحادیه اروپا پس از دریافت درخواست کمکی 
از سوی اوکراین، اعلام کرد که یک تیم واکنش سریع سایبری 
)CRRT( در سراسر اروپا مستقر شده است. مشخص نیست که 
آیا تیم کارشناسان از 6کشور داوطلب به دفاع در برابر این حمله 
اخیر کمک می کنند یا خیر.  حمــلات DDoS در کمپین های 
مختلف به عنوان بخشــی از تاکتیک های به اصطلاح »جنگ 
هیبریدی« روسیه استفاده شده است که حملات سایبری را 
 DDoS با فعالیت های نظامی ســنتی ترکیب می کند. حملات
به ترتیب در ســال های 2008و 2014به گرجستان و کریمه 
صورت گرفته است. همچنین اتحادیه اروپا، بریتانیا و اوکراین 
هکرهای دولت روســیه را مســئول حمله به پست های برق 
که باعث قطع گسترده برق در ســال های 2015و 2016شد، 
دانسته اند. مسکو همواره وجود این حمله را رد می کند و چنین 

ادعاهایی را »روس هراسی« می خواند.

و ساخت زیرساخت های فرماندهی متحرک هوابرد است. این شبکه 
موسوم به فرماندهی، کنترل و ارتباطات اتمی به NC3 معروف است که 

ساختاری موازی با شبکه فرماندهی تاکتیکی دارد.
دســتیابی به بازدارندگی اتمی در برابر قدرت هــای برتر اتمی بدون 
NC3 تصوری خیالی اســت؛ مثلا آمریکا بخش هــای حیاتی NC3 را 
موازی و چندگانه طراحی کرده و از مراکز فرماندهی اتمی هوابرد روی 
هواپیماهای E-4B و E-6B استفاده می کند تا سیستم سیاسی در هر 
شرایطی امکان مدیریت جنگ را داشته باشد. بدین ترتیب درصورت 
انهدام فرماندهی استراتژیک اتمی موسوم به STRATCOM بازدارندگی 
اتمی آمریکا مختل نمی شود. روسیه نیز از موازی سازی  های مشابه بهره 
می برد. چالش های عظیم فنی و عملیاتی ساخت NC3 از دشواری های 
فنی ساخت سلاح اتمی کمتر نیست. از طرف دیگر، پیش نیاز اجرای 
ســناریوی »حمله بنا به هشدار« و »حمله پیش دســتانه« در اختیار 
 ISR داشتن یک شبکه اطلاعاتی شناســایی و مراقبت استراتژیک یا
است که بتواند با حداقل خطا احتمال آغاز جنگ اتمی را برآورد کند. 
ISR بخش لاینفک شبکه فرماندهی و کنترل است. ترکیب رادارهای 
فرا-افق )OTH( که می توانند با برد چند هزار کیلومتری موشک های 
دشمن را رصد کنند، ماهواره های نظارتی از فضا، رادارهای شناسایی 
مستقر در دریا و مستقر روی هواپیماها همراه با شبکه اطلاعات انسانی 
عناصر اصلی ISR را تشکیل می دهند. در اختیار داشتن چنین شبکه 
وسیعی از ورودی های اطلاعاتی و توان تجزیه و تحلیل انبوه اطلاعات 
دریافتی با کمترین خطا پیش نیاز دیگر تحقق بازدارندگی اتمی است. 
نبود چنین توان اطلاعاتی، خطای آغاز اشتباهی جنگ اتمی را به شکل 

ترسناکی بالا می برد.

پدافند غیرعامل اتمی
از سوی دیگر پدافند غیرعامل اتمی راه حل ضروری برای بالا بردن بقاي 
سیستم های حیاتی در شرایط نبرد اتمی است. پدافند غیرعامل اتمی 
نیازمند متحرک سازی ، تنوع بخشی، استتار و مقاوم سازی  سیستم های 
حامل و ساختارهای پشتیبانی بمب اتمی در برابر تشعشعات و قدرت 
انفجاری بمب اتمی است. در اختیار داشتن صدها فروند موشک مستقر 
در سیلوهای موشــکی ثابت، مثلا زیرزمین تضمینی برای حفظ توان 
ضربه دوم نیست؛ زیرا بسیاری از این انبارهای موشکی درصورت اصابت 
سلاح اتمی یا از میان می روند یا راه های دسترسی شان به سطح زمین 
مسدود می شود؛ بنابراین تحرک جاده ای یا ریلی موشک های زمین پایه، 
الزامی حداقلی است؛ غیراز این، امکان شلیک از دریا یا جنگنده های 
استراتژیک بالاترین ظرفیت بقاپذیری در شرایط جنگ اتمی را ایجاد 
می کند. هر دو کشور آمریکا و روسیه برای تضمین بازدارندگی اتمی 
به شدت روی توان شلیک موشک های اتمی از زیردریا یا بمب افکن های 

استراتژیک حساب باز کرده اند.
از طرفی دیگر باید درنظر داشــت که جنگ اتمی در انتهای یک دوره 
جنگ متعارف یا همزمان با حملات موشکی متعارف رخ خواهد داد؛ 
بنابراین ساختار پدافند غیرعامل باید قابلیتی ایجاد کرده باشد که بخش 
اصلی زیرساخت ها و تجهیزات موردنیاز برای عملیات اتمی در دور اولیه 
حملات متعارف از میان نرفته یا ناکارآمد نشده باشد؛ مثلا در صورت 
استقرار موشــک های اتمی زیر زمین همواره احتمال انهدام راه های 
دسترسی به تونل های زیرزمینی و بی استفاده کردن موشک ها از طریق 
بمباران متعارف وجود دارد؛ از این رو طرح پدافند غیرعامل برای شرایط 
جنگ اتمی در حقیقت ترکیبی از پدافند غیرعامل متعارف- اتمی است 

که این امر مهارتی پیچیده و دانشی مجزا از حوزه اتمی است.

دفاع موشکی استراتژیک
جذب ضربه اول بدون در اختیار داشتن سامانه های دفاع موشکی 
استراتژیک )BMD( که امکان مقابله با موشک های بالستیک را در 
فاصله ای دور از سرزمین خودی داشــته باشند، مقدور نیست. این 
سامانه ها اساسا با نمونه های متعارف مثل پاتریوت یا S-300 متفاوت 
هستند. BMD با سرجنگی اتمی و برد رهگیری بالاتر از نمونه های 
 A-135 آمریکا و سیستم GMD مشابه متمایز می شود؛ مثلا سیستم
روسی با برد رهگیری 2000کیلومتری و ارتفاع 50کیلومتری نقش 
کلیدی در کاهش شــدت ضربه اول دارند و فرصت بقاي خودی را 
بالا می برند. سامانه های دفاع موشــکی متعارف به دلیل برد کم و 
اصابت در فضای داخل جو و خطر ایجاد ابر اتمی باعث از رده خارج 
کردن سیستم های خودی خواهند شد. همچنین BMD در ترکیب 
با جنگنده هایی که در نقش پدافندی ظاهر می شــوند، می توانند 
رهگیری موشک های اتمی دشمن را در خارج از فضای سرزمینی 
انجام دهند و به این صورت مکمل دفاع موشکی استراتژیک باشند. 
دفاع موشــکی اســتراتژیک در کنار اقدامات پدافنــد غیرعامل و 
سامانه های متعارف ضدموشکی شانس حفظ حداقل کلاهک های 
لازم برای ضربــه دوم را تضمین مي کنــد. در نبود چنین ترکیبی، 

نابودی کامل یک زرادخانه کوچک تقریبا حتمی است.

سلاح اتمی برای اوکراین بازدارندگی نمی آفرید
واقعیت این اســت که اوکراین هیچ یک از پیش نیازهای گفته شده را 
در اختیار نداشــت. اوکراین تنها محل انبار تسلیحات اتمی شوروی 
بود. سیستم فرماندهی اتمی شوروی موسوم به »کازبک« سیستمی 
متمرکز بود که از مســکو هدایت می شــد؛ بنابراین افسران مستقر 
در پایگاه هــای اتمی اوکراین حتــی کدهای دسترســی و کدهای 
شلیک این تسلیحات را در اختیار نداشــتند؛ ضمن اینکه طول عمر 

بســیاری از این تســلیحات که عمدتا در دهه1980 ســاخته شده 
بودند تا قبل از سال2010 میلادی به پایان می رسید و اوکراین فاقد 
چرخه فنی نوسازی تسلیحات اتمی بود؛ بنابراین برای حفظ قابلیت 
استفاده آنها، به فرض دسترسی به موشک ها، کی یف ناگزیر به ایجاد 
تمامی زیرساخت های فنی ساخت کلاهک هسته ای بود. با توجه به 
محدودیت های فنی و مالی این کشور و مخالفت های بین المللی چنین 

امری نیز غیرممکن به نظر می رسید.
به طور کلی کشورهایی با زرادخانه کوچک اتمی همچون کره شمالی، 
پاکســتان، هند و اوکراین )به فرض در اختیار داشــتن سلاح اتمی( 
به دلیل عدم توانایی در ایجاد یک شبکه فرماندهی و کنترل امن، پدافند 

غیرعامل محدود و نبود دفاع موشــکی استراتژیک شانسی 
برای بازدارندگــی اتمی در برابر قدرت هــای بزرگ اتمی 
مثل روسیه یا آمریکا ندارند. اوکراین ملزومات فرماندهی، 
کنترل و نظارت لازم را در اختیار نداشت تا بتواند فعالیت های 
آماده سازی  برای ضربه اول اتمی به روسیه را از سیستم های 

شناسایی و اطلاعاتی روسی مخفی کند؛ بنابراین شانسی 
برای حمله پیش دســتانه اتمی نداشت؛ ضمن اینکه 
به دلیل ضعف سیســتم های اطلاعاتــی اش قادر به 
پیش بینی حمله اتمی احتمالی روسیه نیز نبود و لذا 

امکان اجرای حمله بنا به هشدار را هم نداشت. 
اما اگر در مسیر زدن ضربه اول غافلگیرانه اتمی 

به روسیه گام برمی داشت، این امر بی شک 
توســط سیستم های وســیع نظارتی 
روس ها کشــف )که قریب به یقین 

چنین می بود( و آنگاه سناریوی 
حمله بنا به هشدار روسیه فعال 

می شد. به این ترتیب پیش از آغاز 
هرگونه حمله اتمی از سوی کی یف، تمامی پایگاه های 
اتمی این کشور توسط روسیه منهدم می شد.  این در 
شرایطی است که کلاهک های اوکراین شانسی برای بقا 

در برابر حجم عظیم ضربه اول روسیه نداشتند و همین 
مســئله، حمله تلافی جویانه اوکراین را هم تقریبا امری 

غیرممکن می کرد. به این ترتیب، اگر اوکراین کلاهک های 
اتمی خود را حفظ می کرد، فقط احتمال مورد حمله اتمی قرار 

گرفتنش بالا می رفت؛ بدون اینکه به بازدارندگی اتمی دست یابد. 
آنچه مسلم است اینکه بازدارندگی اتمی امری به شدت 
پیچیده و وابسته به طیف وســیعی از قابلیت های فنی 
فراتر از عرصه اتمی است که کشوری همچون اوکراین 

فاقد آن بود.

فناوری

بهای اتکا به غرب
تهاجم روســیه به اوکراین، احتمالا نقطه پایان چیزی خواهد بود که از نظر روس ها، افتادن در 
دامان غربی هاست. اوکراین سال هاست با ایده پیوســتن به ناتو، از روسیه دور می شود. ایده 
کشاندن ناتو به شرق اروپا، مسئله ای بسیار حیاتی و مهم برای روسیه است و مسکو نشان داده 
که حاضر است دســت به هر کاری بزند تا جلوی نفوذ ناتو به شرق اروپا را بگیرد. مسکو، اخیرا 
صراحتا در تضمین های امنیتی ای که از غرب خواسته بود، خواستار جلوگیری از گسترش ناتو 

به شرق اروپا شده بود. 
مسکو، اوکراین را بخشی جدایی ناپذیر از روسیه بزرگ می داند و معتقد است که جدایی ناتو 
از حوزه نفوذ روسیه، تهدیدی حیاتی برایش به شــمار می رود. اوکراین به خصوص در دوران 
ولودیمیر زلینسکی، بیش از گذشته خود را به غرب نزدیک کرده و صراحتا می خواست که به ناتو 
بپیوندد. پوتین بارها زلینسکی را متهم کرده بود که یکی از افراطی هایی است که کنترل اوکراین 
را به دست گرفته و این کشور را به سمت غرب هدایت می کند. او، بعد از آنکه ویکتور یانوکوویچ، 
رئیس جمهور طرفدار روسیه اوکراین از قدرت پایین کشیده شد به قدرت رسیده است. واکنش 
روسیه به ماجرای یانوکوویچ، انضمام شبه جزیره کریمه بود. از نظر روسیه، تأکید زلینسکی و 

همفکران او بر نزدیکي به غرب، تهدیدی برای ملیت روس ها به شمار می رود.

مکث

امنیت و منافع ملی، حرف اول و آخر 
امــا درمقابل حریفان سرســختی همچون 
آمریکا و انگلیس که کمر بسته اند تا روسیه 
را ساقط کنند، سؤال اینجاســت که روسیه که نه در سال2008 و 
نه در ســال2014 تا به حال وارد پارادایم جدید تهاجم به سیاست 
و استراتژی آمریکا و انگلیس نشده  است، چه برآورد و اطلاعاتی از 
وضعیت سیاسی، اقتصادی و نظامی این دو حریف و ناتو در اروپا دارد 
که با وجود آنکه می داند اروپا و آمریکا کمر همت بسته اند با فشار 
مضاعف تحریمی پشت روس ها را به خاک بخوابانند، وارد پارادایم 
جدید تهاجم و اقدام نظامی به اوکراین کــه نه، بلکه اقدام نظامی 

غیرمستقیم نسبت به این حریفان داشته باشد.
 نکته مهم و درس آموز از اقدام پوتین در حمله به اوکراین صرف نظر از 
تقدیر و تقبیح رفتار او، این است که باید برای چنین رهبران سیاسی 
که با دید آینده نگرانه حریف را ارزیابی می کنند این امتیاز را قائل 
بود که تصمیم عاجل و درست می تواند سرنوشت ملتی را 
تغییر دهد. هنوز هم افســوس می خوریم که چرا زمانی 
که نخستین ناو جنگی آمریکا وارد خلیج فارس شد و 
امام راحل، آن پیر خوش ضمیر که رفتار امروز آمریکا 
در منطقه را می دیدند، وقتی با گــزارش برخی آقایان 
سیاسی مواجه شــدند، فرمودند: »اگر جای شما بودم، 
نخستین ناو آمریکا را می زدم«، چرا آقایان با هزاران توجیه 
از این اقدام سر باز زدند که اگر آن روز این کار را می کردند، 
دیگر شاهد این همه پایگاه نظامی در بیخ گوش خود نبودیم 
و رژه رژیم منحوس صهیونیستی را امروز در حوزه نفوذ خود 

در منطقه نمی دیدیم.
در نقطه مقابل، اگر آن زمان کسانی  که امروز نسخه سازش 
با دشــمن را تجویز می کند، در حمله صدام بــه کویت او را 
خالدبن ولید خطاب می کردند و قائل بودند باید در کنار صدام 
جنگید، اگر رهبر حکیم انقلاب که سال های اولیه زعامت خود 
را می گذراندند، حضور در کنار حرکت جنون آمیز صدام را نهی 
نمی کردند، امروز باید در کنار عراق، نیمی از غرامت 52میلیارد 
دلاری جنگ کویت را ما می پرداختیم که با تحریک دیگران وارد 
شده بودیم. سکوت ما در جنگ کویت و عدم همراهی با آمریکایی ها 
در جنگ افغانستان به همان میزان در راستای امنیت ملی و منافع 
کشور بود که حمله موشکی به پایگاه عین الاسد آمریکایی ها در عراق 
2روز پس از شهادت سردار سلیمانی امنیت  ملی ما را پاس داشت و 
ترامپی که به قول خودش 52نقطه کلیدی کشور را برای حمله نشانه 

رفته بود، مجبور به عقب نشینی کرد.

ساسان شادمان منفرد
روزنامه نگار

ناتــو در بیســت و دومین 
اجلاس خود، دربــاره ارائه 
برنامــه اقــدام عضویت به 
کرواســي، گرجســتان و 

اوکراین بحث کرد.
پوتین بــا ارائه این پیشــنهاد به 
گرجستان و اوکراین مخالفت کرد. 
در همین ســال، اوکراین مذاکرات 
براي پیوســتن به اتحادیه اروپا را 

شروع کرد. 
 

دولت اوکرایــن در نوامبر به 
رهبري یانوکوویچ رسما اعلام 
کرد که از مذاکرات پیوستن 
به اتحادیه اروپا کناره گیري 
مي کند و به جاي آن مذاکره 
با روســیه براي پیوستن به اتحادیه 
گمرکي اوراســیا را شروع مي کند. 
بلافاصله اعتراض هاي مردمي شکل 
گرفت و یک ماه بعد دولت سقوط کرد. 

روسیه به کریمه حمله کرد 
و این شبه جزیره را به خاک 
خود منضم کــرد. دو منطقه 
جدایي طلب، جمهوري خلق 
دونتسک و جمهوري خلق 
لوهانسک هم با حمایت روسیه، از 

اوکراین جدا شدند. 

ولودیمیر زلینسکي، کمدین 
سابق، به عنوان رئیس جمهور 

اوکراین انتخاب شد. 

 
اوکراین روابط خود با ناتو را 
تقویت کرد و بر اساس توافق 
جدید با این سازمان امنیتي، 
در مانورهاي آن شــرکت 
کرد. زلینسکي راه عضویت 
اوکراین در ناتو را ادامه داد و با امضاي 

فرماني، به آن سرعت بخشید.

نوامبر: تصاویــر ماهواره اي 
نشان دادند روسیه ده ها هزار 
نیروي نظامــي را به همراه 
خودروهاي زرهي و سنگین 
و تانک، پشت مرز اوکراین مستقر 

کرده است. 
17 دسامبر: رئیس جمهور روسیه، 
درخواســت های امنیتي خود را به 
غرب ارائه کرد. مســکو در خواست 
کرده بود که جلوي عضویت اوکراین 
و دیگر جمهوري هاي سابق شوروي 
در ناتو گرفته شود. دیگر درخواست 
پوتین توقف فعالیت هاي نظامي ناتو 

در شرق اروپا بود. 

10 ژانویه: مقامات آمریکایي 
و روس در پي مطرح شــدن 
درخواست هاي روسیه، با هم 
در ژنو ملاقات کردند. نتیجه 
از پیش مشــخص بود: تضمیني در 

کار نیست. 
21 فوریــه: پوتیــن دو جمهوري 
خودخوانده دونتسک و لوهانسک در 
شرق اوکراین را به رسمیت شناخت 
و دســتور داد نیروهاي روس برای 
صلح باني به ایــن دو جمهوري وارد 
شوند. این اقدام روسیه با تحریم هاي 

غربي مواجه شد. 
24 فوریه: نیروهاي روسیه به فرمان 
پوتین، از چند جبهه از طریق زمین و 

هوا و دریا، وارد اوکراین شدند .
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ســینمای اوکراین علاوه بر تأثیر پذیرفتن از ســینمای 
روســیه، تأثیرات چشمگیری بر ســینمای شوروی نیز 
گذاشته است. از مشهور ترین فیلمسازان و تئوریسین های 
ســینمای شــوروی، الکســاندر داوژنکو، ژیگا ورتوف و 
سرگئی پاراجانوف، از اوکراین برخاســته اند. داوژنکو با 
تاسیس اســتودیوهای فیلم داوژنکو نام خود و کشورش 
را به عنوان یکی از پیشــگامان تئوری مونتاژ مطرح کرد. 
ســینمای اوکراین در ســال های حیات اتحاد جماهیر 
شوروی و سال های پس از استقلال بازیگران و کارگردانان 
مطرح دیگــری را نیز به دنیا معرفی کرده اســت. برخی 
 کارگردانان و بازیگران مشهور ســینمای آمریکا دارای 
اصالت اوکراینی هستند. پدران آنها از مهاجران اوکراینی 
هســتند که در دوران جنگ ســرد به آمریکا مهاجرت   
کرده بودند. ازجمله مشــهور ترین این افراد می توان به 
لئونارد نیموی، استیون اســپیلبرگ، داستین هافمن، 
سیلوستر استالونه، کرک داگلاس، لئوناردو دی کاپریو، 
وینونا رایدر، ووپــی گولدبرگ و لنی کراویتس، اشــاره 
کرد. به نظر می رسد ســینمای اوکراین هم مثل اوضاع 
فعلی اش، قلبی تقسیم شده میان شــرق و غرب داشته 
است. به رغم آنکه سینمای اوکراین از نظر تاریخی اهمیت 
شایانی داشته و در طول تاریخ، تولیدات بسیار موفقی در 
زمینه سینما به جهان عرضه کرده است، مباحث زیادی 
پیرامون هویت این سینما وجود دارد و بسیاری معتقدند 
که سینمای اوکراین در طول تاریخ خود، بسیار متاثر از 
سینمای روسیه و اروپا بوده است. امروزه سینما در اوکراین 
اهمیت ویژه ای دارد و جشنواره بین المللی فیلم اودسا، از 
اهمیت جهانی برخوردار است، جشنواره های سینمایی 

بین المللی کی یف و مولودیست که در شهر کی یف برگزار 
می شوند نیز از مهم ترین جشنواره های سینمایی اوکراین 
محسوب می شوند.  در ســال های پس از فروپاشی اتحاد 
شوروی نیز ســینمای اوکراین در عرصه جهانی توانسته 
با فیلم هایی نظیر »برادران: اعترافات نهایی«، »سایه های 
از یــاد برده شــده«، »پارادژانــوف«، »لاس منیناس«، 
»هذیان« و »عبور کننده از آتش« خود را در عرصه جهانی 
مطرح کند. در ســال های اخیر ساخت فیلم هایی درباره 
وقایع سیاســی اوکراین و روابط و تنش های این کشور با 
روســیه نیز توجهات زیادی را به خود جلب کرده است. 
اوکراین در زمینه ساخت ســریال های تلویزیونی نیز در 
سال های اخیر موفق عمل کرده است. ازجمله سریال های 
مطرح ســال های اخیر در اوکراین »خــادم ملت« بوده 
 و یکــی از مهم ترین بازیگــران این ســریال کمدی نیز

ولودیمیر زلینسکی، رئیس جمهور کنونی اوکراین بوده که 
در آن سریال در نقش رئیس جمهور تصادفی اوکراین بازی 
کرده بود. او با کسب محبوبیت در این سریال و با تاسیس 
حزب »خادم ملت« در نهایت توانست از پلکان محبوبیت 
تلویزیونی بــه کاخ ریاســت جمهوری در اوکراین صعود 
کند. در این مطلب به چند فیلم مطرح سال های اخیر در 

سینمای اوکراین می پردازیم.

راهنما - 2014
فیلمــی اوکراینــی به 
کارگردانی اولس سانین 
است. این فیلم به عنوان 
نماینده کشور اوکراین 
برای حضور در رشــته 
بهترین فیلم بین المللی 
هشتاد و هفتمین دوره 
مراسم اســکار انتخاب 

شــده بود، اما در نهایت نامزد حضور در مراسم اسکار 
نشد. داســتان این فیلم درباره یک مهندس آمریکایی 
به نام مایکل شامروک است که با پسر 10ساله اش برای 
زندگی و با هدف حمایت از استقرار سوسیالیسم در این 
شــهر به خارکیف اوکراین می رود. او در جریان اقامت 
خود در خارکیف عاشق بازیگر زنی به نام اولگا می شود. 
اما از بد روزگار، فرد دیگری به نام کمیسر ولادیمیر یکی 
از مقامات سیاسی مهم خارکیف نیز از تحسین کنندگان 
اولگاست؛ این مسئله باعث اتفاقات ترسناکی می شود 
و در نتیجه اتفاقات ناگواری کــه در ادامه رخ می دهد، 
این فرد آمریکایی کشــته می شود و پسرش نیز توسط 
یک شاعر نابینا از چنگ تعقیب کنندگانش نجات پیدا 
می کند، این پسر که شــانس چندانی برای زنده ماندن 
در یک کشور خارجی ندارد، چاره ای نمی بیند جز کار 

به عنوان راهنمای این شاعر نابینا.

پاراژانف-2013
فیلــم  »پاراژانــف« 
زندگینامه ای اوکراینی 
بــه کارگردانی ســرژ 
اولــن  و  آودیکیــان 

فتیسواست.
این فیلم روایتگر زندگی 
کارگــردان مشــهور 
سینمای اوکراین به نام 

سرهی پاراژانف است. 
این فیلم در سال1986 به عنوان نماینده اوکراین برای 
حضور در مراسم اسکار انتخاب شد، اما در نهایت این فیلم 
به عنوان نامزد در هشتاد و ششمین دوره برگزاری مراسم 
اسکار حضور نیافت. این فیلم داستان سرهی پاراژانف را 
روایت می کند که از کارگردانان بنــام اوکراینی بود که 

آثارش در سطح بین المللی نیز شناخته شده بودند، اما 
او به دلیل سر سختی در مخالفت با مقامات اقتدار گرای 
اتحاد شوروی دستگیر و به اتهامات ساختگی به زندان 
محکوم شد. عشق به ساختن و خلق کردن باعث شد تا او 
پس از سال ها زندان و ممنوعیت در ساخت فیلم، دوباره 

به فیلمسازی رو بیاورد.

بــرادران: اعترافات 
نهایی - 2013

فیلمــی اوکراینــی به 
کارگردانــی ویکتوریا 
اســت.  ترومیفنکــو 
داســتان ایــن فیلــم 
کتــاب  براســاس 
»شیرینی« اثر تورگنی 
لیندگــرن، نویســنده 
سوئدی ســاخته شده 
اســت. این فیلم در بیش از 20جشنواره جهانی سینما 
نمایش داده شــده اســت. »برادران: اعترافات نهایی« 
فیلمی روانشناسانه است که داســتان آن در ارتفاعات 
کوهستانی کارپاتی رخ می دهد و براساس داستان این 
فیلم، 2 برادر مســن و عاجز که در منطقه ای دورافتاده 
زندگی می کنند و اندامشان در حال افول است و هر دو 
بیمار هستند، در حال رقابت با یکدیگر برای طولانی تر 
کردن زندگی خود هســتند و هر یک در تلاش است تا 
بیشتر از دیگری زندگی کند. اما روزی یک زن به محل 

زندگی این دو وارد می شود و...

هذیان- 2013
»هذیــان« دومین فیلــم ایهــو پودولچــاک، کارگردان 
مشــهور اوکراینی اســت. این فیلم برای نخســتین بار در 

هفتــه کارگردانــان در 
جشنواره فانتااسپورتو در 
پرتغال نمایش داده شد. 
»هذیان« جایــزه اصلی 
جشــنواره فیلم بغداد را 
نیز به خود اختصاص داد. 
هذیان فیلمی روانشناسانه 
و پیچیده است. براساس 
خلاصه داستان این فیلم، 
خانواده ای، روانشناسی را 
استخدام می کنند تا از پدرشان که با دیدن هر نوع طناب و 
گره، فکر خودزنی در ذهنش تداعی می شود، مراقبت کند. 
اما در ادامه وضعیت روحی و روانی روانشــناس مهمان این 

خانواده، باعث بروز نگرانی های جدی و شدیدی می شود.

لاس منیناس - 2008
»لاس منینــاس« فیلمــی اوکراینی بــه کارگردانی، 
نویسندگی و تهیه کنندگی ایهور پودلچاک است. »لاس 
منیناس« نخستین فیلم اوکراینی است که در رقابت برای 
کسب جایزه تایگر در جشنواره بین المللی روتردام شرکت 
کرده اســت. نام این فیلم از تابلوی مشهور نقاشی دیگو 
ولاسکس، نقاش مشهور اسپانیایی برگرفته شده است. 
تا ابتدای ســال2010 این فیلم در بیش از 27جشنواره 
ســینمایی حضور یافته بود. »لاس منیناس« در زمره 
15فیلم برتر ســینمای اوکراین در 2دهــه اول پس از 
استقلال این کشور از اتحاد شــوروی قرار دارد. داستان 
این فیلم درباره این پرسش اساسی است که غرق شدن 
در زندگی روزمره و مبتلا شدن به روزمرگی چه بلایی بر 
سر ذهن و روح و روان انســان خواهد آورد. در این فیلم 
همچنین به اهمیت انتخاب های مــا و اینکه چقدر این 

انتخاب ها محدود هستند، پرداخته می شود. 

سینمای اوکراین؛  قلب تقسیم شده میان شرق و غرب
فیلم هایی که دیدن آنها شما را به اوکراین می برد

روایت دوربین ها از جنگ
از بامداد پنجشنبه شهرهای مختلف اوکراین زیر آتش نیروهای روسیه قرار گرفته اند. چنین صحنه هایی در 2 روز گذشته در کی یف و  دیگر شهرها به وفور مشاهده شده است

ورزش

آرش نهاوندیهنر
روزنامه نگار

فوتبال اروپا تحت تأثیر جنگ
تنش نظامی بین روسیه و اوکراین تبعاتی هم برای فوتبال 

داشته است

فعلا فوتبال جهان تحت تأثیر حمله نظامی روسیه به اوکراین 
است. میزبانی سن پترزبورگ در فینال این فصل لیگ قهرمانان 
اروپا از روسیه سلب شــد و با اینکه گفته می شــد این دیدار 
احتمالا در ومبلی یا ورزشــگاه تاتنهام در لندن برگزار خواهد 
شــد، میزبانی به طور رسمی به پاریس رســید. فینال 28 مه 
)7خرداد1401( در ورزشگاه استاددو فرانس برگزار می شود. این 
برای سومین سال پیاپی است که میزبان فینال تغییر می کند. 
سال2020 فینال از اســتانبول به لیسبون رسید، سال2021 
سن پترزبورگ میزبان بود اما استانبول و سپس میزبانی به پورتو 
داده شد و امسال هم که به جای سن پترزبورگ، فینال در پاریس 
برگزار می شود. این ششمین باری است که فینال لیگ قهرمانان 
در پاریس برگزار خواهد شد؛ 3فینال اول در پارک دوپرنس و 
3فینال بعدی در استاد دو فرانس. سال1956 رئال مادرید 4 بر 3 
رنس را برد، 1975 بایرن مونیخ با پیروزی 2بر صفر مقابل لیدز 
قهرمان شد، 1981 لیورپول یک بر صفر رئال مادرید را شکست 
داد، سال2000 رئال مادرید 3 بر صفر والنسیا را برد و در فینال 

سال2006هم بارسلونا 2 بر یک آرسنال را شکست داد.
    فینال لیگ قهرمانان اروپا، تنها میزبانی نیست که از روس ها 
گرفته شده است. فرمول یک  هم که قرار بود به میزبانی روسیه 

برگزار شود، از این کشور گرفته و به ترکیه داده شد.
   لیگ برتر اوکراین فعلا به حالت تعلیق درآمده است. قرار بود 
این لیگ بعد از برگزاری 18 هفته و وقفه ای 2.5 ماهه، با دیدار 
مینای و زوریا از سر گرفته شــود اما حالا حداقل برای 30 روز 

تعلیق شده است.
   یوفا تیم های باشــگاهی و ملی اوکراین و روسیه را تا اطلاع 
ثانوی ملزم به برگزاری مسابقات خانگی در کشورهای بی طرف 

کرده است.
   اتحادیه های فوتبال لهســتان، ســوئد و جمهوری چک در 
بیانیه ای مشترک اعلام کرده اند با توجه به نگرانی های امنیتی، 
برای بازی های ماه آینده پلی آف جام جهانی2022 به روســیه 
سفر نمی کنند. براســاس برنامه اعلام شده 4فروردین روسیه 
و لهستان باید در مسکو بازی کنند و 9فروردین هم برنده این 
بازی با برنده بازی سوئد و چک در یکی از کشورهای روسیه یا 

لهستان مقابل هم قرار بگیرند.
   چفرین رئیس یوفا دستور برگزاری جلسه ای فوق العاده با 
اعضای کمیته اجرایی اتحادیه فوتبــال اروپا را صادر کرد. یوفا 
روزهای اخیر بابت لغو قرارداد همکاری 3ســاله و 40میلیون 

یورویی با گازپروم تحت فشار قرار گرفته است.
    باشگاه شــالکه در بیانیه ای کوتاه اعلام کرد پیرو تحولات 
اخیر، نام شرکت گازپروم )اسپانســر اصلی باشگاه( را از روی 
پیراهن خود حذف و به جای آن، عبارت ساده Schalke 04 را 
جایگزین می کند. شالکه هنوز تصمیمی قطعی در مورد فرجام 
همکاری با این غول انرژی روسی اتخاذ نکرده است. نام گازپروم 
از سال2007 به عنوان اسپانســر اصلی روی پیراهن آبی های 

سلطنتی دیده می شود.
   بیلد، چاپ آلمان پس از انتشار گزارشی مربوط به تیم شالکه 
در نســخه فیزیکی اش لوگوی گازپروم، اسپانسر روس شالکه 
را سانســور و به جای آن، عبارت »آزادی بــرای اوکراین« را با 

استفاده از رنگ های پرچم این کشور منتشر کرد.
   روســلان مالینوفســکی که 2 گل برای آتالانتــا در دیدار 
پنجشنبه شب این تیم مقابل المپیاکوس زد، در شادی پس از 

گلش از شعار نه_به_جنگ رونمایی کرد.
   با اعلام بوریس جانسون، نخســت وزیر انگلستان، شرکت 
روسی Aeroflot که یکی از اسپانسر های منچستریونایتد است، 

از ادامه فعالیت در انگلستان منع شده است.
   خود منچســتریونایتد هم به دلیل افزایش بحران ها میان 
روسیه و اوکراین، آماده است به قرارداد اسپانسری فعلی خود 
با این شــرکت هواپیمایی پایان دهد. قراداد فعلی تا تابستان 
سال2023 اعتبار دارد و ریچارد آرنولد قصد تمدید آن را ندارد. 
باشگاه حتی برای سفر به مادرید هم حاضر نشد مثل گذشته 
از خدمات این هواپیمایی اســتفاده کند و با پرواز قطر خودش 

را به اسپانیا رساند.
   گفته می شود آبراموویچ، مالک روس باشگاه چلسی هم زیر 
ذره بین است و ممکن است به زودی از باشگاه داری در این کشور 
محروم شود. او مدتی طولانی اجازه سفر به انگلیس و نظارت بر 
باشگاهش را نداشت و تازه چند ماه است که دوباره اجازه سفر 
به دست آورده. بریتانیا معتقد است که آبراموویچ یکی از بازوهای 
پوتین در فعالیت های اقتصادی است. شاید خانه 152میلیون 

پوندی  او در لندن هم مصادره شود.
   رومن یارمچوک، مهاجم اوکراینی بنفیکا پس از گلزنی مقابل 
آژاکس، در انتقاد از حملات ارتش روسیه به کشورش، آرم ارتش 

اوکراین را نشان داد و کارت زرد گرفت.
    سایت لیگ برتر فوتبال روســیه هم اعلام کرد با توجه به 
تعلیق فعالیت  فرودگاه های کراسنودار، سوچی و روستوف اقدام 
لازم درباره تعویق دیدارهای هفته نوزدهم لیگ برتر روسیه در 

حال انجام است.
   شهاب زاهدی هم که بازیکن زوریا لوهانسک اوکراین است و 
در این کشور توپ می زند؛ در واکنش به جنگ در اینستاگرامش 

نوشت: »برای اوکراین دعا کنید.« 

 نبرد سنگینی که از پنجشنبه در اوکراین آغاز شده است، همچنان ادامه دارد و به کی یف رسیده است.

 ازدحام ماشین ها در خیابان های کی یف  در حالی که مردم در تلاش هستند این شهر را ترک کنند.

 ویرانه های ساختمان ها در کی یف، پایتخت اوکراین که هدف راکت قرار گرفته اند.

 زندگی در پناهگاه؛ اوکراینی ها تا پایان جنگ باید به این موضوع عادت کنند. ایستگاه های مترو؛ پناهگاه های ایده آلی در اوکراین برای مردم محسوب می شوند.

 لاشه یک هواپیما که به ساختمانی در حومه کی یف برخورد کرده است. مردی در حال عکاسی از یک کامیون نظامی منهدم شده روسی در کی یف.

 تانک ها و نفربرهای ارتش روسیه در جاده های مختلف اوکراین دیده می شوند.آنها  با کمترین مانعی در پیشروی به سوی اهداف خود مواجه شده اند.

 کی یف و بسیاری از شهرهای اوکراین زیر آتش شدید ارتش روسیه قرار داشته و دارند.
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